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Αθήνα, σήµερα στις 20 Δεκεµβρίου 2016, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.18’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γενικό Λύκειο Αµα-
ρουσίου Αττικής.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Χωρικός σχεδιασµός-βιώσιµη ανάπτυξη».

Εξαρχής, σας παρακαλώ να έχουµε συνεργασία, για να πάµε
τις δύο συνεδριάσεις, όπως πρέπει και να µην φτάσουµε άνευ
λόγου στις 2 η ώρα µετά τα µεσάνυχτα, όπως χθες. 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 16-12-2016 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συνεδριά-
σεις. 

Σας προτείνω σήµερα να κάνουµε το εξής, που νοµίζω είναι
πιο δόκιµο κι έχω συνεννοηθεί και µε τον Πρόεδρο: Προτείνω,
λοιπόν, η συζήτηση του νοµοσχεδίου να είναι ενιαία και επί της
αρχής και επί των άρθρων και των τροπολογιών. Δηλαδή, αυτό
σηµαίνει –θα δω και πόσοι θα εγγραφούν από τους συναδέλ-
φους- ότι θα υπάρχει και µια σχετική ελαστικότητα σε ό,τι αφορά
τον χρόνο και στους εισηγητές, αλλά και στους συναδέλφους. 

Επίσης, δεν λέω µέχρι τι ώρα θα πάει η σηµερινή συνεδρίαση,
γιατί αυτό θα είναι ανάλογο µε τον αριθµό των συναδέλφων, οι
οποίοι θα εγγραφούν για να οµιλήσουν και βεβαίως, εξαρτάται
από τις τροπολογίες.

Ο κύριος Υπουργός θα κάνει µια προσπάθεια, για να µην υπάρ-
ξει ορυµαγδός τροπολογιών. Δεν µιλάω για τις δικές του τροπο-
λογίες. Δικές του τροπολογίες -είναι αρµόδιος Υπουργός-
δικαιούται να φέρει, αν έχει να φέρει, δεν ξέρω. Μιλάω για τις
παρεµπίπτουσες, που πλέον ο όγκος τους ξεπερνάει το νοµο-

σχέδιο, το οποίο συζητάµε, εάν θα το πηγαίναµε επί της ουσίας. 
Αν συµφωνείτε µε τη διαδικασία αυτή, οι συνεδριάσεις θα είναι

δύο ούτως ή άλλως, δηλαδή δεν θα µειωθεί ο χρόνος. Επειδή,
σας λέω «ενιαία συζήτηση», δεν σηµαίνει ότι θα τελειώσει σή-
µερα αυτό το νοµοσχέδιο. Θα συνεχιστεί και αύριο το νοµοσχέ-
διο.

Αν, λοιπόν, κατ’ αρχάς δεν υπάρχει αντίρρηση επ’ αυτού που
σας προτείνω -και χωρίς να πω τι ώρα θα τελειώσουµε πριν δω
πόσοι θα εγγραφούν- οι εγγραφές θα γίνουν κατά τη διάρκεια
των οµιλιών των δύο γενικών εισηγητών ηλεκτρονικά και αφού
το δούµε, θα συζητήσουµε µετά τι ώρα θα τελειώσουµε σήµερα
και τι ώρα περίπου θα τελειώσουµε αύριο, γιατί θα έχουµε εικόνα
και θα µπορούµε κατά προσέγγιση να το κάνουµε.

Βέβαια, αύριο έχει καθοριστεί, το υπενθυµίζω και για όσους
είναι στην Αίθουσα και για όσους δεν είναι, στις 19.00’ η ονοµα-
στική ψηφοφορία. Αυτό είναι ένα θέµα. Αλλά εν πάση περιπτώ-
σει, αύριο το πρωί θα δούµε αν µπορεί να έρθει νωρίτερα, εάν
και εφόσον το νοµοσχέδιο τελειώσει νωρίτερα, για να µην κά-
νουµε µια παύση δύο, τριών ωρών, προκειµένου να διεξαχθεί η
ονοµαστική ψηφοφορία στις 19.00’. Θα δούµε αν µπορεί να έρθει
αµέσως µετά. Δεν ξέρω κι εγώ γιατί έγινε έτσι, αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει, θα το δούµε αύριο αυτό.

Εποµένως, ο κ. Κεφαλογιάννης και ο κ. Ξυδάκης, που είναι οι
δύο Κοινοβουλευτικοί που είναι εδώ και ο κ. Μαυρωτάς, που είναι
εισηγητής, δεν νοµίζω ότι έχουν αντίρρηση. Άρα, µάλλον οµο-
φώνως το ξεκινάµε και καθ’ οδόν…

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία Μανω-
λάκου.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Συµφωνώ µε την πρόταση που κά-
νετε, δεν υπάρχει αντίρρηση. Ωστόσο, θα ήθελα να ενισχύσω
αυτό που είπατε για τις τροπολογίες. Επειδή µέχρι στιγµής έχουν
αναρτηθεί κυβερνητικές, υπουργικές τροπολογίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είναι πέντε και πέντε
µέχρι στιγµής.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι, αλλά µας είχαν πει στην επι-
τροπή ότι θα υπάρχουν κι άλλες. Να ζητήσω να αναρτηθούν,
γιατί πώς θα τοποθετηθούµε σε τελευταία ανάλυση; Δεν µπο-
ρούν να µας αιφνιδιάζουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένας από τους λό-
γους που ενοποιώ την κουβέντα είναι αυτός και εφόσον αναρτη-
θούν οι επιπλέον, αλλά και όσες έχουν αναρτηθεί, όσες δεν είναι
αρµοδιότητας του Υπουργείου του κ. Σταθάκη και του κ. Φάµελ-
λου, θα ζητήσω σήµερα να έρθουν οι Υπουργοί να τις παρουσιά-
σουν, ώστε κι αύριο, ειδικά οι εισηγητές και οι αγορητές,
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πιθανότατα θα έχετε τη δυνατότητα µιας µικρής δευτερολογίας,
για να µπορέσετε να επανέλθετε στο θέµα των τροπολογιών,
κυρία Μανωλάκου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µας πείτε
για τους χρόνους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατ’ αρχάς, στους
γενικούς εισηγητές και στους αγορητές θα δείξω µια ελαστικό-
τητα. Μην ανησυχείτε. Το ίδιο θα ισχύσει και για τους Βουλευτές,
εκτός αν γραφτείτε πενήντα, αλλά δεν νοµίζω. Στην επιτροπή
είδα ότι ενεγράφησαν πολύ λίγοι. Περισσότεροι θα είναι εδώ σή-
µερα, αλλά, αν είναι ένας λογικός αριθµός, τότε και οι Βουλευτές
θα έχουν την ίδια ανοχή ενός διλέπτου παραπάνω από τα επτά
λεπτά, για να µπορούν να τοποθετηθούν. 

Μην αγχώνεστε, κύριε Δηµαρά. 
Εποµένως, ξεκινάµε. Ορίστε, κύριε Δηµαρά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα

καλούµαστε να νοµοθετήσουµε για ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα,
τον χωρικό σχεδιασµό. Το νοµοσχέδιο θέτει τις αρχές, τις κατευ-
θύνσεις, τις διαδικασίες σύνταξης και τις δηµόσιες πολιτικές,
ώστε να οργανωθεί µε τον βέλτιστο τρόπο ο εθνικός µας χώρος.

Ο χωρικός σχεδιασµός, που είναι κεκτηµένο για οποιαδήποτε
άλλη ευρωπαϊκή χώρα, εδώ είναι απλά ζητούµενο. Χωρίς την ορ-
γάνωση του χώρου, δεν πρόκειται να υπάρξει ούτε αξιολόγηση
ούτε αναπτυξιακή δραστηριότητα ούτε ασφαλές και καθαρό πε-
ριβάλλον για τους πολίτες.

Κατά τη συζήτηση στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Παραγω-
γής και Εµπορίου εκφράστηκαν από την πλευρά της αντιπολίτευ-
σης ορισµένα ερωτήµατα και παρατηρήσεις. Θα προσπαθήσω
απαντώντας σε κάποια ερωτήµατα, να κατανοήσουµε την ουσία
των αλλαγών του νοµοσχεδίου στον υφιστάµενο χωροταξικό
νόµο.

Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας έθεσε το ερώτηµα, γιατί
δεν καταργήσαµε τα ειδικά σχέδια χωρικής ανάπτυξης ΕΣΧΑΔΑ
και ΕΣΧΑΣΕ του ν.4146/2013 για τις στρατηγικές επενδύσεις.
Απαντώ ότι ο ν.4146/2013 είναι έξω από την πολιτική φιλοσοφία
της Αριστεράς και της Οικολογίας. Όµως, δυστυχώς, αποτελεί
µνηµονιακή δέσµευση. 

Η λογική προώθησης των fast track επενδύσεων έξω από τα
κεκτηµένα µιας ευρωπαϊκής κοινωνίας αποτέλεσε στρατηγικό
στόχο των νοµοθετικών πρωτοβουλιών των προηγούµενων κυ-
βερνήσεων. Το γνωρίζουµε ότι δεν νοµοθετούµε σε κανονικές
συνθήκες. Νοµοθετούµε µε περιορισµούς και δεσµεύσεις. Αυτή
είναι η αλήθεια.

Το νοµοσχέδιο αυτό προσπαθεί να βελτιώσει τον προηγού-
µενο νόµο, βάζοντας όρια ειδικές και κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις.
Μην ξεχνάµε ότι η κατάσταση κρίσης και αδιεξόδου, στην οποία
έφεραν τη χώρα µας τα δύο κόµµατα, Νέα Δηµοκρατία και
ΠΑΣΟΚ, µας οδήγησαν σε µια σειρά συµβιβασµούς, έξω από την
πολιτική που θα θέλαµε να εφαρµόσουµε για µια δίκαιη κοινωνία,
µέσα σ’ ένα βιώσιµο φυσικό και ανθρωπογενές περιβάλλον. 

Αυτή είναι η αλήθεια, που επιβεβαιώνεται από τα αδιαµφησβή-
τητα αριθµητικά δεδοµένα εξέλιξης των οικονοµικών δεικτών της
περιόδου διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, δηλαδή 2004-
2009. Το δηµόσιο χρέος αυξήθηκε κατά 120 δισεκατοµµύρια πε-
ρίπου και διπλασιάστηκε. Τα πρωτογενή ελλείµµατα ξεπέρασαν
αυτήν την περίοδο τα 50 δισεκατοµµύρια, τα οποία καλύφθηκαν
µε δάνεια. 

Την ίδια περίοδο, εισέρευσαν πολλά δισεκατοµµύρια από τα
ευρωπαϊκά προγράµµατα, συχνά για πολιτικές που άπτονται της
χωροταξικής πολιτικής, π.χ. ενίσχυση της υπαίθρου, προστασία
του περιβάλλοντος κ.λπ., χωρίς ν’ αφήσουν, όµως, κανένα ου-
σιαστικό αποτέλεσµα. Τι έγιναν αυτά τα χρήµατα; Πόσο βοήθη-
σαν στην παραγωγική ενδυνάµωση της χώρας; 

Την ίδια περίοδο -2004 έως 2009- της Νέας Δηµοκρατίας, µε
όλα αυτά τα δάνεια και τα ευρωπαϊκά κονδύλια, αντί να έχουµε
αύξηση της παραγωγής, είχαµε µείωση.

Ένα µεγάλο ερώτηµα: Μειώθηκε την πενταετία αυτή, µε τόσα
χρήµατα, η αγροτική παραγωγή κατά 28%, όλος ο πρωτογενής
τοµέας. Την ίδια περίοδο ο δευτερογενής τοµέας -η βιοµηχανία,
δηλαδή, κατασκευές κ.λπ.- µειώθηκε κατά 33%. Αυτά τα επανα-
λαµβάνω, για να τα εµπεδώσουµε όλοι και κυρίως ο ελληνικός

λαός, αλλά κυρίως να µην επαναλάβουµε λάθη και πολιτικές επι-
λογές, που οδηγούν σε καταρρεύσεις. Ο ορθός δρόµος είναι η
βιώσιµη οικονοµία και η δίκαιη κοινωνία.

Αυτή η αλόγιστη πολιτική της οικονοµίας µάς έφερε στα µνη-
µόνια και σε οδυνηρούς συµβιβασµούς. Γιατί; Για να µην έχουµε
τα χειρότερα. Τα χειρότερα είναι η πλήρης εξαθλίωση του λαού
και η πλήρης απώλεια της οικονοµικής ανεξαρτησίας.

Οι δεσµεύσεις δεν µπορούν να ανατραπούν από τη µια µέρα
στην άλλη. Μπορούν, όµως, να τροποποιηθούν, να εξορθολογι-
στούν µετά από διαπραγµάτευση. Προϊόν µιας τέτοιας διαπραγ-
µάτευσης είναι και αυτό το νοµοσχέδιο. Μέσα σ’ αυτές τις
συνθήκες προστατεύουµε ό,τι µπορούµε και βελτιώνουµε ό,τι γί-
νεται. Γι’ αυτό κρατήσαµε το µεγάλο µέρος του ν.4269/2014 και
το βελτιώσαµε, όσο επέτρεπαν οι µνηµονιακές δεσµεύσεις. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα και η κριτική δεν µπορεί να αγνοεί τα
αίτια και τα δεδοµένα. 

Επίσης, υπήρξε ένα άλλο ερώτηµα από το Ποτάµι και την
Ένωση Κεντρώων, γιατί δεν δίνονται περισσότερες αρµοδιότη-
τες στις αιρετές περιφέρειες; Η πρόθεσή µας και η πολιτική µας
βούληση είναι η µεγαλύτερη αποκέντρωση. Άλλωστε, επιβεβαι-
ώνεται από τις προτάσεις µας για τη συνταγµατική αναθεώρηση.

Το ισχύον Σύνταγµα της χώρας, στο σηµείο που αφορά στο
χωροταξικό σχεδιασµό, προβλέπει ότι ο χωροταξικός σχεδια-
σµός και η πολεοδοµία είναι αρµοδιότητα του κεντρικού κράτους
, άρθρο 24, παράγραφος 2. Η άποψή µας είναι ότι τούτο πρέπει
να αλλάξει και οι αιρετές περιφέρειες να έχουν πιο ουσιαστικό
ρόλο στον περιφερειακό χωρικό σχεδιασµό. 

Με το νοµοσχέδιο εµπλέκονται οι τοπικές κοινωνίες και οι περι-
φέρειες, εκφράζοντας γνώµη, µέσω του περιφερειακού συµβου-
λίου, στα πλαίσια των δυνατοτήτων που τους δίνει το Σύνταγµα. 

Σύµφωνα µε το Σύνταγµα, λοιπόν, παράγραφος 1 του άρθρου
24, ορίζεται ότι η προστασία του φυσικού και πολιτιστικού περι-
βάλλοντος αποτελεί υποχρέωση του κράτους και δικαίωµα του
καθενός. Όπως ανέφερα στην οµιλία µου στην επιτροπή, η χώρα
µας, πολύ καθυστερηµένα, συγκριτικά µε τη Δυτική Ευρώπη,
ασχολήθηκε µε τον χωρικό σχεδιασµό. 

Στην εξέλιξη της χωροταξίας και πολεοδοµίας υπήρχαν κά-
ποιοι σταθµοί. Το βασιλικό διάταγµα του 1923 ήταν πράγµατι
ένας σταθµός, που έθεσε για πρώτη φορά υποχρεωτικούς κανό-
νες και προϋποθέσεις για την οικοδόµηση στην Ελλάδα, ότι δεν
χτίζει ο καθένας όπου θέλει, αλλά σε σχέδιο πόλης ή µέσα στους
υφιστάµενους το 1923 οικισµούς και ότι απαιτείται οικοδοµική
άδεια για την ανέγερση κτηρίου. 

Άλλοι σταθµοί είναι το Σύνταγµα του 1975 που κατοχύρωσε
την έννοια της χωροταξίας και µια σειρά νόµοι, όπως στη συνέ-
χεια ο ν.360/1976, ο χωροταξικός νόµος που δεν εφαρµόστηκε
ποτέ. Ο πολεοδοµικός ν .1337/1983, ο νόµος Τρίτση, κάλυψε µια
επιταγή του Συντάγµατος, την εισφορά σε γη, ώστε στα σχέδια
πόλης να προβλέπονται επαρκείς κοινόχρηστοι χώροι. Πράγµατι,
στο άρθρο 24 του Συντάγµατος ορίζεται η υποχρέωση των ιδιο-
κτητών να συµµετέχουν υποχρεωτικά στη διάθεση εκτάσεων για
τη δηµιουργία κοινωφελών και κοινοχρήστων χώρων. 

Την επόµενη δεκαετία ψηφίστηκαν δυο νόµοι, ο ν.2508/1997
για τη βιώσιµη οικιστική ανάπτυξη και ο ν.2742/1999 για τον χω-
ρικό σχεδιασµό που εισάγουν την έννοια της αειφόρου ανάπτυ-
ξης. Οι νόµοι αυτοί δυστυχώς, δεν εφαρµόστηκαν ουσιαστικά,
παρά µόνο στο σκέλος των µεγάλων ολυµπιακών έργων, που ενί-
σχυσαν την άνιση ανάπτυξη του κέντρου έναντι της περιφέρειας.

Μετά το µνηµόνιο, µε µια σειρά νοµοθεσίες που προωθούν τις
κατ’ εξαίρεση παρεµβάσεις έναντι του στρατηγικού σχεδιασµού,
µε κορυφαία τον ν.4146/2013 για τις στρατηγικές επενδύσεις,
δηµιουργούνται, όπως ανέφερα, τα Ειδικά Σχέδια Χωρικής Ανά-
πτυξης Δηµόσιων Ακινήτων και Στρατηγικών Επενδύσεων, τα
ΕΣΧΑΔΑ και τα ΕΣΧΑΣΕ. Τέλος, ο ν.4269/2014 ανέτρεψε το µέχρι
τότε θεσµικό πλαίσιο για τον χωρικό σχεδιασµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δηµαρά, συ-
γνώµη για λίγα δευτερόλεπτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
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την ιστορία του Βουλής, τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και
δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Αρσάκειο Γυµνάσιο Ψυχι-
κού. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κύριε Δηµαρά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Πρέπει να παρατηρήσουµε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, ότι παρ’ όλο που ψηφίστηκαν οι προαναφε-
ρόµενοι νόµοι στη χώρα µας δεν είχαµε ποτέ την επιθυµητή προ-
στασία του περιβάλλοντος, της καλλιεργήσιµης γης, των
υδάτινων πόρων, της ιστορικής και πολιτιστικής κληρονοµιάς
µας. 

Επίσης, οι διαδικασίες έγκρισης και εφαρµογής των νέων πο-
λεοδοµικών σχεδίων ήταν και είναι απαράδεκτα χρονοβόρες.

Τα βασικά σηµεία και η γενική λογική του χωρικού σχεδιασµού,
όπως ορίζεται στο συζητούµενο νοµοσχέδιο, είναι τα εξής: Η
διάρθρωση του συστήµατος χωρικού σχεδιασµού ορίζεται σε
τρία επίπεδα πλέον: Το εθνικό, το περιφερειακό, δηλαδή οι δε-
κατρείς περιφέρειες και το τοπικό, δηλαδή οι καλλικρατικοί
δήµοι.

Στην κορυφή της πυραµίδας βρίσκεται η εθνική χωρική στρα-
τηγική, τα ειδικά χωροταξικά σχέδια, παραδείγµατος χάριν του-
ρισµού και ΑΠΕ, τοποθετούνται στη θέση, που τους ανήκει, καθ’
ότι είναι τοµεακά και όχι εθνικά, όπως είχαν βαπτιστεί, ενώ ενι-
σχύονται τα περιφερειακά χωροταξικά πλαίσια σε ρόλο πιο συν-
τονιστικό. 

Τα τοπικά χωρικά σχέδια, που αντικαθιστούν τα γενικά πολεο-
δοµικά σχέδια υιοθετούν αυστηρότερο προστατευτικό πλαίσιο,
ορίζοντας νέες κατηγορίες προστατευόµενων περιοχών: ρέµατα,
ποτάµια, αιγιαλός κ.λπ.. Καλύπτουν την έκταση ολόκληρου του
καλλικρατικού δήµου µε εξειδίκευση ανά ενότητα: Οικιστικές πε-
ριοχές, παραγωγικών και επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων, πε-
ριοχές προστασίας, περιοχές ελέγχου χρήσεων γης. 

Αλλαγές επέρχονται και στα ειδικά χωρικά σχέδια, ώστε να
αποτραπεί το ενδεχόµενο εδραίωσης ενός παράλληλου συστή-
µατος σχεδιασµού, το οποίο διατηρούσε και ενίσχυε τις κατ’
εξαίρεση ρυθµίσεις. 

Οι προβλεπόµενες πλέον εντοπισµένες και µη ουσιώδεις τρο-
ποποιήσεις, που επιτρέπονται για όλα τα επίπεδα σχεδίων µε
υπουργικές αποφάσεις περιλαµβάνουν αποκλειστικά ζητήµατα,
που αφορούν σε γραµµατικές διατυπώσεις, διορθώσεις σφαλ-
µάτων, αποσαφηνίσεις διατυπώσεων, καθώς και εναρµόνιση κει-
µένων και διαγραµµάτων. 

Επιπλέον, σε όλες τις περιπτώσεις που προβλέπονται γνωµο-
δοτήσεις από τρίτα όργανα, αυτές θα πρέπει να εκδίδονται εντός
διµήνου. 

Ταυτόχρονα, το σχέδιο νόµου προχωρά στην επανασύσταση
και ισχυροποίηση του Εθνικού Συµβουλίου Χωροταξίας ως όρ-
γανο κοινωνικού διαλόγου και όχι ως όργανο κυβερνητικής πο-
λιτικής. 

Καταργείται η εκτελεστική επιτροπή, ένα τετραµελές όργανο
που είχε καταλήξει να υποκαθιστά την επιτροπή. Ορίζεται πρό-
εδρος πανεπιστηµιακού εγνωσµένου κύρους και όχι ο εκάστοτε
Γενικός Γραµµατέας Χωροταξίας.

Τέλος, το νέο σχέδιο νόµου θέτει σε προτεραιότητα έννοιες,
όπως η περιβαλλοντική προστασία, η βιωσιµότητα και η προστα-
σία εδαφών και τοπίων µέσω της προσθήκης της βιώσιµης ανά-
πτυξης στις βασικές έννοιες, µέσω της  προσθήκης κατηγοριών
περιοχών στις προστατευόµενες –παραρεµάτιες, αιγιαλός, πο-
λιτιστικά τοπία- και µέσω της προσθήκης στόχων, που αφορούν
την αξιοποίηση του περιβαλλοντικού κεφαλαίου. 

Για παράδειγµα, στο άρθρο 3 που αφορά την Εθνική Χωρική
Στρατηγική, προστίθεται στους στόχους η βιώσιµη ανάπτυξη, η
πολιτική γης, η έµφαση στο θαλάσσιο, νησιωτικό και παράκτιο
χώρο και η εναρµόνιση µε τα ευρωπαϊκά κεκτηµένα και τις πολι-
τικές προστασίας του περιβάλλοντος. 

Το σχέδιο νόµου, λοιπόν, που αντικαθιστά το Α’ Μέρος του
ν.4269/2014, παραµένοντας στο πλαίσιο, που έθεσε ο προηγού-
µενος νόµος, προχωρά σε παρεµβάσεις, που ισχυροποιούν τα
χωρικά σχέδια των περιοχών -είτε είναι ο εθνικός χώρος είτε οι
περιφέρειες και οι δήµοι- σε σχέση µε τα τοµεακά. Έτσι, δίνεται

έµφαση στον ορθολογικό καταµερισµό των δραστηριοτήτων
µέσα σε έναν δεδοµένο χώρο. 

Σχετικά µε το Β’ Μέρος του ν.4269/2014, που έχει καταργηθεί
µε πρόσφατη νοµοθετική πρωτοβουλία και αφορά τις χρήσεις
γης, προβλέπεται η αντικατάστασή του µε προεδρικό διάταγµα,
µέσα στο επόµενο διάστηµα. 

Πιθανώς, κάποιοι να µας κατηγορήσουν ότι το νέο σχέδιο
νόµου θα εµποδίσει τις επενδύσεις. Στην πραγµατικότητα, το
σχέδιο νόµου προστατεύει τον επενδυτή, γιατί ο ίδιος θα ξέρει
πού µπορεί και πού δεν µπορεί να επενδύσει. Διασφαλίζει, δη-
λαδή, µια διαδικασία δικαίου, προς όφελος του περιβάλλοντος
και του επενδυτή. 

Όταν λέµε «ασφάλεια δικαίου» για τους επενδυτές, εννοούµε
ακριβώς ότι µε τη διαδικασία της προέγκρισης εξασφαλίζουµε
ότι η περιοχή όπου χωροθετείται µια δραστηριότητα µπορεί
πράγµατι να υλοποιηθεί. 

Το σχέδιο νόµου θέτει ως βασικό στόχο του συστήµατος χω-
ρικού σχεδιασµού την ενίσχυση της πολιτικής βιώσιµης ανάπτυ-
ξης, που εντάσσεται πλέον στις βασικές έννοιες του νόµου,
δηλαδή την ενίσχυση της οικονοµίας, των επενδύσεων και της
απασχόλησης µε την ταυτόχρονη προστασία του περιβάλλοντος
και την προώθηση της κοινωνικής συνοχής και δικαιοσύνης. 

Τέλος, για την καλύτερη χάραξη χωροταξικής πολιτικής προ-
χωρούµε στην κωδικοποίηση των διατάξεων χωροταξίας και πο-
λεοδοµίας, που δεν προχώρησε ως τώρα. 

Συνοψίζοντας, λοιπόν, τα θετικά βήµατα αλλαγής του υπάρ-
χοντος νόµου, έχουµε: Πρώτον, τη σχετική ισχυροποίηση των πε-
ριφερειακών σχεδίων -το περιφερειακό χωροταξικό πλαίσιο
αποκτά ρόλο συντονιστικό- άρθρο 6 παράγραφος 5. Δεύτερον,
την ισχυροποίηση της περιβαλλοντικής προστασίας µε την προ-
σθήκη στις γενικές έννοιες της αρχής της βιώσιµης ανάπτυξης,
την προσθήκη κατηγοριών προστασίας –ρέµατα, αιγιαλός, πολι-
τιστικά τοπία- και στόχων των επιµέρους χωροταξικών, που είναι
συµβατή µε την προστασία του περιβάλλοντος. Τρίτον, την πρό-
βλεψη για τα ειδικά χωροταξικά σχέδια του σταδίου της προέγ-
κρισης. Τέταρτον, τη θεσµοθέτηση διαδικασίας για τα γενικά
πολεοδοµικά σχέδια και τα τοπικά χωροταξικά σχέδια. Πέµπτον,
την επαναφορά του Εθνικού Συµβουλίου Χωροταξίας, όχι ως κυ-
βερνητικού οργάνου, αλλά ως οργάνου κοινωνικού διαλόγου. Και
έκτον, την πρόσθεση ειδικών παρεµβάσεων, όπως είναι οι αστι-
κές αναπλάσεις. 

Μια µεγάλη προσφορά στο περιβάλλον –φυσικό και ανθρωπο-
γενές- αλλά και στην οικονοµία και την αισθητική του τοπίου θα
είναι να οδεύσουµε σιγά σιγά στον έλεγχο της ελληνικής «πρω-
τοτυπίας», που λέγεται η «εκτός σχεδίου δόµηση» και που νοµίζω
ότι είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα στη χώρα µας, όσον αφορά
και το οικονοµικό, αλλά και θέµατα αισθητικής τοπίου. 

Καλούµε όλους τους Βουλευτές να ψηφίσουν το νοµοσχέδιο,
γιατί βελτιώνει κατά το δυνατόν την κατάσταση στα θέµατα χω-
ροταξίας και στρατηγικού σχεδιασµού και δηµιουργεί πιο στα-
θερό πλαίσιο για επενδύσεις, ενώ ταυτόχρονα ενισχύει την
προστασία της φύσης και του αστικού περιβάλλοντος και είναι
γενικά ενταγµένο στη λογική της βιωσιµότητας. 

Σας ευχαριστώ πολύ και νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι ήµουν εν-
τάξει και στον χρόνο µου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µε το παραπάνω,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο συνάδελ-

φος κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας. 
Ορίστε, κύριε Σκρέκα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίναµε µάρτυρες για άλλη µια

φορά µιας αναφοράς που έκανε ο, κατά τα άλλα, πολύ αξιότιµος
συνάδελφος της Συµπολίτευσης, αναφορικά µε τον τρόπο που
νοµοθετούν.

Νοµοθετούν, είπε για άλλη µια φορά, και δακρύζουν, νοµοθε-
τούν και κλαίνε. Νοµοθετούν, λέει, ένα νοµοσχέδιο, το οποίο
είναι, σε έναν µεγάλο βαθµό, απέναντι στη δική τους ιδεολογία,
αλλά νοµοθετούν κατ’ απαίτηση των δανειστών και σύµφωνα µε
το µνηµόνιο, το οποίο έχει υπογράψει η ελληνική πολιτεία. Και
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βέβαια, καταλαβαίνουµε τελικά από αυτά, για ποιον λόγο η Ελ-
λάδα έχει φτάσει στο σηµείο, που έχει φτάσει. 

Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε τα στοιχεία της Τράπεζας της Ελ-
λάδος, η φτώχεια έχει αυξηθεί και το 2015 και το 2016. Υπάρχουν
βέβαια, και στοιχεία, που αποδεικνύουν αυτό το οποίο λέω, πέρα
από τη φτώχεια, η οποία έχει αυξηθεί, πέρα από τη φορολογία,
η οποία έχει γίνει πολύ πιο βάναυση, πέρα από την πραγµατικό-
τητα, που βιώνουν οι αδύναµοι και τα λαϊκά στρώµατα στην Ελ-
λάδα.

Κύριε Υπουργέ, έχω κάποια στοιχεία από την ΕΛΣΤΑΤ, που δεί-
χνουν το εξής: Πράγµατι το 2012 η κυβέρνηση τότε της Νέας Δη-
µοκρατίας, υποστηριζόµενη και από το ΠΑΣΟΚ, είχε παραλάβει
µια οικονοµία, η οποία κατρακυλούσε µε ύφεση 7,3%. Το 2013 η
ύφεση περιορίστηκε στο 3,2%, ενώ το 2014 για πρώτη φορά, η
Ελλάδα στα χρόνια της κρίσης είχε ανάπτυξη σε ετήσια βάση
0,4%. Μετά δυστυχώς, είχε την ατυχία να οδηγηθεί εκβιαστικά
σε εκλογές από την παρούσα Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ–ΑΝΕΛ και έτς,ι
το 2015 κατρακύλησε ξανά σε ύφεση η ελληνική οικονοµία, µε
ρυθµούς 0,3%, το πρώτο εξάµηνο του 2016 κατά 0,8%, το δεύ-
τερο εξάµηνο του 2016 κατά 0,2% και περιµένουµε να δούµε πώς
θα κλείσει το 2016 συνολικά σε ό,τι αφορά την ελληνική οικονο-
µία και την ανάπτυξή της. 

Άκουσα πανηγυρισµούς κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην
επιτροπή και από τον Υπουργό και από τον Αναπληρωτή
Υπουργό περί της επιτυχούς διακυβέρνησης της χώρας από την
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ–ΑΝΕΛ και για την αποτελεσµατικότητα και
τον καλό δρόµο που έχει πάρει η ελληνική οικονοµία. Αυτόν τον
δρόµο δεν τον βλέπουµε. 

Αυτό φαίνεται και από την ιδιωτική κατανάλωση. Πράγµατι, το
2012 είχε αναλάβει τότε η Νέα Δηµοκρατία, ο Αντώνης Σαµαράς
µια χώρα όπου η ιδιωτική κατανάλωση κατρακυλούσε κατά 7,9%.
Το 2013 µειώθηκε η πτώση της κατανάλωσης στο 2,6%. Το 2014
αυξήθηκε για πρώτη φορά η ιδιωτική κατανάλωση κατά 0,6%.
Είχε όµως η χώρα την ατυχία να έρθει η Κυβέρνηση δήθεν εθνι-
κής σωτηρίας ΣΥΡΙΖΑ–ΑΝΕΛ, οπότε η ιδιωτική κατανάλωση ξα-
ναέπεσε 0,3% το 2015 σε ετήσια βάση, κατά 0,8% έπεσε το
πρώτο εξάµηνο του 2016, κατά 1,2% το δεύτερο εξάµηνο του
2016 και να δούµε πού θα πάει σε ετήσια βάση. 

Πρέπει, όµως, να σας πω ότι οι ειδικές εταιρείες, οι οποίες µε-
τράνε την κίνηση των εµπορικών προϊόντων αναφέρουν φέτος
ότι οι λιανικές πωλήσεις έχουν κατρακυλήσει σε επίπεδο, περί-
που, 7% στο οργανωµένο λιανεµπόριο, στα σούπερ µάρκετ.
Ακόµα και τα γαλακτοκοµικά προϊόντα, τα dairy, όπως τα λένε,
τα γάλατα, έχουν µια πτώση 10% το 2016. Αυτό είναι το success
story και οι πανηγυρισµοί για την κατάσταση, στην οποία λέτε ότι
έχετε φέρει τη χώρα. 

Βέβαια, άκουσα ότι πάνε θαυµάσια στα χρόνια της διακυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και οι εξαγωγές, που είναι βέβαια ένας ση-
µαντικός δείκτης για την οικονοµία, γιατί, αν πάνε καλά οι
εξαγωγές, περιµένεις ότι η οικονοµία θα πάει καλύτερα. Έλα
όµως που βλέπω εδώ από τα στοιχεία ότι δυστυχώς, οι εξαγωγές
αγαθών και υπηρεσιών το 2014, τότε που κυβερνούσε η δήθεν
κακή, επάρατη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, υποστηριζό-
µενη από το ΠΑΣΟΚ, αυξήθηκαν κατά 7,7%, αλλά είχε δυστυχώς,
την ατυχία η Ελλάδα να έρθει στη διακυβέρνησή της η φοβερή
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ–ΑΝΕΛ, οπότε οι εξαγωγές στη συνέχεια κα-
τρακύλησαν κατά 10,5% το πρώτο τρίµηνο του 2016, κατά 3,2%
το δεύτερο τρίµηνο του 2016. Περιµένουµε να δούµε σε ετήσια
βάση το 2016 πού θα κλείσουν οι εξαγωγές.

Αυτά τα ολίγα. Τα στοιχεία προέρχονται από την Ελληνική Στα-
τιστική Υπηρεσία σε ό,τι αφορά το δήθεν success story και την
επιτυχή διακυβέρνησή σας. Γι’ αυτόν τον λόγο, αποδεικνύεται
ότι δεν µπορείτε να βοηθήσετε µε κανέναν τρόπο τη χώρα και
την παρούσα κατάσταση.

Δεν µπορείτε να δώσετε λύσεις. Δεν έχετε τη δυνατότητα.
Είναι ανίκανη αυτή η Κυβέρνηση, είναι ακατάλληλη για να µπο-
ρέσει να βγάλει την Ελλάδα από το πρόβληµα και αυτό φαίνεται
κι από τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετεί. Φέρνετε ένα νοµοσχέ-
διο το βράδυ της µιας µέρας και την εποµένη πρωί-πρωί πρέπει
να το συζητήσουµε.

Αυτό το νοµοσχέδιο, πολύ µεγαλύτερο από το δικό σας, είχε

βγει σε διαβούλευση µήνες πριν. Στη συνέχεια, το ξαναφέρατε
τον Νοέµβριο και ολοκληρώθηκε η δεύτερη διαβούλευση, στις
21 Νοεµβρίου. Δεν µπορώ λοιπόν, να καταλάβω γιατί φτάσαµε
παραµονές Χριστουγέννων, για να φέρετε αυτό το νοµοσχέδιο,
το δήθεν σηµαντικό και αναπτυξιακό, όπως λέτε εσείς, ενάντια
στην ιδεολογία σας όπως λέει ο εισηγητής σας.

Πρέπει να ξεκαθαρίσετε τι θέλετε. Συµφωνείτε µε το νοµοσχέ-
διο που φέρνετε ή διαφωνείτε; Είναι προς τη σωστή κατεύθυνση
ή είναι ενάντια στην ιδεολογία και απλά το κάνετε κατ’ απαίτηση
των δανειστών και των µνηµονίων; Αυτό πρέπει να το αποφασί-
σετε µεταξύ σας και να µας το πείτε, για να ξέρουµε κι εµείς τι
θα κάνουµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Για το δικό σας είπα, κύριε Σκρέκα, όχι
για το δικό µας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Από εκεί και πέρα, καλούµαστε
να περιορίσουµε δυστυχώς τη συζήτηση πολύ σύντοµα, µε τη
διαδικασία του επείγοντος για άλλη µία φορά, για ένα πραγµα-
τικά αναπτυξιακό ζήτηµα που αφορά τη χωροταξία της χώρας.
Δεν είναι µόνο το ταχύρρυθµο της διαδικασίας, µε την οποία φέ-
ρατε το νοµοσχέδιο, που δεν βοηθάει στο να πετύχουµε ένα νο-
µοσχέδιο που θα είναι πραγµατικά προς την σωστή κατεύθυνση
και θα παρέχει υπηρεσίες στην οικονοµία της χώρας. 

Υπάρχουν δύο στοιχεία. Πρώτον, συµπεριλαµβάνετε διατάξεις
που δεν έχουν σχέση µε το παρόν νοµοθέτηµα, φωτογραφικές
σε µεγάλο βαθµό και σας καλούµε να µας πείτε σε ποιον αναφέ-
ρονται αυτές οι διατάξεις. Θα το εξηγήσω παρακάτω.

Δεύτερον, βλέπουµε µια καταιγίδα τροπολογιών. Ένα πλήθος
τροπολογιών φτάνει στα χέρια µας, οι περισσότερες από τις
οποίες δεν έχουν σχέση µε το παρόν νοµοσχέδιο. Αυτό παρακα-
λούµε να το σταµατήσετε ή να µας πείτε από τώρα ποιες τροπο-
λογίες θα καταθέσετε τις επόµενες δύο µέρες ως Κυβέρνηση.

Σε καµµία περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν
νοµοσχέδιο δεν µπορεί να χαρακτηριστεί ως αναθεώρηση του
ν.4269/2014 ούτε ως µεταρρύθµιση, καθώς κινείται σε δύο άξο-
νες. Πρώτον, χρησιµοποιεί απλά µετονοµασίες και λεκτικές δια-
φοροποιήσεις άνευ περιεχοµένου, προκειµένου να δοθεί το
µήνυµα ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ αλλάζει όλα όσα έκανε η
προηγούµενη κυβέρνηση και φέρνει νοµοθετήµατα, που είναι κα-
λύτερα.

Δεύτερον, παρ’ όλο που στο 90%-95% της βασικής φιλοσο-
φίας του νόµου κρατάτε και αναπαράγετε αυτά που εµπεριέχον-
ται στον ν4269, εν τούτοις φέρνετε κάποιες σηµειακές αλλαγές,
κάποιες διατάξεις, λίγες και µικρές σε µέγεθος, που όµως αλλά-
ζουν όλο τον χαρακτήρα του νοµοσχεδίου. Μεταξύ αυτών, ανα-
φέροµαι στην προέγκριση της προµελέτης, ένα στάδιο που
βάζετε, για το οποίο θα εξηγήσω παρακάτω, γιατί δεν βοηθάει
καθόλου και ίσα- ίσα είναι εµπόδιο.

Πάντως, µ’ αυτό το νοµοσχέδιο γι’ άλλη µια φορά, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ ταΐζει την γραφειοκρατία. Βάζει γραφειοκρατικά εµπόδια
κι αυτό θα το δούµε να εφαρµόζεται, όπως θα δούµε και τις δυ-
σάρεστες συνέπειές του. Όπως έχουµε δει αυτά τα δύο χρόνια,
δυστυχώς θα είµαστε µάρτυρες και στη συνέχεια της κακής δια-
κυβέρνησης της χώρας, που πρέπει να σταµατήσει γιατί προκα-
λεί µεγάλη ζηµιά. 

Τα επίπεδα σχεδιασµού εµφανίζονται συγκεχυµένα, µε αποτέ-
λεσµα να γεννώνται ερωτήµατα για την ένταξη της εθνικής στρα-
τηγικής στην πυραµίδα του συστήµατος σχεδιασµού. Επίσης,
αναφέρετε στην εισηγητική έκθεση την ενίσχυση του ρόλου των
περιφερειακών πλαισίων. Εδώ όµως υπάρχουν διατάξεις, που κά-
νουν ακριβώς το αντίθετο µ’ αυτό που αναφέρετε στην εισηγητική
έκθεση. Επίσης, γι’ άλλη µία φορά, µέσα στο παρόν νοµοσχέδιο
προβλέπεται σωρεία εφαρµοστικών πράξεων, υπουργικών απο-
φάσεων και διαταγµάτων.

Ρωτάµε, λοιπόν: Υπάρχει συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα για
το πώς θα τα φέρετε; Ακόµα περιµένουµε από το νοµοσχέδιο του
Μαΐου τα προεδρικά διατάγµατα, που οφείλατε να φέρετε για να
εφαρµοστεί εντός εξαµήνου. Έχουν περάσει επτά µήνες κι
ακόµα δεν τα έχετε φέρει. Γιατί να σας πιστέψουµε ότι τώρα θα
φέρετε σύντοµα, εν ευθέτω χρόνω τις υπουργικές αποφάσεις,
ώστε ο δικός σας νόµος να µπορέσει να εφαρµοστεί και να υλο-
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ποιηθεί;
Τι έγινε από την ψήφιση του ν.4269/2014 µέχρι σήµερα; Πρώ-

τον, δεν εφαρµόστηκε, γιατί εσείς καταργήσατε, όπως θα πω πα-
ρακάτω, και το πρώτο και το δεύτερο µέρος, για να φέρετε,
υποτίθεται, κάτι καλύτερο, µε αποτέλεσµα επί δύο χρόνια η χώρα
να µην έχει νοµοθετικό πλαίσιο.

Δεύτερον, η ίδια λογική υπάρχει και στο χωροταξικό του του-
ρισµού. Το αφήσατε, κατέπεσε στο ΣτΕ, δεν κάνατε τίποτα. Μας
είπατε στην επιτροπή ότι εσείς θα φέρετε ένα νέο χωροταξικό
για τον τουρισµό, φυσικά πολύ καλύτερο, γιατί το προηγούµενο
δεν ήταν καλό. Να το δούµε κι αυτό. Πότε θα το φέρετε; Εν τω
µεταξύ, η χώρα, επί δύο χρόνια δεν έχει χωροταξικό για τον του-
ρισµό.

Καταλαβαίνετε γιατί κατρακυλά η οικονοµία, γιατί η ύφεση
καλά κρατεί και γιατί πάµε απ’ το κακό στο χειρότερο. Φαίνεται
από τον τρόπο µε τον οποίο κυβερνάτε, δυστυχώς. 

Τριάντα µήνες από την ψήφιση του ν.4269/2014 και είκοσι
τρεις µήνες διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, αυτό το οποίο έχετε
κάνει µέχρι τώρα είναι να φέρετε µόνο έναν νόµο, τον ν.4389 τον
Μάιο του 2016, χωρίς διαβούλευση, όπου µε µια εκπρόθεσµη
τροπολογία καταργήθηκε το κεφάλαιο Β’ του ν.4269/2014, που
αφορούσε τις χρήσεις γης, µε πρόβλεψη για έκδοση νέου προ-
εδρικού διατάγµατος εντός εξαµήνου. 

Καταργήσατε τις χρήσεις γης. Καταργήσατε έναν εκσυγχρο-
νισµό και µια µεταρρύθµιση στο θεσµικό πλαίσιο, που αφορούσε
τις χρήσεις γης στην Ελλάδα. Είπατε ότι θα φέρετε ένα προ-
εδρικό διάταγµα κι έχουν περάσει έξι µήνες και δεν έχετε φέρει
τίποτα. Κατά τα άλλα, η χώρα υποτίθεται ότι αναπτύσσεται και
ότι το επενδυτικό περιβάλλον βελτιώνεται. 

Παρεµπιπτόντως, να αναφέρω εδώ ότι η χώρα κατρακυλά και
στους δείκτες διαφθοράς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δύο
χρόνια της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και κατρακυλά και
στους δείκτες, που δηλώνουν την ευκολία έναρξης κάποιας επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας. Δηλαδή, γίνεται δυσκολότερο,
σύµφωνα µε τους διεθνείς οργανισµούς, καθώς κατρακύλησε
τρεις θέσεις η χώρα µας στη διευκόλυνση της επιχειρηµατικότη-
τας, στα δύο χρόνια της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Τον Δεκέµβριο του 2016 καταργήθηκε το κεφάλαιο Α’ του
ν.4269/2014, που υποτίθεται ότι φέρνει µια µεταρρύθµιση, αλλά
ουσιαστικά αναπαράγει, όπως είπα, τον δικό µας νόµο. Έχουµε
το άρθρο 4 και κάποια άλλα παραδείγµατα επί των άρθρων, για
να καταλάβετε τι θέλω να σας πω, πού πάτε αυτή τη χώρα και
πώς νοµοθετείτε.

Στο Εθνικό Συµβούλιο Χωροταξίας, µειώνετε κατά δύο τα µέλη
του. Ποιος είναι ο σκοπός; Θα γίνει περισσότερο ευέλικτο; Γιατί
καταργείτε την πενταµελή εκτελεστική επιτροπή, που είχε συν-
τονιστικό και εκτελεστικό ρόλο; Σε τι αποσκοπείτε µε αυτό; Πώς
θα σας βοηθήσει;

Τα ειδικά και περιφερειακά χωροταξικά σχέδια, στα άρθρα 5
και 6, µετονοµάζονται από εθνικά σε ειδικά. Μεγάλη µεταρρύθ-
µιση! Αλλάξαµε τη λέξη! Και µαζί µε τα περιφερειακά αποτελούν
τον στρατηγικό σχεδιασµό. Διακηρύσσετε στην αιτιολογική έκ-
θεση ότι ενισχύετε τον ρόλο των περιφερειακών σχεδίων σε
σχέση µε τον ν.4269/2014. Στην πραγµατικότητα, κάνετε το ακρι-
βώς αντίθετο. Γιατί το κάνετε αυτό; Γιατί λέτε άλλα και κάνετε
άλλα; 

Με το άρθρο 7 για τα τοπικά χωρικά σχέδια, ορίζεται ως ειση-
γητής για την έγκριση η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, αντί της αποκεντρωµένης διοίκησης
που προέβλεπε ο ν.4269/14. Η γενική γραµµατέας, στην οποία
µίλησα, έκανε µια παρατήρηση, ότι µεταξύ των τοπικών χωρικών
σχεδίων µπορεί να υπάρχουν αλληλοεπικαλύψεις και γι’ αυτό το
πηγαίνουµε σε ανώτερο βαθµό. Ακούγεται σωστό. Μα, ήταν σε
ανώτερο βαθµό η έγκριση. Ήταν σε περιφερειακό επίπεδο. Γιατί
το παίρνετε από το περιφερειακό επίπεδο και το πάτε σε επίπεδο
Υπουργείου; Αντί να αποκεντρώνετε, συγκεντρώνετε.

Αυτό, κύριε συνάδελφε της Συµπολίτευσης και εισηγητά, δεν
είναι απέναντι στην ιδεολογία σας, η συγκέντρωση και όχι η απο-
κέντρωση των εξουσιών;

Με το άρθρο 8 για τα ειδικά χωρικά σχέδια, υποτίθεται ότι θα
φέρετε ανάπτυξη. Θέλετε να βοηθήσετε τον επενδυτή, ο οποίος

θα έρθει και θα ρισκάρει τα χρήµατά του σε µια χώρα, που έχει
ανάγκη από επενδύσεις. Ψάχνουν να βρουν δουλειά πάνω από
ένα εκατοµµύριο συµπολίτες µας, νέοι και µεγαλύτεροι σε ηλικία.
Δεν υπάρχουν πόρτες να χτυπήσουν. Δεν υπάρχουν επιχειρήσεις
για να δουλέψουν.

Πώς θα δουλέψουν οι άνεργοι, όταν δεν υπάρχουν επιχειρή-
σεις; Υπάρχουν εργαζόµενοι χωρίς επιχειρήσεις; Δεν γίνεται.
Πρέπει να υπάρξουν επιχειρήσεις και επενδύσεις, που θα ακο-
λουθούν φυσικά τον κανόνα, τον ελληνικό νόµο και θα βοηθούν
την οικονοµία. Εσείς, αντί να βοηθήσετε, φέρνετε πάλι τις προ-
εγκρίσεις που εµείς καταργήσαµε.

Λέτε ότι µε την προέγκριση υπάρχει αίσθηµα δικαίου και ασφά-
λεια δικαίου στον επενδυτή. Εγώ ρώτησα την αγορά και µου
είπαν οι άνθρωποι της αγοράς ότι η προέγκριση προµελέτης
είναι το 80% της τελικής µελέτης. Δηλαδή, οι άνθρωποι θα ξο-
δεύουν χρήµατα και χρόνο –περίπου έναν χρόνο- για την προέγ-
κριση και στη συνέχεια, θα πρέπει να πηγαίνουν και στην τελική
έγκριση. Γιατί λέω «έναν χρόνο»; Γιατί λέτε µέσα ότι θα συνε-
δριάζει τουλάχιστον δύο φορές τον χρόνο το ΚΕΣΥΠΟΘΑ και σε
έξι µήνες, το ανώτερο, θα πρέπει να εκδίδει την απόφασή του,
την έγκριση του επενδυτικού σχεδίου. 

Και ρωτάω εγώ: Δύο-τρεις µήνες να ετοιµαστεί για την προέγ-
κριση, έξι µήνες για να βγει η τελική απόφαση, δύο µήνες για να
υπάρξει η εφαρµοστική διοικητική πράξη, πέρασε ένας χρόνος
για την προέγκριση προµελέτης. Μετά θα πρέπει να επαναλάβει
ο επενδυτής για την τελική µελέτη. Για ποιον λόγο το βάζετε
αυτό το στάδιο;

Γιατί µας πάτε πίσω; Γιατί πάτε τη χώρα πίσω, τότε που κυ-
ριαρχούσαν οι προεγκρίσεις και ταϊζόταν η γραφειοκρατία από
τέτοια νοµικά πλαίσια, τα οποία δεν βοηθούσαν την Ελλάδα; Γιατί
µας πάτε πίσω; Γιατί πάτε τη χώρα πίσω; Σε τι ωφελεί αυτό;

Πάντως να ξέρετε, ότι κανένας επενδυτής και κανένας από την
αγορά που ασχολείται µ’ αυτό και είναι η δουλειά του, δεν πιστεύει
ότι αυτό θα βοηθήσει. Αντίθετα, πιστεύει ότι είναι ένα εµπόδιο που
δεν θα βοηθήσει, αλλά θα δυσχεράνει την επιχειρηµατικότητα που
έχει ανάγκη τώρα η χώρα. 

Επειδή, όµως, µ’ αυτόν τον τρόπο κυβερνάτε –επιφυλάσσοµαι
για τα υπόλοιπα στην επί των άρθρων τοποθέτησή µου- γι’ αυτόν
τον λόγο, κύριε Υπουργέ που ήσασταν και Υπουργός Ανάπτυξης,
πάει η χώρα από το κακό στο χειρότερο. Παραλάβατε τη χώρα
που είχε ρυθµούς ανάκαµψης και την έχετε φέρει σε ύφεση δύο
χρόνια τώρα.

Όλοι όσοι ζουν και δουλεύουν µέσα στην ιδιωτική αγορά βλέ-
πουν το 2017 και τροµάζουν απ’ αυτά τα οποία έρχονται. Έχετε
φορολογήσει υπέρµετρα τα συνήθη υποζύγια, τους µισθωτούς
και τους συνταξιούχους, και έχετε προχωρήσει σε περικοπές.
Γιατί δεν µπορείτε, είστε αδύναµοι να επανεκκινήσετε την ελλη-
νική οικονοµία. Δεν µπορείτε να τη βάλετε σε τροχιά ανάκαµψης
και ανάπτυξης που θα φέρει πραγµατική ευηµερία και όχι ψεύτι-
κους µποναµάδες, που θα τους πάρετε µε το που θα λαλήσει
τρεις φορές ο πετεινός. 

Την 1-1-2017 θα κόψετε και το υπόλοιπο ΕΚΑΣ. Αυξάνετε και
τις εισφορές στους συνταξιούχους και τους µισθωτούς και θα
τους πάρετε δέκα φορές πίσω αυτά που τους δώσατε, δηλαδή
τα πολύ λίγα στους πολύ λίγους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
θα ήθελα να σας πω πού βρισκόµαστε για να κάνουµε µια προ-
σέγγιση τώρα.

Έκλεισε ο κατάλογος των οµιλητών σε σχέση µε τους συνα-
δέλφους Βουλευτές. Έχουν εγγραφεί δεκαπέντε, εκ των οποίων
οι τρεις ζήτησαν να µιλήσουν αύριο. Άρα στην ουσία σήµερα θα
µιλήσουν δώδεκα Βουλευτές. 

Έχοντας κάνει άθροιση των χρόνων –και πλούσια, µάλιστα,
προσθέτοντας και την ανοχή που υποσχέθηκα- σε επτά ώρες
µπορούµε να έχουµε ολοκληρώσει σήµερα. Βάλτε και µία ώρα
για τις τροπολογίες των Υπουργών, δηλαδή µιλάµε για οκτώ
ώρες. Αυτό σηµαίνει ότι αρχίσαµε στις 10.00’ η ώρα και περίπου
στις 17.00’ η ώρα µπορούµε να έχουµε κλείσει, εάν είµαστε όλοι
αυτοπειθαρχηµένοι και χωρίς εντάσεις και στείρες αντιπαραθέ-
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σεις, που δεν χρειάζονται. Γύρω στις 17.00’-18.00’ σήµερα µπο-
ρούµε να έχουµε τελειώσει. 

Αύριο δεν χρειάζεται να επανεγγραφείτε, επειδή είναι ενιαία η
συζήτηση. Μιλάω για τους Βουλευτές και όχι για τους εισηγητές
και τους ειδικούς αγορητές, οι οποίοι είναι ήδη εγγεγραµµένοι.
Μπορεί να υπάρξουν δευτερολογίες, ειδικά των γενικών εισηγη-
τών και των αγορητών, αλλά και όσων από τους συναδέλφους
επίσης θέλουν. Άρα –µε τους µισούς χρόνους βέβαια- θα τελει-
ώσουµε νωρίτερα. 

Θα δω τώρα σε συνεννόηση µε τα κόµµατα, γιατί ο Πρόεδρος
λείπει στο Βελιγράδι, αν µπορούµε να φέρουµε την ονοµαστική
πιο µπροστά, ώστε να µην υπάρχει ένα κενό τριών χαµένων ωρών
προκειµένου να γίνει η ονοµαστική στις 7.00’ η ώρα το βράδυ.
Όµως αυτό θα το δούµε αύριο.

Συνεχίζουµε µε τον ειδικό αγορητή της Χρυσής Αυγής κ.
Ιωάννη Σαχινίδη. 

Ορίστε, κύριε Σαχινίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε πόσο ωραία µπορεί να τα κάνει η Νέα Δηµοκρατία,

πόσο ωραία ήταν επί των ηµερών της, πόσο ωραία τα έχει κάνει
ο ΣΥΡΙΖΑ και πόσο πιο ωραία µπορεί να τα φτιάξει. Πραγµατικά
ζούµε σε µια µαγική χώρα, σε µια ουτοπία. Οι συνταξιούχοι πλέον
δεν βγαίνουν να κάνουν πορείες, αλλά βγαίνουν να κάνουν περί-
πατο. Οι Έλληνες δεν µεταναστεύουν, αλλά κάνουν ταξιδάκια
αναψυχής στο εξωτερικό. Τα τρόφιµα είναι τόσα πολλά, που οι
κάδοι απορριµµάτων είναι γεµάτοι. Δεν υπάρχουν άστεγοι Έλ-
ληνες. Δεν πεινάει κανείς. Λόγω πλούτου πλέον δεν δουλεύει κα-
νένας Έλληνας, δεν εργάζεται. Γι’ αυτό έρχονται και καραβιές
από λαθροµετανάστες στην πατρίδα µας.

Επίσης, σκάνδαλα δεν υπάρχουν. Δεν υπάρχουν λίστες. Ακού-
σαµε ότι βεβαιώθηκαν κάποια χρέη σε σχέση µε τις λίστες, αλλά
έχουµε πει επανειληµµένα ότι δεν µας έχει πει κανείς πόσα απ’
αυτά έχουν εισπραχθεί. Μάλιστα, ακούσαµε και για µια ασφάλεια
δικαίου επενδυτή. Αλήθεια, πού τους βλέπετε τους επενδυτές;
Όταν θα τους βρείτε και θα τους δείτε, ενηµερώστε µας και µας.

Σε αντίθεση, τον Γενάρη –και για την ακρίβεια στις 27 του
µηνός- οι αγρότες για άλλη µια φορά ζεσταίνουν τις µηχανές. Να
είστε σίγουροι για ένα πράγµα. Επειδή από 1-1-2017 θα ισχύσουν
τα µέτρα για τους αγρότες, τα οποία θα είναι καταστροφικά για
τον πρωτογενή τοµέα παραγωγής, αυτή τη φορά δεν θα µπορέ-
σετε να τους ξεγελάσετε ούτε µε κανέναν Μπούτο ούτε µε τους
συνδικαλιστές τους οποίους ελέγχετε. Οι αγρότες αυτή τη φορά
θα κάνουν πολύ δυναµική και αισθητή την παρουσία τους. 

Τον Μάρτιο, επίσης, περιµένουµε τις καραβιές και τους λαθρο-
µετανάστες που θα µας επιστρέψουν από την υπόλοιπη Ευρώπη
λόγω της Συνθήκης Δουβλίνο II. Μάλιστα, πριν από λίγες ηµέρες
όταν ο κύριος Πρωθυπουργός επισκέφθηκε τη Γερµανία, σε συ-
νοµιλίες που είχε µε την κ. Μέρκελ, εκείνη δεν είδε καν την
ατζέντα που είχε µαζί του, τον παρέπεµψε στον Σόιµπλε και απε-
ναντίας του είπε ότι η Ελλάδα πρέπει να ετοιµαστεί να δεχθεί επι-
πλέον λαθροµετανάστες από το Χαλέπι.

Όλα αυτά αντιλαµβάνεστε, και σε συνάρτηση µε τα προβλή-
µατα που υπάρχουν στη γείτονα χώρα και τις τροµοκρατικές επι-
θέσεις ανά την Ευρώπη, πού οδηγούν και καταλαβαίνετε τι
πρόκειται να συµβεί. 

Να περάσουµε στο σχέδιο νόµου, το οποίο –για άλλη µία
φορά- έρχεται µε τον γνωστό τρόπο, µε το χαρακτηρισµό του
επείγοντος. Δεδοµένου ότι το παρόν σχέδιο νόµου ήταν εδώ και
καιρό αναρτηµένο στη διαβούλευση, υπήρχε ο απαραίτητος χρό-
νος, από τη στιγµή που έκλεισαν οι προθεσµίες της διαβούλευ-
σης µέχρι και τώρα, για να το επεξεργαστείτε και να το φέρετε
µε την τακτική διαδικασία. 

Βεβαίως, να σηµειώσουµε ότι στη διαβούλευση τέθηκε στο
διάστηµα 11 Νοεµβρίου έως 18 Νοεµβρίου του 2016, αλλά η δυ-
νατότητα σχολιασµού από τους ενδιαφερόµενους ήταν κλειδω-
µένη έως και τις 15 Νοεµβρίου. Γι’ αυτό άλλωστε και αρκετοί
φορείς σάς είχαν αποστείλει επιστολές-αιτήµατα για την παρά-
ταση της διαβούλευσης, κάτι το οποίο ο αρµόδιος Υπουργός αρ-
νήθηκε να κάνει και είναι απορίας άξιο το γιατί, καθώς οι φορείς
θα έπρεπε να έχουν τον χρόνο και τη δυνατότητα να καταθέσουν
τις προτάσεις τους για το σηµαντικό ζήτηµα του χωροταξικού

σχεδιασµού, που τουλάχιστον σε θεωρητικό επίπεδο θα συµβάλ-
λει στην ανάπτυξη των παραγωγικών και επιχειρηµατικών δρα-
στηριοτήτων και κατ’ επέκταση στην ανάπτυξη της πορείας της
χώρας µας.

Βεβαίως, το σηµαντικό είναι, όπως ειπώθηκε και από έναν εκ-
πρόσωπο φορέα στην ακρόαση, ότι η συµµετοχή στις διαβουλεύ-
σεις έχει νόηµα και αποκτά περιεχόµενο όταν οι τοποθετούµενοι
διατυπώνουν κάποιες απόψεις, τις οποίες έχουν αντλήσει από την
εµπειρία και την πραγµατική ζωή και τις γνώσεις τους, και αυτές
εισακούονται στο πλαίσιο διαµόρφωσης της πολιτικής. Η νοµοθέ-
τηση θα πρέπει να εκφράζει µια ισορροπία της έννοµης τάξης,
προκειµένου να µπορούν να διευθετηθούν τα εκάστοτε ζητήµατα. 

Το παρόν σχέδιο νόµου, όπως άλλωστε αναφέρεται και στην
αιτιολογική έκθεση, δεν επιφέρει επί της ουσίας κάποιες δραστι-
κές αλλαγές, σε σχέση µε τον ισχύοντα έως σήµερα νόµο, τον
ν.4269/2014, αντιθέτως τον διατηρεί ως σώµα, προβαίνοντας σε
περιορισµένες και εντοπισµένες τροποποιήσεις των διατάξεών
του, προκειµένου να µειωθεί η πολυνοµία διατάξεων, να προωθη-
θεί η συνοχή και η ποιότητα των χωρικών σχεδίων, να ενισχυθεί
η δυνατότητα των σχεδίων αυτών, ώστε να ανταποκρίνεται στις
συνεχώς µεταβαλλόµενες ανάγκες, για να ενισχυθεί η ασφάλεια
δικαίου στη βάση παραγωγής του χώρου.

Ο εθνικός χωροταξικός σχεδιασµός µπορεί και πρέπει να κα-
ταστεί αφετηρία για τις υποχρεωτικές κατευθύνσεις στον χώρο,
και στο πλαίσιο αυτό να εξασφαλιστούν οι προϋποθέσεις διαφά-
νειας, κοινωνικής συµµετοχής και ελέγχου για τη διαχείριση του
χώρου. Αν παρακαµφθούν αυτές οι προϋποθέσεις, τότε οι αρχές
δικαίου της χωροταξίας και της πολεοδοµίας καταλύονται και αν-
τικαθίστανται από τους ιδιοτελείς σχεδιασµούς του εκάστοτε
επενδυτή. Η χωροταξία, λοιπόν, στοχεύει στην ικανοποίηση των
πολιτών και την εξισορρόπηση των αντιθέσεων της ανάπτυξης
στον χώρο.

Εν µέσω οικονοµικής κρίσης στη χώρα µας είχε θεσµοθετηθεί
ο ν.4269/2014 για τη χωροταξική και πολεοδοµική µεταρρύθµιση
και τη βιώσιµη ανάπτυξη, όπως και ο ν.4014/2011 για την περι-
βαλλοντική αξιολόγηση έργων και δραστηριοτήτων. Το πολιτικό
πλαίσιο απέρρεε από την ανάγκη µείωσης της γραφειοκρατίας
και ενδυνάµωσης του επενδυτικού κλίµατος, µε στόχο την οικο-
νοµική ανάκαµψη. 

Δηµιουργήθηκαν, όµως, πολλά προβλήµατα από την ελλιπή
συµµετοχή του κοινού στις διαδικασίες λήψης αποφάσεων. Σε
τοπικό και περιφερειακό επίπεδο διεθνώς, δίδεται έµφαση στη
συµµετοχή του κοινού στη λήψη αποφάσεων για ζητήµατα χωρι-
κών και αναπτυξιακών προβληµάτων. Έτσι διασφαλίζεται η επι-
τυχής εφαρµογή του εκάστοτε σχεδίου. 

Οι τοπικές κοινωνίες είναι φυσικοί χρήστες του χώρου και η
συµπερίληψή τους στη διαδικασία λήψης αποφάσεων και τη δια-
δικασία σύνταξης και υλοποίησης της πολιτικής αποτελεί απα-
ραίτητη προϋπόθεση, ιδιαίτερα όταν αφορά κοινωνικές δοµές
και µάλιστα εκείνες που επιβάλλονται από τους Ευρωπαίους
εταίρους, εντάσσονται σε κοινοτικά προγράµµατα χρηµατοδό-
τησης και υλοποιούνται εµβόλιµα και κατά παράβαση των επιθυ-
µιών των τοπικών κοινωνιών. 

Κανένας δεν έχει πρόβληµα για τη δηµιουργία δοµών υγείας,
πρόνοιας, εκπαίδευσης, πολιτισµού, χώρων πρασίνου και ανα-
ψυχής. Τι γίνεται, όµως, στην περίπτωση που αυτοί οι χώροι δεν
δηµιουργούνται από την πολιτεία για τις ελληνικές οικογένειες,
για να λυθούν τα προβλήµατα πρόσβασης στο σύστηµα υγείας,
για να παίξουν τα παιδιά και να αναπτυχθεί µια οικολογική συνεί-
δηση;

Ας µην γελιόµαστε. Υπάρχουν κέντρα κοινότητας, όπως ονο-
µάζονται, τα οποία προορίζονται για Ροµά και µετανάστες. Υπάρ-
χουν τα hot spots που µε τα σχέδια που προωθείτε θα ενταχθούν
σε ειδικά χωρικά σχέδια, µε τα οποία θα ρυθµιστούν κατάλληλα
οι χρήσεις γης και η διαδικασία έναρξης για τη σύνταξή τους.
Θα γίνει απευθείας από τον Υπουργό Περιβάλλοντος ή τον οικείο
δήµο ή την περιφέρεια ή ακόµη και από τον φορέα υλοποίησης
του σχεδίου έργου προγράµµατος. 

Αξίζει να παρατηρήσουµε ότι, ενώ µιλάτε για εθνικό χωροτα-
ξικό σχεδιασµό ή για την ακρίβεια για εθνική χωρική στρατηγική,
εντούτοις δεν προσφέρετε µια ολοκληρωµένη αντιµετώπιση του
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ζητήµατος. Δεν είναι δυνατόν να µιλάµε για χωροταξικό ή χωρικό
σχεδιασµό, χωρίς να συµπεριλαµβάνεται ο θαλάσσιος χωροτα-
ξικός σχεδιασµός. 

Εκ πρώτης όψεως, µπορεί να σκεφθείτε ότι αντικείµενο του
θαλάσσιου χωροταξικού σχεδιασµού είναι µόνο οι θαλάσσιες
δραστηριότητες και οι δραστηριότητες στα παράκτια ύδατα.
Όµως, οι επίγειες δραστηριότητες έχουν άµεσο αντίκτυπο στις
θαλάσσιες περιοχές και θα πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν. 

Ο χωροταξικός σχεδιασµός δεν πρέπει να µελετάται ξεχωρι-
στά από τον θαλάσσιο, αλλά θα πρέπει να εξετάζεται παράλληλα
και ο θαλάσσιος και θα πρέπει να εισαχθεί µε διακριτούς όρους
στο υπάρχον πλαίσιο σχεδιασµού. Ξέρουµε ότι ο θαλάσσιος χω-
ροταξικός σχεδιασµός βρισκόταν σε διαβούλευση, η οποία έληξε
πριν από λίγες ηµέρες, και θα αναµένουµε να έρθει προς συζή-
τηση στη Βουλή.

Επισηµαίνουµε, όµως, ότι για να υπάρχει ολοκληρωµένη αντί-
ληψη και διαµορφωµένη πολιτική, θα έπρεπε να τα δούµε και τα
δύο µαζί. Βεβαίως, η έλλειψη οποιουδήποτε προγραµµατισµού,
χωροταξικού σχεδιασµού χρήσεων γης, αντικατοπτρίζει την ανά-
πτυξη της χώρας, την οικονοµία, αλλά κυρίως επηρεάζει αρνη-
τικά την ποιότητα ζωής των κατοίκων.

Βεβαίως βασική προϋπόθεση του οποιουδήποτε σχεδιασµού,
πόσω µάλλον αυτού που αφορά το δοµηµένο περιβάλλον το
οποίο περιστοιχίζει τους πολίτες, είναι µια ύπαρξη σχεδίου, έστω
και ενός γενικού σχεδίου κατευθύνσεων και στρατηγικού προσα-
νατολισµού, όχι όµως του αόριστου που να καθίσταται άχρηστο
και να πρέπει να επαναδιατυπωθεί, προκειµένου να είναι εφαρ-
µόσιµο. 

Συνολικά δεν βλέπουµε µεγάλες διαφοροποιήσεις από το προ-
ηγούµενο νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο είχε κατηγορήσει σφοδρά
τότε ο ΣΥΡΙΖΑ ως Αντιπολίτευση. Μάλιστα, το είχε χαρακτηρίσει
ως αντιεπιστηµονικό και υποτελειακά µνηµονιακό και υποσχόταν
πως θα το καταργούσε. Προφανώς είναι οι ίδιες εξαγγελίες µε το
ότι θα καταργούσε και το µνηµόνιο µε ένα άρθρο. 

Έτσι και τώρα βλέπουµε ένα κακέκτυπο του ν.4269/2014 µε τη
σφραγίδα της Αριστεράς. Δεν βλέπουµε πώς θα συµβάλλει το
νοµοσχέδιο στη βιώσιµη ανάπτυξη, δεν βλέπουµε πώς µπορεί να
γίνει ένας σωστός οικονοµικός προγραµµατισµός, δεν βλέπουµε
να υπάρχουν συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα, δεδοµένου ότι
εδώ και δύο χρόνια η Ελλάδα δεν έχει εκσυγχρονισµένο θεσµικό
πλαίσιο για τις χρήσεις γης. 

Δεν δίνετε την προσήκουσα σηµασία στις διαδικασίες συµµε-
τοχικού σχεδιασµού και η ιστορία εφαρµοστικών πράξεων,
υπουργικών αποφάσεων και διαταγµάτων δεν διασφαλίζει την
εφαρµογή του πολεοδοµικού σχεδιασµού.

Θυµηθείτε λίγο τις παρατηρήσεις και τις ανακοινώσεις που κά-
νατε τότε για τον χωροταξικό σχεδιασµό. Αποσύρετε το παρόν
και καταθέστε ένα νέο αναθεωρηµένο νοµοθετικό πλαίσιο, που
θα θέτει στο κέντρο την ελληνική κοινωνία, που θα ευνοεί την
ανάπτυξη της εθνικής οικονοµίας, που θα σέβεται την πολιτιστική
µας κληρονοµιά και θα στηρίζει τα εθνικά συµφέροντα. 

Επί της αρχής η Χρυσή Αυγή θα καταψηφίσει το παρόν σχέδιο
νόµου.

Και ας έρθουµε στα άρθρα. Όσον αφορά το άρθρο 3, πρέπει
να υπάρχει ολοκληρωµένος σχεδιασµός, σαφής πολιτική για την
ανάπτυξη των ορεινών όγκων, των νησιωτικών περιοχών και των
λοιπών µειονεκτικών περιοχών µε ταυτόχρονη ανάδειξη και αξιο-
ποίηση των τοπικών συγκριτικών πλεονεκτηµάτων τους και µε
ταυτόχρονη διασύνδεση µε τον ευρύτερο χώρο κάθε περιφέ-
ρειας. 

Θα πρέπει να σηµειωθεί ότι η επιδίωξη που αναφέρατε είναι
αυτή που προβλέπεται στο σχέδιο και στο πλαίσιο των στόχων
του ευρωπαϊκού σχεδίου χωρικής ανάπτυξης για ισόρροπη ανά-
πτυξη, πολυκεντρικότητα, νέα εταιρική σχέση πόλης-υπαίθρου,
για ανταγωνιστικότητα, περιφερειακή και κοινωνική συνοχή. 

Η εθνική χωρική στρατηγική πρέπει να διασφαλίζει τη µέγιστη
συναίνεση των παραγωγικών, πολιτικών και κοινωνικών δυνά-
µεων, ώστε να εξασφαλίζεται η συνέχεια του κράτους στην κα-
τεύθυνση της αειφόρου ανάπτυξης. Συνεπώς, δεν θα πρέπει να
ανακοινώνεται απλώς στη Βουλή, αλλά θα πρέπει όλες οι δυνά-
µεις να συνδράµουν για τη διαµόρφωση στρατηγικής.

Το άρθρο 4, αναφέρεται στο Εθνικό Συµβούλιο Χωροταξίας.
Με το συµβούλιο αυτό θα ήταν δυνατόν να εξασφαλιστούν οι
προϋποθέσεις διαφάνειας, κοινωνικής συµµετοχής και ελέγχου
για τη διαχείριση του χώρου, ιδιαίτερα µετά την κατάργηση της
εκτελεστικής επιτροπής µε υπερεξουσίες, που υποκαθιστούσε
το συµβούλιο, αλλά τίθεται εδώ ένας προβληµατισµός ως προς
τη σύστασή του και αφορά τη συµµετοχή εκπροσώπων από µη
κυβερνητικές οργανώσεις, δεδοµένου ότι σε άλλα άρθρα γίνεται
λόγος για στρατηγικές επενδύσεις. Τι θα γίνει, εάν αυτές οι πε-
ριβαλλοντικές οργανώσεις είναι αντίθετες; 

Στο Κεφάλαιο Β’ στον στρατηγικό χωρικό σχεδιασµό και στο
άρθρο 6, το οποίο αναφέρεται στα περιφερειακά χωροταξικά
πλαίσια, είναι απορίας άξιο πώς γίνεται να προσδίδεται ρυθµιστι-
κός χαρακτήρας σε ένα σχέδιο πλαίσιο αναφορικά µε τις χρήσεις
γης και τους όρους δόµησης. Επίσης, θα πρέπει να προσδιορι-
στούν οι πηγές χρηµατοδότησης, δεδοµένου ότι οι οργανισµοί το-
πικής αυτοδιοίκησης πρωτοβάθµιοι και δευτεροβάθµιοι σε πολλές
περιπτώσεις εµφανίζονται µε υποχρηµατοδοτήσεις και, συνεπώς,
θα υπάρξει αδυναµία εκπόνησης τέτοιων µελετών, εκτός κι αν
δοθεί συγκεκριµένη κατεύθυνση οικονοµικού προγραµµατισµού
και δέσµευσης πόρων.  

Αναφορικά µε το Περιφερειακό Χωροταξικό Πλαίσιο Κεντρικής
Μακεδονίας θα πρέπει να σηµειώσουµε ότι το Ρυθµιστικό Σχέδιο
Θεσσαλονίκης είχε θεσµοθετηθεί από το 1985. Η µελέτη επικαι-
ροποίησης του ρυθµιστικού σχεδίου ολοκληρώθηκε το 2009 και
παρελήφθη από την εκτελεστική επιτροπή του Οργανισµού Ρυθ-
µιστικού Θεσσαλονίκης, αλλά δεν έχει τεθεί ακόµα σε εφαρµογή.
Συνεπώς, σε πρώτη φάση, θα πρέπει να δοθεί περισσότερη προ-
σοχή στην ολοκλήρωση του σχεδίου της Θεσσαλονίκης, κατ’ αν-
τιστοιχία µε της Αθήνας, λόγω της ιδιαίτερης οικονοµικής και
εθνικής σηµασίας της και φυσικά, να αποσαφηνιστεί ποιες
ισχύουσες κατευθύνσεις θα ενσωµατωθούν.

Στο Κεφάλαιο Γ’ για τα ρυθµιστικά χωρικά του σχεδιασµού,
στο άρθρο 8, «η οργανωµένη υποδοχή δραστηριοτήτων δεν πρέ-
πει να επιτρέπεται σε περιοχές Natura 2000» και δεν θα πρέπει
να υπάρξει κάποια ρύθµιση προς την αντίθετη κατεύθυνση. Επι-
πλέον, θα πρέπει να επιλυθεί η ασάφεια, η οποία δηµιουργήθηκε
από τη δυνατότητα τροποποίησης των τοπικών χωρικών σχεδίων
από τα ειδικά χωρικά σχέδια, ενώ ταυτόχρονα τα ειδικά χωρικά
σχέδια πρέπει να εναρµονίζονται µε τις κατευθύνσεις των τοπι-
κών χωρικών σχεδίων. 

Είναι σηµαντικό να πούµε ότι όπως παρουσιάζονται τα ειδικά
χωρικά σχέδια, αυτά αναµφισβήτητα αποτελούν έναν έξυπνο
τρόπο, για να προχωρούν µε fast track διαδικασίες οι επιλεγµένες
επενδύσεις. Είναι σίγουρο ότι µε αυτή την κατηγορία σχεδίων
διασφαλίζονται τα επενδυτικά σχέδια και φυσικά αίρονται οι
όποιοι περιορισµοί στη χρήση γης, που ενδεχοµένως αποτελούν
τροχοπέδη σε αυτά. 

Στο άρθρο 9, για τον συντελεστή δόµησης, η απλή αναφορά
ορίων συντελεστών δόµησης δεν σηµαίνει κάτι. Θα έπρεπε να
υπάρχουν αυτά τα όρια σε συνδυασµό µε ένα πλήθος άλλων πα-
ραγόντων. Άλλωστε ας µην ξεχνάµε ότι και οι συντελεστές δό-
µησης κατά το παρελθόν άλλαζαν κατά παρέκκλιση για τη
δηµιουργία στρατηγικών επενδύσεων. Οπότε ας µην θεωρούµε
τετελεσµένα αυτά τα όρια. 

Το άρθρο 10 αναφέρεται στα πολεοδοµικά σχέδια εφαρµογής.
Θετική κρίνεται η ενηµέρωση των εµπλεκοµένων φορέων και της
τοπικής κοινωνίας για την αναπτυξιακή διαδικασία. Το κοινό ει-
δοποιείται για τα πολεοδοµικά σχέδια εφαρµογής µε σχετική δη-
µοσίευση σε δυο εφηµερίδες, τοπικής ή εθνικής εµβέλειας, και
από την ιστοσελίδα του δήµου. Οι ενδιαφερόµενοι µπορούν να
υποβάλουν εγγράφως στον οικείο δήµο ενστάσεις τους, τις
οποίες ο δήµος οφείλει εγγράφως να τις εξετάσεις εντός σα-
ράντα ηµερών, να προβεί εάν κρίνει σκόπιµο σε τροποποιήσεις
και στη συνέχεια να τα προωθήσει προς έγκριση. 

Η ελάχιστη αυτή συµµετοχική διαδικασία θα έπρεπε να τηρεί-
ται, τόσο για το πολεοδοµικό, όσο και για τα ειδικά χωρικά σχέ-
δια, δεδοµένου ότι αναµφισβήτητα υπάρχουν συνέπειες στην
τοπική κοινωνία και οικονοµία, οι οποίες θα πρέπει, όµως, να λη-
φθούν υπ’ όψιν και πολλές φορές αποσιωπώνται οι φωνές αντί-
δρασης. Άλλωστε δεν είναι λίγες οι φορές που οι αιρετοί των
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ΟΤΑ πρώτου και δεύτερου βαθµού, δηλαδή δήµων και περιφε-
ρειών, έχουν παρέµβει στα στάδια πολεοδόµησης των περιοχών
µε κριτήρια επιλογής τις προσωπικές εξυπηρετήσεις και µικρο-
πολιτικά συµφέροντα. Έτσι, µπορεί µεν να είναι θετική η παρα-
ποµπή των ειδικών χωρικών σχεδίων στο Κεντρικό Συµβούλιο
Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων, σχετικά µε το αν
ανατρέπουν έναν υφιστάµενο πολεοδοµικό σχεδιασµό αλλά, δε-
δοµένου ότι ο Υπουργός είναι πάνω από όλους και πάνω από όλα
και κατέχει υπερεξουσία, µπορεί να αλλάξει τη γνωµοδότηση,
προκειµένου να διευκολυνθούν οι κατά τόπους επενδύσεις.

Μέχρι πρότινος, υπό τη θεσµική οµπρέλα των ειδικών χωρικών
σχεδίων, µε το υφιστάµενο πλαίσιο λειτουργούσε ένας παράλ-
ληλος τρόπος πολεοδόµησης τόσο για τα ακίνητα του ΤΑΙΠΕΔ,
του νέου υπερταµείου, αλλά και για όσες επενδύσεις µπορούσαν
να χαρακτηριστούν ως στρατηγικές µε fast track διαδικασίες.
Τώρα πια, αυτή η κατάσταση µπορεί να γενικευθεί και να ευνο-
ούνται όλες οι επενδύσεις που προσπαθείτε να προωθήσετε
µέσω του ξεπουλήµατος της χώρας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σαχινίδη, πρέ-
πει να κλείσετε. Θα έχετε και αύριο τουλάχιστον επτά λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Μία παράγραφος έµεινε, κύριε Πρό-
εδρε.

Όλα τα σχέδια νόµου που φέρνετε σας έχουµε πει επανειληµ-
µένως ότι η Χρυσή Αυγή θα τα αλλάξει για το καλό των Ελλήνων.
Νοµοθετείτε πρόχειρα και δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας καθόλου
τις εξελίξεις που υπάρχουν στην Ευρώπη και στον διεθνή χώρο.
Αυτή η προχειρότητά σας, δυστυχώς, έχει άµεσο αντίκτυπο στον
Έλληνα, τον οποίο έχετε ξεχάσει όχι µόνο κατά την περίοδο της
κρίσης, αλλά τα τελευταία σαράντα χρόνια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν
στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», δεκαε-
πτά µαθήτριες και µαθητές και ένας εκπαιδευτικός από το 15ο

Δηµοτικό Σχολείο Αµαρουσίου.
Καλωσορίσατε στη Βουλή των Ελλήνων.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος, κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης, ειδικός

αγορητής από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να επανα-

λάβω σε γενικές γραµµές όσα υποστήριξα και στην αρµόδια επι-
τροπή για να γίνουν έτσι ξεκάθαροι οι λόγοι, για τους οποίους η
Δηµοκρατική Συµπαράταξη καταψηφίζει επί της αρχής το παρόν
νοµοσχέδιο. Έχω πει επανειληµµένα ότι προτεραιότητα για τη
χώρα είναι –ή τουλάχιστον θα έπρεπε να είναι- η ενίσχυση της
παραγωγικής διαδικασίας. Ένα βασικό µέρος της ανάπτυξης,
που πραγµατικά έχουµε ανάγκη, συνδέεται άµεσα µε τον χωρικό
και πολεοδοµικό σχεδιασµό, ένα θέµα που ταλαιπωρεί τη χώρα
διαχρονικά. 

Έχουν περάσει πάνω από σαράντα χρόνια από τη µεταπολί-
τευση και δεν έχουµε αποφασίσει ακόµα πού θα βρίσκεται η πα-
ραγωγή, πού θα χτίσουµε τα σπίτια µας, πώς θα µεγαλώσουµε
τις πόλεις µας, τους οικισµούς µας, πού θα φτιάξουµε επιχειρη-
µατικά πάρκα, πού και πόσοι θα είναι οι χώροι κοινής ωφέλειας.
Και επιτρέψτε µου να πω ότι βρισκόµαστε σε αυτή την κατά-
σταση γιατί ζούµε σε ένα κράτος χωρίς συνέχεια, όπου σε πολ-
λές περιπτώσεις οι κυβερνήσεις αρνούνται να πιάσουν το νήµα
από εκεί που το άφησαν οι προηγούµενοι, ακόµα και όταν συµ-
φωνούν µαζί τους. Κι αυτό ακριβώς συµβαίνει στο παρόν νοµο-
σχέδιο. Κάνουµε ένα βήµα µπρος και δύο βήµατα πίσω. 

Το 2014, η χώρα έκανε ένα αποφασιστικό βήµα για να αποκτή-
σει σαφή και ολοκληρωµένο χωροταξικό και πολεοδοµικό σχε-
διασµό. Έκανε σηµαντικά βήµατα και στις χρήσεις γης,
εκσυγχρονίζοντας έτσι το θεσµικό πλαίσιο που ίσχυε από το
1987. Μια προσπάθεια που ακυρώσατε πριν λίγους µήνες, γυρί-
ζοντας τη χώρα έτσι τριάντα χρόνια πίσω. Ο ν.4269 συνέδεσε για
πρώτη φορά ευθέως τη δηµιουργία χωρικού σχεδιασµού µε την
αναπτυξιακή πορεία της χώρας, δίνοντας έτσι το µήνυµα ότι η

Ελλάδα θα προχωρήσει συντεταγµένα και αποφασιστικά σε ένα
µοντέλο βιώσιµης ανάπτυξης, χωρίς καθυστερήσεις, χωρίς συγ-
κρούσεις κανόνων δικαίου, που εγκλωβίζουν επενδύσεις στις αί-
θουσες των δικαστηρίων. Ένα πλαίσιο µε σαφείς κανόνες
προστασίας του περιβάλλοντος. 

Ερχόµαστε στη διετία 2015-2016. Η Κυβέρνηση έπρεπε απλά
να εφαρµόσει τον νόµο. Και εφαρµογή του νόµου σηµαίνει υλο-
ποιώ, εντοπίζω αδυναµίες, διορθώνω αυτά, τα οποία πρέπει. Δυ-
στυχώς, τίποτα δεν κάνατε από όλα αυτά. 

Οι προκάτοχοί σας, κύριε Υπουργέ, πέρασαν σχεδόν δύο χρό-
νια στο τιµόνι του Υπουργείου, χωρίς να εκδώσουν τις απαραί-
τητες υπουργικές αποφάσεις και τα προεδρικά διατάγµατα, ώστε
να εφαρµοστεί πλήρως ο νόµος. Με απλά λόγια, κατέβασαν τον
διακόπτη, έκλεισαν το σύστηµα, αδιαφορώντας για τις συνέ-
πειες, αδιαφορώντας για τις επενδύσεις που βρίσκονταν σε εκ-
κρεµότητα, αδιαφορώντας για τους δήµους που φώναζαν ότι δεν
µπορούν να προχωρήσουν στην εκπόνηση τοπικού χωρικού σχε-
διασµού, αδιαφορώντας για τις καθυστερήσεις του ΕΣΠΑ και την
ασφυξία στα µικρά τεχνικά έργα, αδιαφορώντας ακόµα και για
τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, όταν ζητούσα να µάθω γιατί δεν
προχωράει η εφαρµογή του νόµου. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά µια αναφορά που κατέθεσα τον
Φεβρουάριο του 2016 στην οποία ακόµα περιµένω απάντηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρόκειται για µια επιστολή του Δηµάρχου Χαλκηδόνος στη
Θεσσαλονίκη, η οποία λέει ξεκάθαρα ότι ο δήµος δεν µπορεί να
προχωρήσει σε τοπικό χωρικό σχεδιασµό, όσο το Υπουργείο δεν
προχωρά στην ενεργοποίηση του νόµου. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα.

Έρχοµαι στο σήµερα. Η Κυβέρνηση λέει στους πολίτες ότι
χρειάστηκαν δύο ολόκληρα χρόνια, για να καταλάβει ότι ο ν.4269
δεν ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση. Γι’ αυτό φέρνει σήµερα
καινούργιο νοµοσχέδιο.

Ερώτηµα: Είναι κάτι τέτοιο θεµιτό; Θα σας έλεγα ότι είναι απο-
λύτως θεµιτό, αν πρώτα είχε εφαρµοστεί ο ν.4269 και µετά από
ένα χρονικό διάστηµα προχωρούσατε σε αλλαγές, έχοντας εν-
τοπίσει συγκεκριµένα προβλήµατα και αδυναµίες. 

Θα ήταν, επίσης, θεµιτό να τον αλλάξετε, αν διαφωνούσατε
πλήρως µε τη φιλοσοφία του, αν λέγατε δηλαδή ότι εµείς έχουµε
µια άλλη αντίληψη, θα αλλάξουµε ριζικά το µοντέλο χωρικού και
πολεοδοµικού σχεδιασµού της χώρας, γιατί αυτή είναι η επιλογή
µας, αυτά πιστεύουµε. Τότε όντως θα είχατε όλο το δίκιο µε το
µέρος σας.

Εσείς, όµως, δεν κάνατε τίποτα από αυτά τα δύο. Αντίθετα,
φέρνετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν αλλάζει σχεδόν τίποτα στη
φιλοσοφία του ν. 4269. Αλλάζετε, όµως, σηµαντικές λεπτοµέ-
ρειες στο ρυθµιστικό επίπεδο, στο επίπεδο δηλαδή της υλοποί-
ησης. 

Και εδώ βρίσκεται η µεγάλη αντίφαση. Πώς είναι δυνατόν να
αλλάζετε έναν νόµο που µε δική σας υπαιτιότητα δεν έχει εφαρ-
µοστεί στο µέρος που αφορά το κοµµάτι της υλοποίησης; Πώς
είστε σε θέση να γνωρίζετε αν οι τροποποιήσεις που προτείνετε
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, χωρίς να έχετε µετρήσιµα απο-
τελέσµατα για την απόδοση των διατάξεων τις οποίες αποφασί-
σατε να καταργήσετε; 

Η απάντηση είναι απλή. Κάνετε όπως πάντα του κεφαλιού σας,
µόνον και µόνον για να πείτε ότι κάνατε µια ακόµη µεταρρύθµιση.
Η χώρα θα έπρεπε να έχει τελειώσει µε το θέµα αυτό από το
2015. Εσείς µας λέτε ότι πάλι και σε αυτό το θέµα πρέπει να ξε-
κινήσουµε από την αρχή, όπως βάλατε τη χώρα να ξεκινήσει πάλι
από την αρχή τον Φεβρουάριο του 2015, φορτώνοντας βάρη
στον ελληνικό λαό τα οποία είχε καταφέρει να πετάξει από τις
πλάτες του. 

Σας το είπα και στην επιτροπή, το επαναλαµβάνω και σήµερα:
Είναι αρκετά επτά χρόνια µνηµόνιο για να καταλάβετε ότι πρέπει
να τελειώνουµε µε όλα αυτά, η χώρα έχει ανάγκη από εθνική
γραµµή, έχει ανάγκη από εθνική συνεννόηση για να ξεπερά-
σουµε την κρίση. Δεν υπάρχει χρόνος ούτε για πειραµατισµούς
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ούτε για καθυστερήσεις.
Έρχοµαι στην ουσία. Η βασική µας διαφωνία βρίσκεται στην

αλλαγή που κάνετε στα ειδικά χωρικά σχέδια, γιατί πιστεύουµε
ότι η αλλαγή αυτή θα λειτουργήσει αντιαναπτυξιακά. Επιτρέψτε
µου να εξηγήσω πώς λειτουργούν τα χωρικά σχέδια και πώς εν-
τάσσονται στο µοντέλο του ευρύτερου χωρικού σχεδιασµού.

Τόσο στον ν.4269 όσο και στο παρόν νοµοσχέδιο έχουν την
ίδια αντίληψη, το ίδιο µοντέλο οργάνωσης. Στην κορυφή της πυ-
ραµίδας βρίσκεται η εθνική χωροταξική στρατηγική, όπου το
κράτος ορίζει τους βασικούς άξονες, τις αρχές, τις κατευθύνσεις
του χωρικού και πολεοδοµικού σχεδιασµού για όλη τη χώρα.
Λέει, για παράδειγµα, αυτές θα είναι οι προστατευόµενες περιο-
χές, εδώ θα κάνω βιοµηχανία, εδώ αγροτική παραγωγή, εδώ του-
ρισµό και πάει λέγοντας.

Στο επόµενο επίπεδο έρχεται ο στρατηγικός χωρικός σχεδια-
σµός ο οποίος εξειδικεύει την εθνική στρατηγική σε επίπεδο
δήµου και περιφέρειας. Λέει για παράδειγµα ότι στην κεντρική
Μακεδονία θα κάνουµε βιοµηχανία, αγροτική παραγωγή και του-
ρισµό και οι αντίστοιχες οριοθετήσεις θα γίνουν σε αυτούς τους
δήµους.

Στην περίπτωση, όµως, που ένα έργο, µια επένδυση ξεπερνά
τα όρια ενός δήµου ή ακόµα και µιας περιφέρειας, πράγµα που
είναι πολύ πιθανόν πολλές φορές, ο ν.4269 προέβλεψε ένα έξυ-
πνο by pass για να ξεπεράσει προβλήµατα γραφειοκρατίας και
καθυστερήσεων. Τα ειδικά χωρικά σχέδια λειτουργούν, λοιπόν,
ως µικρά fast track, ώστε να προχωρούν άµεσα σηµαντικές επεν-
δύσεις.

Η αξία του εργαλείου αυτού αποτυπώθηκε και µε αριθµούς,
αφού από τον Ιανουάριο µέχρι τον Μάρτιο του 2015 είχαν κατα-
τεθεί, µε το συγκεκριµένο καθεστώς, περίπου είκοσι πέντε σχέ-
δια για επενδύσεις, σχέδια µεσαίου µεγέθους, δηλαδή αξίας 5
έως 10 εκατοµµυρίων ευρώ.

Οι επενδύσεις αυτές, ακόµα βρίσκονται κολληµένες. Βρίσκον-
ται κολληµένες, επειδή οι προκάτοχοί σας, κύριε Υπουργέ, δεν
έκαναν τίποτε. Βρίσκονται κολληµένες, γιατί εδώ και δύο χρόνια
η Κυβέρνηση αρνείται να προχωρήσει µια δουλειά που βρήκε
έτοιµη από τους προκατόχους της.

Αντί, λοιπόν, να βάλετε τις µηχανές να δουλέψουν στο φουλ
για να καλύψουµε το χαµένο έδαφος, φέρνετε µια διάταξη, η
οποία, αντί να ενισχύει, αποδυναµώνει τα ειδικά χωρικά σχέδια,
προσθέτοντας µια προβληµατική διαδικασία προέγκρισης. Πρό-
κειται για µια διαδικασία που θα στοιχίσει όχι µόνο χρόνο, αλλά
και χρήµα.

Θα σας αναφέρω τρία βασικά προβλήµατα της διαδικασίας
προέγκρισης που προβλέπει το νοµοσχέδιο: Πρώτον, το επι-
πλέον ποσοστό µελετών για κάθε επενδυτικό σχέδιο µπορεί να
φθάσει ακόµα και τις 25 χιλιάδες ευρώ, λόγω του ενδιάµεσου
αυτού σταδίου. 

Δεύτερον, τα σχέδια που προβλήθηκαν µε τον ν.4269 και δεν
έχουν εγκριθεί, θα χρειαστούν νέες στρατηγικές µελέτες περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων.

Τρίτον, η πρόβλεψη για προέγκριση µε υπουργική απόφαση,
είναι εξαιρετικά πιθανό να οδηγήσει σε προσφυγές στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας, µε αποτέλεσµα επιπλέον σηµαντικές καθυ-
στερήσεις. 

Άρα κύριε Υπουργέ, είτε πρέπει να αφαιρέσετε το στάδιο της
προέγκρισης είτε πρέπει να αλλάξετε εντελώς τον τρόπο, µε τον
οποίο λειτουργεί αυτή η διαδικασία, αν όντως θέλετε να λέτε ότι
στόχος σας είναι να διευκολύνετε και να βοηθήσετε τους επεν-
δυτές.

Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, για να προχωρήσουν οι µεταρ-
ρυθµίσεις, δεν αρκεί να ψηφίζει κάθε φορά η Βουλή. Ο χωρικός
και πολεοδοµικός σχεδιασµός έχει πολλά προαπαιτούµενα, που
βρίσκονται σε εκκρεµότητα, όπως οι δασικοί χάρτες, το κτηµα-
τολόγιο και το σχέδιο για την εθνική αναπτυξιακή στρατηγική της
χώρας. Αν θέλουµε τα µέγιστα δυνατά αποτελέσµατα, πρέπει να
κλείσουµε γρήγορα τα ανοιχτά µέτωπα. Πρέπει να σταµατή-
σουµε να λειτουργούµε µε το κάρο µπροστά από το άλογο.

Όπως είπα στην αρχή, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη δεν θα
ψηφίσει επί της αρχής το νοµοσχέδιο. Υπό άλλες συνθήκες, θα
µπορούσαµε να κάνουµε µια πολύ πιο ουσιαστική συζήτηση. Αν

είχατε εφαρµόσει πλήρως τον ν.4269, σήµερα θα µπορούσαµε
να συζητάµε επί συγκεκριµένων θεµάτων, για να κάνουµε έναν
απολογισµό για το τι πήγε καλά και τι πρέπει να διορθώσουµε.
Αντί γι’ αυτό, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο που προσθέτει καθυστε-
ρήσεις και γραφειοκρατία, σε έναν νόµο που δεν πρόλαβε καν
να λειτουργήσει. Καθυστερήσεις, που θα επηρεάσουν τόσο τους
φορείς υλοποίησης του χωρικού σχεδιασµού όσο και τα επενδυ-
τικά σχέδια, που εξαρτώνται από αυτόν.

Άρα η γνώµη µου είναι, ότι για ακόµα µια φορά πρέπει να κρα-
τάµε εξαιρετικά µικρό καλάθι. Δεν θέλω προς το παρόν να επε-
κταθώ στις τροπολογίες και τις λεπτοµέρειες του νοµοσχεδίου.
Άλλωστε, θα έχουµε την ευκαιρία να τα δούµε όλα αυτά αναλυ-
τικά στην αυριανή συζήτηση, επί των άρθρων. Θέλω, όµως, κύριε
Υπουργέ, να µας πείτε αν κάνετε δεκτές κάποιες από τις βουλευ-
τικές τροπολογίες που έχουν κατατεθεί και να ζητήσετε από τους
Υπουργούς, που έχουν σκοπό να καταθέσουν τροπολογίες, να
το κάνουν σήµερα για να έχουµε τον απαιτούµενο χρόνο να τις
δούµε και να τις συζητήσουµε στην αυριανή συνεδρίαση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Επειδή για δεύτερη φορά ακούω συναδέλφους να λένε «αύριο

επί των άρθρων», υπενθυµίζω ότι είναι ενοποιηµένη η συζήτηση.
Βεβαίως, οι γενικοί εισηγητές και οι αγορητές, κατά κύριο λόγο,
θα έχουν δικαίωµα δευτερολογίας αύριο, αλλά θα µπορούν να
επανέλθουν. Είπα έτσι όπως το βλέπω και οι συνάδελφοι Βου-
λευτές θα µπορούν να κάνουν το ίδιο αύριο. Απλώς υπενθυµίζω
ότι σήµερα πάµε «πακέτο» την κουβέντα, όπως συµφωνήσαµε.

Η κ. Διαµάντω Μανωλάκου, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας, έχει τον λόγο.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ.
Η αλήθεια είναι ότι η αξιοποίηση της χρήσης της γης, µε βάση

την επιστήµη και τις αυξανόµενες ανάγκες της κοινωνίας, επιδρά
στην ανάπτυξη ορισµένων κλάδων της οικονοµίας. Γι’ αυτό οι άν-
θρωποι µεταβάλλουν τις φυσικές συνθήκες, για να ικανοποι-
ήσουν τις ανάγκες της παραγωγής. Όµως το µέγεθος, ο
χαρακτήρας και οι µορφές των αλλαγών, εξαρτώνται τόσο από
το επίπεδο της τεχνικής όσο και από το κοινωνικό σύστηµα. Για
χωροθέτηση και πολεοδόµηση σε ορισµένες οικιστικές εκτάσεις
για κύρια κατοικία, για γεωργική γη, για δασική, τουριστική, βιο-
µηχανική, παραθεριστική κ.ο.κ., µε σεβασµό και προστασία του
περιβάλλοντος και της δηµόσιας υγείας. 

Για εσάς, όµως -και εννοώ τα αστικά κόµµατα του ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ, Νέας Δηµοκρατίας κ.λπ.-, ο χωροταξικός και πολεοδο-
µικός σχεδιασµός δεν έχει ως προτεραιότητα την ικανοποίηση
των αναγκών του ανθρώπου και της κοινωνίας συνολικότερα,
αλλά την αποκόµιση κέρδους για τους επιχειρηµατικούς οµίλους.
Γιατί τη χρήση της γης την αντιµετωπίζετε ως εµπόρευµα. Γι’
αυτό έχετε ευελιξία και εξαιρέσεις να αλλάζετε τη µορφή χρήσης
της κάθε φορά, που να αποφέρει όλο και µεγαλύτερο κέρδος
στους επιχειρηµατικούς οµίλους.

Εξάλλου δεν κρύβετε ότι είναι, όπως έλεγε και ξανάλεγε ο κύ-
ριος Υπουργός στην επιτροπή, για να διασφαλίζεται µεταξύ
άλλων µε πιο ισχυρό τρόπο η ασφάλεια δικαίου για τους επεν-
δυτές. Έτσι είναι. Όλη η έγνοια σας είναι η ασφάλεια δικαίου για
τον εκµεταλλευτή για να εξασφαλίζει το κέρδος του. Γι’ αυτό και
στην εισηγητική έκθεση αναφέρεστε στο ότι το παρόν νοµοσχέ-
διο αποσκοπεί µεταξύ άλλων στην ενίσχυση της δυνατότητας
όλων των σχεδίων να ανταποκριθούν στις µεταβαλλόµενες ανάγ-
κες µέσα από την προώθηση πιο ευέλικτων διαδικασιών κατάρ-
τισης και τροποποίησής τους. Ίσως γι’ αυτό έχετε τον µηχανισµό
προέγκρισης αλλά και δίνετε τη δυνατότητα στους δήµους να
χωροθετούν οποιαδήποτε χρήση γης σε κάθε περιοχή. 

Η µεταφορά τέτοιων αρµοδιοτήτων στους δήµους, που συνή-
θως δεν διαθέτουν τεχνικές υπηρεσίες, µεταφράζεται σε ιδιωτι-
κοποίηση αντικειµένων αλλά στοχεύουν και στην επιτάχυνση
αλλαγών χρήσης γης, που έχουν ανάγκη οι µεγάλοι όµιλοι για να
προχωρήσουν τις επενδύσεις τους. Συνεπώς, το πολιτικό ερώ-
τηµα «χωροταξικός σχεδιασµός για ποιον;» είναι αντικειµενικά
στο κέντρο κάθε συζήτησης γύρω απ’ αυτά τα ζητήµατα. 
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Ο χωροταξικός σχεδιασµός, λοιπόν, δεν είναι τεχνοκρατικό ζή-
τηµα. Είναι πολιτικό ζήτηµα. Γι’ αυτό σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ένωσης υπάρχει συζήτηση για τον χωροταξικό σχεδιασµό ως
βασικό εργαλείο της λεγόµενης βιώσιµης ανάπτυξης, δηλαδή,
της στήριξης της αναπαραγωγής του κεφαλαίου και της διασφά-
λισης της κερδοφορίας των καπιταλιστικών επενδύσεων. Καθό-
λου τυχαίο ότι συµπεριλαµβάνεται στα προαπαιτούµενα για το
κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης του τρίτου µνηµονίου εξ ου
και ο επείγοντας χαρακτήρας του. Θέλετε το κλείσιµο της συµ-
φωνίας κατοχυρώνοντας και άλλα επιπλέον εργαλεία για την έν-
ταση της εκµετάλλευσης. Κοµµένος και ραµµένος, λοιπόν, και ο
χωροταξικός µετασχηµατισµός στα µέτρα των αναγκών του µε-
γάλου κεφαλαίου που προωθεί και η σηµερινή συγκυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Εξ άλλου όλο το προηγούµενο διάστηµα µε δηµόσιες παρεµ-
βάσεις τόσο στελέχη των αστικών κοµµάτων αλλά και εκπρόσω-
ποι των επιχειρηµατιών διαλαλούσαν ότι ένα από τα βασικά
προβλήµατα που εµποδίζουν την προσέλκυση ξένων επενδύ-
σεων αφορά στην χωροταξία. Έτσι είναι ο χωροταξικός και πο-
λεοδοµικός σχεδιασµός. Η πολιτική γης συνολικότερα, η έννοια
της οργάνωσης του κοινωνικού χώρου είναι αναπόσπαστα συν-
δεδεµένο µε το πλαίσιο σχέσεων παραγωγής. Και οι λαϊκές ανάγ-
κες δεν χωράνε στον καπιταλιστικό χωροταξικό σχεδιασµό. 

Μπορεί να ήταν απολογητικός ο εισηγητής της πλειοψηφίας
ότι αναγκαστήκατε σε συµβιβασµό, αφού παραλάβατε µια αντι-
λαϊκή πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. Όµως τίποτα δεν καταρ-
γήσατε. Ό,τι αντιλαϊκό παραλάβατε, το συνεχίσατε αγριότερα.
Μπορεί τώρα να σηκώνετε τη σηµαία των 600 εκατοµµυρίων
στους  µικροσυνταξιούχους όµως τους αρπάζετε 8.200.000.000.
Και βέβαια για τους άνεργους µιλιά. Το 90% δεν παίρνει τίποτα.
Δεν έχει στον ήλιο µοίρα. Γιατί, λοιπόν, δεν κάνετε δεκτές τις
τροπολογίες και το σχέδιο νόµου του ΚΚΕ για επίδοµα σε όλους
τους άνεργους και δωρεάν µεταφορά στα µέσα µαζικής µεταφο-
ράς κι άλλες προτάσεις που περιέχει αυτό το νοµοσχέδιο; 

Σήµερα όλες οι εφηµερίδες δίνουν τα στοιχεία του πληροφο-
ριακού συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ». Δικά σας είναι τα στοιχεία. Λέει
ότι από τον Ιανουάριο µέχρι τον Νοέµβριο του 2016, δηλαδή, σ’
αυτούς τους έντεκα µήνες έγιναν 1.863.000 απολύσεις.

Είναι αγριότητα αυτό ή όχι; Σας ρωτάµε. Γιατί, η αντιλαϊκή σας
πολιτική φαίνεται και από τους βασικούς άξονες που τίθενται συ-
νολικότερα -αν θέλετε- και από την άρχουσα τάξη και τα κόµµατά
της και στα θέµατα του χωροταξικού σχεδιασµού και της πολιτι-
κής γης και µάλιστα προχωράτε µε πιο επιθετικό τρόπο σήµερα.
Ποιοι είναι οι κύριοι άξονες; 

Πρώτον, η διεύρυνση της ατοµικής ιδιοκτησίας στη γη, παράλ-
ληλα µε τη συγκέντρωση και οργάνωση της ιδιοκτησίας αυτής
σε µεγάλες καπιταλιστικές εκµεταλλεύσεις. Αυτό ψηφίσατε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση όταν συµφωνήσατε στον Κανονισµό 2020,
που λέει καθαρά οικονοµική µεγέθυνση σε όλους τους τοµείς
της οικονοµίας. Αυτό κάνετε, συνθλίβοντας µικροµεσαίους της
πόλης και της υπαίθρου.

Δεύτερον, η προώθηση της εµπορευµατοποίησης και εκείνου
του τµήµατος της γης που ανήκει άµεσα ή έµµεσα στο δηµόσιο,
αλλά και µια σειρά από εγκαταστάσεις και υποδοµές, όπως δα-
σικές εκτάσεις, περιουσίες δηµοσίων οργανισµών, επιχειρήσεων,
λιµάνια, αεροδρόµια κλπ.. Τρανταχτό παράδειγµα η ιδιωτικοποί-
ηση του πρώην αεροδροµίου του Ελληνικού. Το ξεκίνησε η Νέα
Δηµοκρατία µε το ΠΑΣΟΚ, το ολοκληρώσατε εσείς το έγκληµα
µε αποικιοκρατικούς νόµους, που καταδικάζατε σαν Αντιπολί-
τευση και φυσικά σε βάρος των κατοίκων της ευρύτερη περιο-
χής. Θα κερδίσει, όµως, πολλά ο επιχειρηµατικός όµιλος. 

Τρίτον, η κατάργηση των όποιων περιορισµών υπήρχαν στις
αλλαγές χρήσεων γης και η άµεση συνάθροιση των τελευταίων
µε τα επενδυτικά σχέδια των µονοπωλιακών οµίλων. Εξάλλου,
προβλέπεται ευελιξία κατά περίπτωση µε υπουργικές αποφά-
σεις. 

Τέταρτον, η προώθηση της αλλαγής της διοικητικής διαίρεσης
της χώρας, µε προοπτική τη διαµόρφωση των πιο µεγάλων διοι-
κητικών δοµών, οι οποίες, µεταξύ άλλων, θα διευκολύνουν και τη
διείσδυση του µονοπωλιακού κεφαλαίου σε κρίσιµους τοµείς,
όπως µεταφορές, ενέργεια, υποδοµές, τουρισµός και άλλα. 

Πέµπτον, τη διαµόρφωση πεδίων επιχειρηµατικής δραστηριό-
τητας γύρω από υπηρεσίες που παρέχονται από το κράτος.
Μιλάω για την ελεύθερη δόµηση, την ιδιωτική πολεοδόµηση του-
ριστικών εγκαταστάσεων, σχέδια για την ιδιωτικοποίηση τεχνικών
έργων και άλλα. 

Έκτον, την προώθηση της συνολικής επίθεσης στα δικαιώµατα
της εργατικής τάξης. Αυτά πάνε µαζί, αγκαλιά. Είναι οι εργασιακές
αναδιαρθρώσεις, η µείωση της τιµής της εργατικής δύναµης, που
προωθείτε κι εσείς και οι προηγούµενοι. Και ξέρετε, µπορεί να δη-
µιουργείτε καβγάδες µεταξύ σας, όµως ποτέ ο τσακωµός δεν είναι
για το τσάκισµα της ζωής των εργαζοµένων. Και η πρόκληση από
τη Νέα Δηµοκρατία είναι ότι µόνο για τους επιχειρηµατίες µιλάει,
ποτέ για τους εργαζόµενους. Κι όµως, οι εργαζόµενοι παράγουν
τον πλούτο. Βιοµηχανίες και επιχειρήσεις χωρίς αφεντικά, δου-
λεύουν, χωρίς εργαζόµενους δεν δουλεύουν. Γι’ αυτό και η αντι-
παράθεσή σας είναι για ραβασάκια από το Υπουργείο Υγείας, τις
άδειες των καναλαρχών και κάτι τέτοια. Για την κόλαση που βιώνει
η λαϊκή οικογένεια, τσιµουδιά από τη Νέα Δηµοκρατία γιατί η Κυ-
βέρνηση και φοροληστεύει και το παρουσιάζει ότι είναι φιλολαϊκό
µέτρο. Δηλαδή, η κοροϊδία στο τετράγωνο.

Για την υλοποίηση, λοιπόν, όλων των παραπάνω στόχων, η Κυ-
βερνητική πολιτική αξιοποιεί ένα σύνολο νοµοθετικών εργαλείων
και άλλων παρεµβάσεων όπως είναι το ΕΣΠΑ, το νοµοθετικό
πλαίσιο για τα δηµόσια έργα, η απελευθέρωση της ενέργειας,
τα σχέδια διοικητικής µεταρρύθµισης, οι αλλαγές στη νοµοθεσία
για τα αυθαίρετα, η έκδοση αδειών και φυσικά τα χωροταξικά
σχέδια ή ακόµα και το νοµοθετικό πλαίσιο για το κτηµατολόγιο,
που µας είπε ο κύριος Υπουργός ότι θα είναι έτοιµο τελεσίδικα
το 2020. 

Εδώ που τα λέµε δεν έχετε και άλλο χρονικό περιθώριο από
την Ευρωπαϊκή Ένωση, διαφορετικά πρέπει να επιστραφούν
πίσω οι πόροι που δόθηκαν. Ειδικά τώρα για το Κτηµατολόγιο
δεκαετίες το ακούµε και δεν το βλέπουµε. Δεν τα ρίχνουµε όλα
σε εσάς. 

Όλες αυτές, λοιπόν, οι παρεµβάσεις συγκροτούν ένα ενιαίο
πλαίσιο πολιτικής της άρχουσας τάξης και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Και εµείς λέµε ότι ως τέτοιο πρέπει να το αντιµετωπίζει και
η κοινωνία και κυρίως το εργατικό κίνηµα. 

Ακριβώς σε αυτό το πλαίσιο κινείται και το σηµερινό νοµοσχέ-
διο που έρχεται να αναµορφώσει ελαφρά ως ελάχιστα το πλαίσιο
χάραξης χωροταξικής πολιτικής, ώστε να ανταποκρίνεται καλύ-
τερα στις ειδικές ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων σε αυτήν
την συγκεκριµένη χρονική περίοδο. Κεντρικός άξονας είναι η µε-
γαλύτερη ευθυγράµµιση χωροταξικής πολιτικής µε το γενικό χω-
ροταξικό πλαίσιο, δηλαδή ευθυγράµµιση του µε τις κεντρικά
καθοριζόµενες προτεραιότητες του κεφαλαίου.

Εξ άλλου και η εισηγητική έκθεση το αναφέρει καθαρά πως
βασικοί άξονες των αλλαγών που προωθεί το νοµοσχέδιο περι-
λαµβάνουν την βελτίωση της συνοχής και λειτουργικότητας του
συστήµατος χωρικού σχεδιασµού µε ειδική έµφαση στην ενί-
σχυση της σύνδεσης του χωρικού σχεδιασµού µε τις τοµεακές
πολιτικές. Ουσιαστικά, κάνετε λόγο για µεγαλύτερη και ουσια-
στικότερη ευθυγράµµιση της χωροταξικής πολιτικής µε κλαδι-
κές, αναπτυξιακές προτεραιότητες που επιθυµούν, θέλουν και
θέτουν οι µονοπωλιακοί όµιλοι.

Προβλέπεται η διεύρυνση του πεδίου εφαρµογής των ειδικών
χωρικών σχεδίων, καθώς και η εδραίωση διαδικασιών που παρέ-
χουν εγγύηση για την προώθηση της επιχειρηµατικής δραστη-
ριότητας µε όρους, όµως, που διασφαλίζουν την ποιότητα του
φυσικού και ανθρωπογενούς περιβάλλοντος και την στήριξη της
τοπικής οικονοµίας.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, κάνει λόγο για χωροταξικό σχεδιασµό
µε την πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων, ενώ περιγράφει πώς ο χω-
ροταξικός σχεδιασµός υποτάσσεται ουσιαστικά στην γενική πο-
λιτική της άρχουσας τάξης και των συµφερόντων της. Το
αποτέλεσµα, βέβαια, είναι ότι θα διευρυνθούν οι κοινωνικές ανι-
σότητες, θα οξυνθεί ακόµα περισσότερο η ανισόµετρη ανά-
πτυξη. Δεν µπορεί να υπάρχει ισόρροπη ανάπτυξη στον
καπιταλισµό ούτε ανάµεσα στις περιοχές, ούτε ανάµεσα στους
κλάδους της οικονοµίας, διότι είναι χαρακτηριστικό γνώρισµα
του ίδιου του καπιταλιστικού τρόπου παραγωγής. Θα διευρυν-
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θούν, λοιπόν, ακόµη περισσότερο οι κοινωνικές ανισότητες, γιατί
θα έχουµε µεγαλύτερη υποβάθµιση της ποιότητας της ζωής εκεί
που κατοικούν λαϊκά στρώµατα, στις λαϊκές συνοικίες και τις λαϊ-
κές γειτονιές.

Για αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, τονί-
ζοντας ταυτόχρονα ότι η καπιταλιστική ιδιοκτησία στη γη, στα συγ-
κεντρωµένα µέσα παραγωγής, η ανάπτυξη παραγωγής µε
κριτήριο το ποσοστό κέρδους, δηλαδή αυτό που καθορίζει τον χω-
ροταξικό σχεδιασµό, η οικονοµική και πολιτική κυριαρχία των µο-
νοπωλίων αναπαράγουν τον αντιλαϊκό χαρακτήρα και στον
χωροταξικό σχεδιασµό. Και αυτά προωθεί σήµερα και γρήγορα
µε αυτό το νοµοσχέδιο της η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, αντι-
γραφή σε µεγάλο βαθµό του προηγούµενου της Νέας Δηµοκρα-
τίας και ας µην το ψηφίζει η Νέα Δηµοκρατία για αντιπολιτευτικούς
ανταγωνισµούς. Τι να κάνουµε; Διεκδικεί την ίδια καρέκλα της κα-
λύτερης διαχείρισης.

Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας η γη και η χρήση της
είναι κοινωνικό αγαθό. Στόχος και κριτήριο για την οργάνωση του
κοινωνικού χώρου είναι η συνδυασµένη ικανοποίηση του συνό-
λου των λαϊκών αναγκών, η συγκεκριµένη κοινωνική αξιοποίηση
της γης και του χώρου γενικότερα. Μιλάµε για την αγροτική πα-
ραγωγή, τον τουρισµό, την εξασφάλιση ποιοτικής λαϊκής στέγης,
υποδοµών, κοινωνικών υπηρεσιών, την βιοµηχανική παραγωγή,
την προστασία περιβάλλοντος και άλλα. Όλα αυτά φυσικά προ-
ϋποθέτουν κοινωνική ιδιοκτησία στη γη και τον κεντρικό σχεδια-
σµό της οικονοµίας, προϋποθέτει δηλαδή ρήξη µε τα µονοπώλια
και την εξουσία τους και τα κόµµατά τους και φυσικά την αποδέ-
σµευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση µε εργατική εξουσία.

Καταψηφίζουµε και για τις τροπολογίες θα µιλήσουµε αναλυ-
τικά αύριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στον ει-
δικό αγορητή από τους Ανεξάρτητους Έλληνες, τον συνάδελφο
κ. Γεώργιο Λαζαρίδη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να συζητήσουµε

για ένα νοµοσχέδιο που θα προχωρήσει σε αναγκαίο χωρικό σχε-
διασµό σε όλη τη χώρα και αναµένεται να συµβάλει στο να µην
καθυστερούν οι διαδικασίες για σηµαντικές επενδύσεις που έχει
ανάγκη ο τόπος. 

Ο πολεοδοµικός σχεδιασµός στη χώρα µας παραµένει πολύ-
πλοκος, δυσλειτουργικός και µε µικρή εφαρµοσιµότητα, ενώ
δίχως πολεοδοµικό σχεδιασµό εξακολουθεί να βρίσκεται η µισή
χώρα. 

Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο αντικαθιστά τον ν.4269/2014 και
το σύστηµα χωρικού σχεδιασµού που αυτός εισήγαγε, στην κα-
τεύθυνση της ενίσχυσης της αναπτυξιακής προοπτικής, µε την
ταυτόχρονη προστασία του φυσικού και ανθρωπογενούς περι-
βάλλοντος και την προώθηση της κοινωνικής συνοχής και δικαιο-
σύνης. 

Στα δύο χρόνια που ακολούθησαν δεν ξεκίνησε η εκπόνηση
ούτε ενός τοπικού χωρικού σχεδίου. Επίσης, είναι προφανής η
απουσία στρατηγικής για την ολοκλήρωση του πολεοδοµικού
σχεδιασµού στη χώρα µας, καθώς ουσιαστικός στόχος της αλ-
λαγής νοµοθεσίας ήταν η ισχυροποίηση της σχέσης των ειδικών
χωρικών σχεδίων µε τον τοπικό σχεδιασµό και γι’ αυτόν τον λόγο
ο ν.4269 βρίσκεται σήµερα υπό αναθεώρηση.

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος, καθ’ όλη τη διάρκεια ισχύος του
νόµου, δεν άσκησε τον επιτελικό, συντονιστικό ρόλο που του
ανήκει, δηλαδή να συντάξει κατευθυντήριες γραµµές και να πα-
ρακολουθήσει την εξέλιξη των πραγµάτων, µε αποτέλεσµα εδώ
και µια διετία να µην έχει εγκριθεί κανένα πολεοδοµικό σχέδιο,
αφού δεν είχαν καθοριστεί οι απαραίτητες προδιαγραφές. 

Ενώ, λοιπόν, ο ν.4269 εισήγαγε σηµαντικές αλλαγές στο σύ-
στηµα χωροταξικού σχεδιασµού, προκειµένου να άρει τα εµπό-
δια στην πραγµατοποίηση επενδύσεων, εκ του αποτελέσµατος,
κρίνεται πως δεν έθεσε το σωστό και λειτουργικό ρυθµιστικό πε-
ριβάλλον για κάτι τέτοιο. 

Το σχέδιο νόµου, λοιπόν, επιχειρεί να αντιµετωπίσει τα παρα-
πάνω προβλήµατα µε περιορισµένες και εντοπισµένες τροποποι-
ήσεις στο ν.4269/2014. Για να βελτιώσουµε τις προοπτικές
ανάπτυξης, µε το παρόν νοµοσχέδιο επιστρέφουµε σε µία λογική

µε βάση την οποία το κράτος χαράσσει τη στρατηγική και τις
χρήσεις γης. 

Για τη βιώσιµη ανάπτυξη και οργάνωση του εθνικού χώρου το
Υπουργικό Συµβούλιο διαµορφώνει εθνική χωρική στρατηγική η
οποία περιλαµβάνει βασικές κατευθύνσεις χωρικής οργάνωσης,
του βασικούς άξονες, τους µεσοπρόθεσµους και µακροπρόθε-
σµους στόχους της χωρικής ανάπτυξης στο επίπεδο της γενικής
Κυβέρνησης και των επιµέρους φορέων της, καθώς και τα προ-
τεινόµενα µέτρα και δράσεις για την υλοποίηση της επιδιωκόµε-
νης ανάπτυξης. 

Η στρατηγική, ευελπιστούµε να αποτελέσει τη βάση για τον
συντονισµό των χωροταξικών και περιφερειακών σχεδίων, των
επενδυτικών σχεδίων, καθώς και των προγραµµάτων του κρά-
τους της τοπικής αυτοδιοίκησης, καθώς και των δηµοσίων νοµι-
κών προσώπων που επηρεάζουν την ανάπτυξη και συνοχή του
εθνικού χώρου.  

Βασικοί στόχοι του νοµοσχεδίου είναι ο καθορισµός της έν-
νοιας της βιώσιµης ανάπτυξης ως στρατηγικού στόχου του συ-
στήµατος χωρικού σχεδιασµού και η βελτίωση του συστήµατος
χωρικού σχεδιασµού, προκειµένου οι πολίτικες που ασκούνται
σε διάφορα επίπεδα, εθνικό, περιφερειακό, τοπικό, να αποκτή-
σουν µεγαλύτερη συνοχή και λειτουργικότητα και να υπάρξει κα-
λύτερος συντονισµός των τοµεακών χωροταξικών πολιτικών. 

Για τον λόγο αυτόν ενισχύεται το περιεχόµενο της εθνικής χω-
ρικής στρατηγικής ώστε να αποκαταστήσει, έστω και µερικώς,
την έλλειψη γενικού χωροταξικού πλαισίου. 

Επιπλέον το προστατευτικό πλαίσιο γίνεται αυστηρότερο
καθώς στα στοιχεία που χρήζουν προστασίας προστίθεται το
τοπίο και στις εκτάσεις, που εντάσσονται στις προστατευόµενες
περιοχές, προστίθεται αιγιαλός και παραλία, ποταµοί, λίµνες και
ρέµατα. Ο κάθε δήµος θα µπορεί να επιλέξει για την περιοχή του
τις χρήσεις γης στις οικιστικές και παραγωγικές ζώνες. 

Ειδικότερα τα τοπικά χωρικά σχέδια αντικαθιστούν τα πρώην
γενικά πολεοδοµικά σχέδια. Η έγκρισή τους θα γίνεται εφόσον
ελεγχθεί η εναρµόνιση ή η συµβατότητα του περιεχοµένου τους
µε τα περιφερειακά χωροταξικά πλαίσια και τα αντίστοιχα σχέδια
όµορων δήµων. Έτσι καταργείται η δυνατότητα τροποποίησής
τους, όπως και των περιφερειακών σχεδίων, µε υπουργική από-
φαση παρά µόνο σε περίπτωση φυσικών καταστροφών ή νέων
κοινοτικών οδηγιών. 

Βλέπουµε, δηλαδή, ναι µεν την παροχή ελευθερίας κινήσεων
στους δήµους όσον αφορά τις χρήσεις γης ωστόσο δεν δίνεται
λευκή επιταγή στις τοπικές κοινωνίες. Αν και θα είναι εκείνες που
θα καθορίζουν τις κατηγορίες χρήσεων γης, θα πρέπει η εξειδί-
κευση του σχεδιασµού, τα τοπικά χωρικά σχέδια που θα εκπο-
νούν, δηλαδή, να είναι συµβατές µε όσα έχουν αποφασιστεί στις
περιφέρειες µε τα περιφερειακά χωροταξικά πλαίσια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λαζαρίδη, συγ-
γνώµη για τη διακοπή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 1ο Αρσάκειο Γυµνάσιο Ψυχικού Β’
Τµήµα.

Καλώς ορίσατε στη Βουλή και καλές γιορτές.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κύριε Λαζαρίδη.
Ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Να τους ευχηθώ και εγώ, κύριε Πρό-

εδρε, καλή πρόοδο και καλές γιορτές.
Τα ειδικά σχέδια τα οποία αφορούν στην κατάρτιση σχεδίων

χρήσεων γης νέου τύπου για τη διευκόλυνση επενδύσεων, για
να υπερισχύουν των τοπικών θα πρέπει να υπάρχει και σύµφωνη
γνώµη του Κεντρικού Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και
Αµφισβητήσεων, ΚΕΣΥΠΟΘΑ. 

Βλέπουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την Κυβέρνηση να
επιδιώκει την ενίσχυση της πολιτικής βιώσιµης ανάπτυξης, δη-
λαδή, την ενίσχυση της οικονοµίας των επενδύσεων και της απα-
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σχόλησης µε την ταυτόχρονη προστασία του περιβάλλοντος και
την προώθηση της κοινωνικής συνοχής και δικαιοσύνης. Θέτει
τους κανόνες αυτούς και το πλαίσιο το θεσµικό και κανονιστικό
σύµφωνα µε το οποίο ναι µεν θα προσελκύονται οι απαραίτητες
για την οικονοµία µας και τις τοπικές κοινωνίες επενδύσεις, αλλά
µε κριτήρια και κανόνες που δεν θα θέτουν το χωροταξικό εν αµ-
φιβόλω. Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στηρίζουµε το νοµοσχέδιο.

Πριν τελειώσω, επειδή έχω και λίγο χρόνο, θα ήθελα να µιλήσω
για µία τροπολογία που έχουµε καταθέσει οι Ανεξάρτητοι Έλλη-
νες, την τροπολογία υπ’ αριθµ. 832/76, µε την οποία ζητούµε το
εξής: Τις δεκαετίες 1950-1960-1970 οι νοµάρχες έκαναν κάποιες
παραχωρήσεις αγροτεµαχίων κλπ., σε διάφορους δήµους ανά
τη χώρα όπου µε τις αποφάσεις τις οποίες εξέδιδαν µνηµόνευαν
τους αριθµούς αγροτεµαχίων. Αυτές τις αποφάσεις στη συνέχεια
οι δήµοι της µετέγραφαν στα υποθηκοφυλακεία, έπαιρναν κανο-
νικά αριθµούς µεταγραφής, τόµους κλπ., γίνονταν οι δήµοι κύριοι
αυτών των εκτάσεων, αυτών των αγροτεµαχίων. Μέσα σε αυτά
τα χρόνια, που έχουν περάσει πάνω από πενήντα-εξήντα χρόνια,
άλλα αγροτεµάχια έχουν γίνει σχολεία, άλλα έχουν γίνει πάρκα,
άλλα είναι εντός σχεδίου, άλλα εκποιήθηκαν, προκειµένου να
αποκτήσουν πόρους, για να υλοποιήσουν κάποια σχέδια οι δήµοι
κλπ.. Εν πάση περιπτώσει, έχουν γίνει διαδοχικές πράξεις πάνω
σε αυτά. 

Στη συνέχεια, ήρθε το Κτηµατολόγιο, απέκτησαν ΚΑΕΚ όλα
αυτά, αλλά τότε, όταν εξεδόθη το ΦΕΚ µετά την απόφαση του
νοµάρχη, στον οποίο εµνηµονεύοντο οι αριθµοί αγροτεµαχίων,
εκ παραλείψεως –και είναι φανερό- από τα δέκα, δεκαπέντε, εί-
κοσι, τριάντα αγροτεµάχια που µεταβίβαζε τότε ο νοµάρχης ανά
την Ελλάδα µπορεί να παραλειπόταν ένα αγροτεµάχιο. Στην από-
φαση φαινόταν ότι έγινε εκ παραλείψεως και όχι ηθεληµένα. 

Έγιναν, όµως, όλες αυτές οι πράξεις που µνηµονεύσαµε προ-
ηγουµένως, δηλαδή αποκτήθηκε στο υποθηκοφυλακείο αριθµός
µεταγραφής, τόµος κλπ., αποκτήθηκε ΚΑΕΚ στη συνέχεια στο
Κτηµατολόγιο και τώρα έρχονται κάποιες υπηρεσίες, έχουν βγά-
λει το ΤΑΦΕΚ και επειδή εκ παραλείψεως δεν µνηµονεύθηκε ένα
αγροτεµάχιο στο ΦΕΚ, αντιµετωπίζουν σοβαρά προβλήµατα
τώρα οι δήµοι. Ζητούµε µε την τροπολογία µας ακριβώς να απο-
κατασταθεί αυτό το λάθος, εν προκειµένω, και αυτά τα οποία
είχαν παραλειφθεί τότε να µεταγραφούν σε καινούργιο ΦΕΚ,
προκειµένου να αποκατασταθεί αυτό το λάθος και να µην αντι-
µετωπίζουν αυτά τα προβλήµατα οι δήµοι.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στηρίζουµε το νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Λαζαρίδη και για την συντοµία σας. 
Προχωρούµε µε τον κ. Γεώργιο Μαυρωτά, ειδικό αγορητή από

το Ποτάµι.
Είναι λίγο λυπηµένος, γιατί την Κυριακή η οµάδα του «έφαγε»

δεκάρα από τον Ολυµπιακό, διότι έφυγε νωρίς από το άθληµα
και µας έκλεινε το σπίτι, όταν έπαιζε. Έτσι, του το χρωστώ από
τότε να τον πειράζω.

Κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που µου

τα θυµίζετε.
Τα εν πισίνα, όχι εν Βουλή, όµως, έτσι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έτσι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το

συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για τον χωρικό σχεδιασµό πρέπει να
ξεκινήσουµε, λέγοντας ότι η προσέλκυση επενδύσεων σε µια
χώρα εξαρτάται από πολλά πράγµατα, όπως είναι το ανθρώπινο
δυναµικό, η χαµηλή φορολογία, η ταχύτητα απονοµής δικαιοσύ-
νης, η έλλειψη γραφειοκρατίας, το ξεκάθαρο θεσµικό πλαίσιο και
η ασφάλεια δικαίου που αυτό συνεπάγεται. 

Ένα νοµοσχέδιο, όπως το παρόν, για τον χωρικό σχεδιασµό
και τη βιώσιµη ανάπτυξη αυτόν τον ρόλο θα έπρεπε να παίξει,
περί ασφάλειας δικαίου και γι’ αυτό ουσιαστικά µας το ζητούν.
Γιατί, εάν κατάλαβα καλά, είναι απαίτηση των θεσµών στα πλαί-
σια της δεύτερης αξιολόγησης και γι’ αυτό έρχεται τώρα µε τις
διαδικασίες του επείγοντος.

Μια και είπαµε για δεύτερη αξιολόγηση, ας δούµε λίγο τους

επόµενους δύο-τρεις µήνες. Είναι το παράθυρο ευκαιρίας που
έχουµε για µια αλυσίδα γεγονότων που θα οδηγήσουν στο να ξα-
ναµπεί η εκτροχιασµένη οικονοµία µας σε ράγες. Οι κρίκοι της
αλυσίδας είναι σαφείς. Πρώτον, το κλείσιµο της δεύτερης αξιο-
λόγησης τον επόµενο µήνα. Δεύτερον, η σφραγίδα της βιωσιµό-
τητας του χρέους. Τρίτον, η ένταξη στην ποσοτική χαλάρωση.
Τέταρτον, η έξοδος στις αγορές κάπου µέσα στο 2017. Αυτό
είναι το καλό σενάριο.

Το κακό σενάριο είναι να συνεχίσει η Κυβέρνηση τους επικοι-
νωνιακούς αυτοσχεδιασµούς που δίνουν επιχειρήµατα σε όσους
θέλουν να καθυστερήσει η αξιολόγηση. Να µπούµε, δηλαδή,
στην περίοδο των ευρωπαϊκών εκλογών από τον Μάρτιο, όπου
έχουµε τις ολλανδικές εκλογές, µετά στη Γαλλία, στη Γερµανία
και µάλλον Ιταλία µέσα στον χρόνο, ίσως και µέχρι το καλοκαίρι,
οπότε οι όποιες διαπραγµατεύσεις θα γίνουν από χειρότερη
θέση για τη χώρα µας. Έτσι, η δεύτερη αξιολόγηση θα καρκινο-
βατεί, δεν θα πάρουµε τα περίπου 6 δισεκατοµµύρια χρηµατο-
δότηση και θα βρεθούµε πάλι µε την πλάτη στον τοίχο το
καλοκαίρι που έχουµε να αποπληρώσουµε δανειακές ανάγκες
περίπου 5 δισεκατοµµυρίων.

Εάν δεν κλείσει, λοιπόν, εγκαίρως η δεύτερη αξιολόγηση, οι
ρυθµοί ανάπτυξης του 2,7%, που προβλέπονται στον προϋπολο-
γισµό που ψηφίστηκε πριν από δυο εβδοµάδες και που πολλοί
καµαρώνατε για αυτό, το 2,7% θα είναι ένα µακρινό άπιαστο
όνειρο. Όχι βέβαια ότι δεν µας έχετε συνηθίσει σε µακρινά άπια-
στα όνειρα.

Ας επιστρέψουµε στο νοµοσχέδιο. Είναι κατά 90% το ίδιο µε
το ν.4269 που είχε περάσει ως κατεπείγον νοµοσχέδιο το καλο-
καίρι του 2014 και έκτοτε δεν εφαρµόστηκε ποτέ. Τι έλεγε, λοι-
πόν, τότε ο ΣΥΡΙΖΑ; Θα δανειστώ µια αποστροφή από την οµιλία
της νυν Αναπληρώτριας Υπουργού Εργασίας, η οποία το καλο-
καίρι του 2014 στο αντίστοιχο νοµοσχέδιο έλεγε τα εξής: «Το
φέρνετε έτσι, ώστε κανείς να µην πάρει χαµπάρι, ούτε οι εισηγη-
τές να προλάβουν να το διαβάσουν. Γιατί; Όχι προφανώς λόγω
γραφειοκρατίας και αγκυλώσεων του νοµοθετικού πλαισίου,
αλλά γιατί εδώ βρίσκεται όλο το σκληρό κοµµάτι που µπορούν
να βγάλουν οι επενδυτές και το µεγάλο κεφάλαιο χοντρό χρήµα.
Εδώ είναι το καλόν πεδίον.».

Μάλιστα, η εισηγήτριά σας τότε, βαδίζοντας για τελευταία
χρονιά το 2014 στο αντιµνηµονιακό µονοπάτι, έλεγε χαρακτηρι-
στικά: «Αυτό που δεν µπορούµε να µην αναγνωρίσουµε σ’ αυτό
το νοµοσχέδιο» -του 2014 δηλαδή- «είναι η συνέπεια προς τις
συγκεκριµένες µνηµονιακές επιταγές. Και το ζήτηµα είναι αν εξα-
κολουθείτε να πιστεύετε ότι το ίδιο ισχύει και για το παρόν νο-
µοσχέδιο, το κατά 90% όµοιο µε τον ν.4269/2014. Πάµε, όµως,
και στο περιεχόµενο. 

Ο χωρικός σχεδιασµός, ως γνωστόν, είναι ένα αναπτυξιακό ερ-
γαλείο. Από τη µεταπολίτευση και µετά έγιναν αρκετές προσπά-
θειες µεταρρύθµισης του πολεοδοµικού και χωροταξικού
σχεδιασµού, καθότι το είχε ανάγκη η χώρα. Όµως, η υποχρηµα-
τοδότηση, η απουσία ανεξάρτητης στοχοπροσηλωµένης και
αποτελεσµατικής δηµόσιας διοίκησης, οι αντιδράσεις τµηµάτων
της ελληνικής κοινωνίας, οι πελατειακές σχέσεις και η ψηφοθη-
ρία αποτέλεσαν ορισµένες µόνο από τις αιτίες της περιορισµέ-
νης επιτυχίας των προσπαθειών αυτών. 

Έτσι οι γκρίζες ζώνες, η έλλειψη καθαρών κανόνων άφησε πε-
ριθώρια ερµηνειών και συναλλαγής και αυτό είναι που αποτρέπει
κάποιον να επενδύσει, αν δεν είναι οπλισµένος µε ιώβεια υπο-
µονή ή δεν είναι διατεθειµένος να µπει σε αυτό το αλισβερίσι. 

Τα υπέρ και τα κατά του παρόντος νοµοσχεδίου τα είπαµε και
στις επιτροπές, όπως και τις προτάσεις µας. Ας τα επαναλά-
βουµε εδώ αναλυτικά, ξεκινώντας από το πρώτο κεφάλαιο. Σχε-
τικά µε τον χρονικό και οικονοµικό προγραµµατισµό για την
εφαρµογή του νοµοσχεδίου λείπουν τα deadlines, λείπουν οι
προθεσµίες δηλαδή για την έκδοση των προεδρικών διαταγµά-
των και των υπουργικών αποφάσεων. Με δεδοµένη την υποστε-
λέχωση της δηµόσιας διοίκησης και την απουσία
χρηµατοδότησης, το νοµοσχέδιο χωρίς αυτά θα µείνει ένα ευχο-
λόγιο. 

Υπάρχει, επίσης, απουσία µηχανισµού παρακολούθησης του
προγραµµατισµού και της εφαρµογής, όπου θα συλλέγονται δε-
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δοµένα σε πραγµατικό χρόνο, για παράδειγµα προκηρύξεις µε-
λετών, στάδια ολοκλήρωσης διαγωνισµών, ανάθεση µελετών,
στάδια ολοκλήρωσης µελετών κλπ., ώστε να αξιολογείται η επί-
τευξη καθορισµένων στόχων και η εναρµόνιση των επιπέδων σχε-
διασµού µεταξύ τους.

Εδώ, ο ρόλος ενός επιθεωρητή χωρικού σχεδιασµού θα µπο-
ρούσε να είναι κοµβικός και εποικοδοµητικός. Επίσης, δεν δίνεται
η αρµόζουσα σηµασία στις διαδικασίες συµµετοχικού σχεδια-
σµού και διαβούλευσης. Πριν από τον ν.4269 ήταν δυνατή η δια-
βούλευση και ο συµµετοχικός σχεδιασµός που τώρα έχει µειωθεί
σηµαντικά. Είναι απόλυτα αναγκαίο και κρίσιµο για την εκπόνηση
των τοπικών χωρικών σχεδίων. Για να υπάρχει συµµετοχή, θα
πρέπει να υπάρξουν σαφείς και διαφανείς διαδικασίες και δέ-
σµευση από το πολιτικό σύστηµα για την εφαρµογή τους, κάτι
που δεν συνέβη πάντως µε το παρόν νοµοσχέδιο που έµεινε µόνο
δέκα µέρες στη διαβούλευση και ήρθε σχεδόν ίδιο στη Βουλή,
παρά τα τριακόσια περίπου σχόλια που είχε. 

Πάµε στο άρθρο 3 για την εθνική χωρική στρατηγική. Εδώ πρέ-
πει να προβλεφθεί υποχρεωτική ποσοτικοποίηση των στόχων, σε
επίπεδο χωρικής πολιτικής και κανόνων δηµοσιότητας της υπο-
χρεωτικής περιοδικής αξιολόγησης. Τον ρόλο αυτό µπορεί να
τον αναλάβει το Εθνικό Συµβούλιο Χωροταξίας µε συχνότερες
συνεδριάσεις. 

Στην εθνική χωρική στρατηγική, εκτός από κείµενο αρχών,
όπως λέει ότι θα είναι, θεωρούµε σκόπιµο να περιλαµβάνονται
και χάρτες και διαγράµµατα µε το αντικείµενο των ειδικών πλαι-
σίων, τα οποία πρέπει να εξειδικεύουν την εθνική στρατηγική σε
θέµατα χωρικής διάρθρωσης των τοµέων παραγωγικών δραστη-
ριοτήτων. Έτσι γίνεται πιο δεσµευτικό το πλαίσιο, ενώ αποφεύ-
γονται περιπτώσεις παρερµηνειών και παραλείψεων στα σχέδια
που θα ακολουθήσουν. 

Στην παράγραφο 1 στο έκτο σηµείο για τη βιώσιµη ανάπτυξη
υποενοτήτων, εκεί που δίνεται δηλαδή ιδιαίτερη έµφαση και ανα-
φέρονται ο θαλάσσιος νησιωτικός και παράκτιος χώρος, θα ήταν
σκόπιµο να προστεθεί και ο ορεινός χώρος.

Στην παράγραφο 2, επίσης, του συγκεκριµένου άρθρου 3, η
εθνική χωρική στρατηγική θα πρέπει να κατατίθεται στη Βουλή
για ψήφιση και όχι απλώς να ανακοινώνεται στη Βουλή. Είναι κάτι
στο οποίο είχαµε επιµείνει και για την εθνική στρατηγική, για την
έρευνα, την τεχνολογική ανάπτυξη και την καινοτοµία, την ΕΣΕ-
ΤΑΚ, κάτι που ψηφίστηκε και ουσιαστικά έγινε αποδεκτό τον
Μάιο του τρέχοντος έτους. 

Στην παράγραφο 4 να µην λαµβάνονται απλά υπόψη οι βασικοί
άξονες και οι στόχοι της εθνικής χωρικής στρατηγικής, αλλά να
είναι δεσµευτικά, καθώς στην αντίθετη περίπτωση µπορεί να πα-
ρακάµπτονται και να αγνοούνται. 

Στο άρθρο 4, που αφορά το Εθνικό Συµβούλιο Χωροταξίας,
εδώ φαντάζοµαι ότι για την θέση του Προέδρου του Εθνικού
Συµβουλίου Χωροταξίας και του Αναπληρωτή του θα δηµοσιευ-
τεί από το Υπουργείο ανοιχτή πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέ-
ροντος.

Πάµε στο Κεφάλαιο Β’ για τον στρατηγικό χωρικό σχεδιασµό
και τα ειδικά και περιφερειακά χωροταξικά πλαίσια. 

Για το άρθρο 6 συγκεκριµένα, για τα περιφερειακά χωροταξικά
πλαίσια, εδώ νοµίζουµε ότι θα πρέπει να περιλαµβάνονται και τα
θαλάσσια χωροταξικά. Είναι θετικό το γεγονός ότι συστήνονται
κοινές επιτροπές µεταξύ του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και των περιφερειών, όµως ο ρόλος των περιφερειών
και των περιφερειακών συµβουλίων είναι υποτυπώδης κατά τη
διαδικασία έγκρισης των περιφερειακών χωρικών χωροταξικών
πλαισίων, αφού απαιτείται απλώς σύµφωνη γνώµη, η οποία δεν
είναι και αναγκαία.

Στο Κεφάλαιο Γ’ σε χαµηλότερο επίπεδο στο ρυθµιστικό χω-
ρικό σχεδιασµό ξεκινάµε από το άρθρο 7 και τα τοπικά χωρικά
σχέδια. Στα τοπικά χωρικά σχέδια υπάρχει θέµα µε την υποχρη-
µατοδότηση των ΟΤΑ, οπότε δηµιουργείται αδυναµία προκήρυ-
ξης αντίστοιχων µελετών. Είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να το
δούµε. Στις επιτροπές πριν από την περασµένη εβδοµάδα ο κύ-
ριος Υπουργός έδωσε κάποιες προθεσµίες, ώστε να ολοκληρω-
θούν οι εκκρεµότητες που αφορούν τους δασικούς χάρτες. Είπε
ως τον Νοέµβριο του 2017 για την κύρωση των εκκρεµών δασι-

κών χαρτών, για τους αιγιαλούς ως τον Δεκέµβριο του 2017 και
το Κτηµατολόγιο ως το 2020.

Ελπίζουµε να τηρηθούν αυτές οι προθεσµίες της Κυβέρνησης,
καθώς οι εκκρεµότητες αυτές αποτελούν τροχοπέδη για το
όποιο επενδυτικό ενδιαφέρον, αλλά και για την υλοποίηση των
τοπικών χωρικών σχεδίων. Επίσης, θα πρέπει να έχει οριστικο-
ποιηθεί για τους αιγιαλούς και για τους δασικούς χάρτες και ό,τι
έχει οριστικοποιηθεί εκεί πέρα να περάσει και στους ορθοφωτο-
χάρτες.

Στο άρθρο 8 για τα ειδικά χωρικά σχέδια. Αυτά αφορούν κυ-
ρίως µεγάλα µεµονωµένα projects και είναι µια από τις βασικές
προβλέψεις του νοµοσχεδίου. Τα ειδικά χωρικά σχέδια µπορούν
να τροποποιούν τα εγκεκριµένα τοπικά χωρικά σχέδια και τις
ζώνες οικιστικού ελέγχου που προϋπάρχουν. Αυτό θα πρέπει να
είναι η εξαίρεση και όχι ο κανόνας.

Η ανησυχία είναι ότι τα ειδικά χωρικά σχέδια -που προβλέπει
ο νόµος και τα οποία δύνανται να είναι ένα χρήσιµο αναπτυξιακό
εργαλείο φτάνει να προωθηθούν σωστά και να µην υποσκάψουν
τον ολοκληρωµένο σχεδιασµό- δεν πρέπει, λοιπόν, να γίνουν το
βασικό εργαλείο σχεδιασµού. Οφείλουν να υπάρχουν -το συναν-
τούµε αυτό και σε άλλες χώρες- αλλά ως συµπληρωµατικό ερ-
γαλείο περιορισµένης και υπό προϋποθέσεις χρήσης. Η
διαδικασία προέγκρισης σε αυτές τις περιπτώσεις πρέπει να είναι
αποτελεσµατική και να παίζει τον πραγµατικό της ρόλο και όχι
να είναι ένα παράθυρο κωλυσιεργίας.

Στο άρθρο 10 για τα πολεοδοµικά σχέδια εφαρµογής, όπου
πάµε στο κατώτερο επίπεδο, εδώ πρέπει να δούµε το ζήτηµα,
όπως έχουν παρατηρήσει αρκετοί φορείς στην διαβούλευση, ότι
απαιτείται η έκδοση Προεδρικών Διαταγµάτων για την έγκριση
των πολεοδοµικών σχεδίων εφαρµογής και δεν αρκεί απλά έγ-
κριση από τον Γενικό Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης. Υπάρχει η σχετική νοµολογία µε βάση απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας ότι τα πολεοδοµικά σχέδια εφαρ-
µογής δεν περιορίζονται στα όρια του συγκεκριµένου οικισµού,
αλλά εκτείνονται σε ολόκληρη την επικράτεια.

Στην παράγραφο 4 του συγκεκριµένου άρθρου 10 είναι αδια-
νόητο ακόµη να συνεχίζουµε σε έναν απαρχαιωµένο και µη ευέ-
λικτο τρόπο διαβούλευσης και υποβολής ενστάσεων. Εφόσον
αναρτάται και στην ιστοσελίδα του δήµου, θα πρέπει να είναι δυ-
νατή η υποβολή σχολίων και ενστάσεων µε ηλεκτρονικό σύστηµα
υποβολής. Με τον τρόπο αυτό διευρύνεται και το πλήθος των
συµµετόχων κατοίκων και των ενδιαφεροµένων.

Στο άρθρο 11, που αφορά την κωδικοποίηση των διατάξεων,
εδώ υπάρχει ένα θέµα µε την πρακτική την οποία ακολουθεί η
Κυβέρνηση στο σηµαντικό ζήτηµα της κωδικοποίησης της νοµο-
θεσίας, κάτι για το οποίο από την πρώτη στιγµή έχει δώσει προ-
τεραιότητα το Ποτάµι. 

Το καλοκαίρι στην κωδικοποίηση της νοµοθεσίας η Γενική
Γραµµατεία Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας, δηλαδή στον διαγω-
νισµό των αδειών, έχει προχωρήσει στην προκήρυξη και ανάθεση
σε συγκεκριµένη εταιρεία, προκειµένου να της αναθέσει αυτό το
έργο της κωδικοποίησης της νοµοθεσίας. Η προκήρυξη έγινε
στις 18 Αυγούστου 2016 και διερωτόµαστε αν είναι τελικά στην
διακριτική ευχέρεια του κάθε γενικού γραµµατέα ή του κάθε
υπουργού η διαδικασία η οποία θα ακολουθηθεί για την κωδικο-
ποίηση. Και, βέβαια, γιατί; Στον ν. 4269/2014 υπήρχε η πρόβλεψη
για την Επιτροπή αυτή, η οποία θα κάνει την κωδικοποίηση. Δεν
λειτούργησε αυτή και πρέπει να σιγουρευτούµε ότι τώρα πρέπει
να λειτουργήσει.

Στην παράγραφο 8 του άρθρου 11 προβλέπεται η διαδικασία
για εκτέλεση συγκεκριµένων εργασιών και σύνταξη ειδικών µε-
λετών να ανατίθενται σε ΑΕΙ, σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου και επιστηµονικά ιδρύµατα.

Εδώ είχαµε θέσει το ερώτηµα στην επιτροπή: Τι εννοούµε,
όταν λέµε επιστηµονικά ιδρύµατα –αν εννοούµε ερευνητικά ιδρύ-
µατα, αν εννοούµε επιστηµονικούς συλλόγους– επειδή ανοίγει
πολύ η βεντάλια. Το ερώτηµα είναι γιατί αποκλείεται ρητώς ο
ιδιωτικός τοµέας. Αν υπάρχουν συνέργειες δηµόσιου και ιδιωτι-
κού τοµέα, θα επιταχυνθούν και οι διαδικασίες ενός τόσο σηµαν-
τικού έργου, όπως είναι η κωδικοποίηση της νοµοθεσίας. Και σε
µια περίοδο έντονης υποαπασχόλησης σε µελετητικά, νοµικά, τε-
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χνικά γραφεία αυτό θα έδινε µια ανάσα. 
Εν κατακλείδι, θα ήθελα να εστιάσω στην υλοποίηση του πα-

ρόντος νοµοσχεδίου, όταν γίνει νόµος, γιατί εκεί είναι το στοί-
χηµα. Επειδή πολλά ακούστηκαν για µεταρρύθµιση, θα πρέπει
να έχουµε κατά νου ότι µεταρρύθµιση δεν συνιστά απλώς ένας
νόµος και οι υπουργικές του αποφάσεις. Μεταρρύθµιση συνιστά
ένα συγκροτηµένο πρόγραµµα εφαρµογής, στήριξης και παρα-
κολούθησης, όχι µόνο του στόχου, αλλά και του ρυθµού επίτευ-
ξης του. 

Στην Ελλάδα, όταν προκύπτει κάποιο ζήτηµα, φτιάχνουµε έναν
νόµο και νοµίζουµε ότι διευθετήθηκε το ζήτηµα, ότι λύθηκε το
πρόβληµα. Όχι, το µεγάλο στοίχηµα είναι στην εφαρµογή. Πετυ-
χηµένος νόµος είναι αυτός που υλοποιείται σωστά και έγκαιρα
και όχι αυτός που παραπέµπει στις καλένδες, απλώς και µόνο
για να βγει η υποχρέωση. Εδώ πέρα ο αντικαπνιστικός νόµος
είναι ένα κλασσικό παράδειγµα. Αντικαπνιστικός νόµος: δύο λέ-
ξεις που δείχνουν όλη την παθογένεια µεταξύ θεωρίας και πρά-
ξης στο νοµοθετικό έργο. 

Γι’ αυτή την αδράνεια, γι’ αυτή την ανικανότητά µας δεν φταίει
καµµία κυρία Μέρκελ, κανένας κ. Σόιµπλε, κανένα ΔΝΤ. Φταίει
ότι δεν θέλουµε να σπάσουµε τα αυγά, το ότι κάνουµε πίσω, όταν
θίγονται ή ξεβολεύονται πελάτες-ψηφοφόροι, ότι νοµίζουµε ότι
καλός πολιτικός είναι αυτός που χαϊδεύει αυτιά. Αυτό είναι δια-
χρονικό και, δυστυχώς, αν δεν αλλάξουµε, θα γίνει και µοιραίο
για τη χώρα µας. 

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, µια συµµαχία ενάντια στο πελατειακό
σύστηµα και τον λαϊκισµό, µια συµµαχία οριζόντια από όλα τα
κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου. Πρέπει να βγουν οι δυνάµεις
αυτές στην επιφάνεια. Εµείς, στο Ποτάµι, είµαστε εδώ και σας
περιµένουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνουµε τον κατά-
λογο των γενικών και ειδικών αγορητών µε τον κ. Μάριο Γεωρ-
γιάδη από την Ένωση Κεντρώων, που καλώ εις το Βήµα. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Γεωργιάδη. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συµπάσχω µαζί σας στο κόκκινο, για να ελαφρύνω λίγο το

κλίµα, µιας και είµαστε λίγοι εδώ. Καληµέρα σε όλους. 
Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, ζήσαµε και πάλι εχθές µα-

γικές στιγµές, όπως τις λέµε. Χορός τροπολογιών! Δεκατέσσερις
έφτασαν τον αριθµό, αν δεν κάνω λάθος. Θα ήθελα να σας ρω-
τήσω κάτι. Γιατί δεν τις φέρατε σήµερα, να έχουµε και δύο µέρες
στη διάθεσή µας να τις µελετήσουµε, να τις συζητήσουµε και να
µπορέσουµε να τις ψηφίσουµε, να έχουµε και χρόνο να τις δια-
βάσουµε; Βλέπω ήδη δύο, τρεις ακόµη και έναν πάκο χαρτιά που
έχουν έρθει και τώρα µε νέες τροπολογίες. Δεν µπορώ να κατα-
λάβω. Υπάρχει περίπτωση να σταµατήσετε να νοµοθετείτε λες
και είµαστε στο Δηµοτικό; Θα σεβαστείτε το κοινοβουλευτικό
έργο ποτέ; Διακοσµητικούς µας θέλετε; Είναι µεγάλη απορία
αυτή από τη δική µου πλευρά. 

Πάµε τώρα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, που ενώ φαίνεται
εκ πρώτης όψεως αυστηρά τεχνοκρατικό, κρύβει πάρα πολλά
σηµεία, που είναι άκρως ενδιαφέροντα από πολιτική άποψη. Η
χωροταξική και πολεοδοµική νοµοθεσία, άλλωστε, αφορά τον
τρόπο που εκτελούνται κάθε είδους έργα, υποδοµές και κτήρια.
Καταλαβαίνετε ότι ο χώρος αυτός είναι ιδιαίτερα στιγµατισµένος
αρνητικά, ειδικά τις περασµένες δεκαετίες. 

Για αδιαφάνεια, αδράνεια, πολυπλοκότητα και αναχρονισµό
θα αναφερθώ κυρίως στην οµιλία µου, καθώς µε το τεχνοκρατικό
κοµµάτι ασχοληθήκαµε εκτενώς στην επιτροπή, άρθρο προς
άρθρο, και µαζί µε τους φορείς. 

Είναι γεγονός ότι υπάρχει έλλειψη συνοχής στη µέχρι σήµερα
νοµοθεσία των χωρικών σχεδίων. Είµαστε µια χώρα, στην οποία
ένας σοβαρός επενδυτής στον τοµέα του Τουρισµού, για παρά-
δειγµα, θα έπρεπε να ψάχνει και να αξιοποιήσει εξαιρέσεις και
παραθυράκια, για να µπορέσει να κάνει τη δουλειά του.

Αυτό, µάλιστα, σε αρκετές περιπτώσεις, όπως συνηθίζετε
εσείς, τα παλαιά κόµµατα των τελευταίων δεκαετιών, γινόταν αν-
τικείµενο συναλλαγής κάτω από το τραπέζι. Η πολυπλοκότητα,
η ασάφεια και οι νόµοι που καλύπτουν ο ένας τον άλλον δεν είναι

τίποτα άλλο από βούτυρο στο ψωµί για όποιον θέλει να τα πάρει,
δηλαδή για όποιον θέλει να λαδωθεί. 

Οι επενδυτές, µάλιστα, ειδικά στο πρόσφατο παρελθόν, ήξε-
ραν ότι υπήρχε ένας ανεπίσηµος κατάλογος µίζας προκειµένου
να κάνουν τις δουλειές τους, σε πολεοδοµίες, σε κρατικούς ορ-
γανισµούς, µέχρι και σε κρατικούς αξιωµατούχους κ.ο.κ.. Με µία
απλή αναζήτηση στο διαδίκτυο µπορεί να βρει κανείς εκατοντά-
δες συγκεκριµένες περιπτώσεις, οι οποίες µάλιστα έχουν οδη-
γηθεί και στα δικαστήρια. 

Υποτίθεται ότι µε το τρέχον σχέδιο νόµου πάµε να πατάξουµε
τις εν λόγω παθογένειες. Όµως, υπάρχουν αρκετές και σοβαρές
επιφυλάξεις τόσο από τους παραγωγικούς φορείς της κοινωνίας
όσο και από τους πολιτικούς φορείς. Στην καλύτερη περίπτωση
σας κατηγορούν για ατολµία και έλλειψη βούλησης να παρέµ-
βετε ουσιαστικά στη βασική δοµή του ν.4269, στη χειρότερη σας
κατηγορούν για υστερόβουλη κοµµατική σκοπιµότητα να ενισχύ-
σετε καθεστώτα αδιαφάνειας και διαπλοκής.

Η διαδικασία προέγκρισης, για παράδειγµα, που εισάγετε για
τα ειδικά χωρικά σχέδια, γίνεται µε υπουργική απόφαση για την
τροποποίηση των πολεοδοµικών όρων, οι οποίοι όµως εγκρίνον-
ται µε προεδρικό διάταγµα. Εκπρόσωποι παραγωγικών φορέων
και σηµειώνουν ότι έτσι αυξάνεται η αβεβαιότητα του επενδυτή,
το διοικητικό βάρος για τις επιχειρήσεις, αλλά υπάρχουν και χρο-
νικές καθυστερήσεις.

Καταθέτω σχετικό άρθρο από το ΣΕΒ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Α’ Αθηνών της Ένωσης Κεν-

τρώων κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Επίσης, είδαµε ότι αναβαθµίζεται ο ρόλος του περιφερειακού
χωροταξικού πλαισίου σε βάρος του ειδικού χωροταξικού πλαι-
σίου. Αποκτούν πλέον σηµαντικό κανονιστικό ρόλο και φτάνουν
σε αρκετές περιπτώσεις να υποκαταστήσουν τον τοπικό ρυθµι-
στικό σχεδιασµό. Παράλληλα, φορείς εκτιµούν ότι δηµιουργούν-
ται πλέον ασάφειες στους συντελεστές δόµησης που αφορούν
παροχές παραγωγικών και επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων.

Κατά τη διάρκεια της επεξεργασίας στις επιτροπές µάς πα-
ρουσιάστηκαν και ενδιαφέροντες προτάσεις, όπως για παρά-
δειγµα αυτή του ΤΕΕ του κ. Στασινού, ο οποίος πρότεινε να
δηµιουργηθεί και να λειτουργήσει ένα σύστηµα επίβλεψης, το
λεγόµενο µόνιτορινγκ, για τη διαρκή τεκµηρίωση και καταγραφή
κάθε αξιόλογης µεταβολής στην κλίµακα του περιφερειακού χω-
ροταξικού σχεδιασµού. 

Μάλιστα και ο Υπουργός κ. Σταθάκης ήταν θετικός σε αυτό,
αλλά δεν κάνετε τίποτα. Γιατί δεν το βάζετε µπροστά; Τι περιµέ-
νετε; Υπάρχει κάποια αλλεργία στις νέες ιδέες ή σε τεχνοκρατι-
κές ιδέες, ή µάλλον σε ιδέες οι οποίες δεν έρχονται από εσάς;
Ή µήπως η σχετικότητα και η αδιαφάνεια είναι ένα καθεστώς το
οποίο µπορεί να ωφελήσει κάποιους κοµµατικούς φίλους και κά-
ποιους κρατικοδίαιτους επιχειρηµατίες; 

Στις επιτροπές επίσης σας αναφέραµε ένα προς ένα τα άρθρα
που χρήζουν βελτίωσης. Και πάλι δεν µας δώσατε καµµία σηµα-
σία ούτε σε εµάς, ούτε στους φορείς και καθ’ όλη τη διάρκεια
ούτε στη διαβούλευση. Υπήρχαν σηµαντικές παρεµβάσεις για τη
διαβούλευση. Σας αναφέραµε κι εµείς στις επιτροπές και πάλι
δεν έχετε κάνει τίποτα. Αυτό που καταλαβαίνουµε, δυστυχώς,
είναι ότι η διαβούλευση είναι µια διακοσµητική διαδικασία. 

Μάλιστα δυσκολεύεστε να κρατάτε ακόµη και τα προσχήµατα,
γιατί η συγκεκριµένη διαβούλευση διήρκησε µόλις δέκα ηµέρες
και οµολογήσατε ότι κάνατε είκοσι δύο µήνες να αποφασίσετε τι
περιέχει το νέο πλαίσιο χωρικού σχεδιασµού, αλλά απαιτήσατε
από τους φορείς να το µελετήσουν και να κάνουν προτάσεις και
κρίσεις µέσα σε ένα µήνα, συµπεριλαµβανοµένων και των επι-
τροπών. 

Ακόµη και µετά τη διαβούλευση τροποποιήσατε για δικούς σας
λόγους προφανώς το κείµενο µε διαδικασίες εξπρές, χωρίς κα-
νείς να ενηµερώνει για τις αλλαγές που έχουν γίνει ή για τους
λόγους που συνέβη αυτό.

Κατά γράµµα, το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας, ένας φορέας
που ξέρει τον χωροταξικό σχεδιασµό πολύ καλά, σας λέει το
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εξής: «Ας αναβάλει η Κυβέρνηση την ψήφιση του νοµοσχεδίου
και οι επιστηµονικοί φορείς δεσµευόµαστε ότι µπορούµε να κα-
ταλήξουµε µε τα στελέχη και την ηγεσία του Υπουργείου στη
βέλτιστη δυνατή διατύπωση διατάξεων που θα είναι χρήσιµες και
ωφέλιµες για την κοινωνία και την οικονοµία µέσα στον επόµενο
µήνα». Φυσικά το αγνοήσατε από την πλευρά σας. 

Καταθέτω στα Πρακτικά σχετικό άρθρο.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Α’ Αθήνας της Ένωσης Κεν-

τρώων κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Μάλιστα είµαστε στη Βουλή κοντά ενάµιση χρόνο τώρα και
ποτέ δεν θυµάµαι να άλλαξε κάτι σηµαντικό επειδή δώσατε ση-
µασία σε κάποια πρόταση ή σε κάποιο εύστοχο σχόλιο κατά τη
διάρκεια της διαβούλευσης. Απλά αντιµετωπίζετε την κοινωνική
λογοδοσία ως αγγαρεία, όπως ανέφερα και προηγουµένως, σαν
διακοσµητική διαδικασία.

Και τα κατεπείγοντα νοµοσχέδια που εισάγετε είναι απανωτά.
Αυτό δηλώνει ότι και το κοινοβουλευτικό έργο το απαξιώνετε και
το αντιµετωπίζετε ως πάρεργο ή ως πρόσχηµα. 

Εσείς όταν ήσασταν αντιπολίτευση, κάνατε φασαρίες για τα
κατεπείγοντα νοµοσχέδια. Μιλούσατε για φασισµό και για έλ-
λειψη δηµοκρατικής διαδικασίας και τώρα χρησιµοποιείτε την
ίδια πρακτική. Τα γράψατε όλα προφανώς στα παλιά σας υπο-
δήµατα από τότε που αναλάβατε την Κυβέρνηση και κυβερνάτε
ελέω Θεού µε υπουργικές µονογραφές και µε εκατόν πενήντα
τρεις έτοιµους να τα υπογράψουν όλα και µε τα δύο χέρια, µά-
λιστα, για να κρατήσουν την καρέκλα τους.

Εδώ ήσασταν που είπατε ότι πολλά πράγµατα απ’ αυτά που
νοµοθετείτε, δεν τα πιστεύετε και τα ψηφίζετε µε το ζόρι. Αυτή η
συµπεριφορά είναι και εντυπωσιακή και  επιπλέον διδακτική για
τις µελλοντικές γενιές. Μακάρι οι επόµενες γενιές να µελετήσουν
µε δέουσα προσοχή την πολιτική ιστορία της τρέχουσας περιό-
δου, γιατί µόνο έτσι θα τεθεί ο λαϊκισµός και η δηµαγωγία µια και
καλή στα κατάστιχα της ιστορίας.

Σε µερικές περιπτώσεις, µάλιστα, ακόµη και σήµερα θεωρείτε
το Κοινοβούλιο εργαλείο κοµµατικής προπαγάνδας και λαϊκι-
σµού. Ακόµη και πριν λίγες µέρες επιδιώξατε να µας εκθέσετε
ότι δήθεν δεν αγαπάµε τους πολίτες, επειδή απείχαµε από την
ψηφοφορία του φιλοδωρήµατος, που θέλετε να δώσετε.

Έτσι δείχνετε την αγάπη σας στους πολίτες; Με χαρτζιλίκι; Αν
ήσασταν στον δρόµο, οι αξιοπρεπείς πολίτες είµαι σίγουρος ότι
θα σας τα επέστρεφαν και µε άσχηµο τρόπο. Σας είπαν και στην
πορεία οι συνταξιούχοι ότι αυτά που τους δίνετε είναι ψίχουλα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν έχουν ανάγκη ελεηµοσύνης
οι Έλληνες και δεν έχουν ανάγκη από κανέναν χαρτζιλίκι. Έχουν
ανάγκη να εργαστούν, να έχουν ευκαιρία να παράγουν έργο και
να βρουν δουλειά. 

Άντε να δούµε τώρα, δηλαδή, ποιος θα κάνει την καλύτερη
προσφορά. Εσείς δίνετε 300 ευρώ. Η Χρυσή Αυγή δίνει συσσίτια.
Πάµε να δούµε ποιος δίνει την καλύτερη προσφορά για να τους
ψηφίσει. Δώστε και κουζίνες και µίξερ και τηλεοράσεις. Κάντε
και κλήρωση, όπως ο κ. Παπαδάκης στον «ΑΝΤ1», που µοιράζει
πετρέλαιο και καυσόξυλα, γιατί έχω την εντύπωση ότι µόνος του
ο κ. Παπαδάκης παράγει µεγαλύτερο κοινωνικό έργο από εσάς.

Δυστυχώς, αυτά είναι τα χάλια της πολιτικής µας ζωής την τρέ-
χουσα περίοδο και δεν είναι µόνο τώρα. Είναι τις τελευταίες δε-
καετίες. Έχετε καταντήσει ένα λαϊκό παζάρι το κοινοβουλευτικό
έργο και γενικά την πολιτική ζωή που στοχεύει στα ένστικτα, δυ-
στυχώς, και όχι στη λογική και το πολιτικό κριτήριο των πολιτών.
Όλα τα ολοκληρωτικά καθεστώτα αυτά τα εργαλεία έχουν και
αυτά χρησιµοποιούν, να κάνουν τη δηµοκρατία οχλοκρατία,
όπως µας λέει και η κλασική µας γραµµατεία.

Τι φέρνετε, λοιπόν, στο τρέχον νοµοσχέδιο; Προσχηµατικό
ρόλο στην τοπική αυτοδιοίκηση. Γιατί; Προφανώς για να την απο-
δυναµώσετε και να αποκτήσετε σαν κράτος ακόµα µεγαλύτερο
έλεγχο.

Μας λέτε ότι για την έγκριση του χωροταξικού πλαισίου απαι-
τείται απλώς η γνώµη του οικείου περιφερειακού συµβουλίου, η
οποία δεν είναι καν αναγκαία, αφού η διαδικασία συνεχίζεται

χωρίς αυτήν µε την παρέλευση δύο µηνών από τη λήξη της σχε-
τικής µελέτης. 

Δηλαδή, οι περιφερειακοί σύµβουλοι και οι διοικήσεις δεν είναι
ικανές να ασκούν εξουσία. Προφανώς νοµίζετε ότι κάνουν του-
ρισµό. Αυτό θέλετε, αυτό επιβάλλετε ο Υπουργός, δηλαδή, και
το κοµµατικό του επιτελείο να επεµβαίνουν σε όλες τις βαθµίδες
αποκεντρωµένης αυτοδιοίκησης και να επιβάλλουν γραµµή. Δεν
είναι η πρώτη φορά που το κάνετε και φυσικά δεν είναι και τυ-
χαίο.

Για τα Πρακτικά θα σας δώσω όλον τον σάλο, που έχει προ-
κληθεί τον τελευταίο καιρό, όταν νοµοθετήσατε διοικητικούς
γραµµατείς στην τοπική αυτοδιοίκηση, όταν προβλέψατε κοµµα-
τικούς «ράµπο» για να ελέγχετε -άκουσον, άκουσον!- αν οι δήµοι
συµπορεύονται µε την κυβερνητική γραµµή. Ακόµα και οι µεγα-
λύτεροι δήµοι έχουν τις ενστάσεις τους και ξεσηκώθηκαν.

Καταθέτω τα σχετικά άρθρα για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης  καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς ως Ένωση Κεντρώων σάς λέµε διαρκώς ότι µια υγιής
τοπική αυτοδιοίκηση µπορεί να διαχειρίζεται µέχρι και τη φορο-
λογία των πολιτών. Στις Ηνωµένες Πολιτείες, για παράδειγµα, ο
δήµαρχος εισπράττει τον φόρο του εισοδήµατος των πολιτών,
όχι το κράτος ή η κυβέρνηση. Έτσι η τοπική αυτοδιοίκηση θα
εξασφαλίζει τα απαραίτητα για τη λειτουργία της και θα αποδίδει
στη γενική κυβέρνηση το ποσοστό που αφορά την παιδεία, την
υγεία, τον στρατό, τη δικαιοσύνη κ.ο.κ...

Αυτό επιτάσσει και η κοινή λογική. Οι δήµοι και οι αποκεντρω-
µένες διοικήσεις γνωρίζουν καλύτερα τα προβλήµατα των πολι-
τών, γιατί είναι πιο κοντά τους σε καθηµερινή βάση. 

Εµείς, όµως, και εξουσία τους έχουµε αφαιρέσει και διαρκώς
αφαιρούµε από την τοπική αυτοδιοίκηση και τις περιφέρειες,
αλλά και τους έχουµε ευτελίσει µε τις κοµµατικές παρεµβάσεις.
Κάθε κόµµα σπεύδει να κάνει κουµάντο στην τοπική αυτοδιοί-
κηση και να βάλει το χέρι του στο µέλι.

Αγαπητοί συνάδελφοι,  αυτές οι παθογένειες πρέπει να στα-
µατήσουν.

Θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά και τις συγκεκριµένες
προτάσεις της Ένωσης Κεντρώων για τον ρόλο της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, καθώς σχετίζονται άµεσα µε τον εν λόγω θέµα.
Έχουν δηµοσιευθεί εδώ και καιρό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και όχι µόνο αποδυναµώνετε την αποκεντρωµένη διοίκηση,
αλλά «χτυπάτε» για άλλη µια φορά ευθέως την ιδιωτική οικονο-
µία, δηλαδή, την πραγµατική αγορά. Ο αρµόδιος Υπουργός µπο-
ρεί να αναθέτει εκτέλεση συγκεκριµένων προπαρασκευαστικών
εργασιών της κωδικοποίησης ή σύνταξη ειδικών µελετών και
ερευνών σε εκπαιδευτικά ιδρύµατα της χώρας, σε επιστηµονικά
ιδρύµατα, σε ινστιτούτα, ή σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου.
Αυτή η παράβλεψη αποτελεί –εννοείται- πληγή στον ελεύθερο
ανταγωνισµό. 

Πιστεύουµε ότι έτσι προσπαθείτε να επεκτείνετε το καθεστώς
αδιαφάνειας και προνοµιακής µεταχείρισης «ηµετέρων». 

Εποµένως, κάθε προσπάθεια να µας πείσετε ότι επιδιώκετε
διαφάνεια και καθαρές λύσεις µε τον τρέχον νοµοσχέδιο πέφτει
απλά στο κενό. Όσοι δεν είναι ειδικοί, όσοι δεν είναι επενδυτές
ή µηχανικοί ή σχετικοί µε τον χώρο των κατασκευών και των επεν-
δύσεων δεν γνωρίζουν το µέγεθος του λαβύρινθου και της αδια-
φάνειας του χωροταξικού σχεδιασµού, άρα και της κείµενης
νοµοθεσίας.

Έχουµε επιφυλαχθεί επί της αρχής και επί των άρθρων στις
επιτροπές. Διατηρούµε µια επιφύλαξη για τη σχετική ψηφοφο-
ρία. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ και εγώ. 
Τώρα θα προχωρήσουµε ως εξής: Θα πάρει πρώτος τον λόγο

ο κ. Φάµελλος από τους Υπουργούς. Θα έχει και αυτός την ανοχή
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του χρόνου, όπως είχαν όλοι όσοι τη χρειάστηκαν. Μετά θα ξεκι-
νήσει ο κατάλογος των συναδέλφων. Οι τρεις πρώτοι είναι ο κ. Κα-
µατερός, ο κ. Κατσαφάδος και ο κ. Κεγκέρογλου. Ο κ. Γρέγος
ζήτησε να µιλήσει αύριο. Και θα ερωτά ο αντικαταστάτης µου στο
Προεδρείο τους Κοινοβουλευτικούς πότε θέλουν να παρέµβουν.
Αν θέλουν να πάρουν όλοι τον λόγο, µετά από δύο συναδέλφους
θα παρεµβαίνει ένας Κοινοβουλευτικός, ώστε ολοκληρώνοντας
τον κατάλογο των συναδέλφων να έχουν ολοκληρώσει και οι συ-
νάδελφοι Κοινοβουλευτικοί. 

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, κύριε Φάµελλε, από µια πρόχειρη
κουβέντα που έκανα µε όσους Κοινοβουλευτικούς µίλησα περι-
µένουν από τον κ. Σταθάκη να µιλήσει, είναι εδώ ο κ. Σταθάκης;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Θα τον ενηµερώσω. Ο κ. Σταθάκης θα
µιλήσει κατά τις 14.00’, αλλά θα τον ειδοποιήσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αν µιλήσει κατά τις
14.00’, δεν ξέρω, µας βγάζετε τελείως έξω από τον προγραµµα-
τισµό, γιατί όλοι οι Κοινοβουλευτικοί θέλουν να µιλήσουν µετά
τον κ. Σταθάκη. Τέλος πάντων, θα το δούµε. Ας µη χάνουµε τώρα
χρόνο. 

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο. Ο χρόνος που δικαιού-
σθε είναι δέκα λεπτά, αλλά θα έχετε την ανοχή µας, όπως την
είχαν όλοι οι συνάδελφοι. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µου τοποθέτηση θα
αφορούσε αποκλειστικά και µόνο τα άρθρα και τις τροπολογίες
που έχουν να κάνουν µε τα περιβαλλοντικά στοιχεία του νοµο-
σχεδίου, αλλά επιτρέψτε µου –και εσείς, κύριε Πρόεδρε, στο
πλαίσιο του χρόνου µου, βέβαια- να κάνω έναν σχολιασµό για
τον προηγούµενο οµιλητή. 

Πολλές φορές για να δηµιουργήσουµε εντύπωση –δεν είναι
εδώ, βέβαια, τώρα, έφυγε ο συνάδελφος που µίλησε προηγου-
µένως- και στη Βουλή χρησιµοποιούµε µεγάλα λόγια, «ξύλινους»
τίτλους, που, όµως, φθάνουν στα όρια της δηµαγωγίας. 

Νοµίζω ότι σε αυτή τη Βουλή και σε αυτή τη χώρα οι άνθρωποι
που γνωρίζουν και από πολιτική και από ιστορία γνωρίζουν ότι η
Αριστερά έχει χύσει αίµα για τη δηµοκρατία. 

Νοµίζω ότι δεν πρέπει ούτε καν να κάνω κριτική σε ορολογία
που χρησιµοποιήθηκε πριν για ολοκληρωτικά καθεστώτα. Προ-
σβάλλει τον άνθρωπο που την εκφώνησε αυτή η λέξη. Ίσως
µπορώ να πω ότι εµείς δεν µπορούµε να συγχωρήσουµε τυπικά
τέτοια ορολογία και να την αφήσουµε µε µια µεγαλοψυχία, γιατί
γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά πόση αξία έχει ο χώρος του Κοινο-
βουλίου, πόση αξία έχει η δηµοκρατία, πόση αξία έχουν όλα όσα
έχει κάνει η Αριστερά για αυτή και οι αγώνες όλων των αγωνι-
στών της χώρας µας, των προοδευτικών ανθρώπων τόσα χρόνια. 

Προσπαθούµε µε πάρα πολύ δύσκολο δρόµο αυτά τα δυο
χρόνια να αποκαταστήσουµε, στο µέτρο του δυνατού, κάθε µέρα
και περισσότερο βαθµίδες αυτονοµίας, ανεξαρτησίας της πολι-
τικής της χώρας µας και να δώσουµε το δικαίωµα στους πολίτες
και σε όλα τα επίπεδα της συµµετοχής των ενεργών πολιτών να
έχουν ρόλο, να έχουν δικαίωµα στις αποφάσεις, για να ξεπερ-
νάµε µνηµονιακές δεσµεύσεις, γιατί είναι γεγονός ότι η χώρα µας
είχε υποταχθεί σε εντολές έξωθεν. Όµως, απέχει πάρα πολύ
αυτή η συζήτηση από µεγαλοστοµίες, λαϊκισµούς και δηµαγω-
γίες, όπως είναι αυτό που είπε προηγουµένως ο συνάδελφος
από την Ένωση Κεντρώων. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα που πρέπει να διευκρινίσουµε είναι τι
κάνει αυτός ο νόµος. Το είπαµε και στις επιτροπές. Εγώ θα είµαι
περιληπτικός όσον αφορά τα χαρακτηριστικά αυτού του νόµου.
Σε σχέση µε τον ν.4269, τον προηγούµενο νόµο για τη χωροτα-
ξία, ο νόµος αυτός πρακτικά εκδηµοκρατίζει και αποκεντρώνει
τον χωροταξικό σχεδιασµό, στο µέτρο βέβαια που κατορθώσαµε
αυτό να περάσει και από τις διαπραγµατεύσεις. Γιατί ο ν.4269
δεν εφαρµόστηκε ποτέ. Είχε πάρα πολλά προβλήµατα πολυπλο-
κότητας, πάρα πολλές εκκρεµείς αποφάσεις και ρυθµίσεις
υπουργικών αποφάσεων και εγκυκλίων. 

Επίσης, κάνουµε κάτι παραπάνω πέρα από το λειτουργικό. Δί-
νουµε ρόλο στο Εθνικό Συµβούλιο Χωροταξίας και επίσης κά-
νουµε στρατηγικού χαρακτήρα τον εθνικό σχεδιασµό. Ενδυναµώ-

νουµε τη διαδικασία της προέγκρισης των περιφερειακών  και το-
πικών σχεδίων. Άρα, δίνουµε περισσότερη φωνή, περισσότερα δι-
καιώµατα στις περιφερειακές αυτοδιοικήσεις και στην τοπική
αυτοδιοίκηση σε αντίθεση µε τον προηγούµενο σχεδιασµό. Πράγ-
µατι δίνουµε µεγαλύτερη βάση σε αυτόν τον σχεδιασµό σε σχέση
µε τις κάθετες υπουργοκεντρικές και κυβερνοκεντρικές λογικές
των ειδικών σχεδίων. Πρακτικά έτσι οι Υπουργοί έκαναν χατίρια
στους κολλητούς τους για να χωροθετήσουν δραστηριότητες. Για
να έχουµε ένα, όµως, εργαλείο ισότιµο και οριζόντιο εισάγουµε
τη διαδικασία της προέγκρισης, έτσι ώστε το πολύ σε έξι µήνες
όλες οι διαδικασίες επενδύσεων να ξέρουν αν µπορούν να γίνουν
ή όχι. Έτσι απλοποιούµε τις δυνατότητες. 

Δεν παραχωρούµε, βέβαια, την αρµοδιότητα του χωροταξικού
σχεδιασµού στην αυτοδιοίκηση. Αλλά δεν νοµίζω ότι µπορεί να
µας κατηγορήσει κάποιος γι’ αυτό. Στην προηγούµενη τοποθέ-
τηση ακούσαµε να κατατίθενται πάλι προτάσεις για την αυτοδι-
οίκηση. Τι σχέση έχει ο φάντης µε το ρετσινόλαδο, µε το
συγκεκριµένο άρθρο του Συντάγµατος –το είπε και ο εισηγητής
µας στις επιτροπές. Υπάρχει αρµοδιότητα του κράτους όσον
αφορά στα θέµατα χωροταξίας και πολεοδοµίας. Αν κάναµε κάτι
διαφορετικό όλα θα είχαν νοµικό πρόβληµα στο ανώτατο δικα-
στήριο, στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Είναι ξεκάθαρο. Όµως
εµείς δίνοντας ρόλους και χαρακτηριστικά στα τοπικά χωρικά
σχέδια και στα περιφερειακά, δίνουµε αυτό που αντιστοιχεί στην
αυτοδιοίκηση, που το είχαν αφαιρέσει οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις. Άρα, γι’ αυτό εκδηµοκρατίζουµε και αποκεντρώνουµε τη
διαδικασία του χωροταξικού σχεδιασµού κι αυτό είναι ξεκάθαρο.

Τέλος, η λειτουργία του εθνικού συµβουλίου αλλά και οι προ-
διαγραφές που θα έρθουν από τη δική µας πλευρά θα ενδυνα-
µώσουν τη διαβούλευση, τη συµµετοχή και τη διαφάνεια, η οποία
ήταν περιορισµένη γιατί κάποιοι Υπουργοί αποφάσιζαν µε κάθετα
σχέδια να χωροθετήσουν δραστηριότητες κολλητών και κουµ-
πάρων. Αυτά δεν θα ξαναγίνουν. Θα γίνονται όλα µε ισότιµους
κανόνες. 

Επιτρέψτε µου, όµως, τώρα να περάσω στα θέµατα που ίσως
σας αφορούν και σας ενδιαφέρουν. Θα ξεκινήσω από τις τροπο-
λογίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να είµαστε αποτελε-
σµατικοί. 

Πρώτα απ’ όλα µε τροπολογία, που υποβάλλουµε µαζί µε το
Υπουργείο Εσωτερικών, παρατείνεται η εφαρµογή του ειδικού
τέλους ταφής, το οποίο θα βάραινε όλους τους ΟΤΑ µε περίπου
35 ευρώ τον τόνο από 1-1-2017. Το τέλος αυτό  παρατείνεται,
διότι πλέον στη χώρα µας καταφέραµε και έχουµε έναν νέο
εθνικό σχεδιασµό µε πρωτοβουλία της δικής µας Κυβέρνησης,
ο οποίος στηρίζεται στην ευρωπαϊκή νοµοθεσία και δίνει µεγα-
λύτερη σηµασία στην ανακύκλωση, την πρόληψη και την επανα-
χρησιµοποίηση µε συγκεκριµένες προδιαγραφές. 

Με βάση αυτόν τον εθνικό σχεδιασµό ολοκληρώνονται στις 31-
12-2016 όλα τα ΠΕΣΔΑ, τα περιφερειακά σχέδια µαζί µε στρατη-
γικές µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων σε όλη την Ελλάδα.
Νοµίζω ότι αυτό αξίζει να το πούµε. Η πατρίδα µας κατάφερε, η
Κυβέρνηση κατάφερε, οι περιφερειακές αυτοδιοικήσεις να κα-
λύψουµε τον όρο αιρεσιµότητας και να απελευθερωθούν οι
πόροι για τη διαχείριση στερεών αποβλήτων στο ΥΜΕΠΕΡΑΑ,
επειδή ολοκληρώνονται τα περιφερειακά σχέδια. 

Προχωρούµε σε ένα δύσκολο αλλά εφικτό σχέδιο. Γι’ αυτό νο-
µίζω ότι πρέπει να παραταθεί το τέλος ταφής µιας και τώρα ολο-
κληρώθηκαν οι περιφερειακοί σχεδιασµοί, διότι δεν πρέπει να
ξαναζήσουµε αυτό που κατά κόρον έκαναν οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις, να µην κάνουµε επενδύσεις στο περιβάλλον και να εί-
µαστε η χώρα µε τα περισσότερα περιβαλλοντικά πρόστιµα στην
Ευρώπη και στο χειρότερο δείκτη υλοποίησης περιβαλλοντικής
νοµοθεσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτή ήταν η χώρα που πα-
ραλάβαµε και που ζήσαµε όλοι µέχρι το τέλος του 2014: ουρα-
γός της Ευρώπης και στα θέµατα του περιβάλλοντος. 

Ταυτόχρονα, νοµίζω ότι αξίζει να αναφερθεί εδώ στη Βουλή
ότι µέσα στο 2016 θα θεσπιστεί και θα υπογραφεί και το εθνικό
σχέδιο διαχείρισης επικινδύνων αποβλήτων, ένας ακόµα τοµέας
για τον οποίο πληρώνουµε πρόστιµο. 

Δεύτερον, για να µπορούν να είναι λειτουργικά τα περιφερει-
ακά σχέδια αλλά και τα σχέδια των δήµων –έτσι εµείς δίνουµε
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αξία στην αυτοδιοίκηση, έτσι αλλάζουµε την καθηµερινότητα και
την ζωή του πολίτη- και για να απορροφηθούν  οι πόροι στο ΥΜΕ-
ΠΕΡΑΑ, έχουµε µια τροπολογία για τους ορισµούς, αλλά και τα
χαρακτηριστικά των πράσινων σηµείων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Ουσιαστικά υποστηρίζουµε έτσι τη διαλογή στην πηγή. Για να
το καταλάβουµε καλύτερα, οι πολίτες έχουν τη δυνατότητα πολύ
κοντά στο σπίτι τους πια να κάνουν πλήρη διαλογή σε όλα τα
υλικά και να έχουν αποδέκτες συγκεντρωµένους για όλα τα
υλικά. Και όταν λέµε αποδέκτες, εννοούµε µέσα προσωρινής
αποθήκευσης. Μην φανταστείτε µονάδες. Μιλάµε για κοντέινερ,
κάδους, καδοκοντέινερ και έναν εξοπλισµό που έχει η αυτοδιοί-
κηση, έτσι ώστε να έχουµε καθαρές ροές υλικών. 

Όσο, λοιπόν, πιο καθαρές ροές υλικών έχουµε, τόσο περισσό-
τερο ενισχύουµε την επαναχρησιµοποίηση, την αποδοτικότητα
των πόρων και ουσιαστικά οδεύουµε προς αυτό που και η Ευ-
ρώπη είχε εξαγγείλει ως στόχο, την κυκλική οικονοµία. 

Εµείς ουσιαστικά µε τα πράσινα σηµεία λύνουµε ένα λειτουρ-
γικό πρόβληµα χρόνων που είχαν αναδείξει όλες οι µελέτες,
αλλά ποτέ δεν είχε µπει αυτό στη διαδικασία των ορισµών. Δεν
είχε ορισµό η ελληνική πολιτεία για το τι είναι το πράσινο σηµείο
και δεν είχε βέβαια και διαδικασία αδειοδότησης. 

Τώρα, λοιπόν, µε αυτήν την τροπολογία ορίζονται τα πράσινα
σηµεία. Ταυτόχρονα ορίζονται τα σηµεία αυτά, στα οποία θα ανα-
πτύσσουν δράσεις η κοινωνική οικονοµία και η αυτοδιοίκηση και
θα περιλαµβάνουν και εκπαίδευση για τη διαλογή στην πηγή,
γιατί αυτό συνδυάζεται µε την ευαισθητοποίηση του πολίτη και
την περιβαλλοντική εκπαίδευση. Επίσης, ορίζονται και µικρότε-
ρες υποδοµές µέσα στους οικισµούς µας, όπως είναι οι γωνιές
ανακύκλωσης και τα κινητά πράσινα σηµεία. 

Με αυτόν τον τρόπο, αγαπητοί συνάδελφοι, αλλάζει η πραγ-
µατικότητα, όταν ρυθµίζονται στην καθηµερινή ζωή πράγµατα
,που αφορούν το περιβάλλον και την οικονοµία. Δηµιουργούνται
θέσεις εργασίας και απελευθερώνονται οι δήµοι, ώστε να διεκ-
δικήσουν πόρους και να βελτιώσουν τη διαχείριση των απορριµ-
µάτων, κάτι που οι προηγούµενες κυβερνήσεις δεν τους είχαν
δώσει τη δυνατότητα να το κάνουν. 

Τρίτο θέµα στο οποίο θέλω να αναφερθώ, όσον αφορά τα πε-
ριβαλλοντικά ζητήµατα, είναι οι φορείς διαχείρισης προστατευό-
µενων περιοχών. Υπάρχει άρθρο στον νόµο το οποίο παρατείνει
τη λειτουργία τους και τη χρηµατοδότησή τους για έναν χρόνο
και αναστέλλει τις συγχωνεύσεις οι οποίες είχαν προβλεφθεί, αν
δεν κάνω λάθος, µε τον προηγούµενο νόµο, τον 4109. 

Οι φορείς διαχείρισης και η προστασία του περιβάλλοντος και
της φύσης είναι ένα µείζον θέµα περιβαλλοντικό, αλλά και ένα
ουσιαστικό πολιτικό θέµα, γιατί έχει διαστάσεις και αναπτυξιακές
και εργασίας, αλλά και υποχρεώσεων της χώρας µας απέναντι
στους ευρωπαϊκούς θεσµούς.

Δυστυχώς η λειτουργία των θεσµών αυτών, των φορέων προ-
στασίας περιβάλλοντος αφέθηκε από τις κυβερνήσεις της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ επί δώδεκα χρόνια να χρηµατοδο-
τείται από το ΕΣΠΑ για να ξεκινήσουν τη ζωή τους, τη λειτουργία
τους. Έχει καταντήσει ανέκδοτο πλέον και στις Βρυξέλλες, ότι
για δώδεκα χρόνια οι φορείς αυτοί τάχατες για την ελληνική πο-
λιτεία ξεκινούσαν τη λειτουργία τους. Προφανώς τώρα δεν µας
πιστεύει κανένας.

Όταν επί δώδεκα χρόνια χρηµατοδοτούµε έναν φορέα για να
ξεκινήσει, είναι προφανές ότι χρειάζεται ένα πολύ καλύτερο
µπουζί και ένα καλύτερο καύσιµο. Αυτό κάνει η Κυβέρνηση της
χώρας. Βάζει τους φορείς αυτούς σε διαφορετικό δροµολόγιο.

Και ευτυχώς, µε µια σωτήρια παρέµβαση, που είχε γίνει µε
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου τον Δεκέµβριο του 2015, εξα-
σφαλίστηκε η ζωή τους για έναν χρόνο, διότι ο εθνικός διάλογος
ο οποίος είχε προκηρυχθεί το 2014 έκανε το εξής: Έφθασε σε
ένα σηµείο που δεν εφαρµοζόταν τίποτα και ταυτόχρονα έκοψε
τον οµφάλιο λώρο της χρηµατοδότησης. Αυτή ήταν η έγνοια των
προηγούµενων κυβερνήσεων για τους φορείς περιβάλλοντος,
αλλά ουσιαστικά αυτή ήταν η έγνοια για το περιβάλλον. Γι’ αυτό
είµαστε και στην τελευταία θέση της Ευρώπης όσον αφορά την
περιβαλλοντική νοµοθεσία, γιατί δεν νοιαζόταν η κυβέρνηση, δεν

νοιάζονταν οι πολιτικοί ουσιαστικά για το περιβάλλον.
Εµείς, λοιπόν, δεν θέλουµε απλώς να εξαγγείλουµε µια ακόµα

παράταση, γι’ αυτό και επιλέξαµε να είναι άρθρο σε κανονικό
νόµο, να µην είναι τροπολογία, να µην γίνει τελευταία στιγµή και
να γίνει αφού πρώτα συµφωνήσαµε µε την επιτροπή ΦΥΣΗ 2000,
µε το Πράσινο Ταµείο, µε όλους τους προέδρους των φορέων,
αλλά και µε το σωµατείο των εργαζοµένων, έτσι ώστε µέσα σε
έναν οδικό χάρτη τεσσάρων µηνών, µε προτάσεις που οι φορείς
θα µας στείλουν σε ένα δίµηνο, να καταλήξουµε σε µία πρόταση,
η οποία θα καλύπτει όλες τις υποχρεώσεις της χώρας.

Αυτό που είναι εντυπωσιακό είναι ότι αυτή η πραγµατικότητα
την οποία ζούσαµε µέχρι τώρα, δηλαδή, δώδεκα χρόνια πιλοτικά
προγράµµατα έναρξης λειτουργίας φορέων, καλύπτει µόνον ενε-
νήντα πέντε από τις τετρακόσιες εκατόν δεκαεννέα περιοχές
«NATURA 2000» της χώρας µας, ένα ελάχιστο ποσοστό δηλαδή,
παρ’ ότι παίρναµε λεφτά από την Ευρώπη επί δώδεκα χρόνια και
κατά κάποιον τρόπο δηµιουργούσαµε τάχατες έναρξη λειτουρ-
γίας. 

Εµείς βέβαια αυτήν την πρόταση για την προστασία της φύσης
θα την επεκτείνουµε και στη στελέχωση του Υπουργείου και στα
χαρακτηριστικά των αποκεντρωµένων διοικήσεων, έτσι ώστε να
υλοποιήσουµε τη λειτουργία των τοµέων των δασών, των υδάτων
και του περιβάλλοντος χωροταξίας, αλλά και όσον αφορά τους
φορείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών, που οφείλουµε
να πούµε ότι δεν αποτελούν απλώς αναπόσπαστο τµήµα του συ-
στήµατος διοίκησης και προστασίας της φύσης, αλλά κατά την
άποψή µας πρέπει να ξεπερνούν τον προστατευτικό τους ρόλο
και να επεκτείνονται σε αυτό που λέµε εµείς αναπτυξιακό εργα-
λείο. 

Για τον λόγο αυτόν αναπτύξαµε µια πρόταση µε τέσσερις άξο-
νες -και νοµίζω ότι πρέπει να την ξέρει από τώρα η ελληνική
Βουλή- όσον αφορά τη διάθεση κρατικού προϋπολογισµού για
τη λειτουργία των φορέων, σε µία προοπτική µετά τη νοµοθέ-
τηση που θα γίνει µέσα στο 2017, αλλά ταυτόχρονα και στην ανά-
πτυξη υπηρεσιών µε ανταποδοτικό αντίτιµο, σε τέλη από
τοπικούς πόρους, αλλά και στη διεκδίκηση ανταγωνιστικών προ-
γραµµάτων.

Και βέβαια µιλάµε για φορείς διαχείρισης και προστασίας της
φύσης που θα είναι πλέον σε ένα πλαίσιο αξιολόγησης που δεν
υπήρχε µέχρι τώρα διότι ήταν µικρές οι δαπάνες, αλλά και µη
αξιολογηµένη η εργασία των φορέων αυτών. Με παραµετροποι-
ηµένους πόρους και µε δείκτες, που θα αποδεικνύουν και την
αναπτυξιακή τους λειτουργία οι φορείς αυτοί θα πρέπει να απο-
δίδουν ταυτόχρονα και στο περιβάλλον και στην οικονοµία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι το νοµοσχέδιο
αυτό έχει πάρα πολλά δύσκολα µπροστά του. Νοµίζω πως αν πά-
ρουµε εικόνα από ένα χθεσινό δηµοσίευµα, η χώρα µας δεν έχει
αποτελεσµατικά πολεοδοµικά και χωροταξικά εργαλεία. 

Διαβάζω εδώ ότι στα δεκαεπτά χρόνια που ισχύει το προηγού-
µενο καθεστώς, µόνο το 16% των µελετών που ανατέθηκαν τε-
λείωσε. Φανταστείτε ότι δεν ανατέθηκαν µελέτες για όλες τις
περιοχές που χρειαζόταν να γίνει χωροταξικό σχέδιο, αλλά και
από αυτές που ανατέθηκαν, µόνο το 16% ολοκληρώθηκε. 

Ο πολεοδοµικός σχεδιασµός της χώρας µας ήταν για πολλά
χρόνια δύσκαµπτος, πολύπλοκος, δυσλειτουργικός και µε µικρή
εφαρµοσιµότητα. Γιατί άραγε; Για να µπορούν να περνάνε και να
τακτοποιούνται οι κολλητοί του συστήµατος, να υπάρχει αυτό
που ο Έλληνας πολίτης θέλει µια και καλή να φύγει από τη χώρα,
η εξυπηρέτηση των δικών µας παιδιών, η εξυπηρέτηση µέσα από
ένα πολιτικό λόµπι. Η διαδροµή από τον κοµµατάρχη, στο Βου-
λευτή και στον περιφερειάρχη ή τον Υπουργό είναι που πρέπει
να σταµατήσει στη χώρα µας και να αποκατασταθεί ο κανόνας
δικαίου και στο χωροταξικό σχεδιασµό. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω και κάτι ακόµα. Η ου-
σιαστική διαφορά είναι από τη µια µεριά να επικρατήσει ισονοµία
και η αποτελεσµατικότητα της διοίκησης στο επίπεδο του χωρο-
ταξικού σχεδίου και από την άλλη να υπάρξει στρατηγική, γιατί
ο χωροταξικός και πολεοδοµικός σχεδιασµός δεν είχε στρατη-
γική και για αυτό τον λόγο νοµίζω ότι προκύπτει ως πρώτο και
βασικό στοιχείο για την παραγωγική ανασυγκρότηση, τη δίκαιη
ανάπτυξη, την επανεκκίνηση της οικονοµίας και την εργασία, να
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υπάρχει ουσιαστική αλλαγή της νοµοθεσίας. 
Αυτό θα γίνει µε την ενίσχυση του τοπικού και περιφερειακού

σχεδιασµού και τις προδιαγραφές για τα χωρικά σχέδια και τις
χρήσεις γης που έχουµε δεσµευτεί ότι θα είναι ολοκληρωµένες
µέχρι το τέλος Ιανουαρίου. Έτσι, ανοίγει, πράγµατι, ο δρόµος
ώστε να έχουµε χωροταξικά εργαλεία, που είναι αναπτυξιακά ερ-
γαλεία, που έχουν ουσιαστική δηµοκρατική διάσταση και άποψη
και προφανώς µπορούν να τροφοδοτήσουν την κοινωνία και τη
χώρα µας, ώστε τα µυαλά και οι επιστήµονες να µένουν στη
χώρα και να παράγουν προς όφελος των Ελλήνων πολιτών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ανα-
φερθώ σε ένα θέµα που είπε ο κύριος Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Για ποιο θέµα; Δεν θα
πάρετε τον λόγο µετά; 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε για το τέλος ταφής, για την τροπο-

λογία η οποία δεν έχει αναρτηθεί. Αφού δεν έχει αναρτηθεί, πώς
θα µιλήσουµε, πώς θα σας αντικρούσουµε; Αφού το είχατε
έτοιµο από την επιτροπή, τι φοβόσαστε; Επειδή είναι ένα χαράτσι
ακόµα στην επίθεση; Θα την δεχθείτε, µην στεναχωριέστε για
αυτό. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, να εξηγήσω για ένα
λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Έχει υπογραφεί, έχει κατατεθεί και θα
σας δοθεί από τις υπηρεσίες. Νοµίζω όµως ότι µιλάµε για το
ακριβώς αντίθετο. Δεν θα επιβληθεί χαράτσι, δεν θα επιβληθεί
τέλος, διότι οι δήµοι θα έχουν τη δυνατότητα µέχρι το τέλος του
2017, µε χρηµατοδοτήσεις πλέον που είναι διαθέσιµες και διεκ-
δικήθηκαν από εµάς, περίπου 900 εκατοµµύρια ευρώ, να έχουν
υποδοµές ώστε να µην πληρώνουν χαράτσι αλλά και να λειτουρ-
γούµε προς όφελος του περιβάλλοντος. Άρα, δεν µιλάµε για νέο
χαράτσι. Κακώς το ονοµάσατε έτσι. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Να το διαβάσουµε για να έχουµε
γνώση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Καµατερός έχει
τον λόγο. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µου
έδωσε πάσα ο Υπουργός και θα συνεχίσω από εκεί που σταµά-
τησε. Ήθελα, δηλαδή, να πω ότι είµαστε µάλλον η µοναδική
χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν έχουµε ούτε χωροταξικό
σχεδιασµό ούτε κτηµατολόγιο ούτε δασολόγιο. Αυτό είναι τυ-
χαίο; Δεν µπορούσαµε; Φυσικά µπορούσαµε και δεν είναι τυχαίο. 

Τι εξυπηρετεί; Εξυπηρετεί όλα αυτά που είπε ο κύριος Υπουρ-
γός, την ασυδοσία, το να µπορεί ο καθένας να κάνει ό,τι θέλει
και όπου θέλει, αρκεί να έχει το µέσο, αρκεί να έχει την κυβέρ-
νηση. Εξυπηρετεί αυτούς τους δυνατούς, που έχουν τα µέσα και
φυσικά δεν εξυπηρετεί τους αδύναµους. Εξυπηρετεί τον παρα-
γοντισµό, τους παράγοντες που τρέχουν στα Υπουργεία, στους
Βουλευτές δεξιά και αριστερά για να πετυχαίνουν αυτά που θέ-
λουν οι επενδυτές. 

Προσέξτε! Όλη αυτή η ασάφεια προσελκύει επενδύσεις; Κα-
νένας σοβαρός επενδυτής δεν θα έρθει σε µια χώρα µε τέτοιο
ασαφές νοµικό πλαίσιο. Θα έρθουν αυτοί που ξέρουµε, οι άρπα-
γες. Αυτό το καθεστώς έχουµε ως τα τώρα. 

Και αναγκαζόµαστε, ακριβώς επειδή υπάρχει µια τέτοια ανά-
πτυξη που εξυπηρετεί τους λίγους, να καταφεύγουµε σε χαρακτη-
ρισµούς, όπως είναι η «βιώσιµη ανάπτυξη», λες και θα έπρεπε ή
θα µπορούσε να υπάρχει ανάπτυξη που δεν είναι βιώσιµη. Επίσης,
λέµε «αειφόρος ανάπτυξη», λες και θα µπορούσε να υπάρχει ανά-
πτυξη η οποία θα τα κατέστρεφε όλα και δεν θα προέβλεπε ότι
πρέπει να υπάρχει εσαεί. Και λέµε «πράσινη ανάπτυξη», επειδή θέ-
λουµε να πούµε ότι δεν µπορεί να υπάρχει ανάπτυξη χωρίς την
προστασία του περιβάλλοντος. 

Και συνέχεια βρίσκουµε και καινούριους όρους. Έχουµε και
τη «γαλάζια ανάπτυξη», καθώς πρέπει να δούµε πώς θα διαχει-

ριστούµε τη θάλασσα. Έχουµε και την «κυκλική οικονοµία». Και
συνέχεια θα εφευρίσκουµε όρους µέσα από κινήµατα, που καλά
κάνουν και υπάρχουν κι ευτυχώς υπάρχουν, για να βάζουµε τέ-
τοιες προϋποθέσεις στην ανάπτυξη.

Με άλλα λόγια, υπάρχει ταξικό πρόσηµο σε όλη αυτή την ιστο-
ρία. Κι εµείς, ως Κυβέρνηση της Αριστεράς, έχουµε σοβαρή υπο-
χρέωση. Με αυτό το σχέδιο νόµου που έρχεται τώρα, λύνουµε
το πρόβληµα; Όχι, βέβαια. Είναι ένα πρώτο βήµα. Δεν κάνει τί-
ποτε άλλο, πάρα να βάλει το πλαίσιο µέσα στο οποίο θα κινη-
θούµε για να σχεδιάσουµε τον χώρο, σε τρία επίπεδα, όπως
είπαν και οι εισηγητές και οι οµιλητές.

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω ότι σε αυτή τη διαδικασία έχουµε
δύο βασικά προβλήµατα –προσέξτε- ως Αριστερά, επειδή ακρι-
βώς θέλουµε να αλλάξουµε αυτό εδώ το µοντέλο ανάπτυξης και
θέλουµε να δηµιουργήσουµε εργαλεία για την πραγµατική ανά-
πτυξη, που δεν θα χρειάζεται να έχει κανένα πρόσηµο, γιατί θα
είναι σε όφελος όλων και για την προστασία του περιβάλλοντος
και όλα αυτά. Μία πρέπει να είναι η ανάπτυξη. 

Δύο είναι, λοιπόν, τα ζητήµατα. Ένα είναι πώς εξασφαλίζεται
η ολοκλήρωση αυτού εδώ του σχεδιασµού. Διότι ξέρουµε ότι
χρειάζεται µεγάλο χρονικό διάστηµα. Πρέπει να γίνουν διαβου-
λεύσεις στα τοπικά και τα περιφερειακά και στον κεντρικό σχε-
διασµό. Κι εγώ δεν ξέρω κανέναν σχεδιασµό που να έχει ολοκλη-
ρωθεί ως τώρα. 

Για να µην αδικούµε και την ιστορία, είχαµε περιπτώσεις καλού
σχεδιασµού. Χαρακτηριστικό παράδειγµα, ο λεγόµενος νόµος
Τρίτση του 1983, που οργάνωνε πάρα πολύ καλά τον χωροταξικό
σχεδιασµό και τον χωρικό, γενικότερα. Ολοκληρώθηκε; Ποτέ,
παρά σε πολύ λίγες περιπτώσεις.

Είπε και ο εισηγητής µας πόσα διατάγµατα βγήκαν µετά και
πόσα δεν βγήκαν µετά. Κανένα δεν ολοκληρώθηκε. Γιατί; Επα-
νέρχοµαι σε αυτό που είπα στην αρχή. Διότι εξυπηρετούσαν
αυτή εδώ την ασάφεια που θέλουν µερικοί να έχουµε.

Εδώ, βέβαια, µπαίνει το εξής ερώτηµα: Εµείς πώς θα το εξα-
σφαλίσουµε αυτό; Μέσα στην τετραετία της κυβερνητικής πολι-
τικής προφταίνουµε; Όχι, δεν προφταίνουµε. Και βέβαια, το
επιχείρηµα που µπορούµε να πούµε «δώστε µας άλλη µια τετρα-
ετία για να τα ολοκληρώσουµε αυτά», εντάξει το λέµε, αλλά δεν
αρκεί. Νοµίζω ότι το Υπουργείο πρέπει να ψάξει τρόπους και
ασφαλιστικές δικλείδες, που θα εξασφαλίζουν ότι και στη συνέ-
χεια όποιος άλλος και αν έρθει, θα έχει κάποιες δεσµεύσεις για
να ολοκληρώσει αυτόν εδώ τον σχεδιασµό.

Και ένα δεύτερο και τελευταίο, µια άλλη ανησυχία και ένα πρό-
βληµα που έχουµε ως Αριστερά σε αυτή την κατεύθυνση είναι
το εξής: Τι γίνεται ως τότε, σε όλο αυτό το διάστηµα; 

Έχουµε ένα φοβερό πρόβληµα, το οποίο µεγεθύνεται γιατί
έχουµε σχεδιάσει τη δική µας ανάπτυξη, τη δίκαιη ανάπτυξη,
µέσα από τον αναπτυξιακό νόµο, µέσα από τα προγράµµατα διά-
θεσης, τα προγράµµατα ΕΣΠΑ, και όλα αυτά θα ήθελαν τα ερ-
γαλεία τους και όλα αυτά που είπα πριν, κτηµατολόγιο,
δασολόγιο, χωροταξικό σχεδιασµό, που δεν υπάρχουν. Πώς θα
διασφαλίσουµε εµείς ότι θα επιτευχθούν αυτοί εδώ οι στόχοι; 

Το λέω ξανά και ξανά, αλλά επειδή δεν παίρνω απάντηση, το
θέτω ξανά και θα το θέτω συνέχεια. Γιατί; Γιατί µέχρις ότου γί-
νουν αυτοί εδώ οι σχεδιασµοί, θα συνεχίζουν, για παράδειγµα,
να καταστρέφονται παραλίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα είµαι περίπου στον χρόνο µου, κύριε Πρόεδρε.
Αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, µέσα σε αυτό το καθεστώς της

ασάφειας, γίνονται παρεµβάσεις σε παραλίες από ξενοδοχειακές
µονάδες, χωρίς να υπολογίζουν τις επιπτώσεις που θα έχουν στο
ευρύτερο περιβάλλον και αυτό το κάνουν νόµιµα. Μπορεί να
τους παίρνει δύο και τρία χρόνια για να πάρουν τις εγκρίσεις από
διάφορες υπηρεσίες, αλλά το κάνουν.

Γιατί; Διότι δεν υπάρχει ένας ευρύτερος σχεδιασµός, δεν
υπάρχει το θαλάσσιο χωροταξικό, που εν τη ρύµη του λόγου θα
έπρεπε ίσως να το δούµε µαζί µε το χωροταξικό σήµερα, γιατί
και το θαλάσσιο χωροταξικό «βλέπει» τις παραλίες και ο σηµερι-
νός χωροταξικός σχεδιασµός που συζητάµε, «κοιτάζει» τις πα-
ραλίες. 
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Άλλο παράδειγµα είναι το εξής: Δεν γίνεται να µας λένε ήδη
οι ψαράδες από κάποια νησιά, όπως την Κάλυµνο, την Κω, τη
Ρόδο, τις Κυκλάδες, ότι πρέπει να προστατεύσουµε τα ιχθυαπο-
θέµατά µας, γιατί σε λίγο δεν θα έχουµε τι να ψαρεύουµε, και να
µην µπορούµε να προστατεύσουµε κάποιες περιοχές από την
υπεραλίευση ή από την αλιεία µε βιντζότρατες σε κάποιες περιο-
χές που κανονικά απαγορεύεται!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορεί αυτήν τη στιγµή που εµείς σχεδιάζουµε τη δίκαιη

ανάπτυξη, ακόµα να δίνονται εγκρίσεις για νέες εγκαταστάσεις
ξενοδοχείων σε περιοχές που είναι υπερκορεσµένες και ξέρουµε
τι προβλήµατα δηµιουργούν στον ντόπιο πληθυσµό και στις ντό-
πιες µικρές επιχειρήσεις.

Τι θα µπορούσε να γίνει; Αυτό πρέπει να το βρει το Υπουργείο.
Προτάσεις υπάρχουν. Ξέρουµε ότι δεν µπορεί να γίνεται ανα-
στολή των οικοδοµικών εργασιών σε κάποιες περιοχές, γιατί είναι
σαν να σταµατάς τελείως, σαν να σκοτώνεις, σαν να πεθαίνεις
την ανάπτυξη. Στον αναπτυξιακό νόµο είχαµε βάλει, έστω και
δειλά, µία διάταξη που έλεγε ότι µπορεί µε υπουργικές αποφά-
σεις να απαγορεύονται κάποιες δραστηριότητες σε κάποιες πε-
ριοχές.

Νοµίζω ότι κάτι αντίστοιχο πρέπει να προβλεφθεί και εδώ.
Είναι το ελάχιστο, ώστε µε υπουργικές αποφάσεις –διότι δεν γί-
νεται διαφορετικά, όπως ειπώθηκε και προηγουµένως, επειδή
κατά το Σύνταγµα την αρµοδιότητα την έχει η Κυβέρνηση- να
προφταίνουµε να µπαίνουν κάποιοι όροι προστασίας των περιο-
χών στην κατεύθυνση του σχεδιασµού που εµείς θέλουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Κατσαφάδος από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά µε

θλίψη διαπιστώνουµε ότι µπορεί η προηγούµενη ηγεσία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος να αποµακρύνθηκε από τον κ. Τσί-
πρα ως αποτυχηµένη, αλλά το φάντασµά της είναι ακόµα εδώ.
Η νοοτροπία της, δυστυχώς, είναι ακόµα εδώ. Η προχειρότητά
της είναι και πάλι εδώ.

Ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, το εξής: Γιατί όλα πρέπει να γίνονται
στο πόδι; Γιατί; Πιστεύετε ότι η χώρα έχει αυτήν την πολυτέλεια;
Έχουµε αυτήν την πολυτέλεια ως χώρα να χάνουµε ακόµα επεν-
δύσεις, να κολλάνε σχέδια και να ταλαιπωρούµε τους πολίτες;
Τι κάνατε, άραγε, επτά ολόκληρους µήνες; Τόσο καιρό θέλατε
για να αντιγράψετε –και, µάλιστα, µε λάθος τρόπο- έναν νόµο ο
οποίος ψηφίστηκε το 2014; Γιατί τον φέρατε πάλι µισό, πάλι προ-
βληµατικό και αθεράπευτα γραφειοκρατικό;

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που εξαιτίας του ότι είναι µισό,
καθώς δεν αναφέρει καθόλου τι θα γίνει µε το θέµα των χρήσεων
γης, αντί να διευκολύνει τις επενδύσεις και την ανάπτυξη και,
άρα, τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας, που είναι ένα µεγάλο
ζητούµενο, κρατά τα πάντα κολληµένα δεκαετίες πίσω.

Αυτό συµβαίνει γιατί είστε πολιτικά δειλοί, κύριοι της Κυβέρ-
νησης. Φοβάστε να προχωρήσετε σε ρυθµίσεις οι οποίες θίγουν
τα στενά κοµµατικά σας συµφέροντα, µόνο και µόνο γιατί τρέ-
µετε τις εκλογές οι οποίες έρχονται και δεν θέλετε να δυσαρε-
στήσετε κανέναν, διότι έτσι δυστυχώς πιστεύετε ότι θα σωθείτε
πολιτικά.

Κύριοι της συγκυβέρνησης, καταλαβαίνω την αγωνία σας, µια
και οι χειρισµοί του κ. Τσίπρα για άλλη µία φορά σας φέρνουν
σε αδιέξοδα. Όµως, αυτό δεν αποτελεί δικαιολογία. Δεν είναι άλ-
λοθι για σας. Οπότε πρέπει και σήµερα να µας δώσετε κάποιες
απαντήσεις. 

Ρωτάµε, λοιπόν, το εξής: Είχατε ή δεν είχατε δεσµευτεί ότι θα
πάρετε πίσω την άθλια εκπρόθεσµη τροπολογία την οποία κατέ-
θεσε η τότε ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος χωρίς κανέ-
ναν διάλογο και µε την οποία επιστρέψαµε µε µία µόλις πρόταση
σε έναν νόµο του 1987;

Όµως, χρήσεις γης που το 1987 ήταν άγνωστες στον κανονι-
στικό νοµοθέτη, σήµερα αποτελούν µέρος της καθηµερινότητας

και αντικατοπτρίζονται στον χώρο που ο σύγχρονος άνθρωπος
διαβιώνει και δραστηριοποιείται. Οι πόλεις εξελίσσονται και µε-
ταλλάσσονται. Εσείς όµως θέλετε να παρακολουθείτε ως Πόντιοι
Πιλάτοι.

Είχατε ή δεν είχατε δεσµευτεί µέσω της αιτιολογικής έκθεσης,
κύριοι της Κυβέρνησης, ότι θα εκδώσετε σε έξι µήνες το αργό-
τερο νέο Προεδρικό Διάταγµα για τις χρήσεις γης προσαρµο-
σµένες στις σύγχρονες ανάγκες; Εσείς, όµως, όχι µόνο δεν το
καταθέσατε, αλλά δεν το έχετε στείλει ακόµα στο Συµβούλιο της
Επικρατείας.

Αντί γι’ αυτό, λοιπόν, αφήνετε τα πάντα στον αυτόµατο πιλότο,
µπλοκάροντας την υλοποίηση τουριστικών κυρίως επενδύσεων
που έχουν δροµολογηθεί από τη µία και από την άλλη εµποδί-
ζοντας τους δήµους να εφαρµόσουν τα ρυθµιστικά τους σχέδια.

Το ξέρετε ότι µε το χάος το οποίο έχετε δηµιουργήσει, δεν επι-
τρέπεται πλέον -όπως ακριβώς συνέβαινε, δυστυχώς, από το
1987 µέχρι το 2014- η εγκατάσταση νέων επιχειρήσεων, φούρ-
νων και κουρείων δηλαδή, σε περιοχές αµιγούς κατοικίας, παρ’
ότι αφορούν καθηµερινές ανάγκες των συµπολιτών µας. Επίσης,
οι τράπεζες και τα ταξιδιωτικά γραφεία απαγορεύονται ξανά σε
περιοχές τουρισµού, παρ’ ότι χρειάζονται στους τουρίστες. 

Ξεχωριστό, βέβαια, πρόβληµα δηµιουργεί η λεγόµενη «σύγ-
κρουση χρήσεων γης» στα µεγάλα πολεοδοµικά συγκροτήµατα.
Το παλαιό θεσµικό πλαίσιο χρήσεων γης του 1987 που επαναφέ-
ρατε, βρέθηκε πολλές σε αντιπαράθεση µε τα ρυθµιστικά σχέδια
της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης, καθώς, για παράδειγµα, αυτά
θεωρούσαν ως ενιαίο σύνολο µία κεντρική λεωφόρο, ενώ τα ΓΠΣ
κάθε δήµου αντιµετώπιζαν διαφορετικά κάθε τετράγωνο που
εφάπτεται της ίδιας λεωφόρου.

Έτσι έχουµε το παράδοξο στο ίδιο σηµείο µιας λεωφόρου να
επιτρέπονται διαφορετικές χρήσης γης στην απέναντι πλευρά –
για παράδειγµα, γραφεία από τη µία και αποκλειστική κατοικία
από την άλλη- ή να απαγορεύονται κάποιες χρήσεις σε διπλανά
τετράγωνα της ίδιας βασικής αρτηρίας.

Αυτό το πολυδαίδαλο πλαίσιο που δηµιούργησε επί δεκαετίες
προβλήµατα σε πολίτες και επιχειρήσεις, αλλά και µεγάλο πεδίο
συνεννόησης και «συναλλαγής» -για να µην πούµε κάτι βαρύ-
τερο- σε κάθε επίπεδο της δηµόσιας διοίκησης, επαναφέρετε και
σκοπεύετε να µην το λύσετε ποτέ. Και ερωτώ, κύριοι της Κυβέρ-
νησης: Ποια συµφέρονται καλύπτετε και εξυπηρετείτε µε αυτή
σας την απάθεια; Ποιος σας εµποδίζει να προχωρήσετε;

Ας έρθουµε, όµως, και στο µισό νοµοσχέδιο το οποίο συζη-
τάµε αποσπασµατικά σήµερα. Επί της ουσίας το νοµοσχέδιο
αποτελείται από διατάξεις και ρυθµίσεις που επαναλαµβάνονται
από τον προηγούµενο νόµο και µάλιστα σε πολλές περιπτώσεις
είναι και πανοµοιότυπες διατάξεις τις οποίες καταργεί.

Όµως, αυτό που κυρίως ενδιαφέρει τους συντάκτες του νοµο-
σχεδίου είναι στις συγκεκριµένες περιπτώσεις ο διαφορετικός
τρόπος εφαρµογής αυτών των διατάξεων, η θεσµοθέτηση ελεγ-
κτικών µηχανισµών, µε στόχο τη γραφειοκρατία, τις χρονοβόρες
διαδικασίες και την άµεση εµπλοκή της δηµόσιας διοίκησης σε
όλα τα επίπεδα έγκρισης.

Συγκεκριµένα, σε ό,τι αφορά τα Τοπικά Χωρικά Σχέδια, σηµαν-
τική αλλαγή είναι ότι ορίζει ως εισηγητή για την έγκριση την αρ-
µόδια υπηρεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος, δηλαδή τη
Διεύθυνση Πολεοδοµικού Σχεδιασµού, µε αντίστοιχη γνωµοδό-
τηση του ΚΕΣΥΠΟΘΑ, αντί της αποκεντρωµένης διοίκησης και
του ΣΥΠΟΘΑ που προέβλεπε ο προηγούµενος νόµος. Αποδυνα-
µώνετε κατ’ αυτόν τον τρόπο η τοπική αυτοδιοίκηση του πρώτου
και του δευτέρου βαθµού και µεταφέρετε το βάρος της θέσπισης
σε µια κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου για να ελέγχετε.

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά τα Ειδικά Χωρικά Σχέδια, που αφο-
ρούν κυρίως σχέδια, έργα ή προγράµµατα υπερτοπικής κλίµα-
κας ή στρατηγικής σηµασίας, δηλαδή κυρίως την υλοποίηση
επενδυτικών σχεδίων, στις περιπτώσεις που η έγκρισή τους τρο-
ποποιούνταν προγενέστερα µε το ΤΧΣ ή τις ΖΟΕ ή άλλης µορφής
ρυθµίσεις, προβλέπεται στο σχέδιο νόµου διαδικασία προέγκρι-
σης προµελέτης, µετά από εισήγηση της υπηρεσίας και γνώµη
του ΚΕΣΥΠΟΘΑ.

Καθώς δε η διαδικασία αυτής της προέγκρισης παραπέµπεται
στην έκδοση σχετικών υπουργικών αποφάσεων, σε ό,τι αφορά

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 20 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3721



τα απαιτούµενα δικαιολογητικά –διαδικασία έγκρισης και τα
λοιπά-, είναι προφανής η προσπάθεια δηµιουργίας µιας γραφει-
οκρατικής και χρονοβόρας διαδικασίας, η οποία µάλιστα ενι-
σχύεται µε την πρόβλεψη ότι το ΚΕΣΥΠΟΘΑ θα συνεδριάζει µόνο
δύο φορές τον χρόνο για σχετικές γνωµοδοτήσεις.

Παράλληλα, παραµένουν οι ρυθµίσεις για τα ΕΣΧΑΔΑ και τα
ΕΣΧΑΣΕ, που τα χαρακτηρίζατε όταν ήσασταν στην Αντιπολί-
τευση εργαλείο κοµµένο και ραµµένο για την εξυπηρέτηση των
επενδυτών, οι οποίοι θα αρπάξουν τη δηµόσια περιουσία.

Μάλιστα, στο προτεινόµενο από εσάς νοµοσχέδιο αναφέρεται
ξεκάθαρα ότι µπορούν να τροποποιούνται και οι ΖΟΕ, οι οποίες
στην πλειοψηφία τους είναι για την προστασία του περιβάλλον-
τος. Ήθελα να ρωτήσω τον εισηγητή, τον κ. Δηµαρά, αν αυτό το
γνωρίζουν οι οικολόγοι φίλοι του. 

Τρίτον, ενώ στον ν.4269 για τα Τοπικά και Ειδικά Χωρικά Σχέ-
δια υπάρχει σαφής αναφορά στο ποιες χρήσεις επιτρέπονται για
οικιστικές περιοχές, όπου συµπεριλαµβάνεται και η χρήση του-
ρισµός-αναψυχή, καθώς και σε περιοχές παραγωγικών επιχειρη-
µατικών δραστηριοτήτων, στο νοµοσχέδιο δεν γίνεται καµία
αναφορά για επιτρεπόµενες χρήσεις, προφανώς γιατί είναι στην
κρίση της υπηρεσίας του Υπουργείου που θα το εγκρίνει, δίνον-
τας αφορµή για δηµιουργία εστιών αδιαφάνειας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω ένα λεπτό ακόµη, αν µου το επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, κρίνεται εντελώς άστοχη και η πλήρης κατάργηση του

άρθρου 11 που αφορά την ψηφιοποίηση και ηλεκτρονική κατα-
γραφή των θεσµικών γραµµών, πληροφοριών και χρήσεων γης. 

Τώρα που καταργείτε αυτή τη διάταξη επιστρέφουµε, κύριε
Υπουργέ, και πάλι στο καθεστώς των σχεδίων και των χαρτών σε
µορφή hard copy, φυλαγµένες στα συρτάρια των διάφορων υπη-
ρεσιών, χωρίς να υπάρχει ενιαίο υπόβαθρο, µε αποτέλεσµα ο
απλός πολίτης ή ο εν δυνάµει επενδυτής να ταλαιπωρείται στον
κυκεώνα αυτού του συστήµατος.

Τέλος, µε την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου ο χρόνος παγώ-
νει, καθώς δεν είναι δυνατή η εφαρµογή µέχρι την έκδοση των
σχετικών υπουργικών αποφάσεων και προεδρικών διαταγµάτων
που προβλέπονται στις διατάξεις του. Ο χωρικός, λοιπόν, σχε-
διασµός θα βρεθεί στο απόλυτο κενό.

Κυρίες και κύριοι, πρέπει να γίνει βαθιά συνείδηση σε όλους
µας ότι ο χωρικός σχεδιασµός αποτελεί µαζί µε το Εθνικό Κτη-
µατολόγιο το ακλόνητο θεµέλιο για την δηµιουργία ενός ελκυ-
στικού επενδυτικού περιβάλλοντος. Δεν µπορεί να υπάρξει
επένδυση χωρίς κάποιος να γνωρίζει τι χτίζει και πού, χωρίς τις
αντίστοιχες εγκαταστάσεις και υποδοµές, άρα και χωρίς τη χω-
ροθέτηση και την αλληλεπίδραση µε το περιβάλλον. Δυστυχώς,
αυτό δεν το κάνετε µε το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Εµείς, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, δεν το
ψηφίζουµε επί της αρχής και θα σας ζητούσαµε, θα σας παρα-
καλούσαµε, εάν θέλετε –γιατί η χώρα δεν έχει χρόνο για χάσιµο-
να τροποποιήσετε αυτά τα άρθρα, για να µπορέσουµε επιτέλους
να κάνουµε µία σοβαρή συζήτηση σε ό,τι έχει να κάνει µε τη χω-
ροταξία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς, κύριε συνά-
δελφε,

Τον λόγο έχει ο κ. Καρράς από τους Ανεξάρτητους Βουλευ-
τές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα νοµοσχέδιο της κατηγο-
ρίας αυτής χρειάζεται πράγµατι χρόνος, για τον λόγο ότι οι συ-
νέπειές του εκτείνονται στο σύνολο της χώρας, στο σύνολο της
κοινωνίας και σε βάθος χρόνου µέχρι τις επόµενες γενιές. 

Η πραγµατικότητα για την Ελλάδα δείχνει ότι είχε κακοπάθει
για τα ζητήµατα της χωροταξίας και της πολεοδοµίας. Πολύ γρή-
γορα θυµίζω ότι η πρώτη προσπάθεια έγινε µετά το Σύνταγµα
του 1975 µε τον γνωστό νόµο Τρίτση. Βγήκαν τα γενικά πολεο-
δοµικά σχέδια σε µία µικρή έκταση, έγιναν και οι ζώνες οικιστικού
ελέγχου και µείναµε όλοι ευχαριστηµένοι. Έγιναν κάποιες προ-

σπάθειες και το ’97 και το ’99 για να οργανωθεί ο χώρος, αλλά
δεν πέτυχαν. 

Έρχεται λοιπόν τώρα το 2014 ένας νόµος, ο ν.4269, που µιλάει
για χωροταξία και βιώσιµη ανάπτυξη. Βεβαίως ο ν.4296 δεν άγ-
γιζε τα θέµατα βιώσιµης ανάπτυξης. Η βιώσιµη ανάπτυξη έµενε
µόνο στον τίτλο, γιατί η βιώσιµη ανάπτυξη είναι κάτι πραγµατικά
δύσκολο, είναι κάτι που στηρίζεται σε πραγµατικά περιστατικά
και δεν µπορεί να αποτελέσει αντικείµενο νοµοθετικών ρυθµί-
σεων, είτε το θέλουµε είτε όχι. Είναι ζήτηµα τεχνικής φύσεως και
νοµικά κείµενα δεν µπορούν να το περιλάβουν.

Ξεκίνησε, λοιπόν, αυτός ο νόµος και θέλω να αναφέρω λίγα
πράγµατα. Όταν ξεκίνησε ο ν.4269, βρισκόµασταν σε ένα πάρα
πολύ χαµηλό επίπεδο οργάνωσης του χώρου, ούτως ώστε δεν
είχαµε εικόνα τι θα προκύψει στο µέλλον.

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να καταθέσω τη µελέτη στην οποία
αναφέρθηκε ως δηµοσίευµα ο Υπουργός για την πρόοδο των
σχεδίων, η οποία είναι πάρα πολλή χαµηλή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος - Δηµήτριος Καρ-
ράς καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα µελέτη, η
οποία βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ερχόµεθα λοιπόν σήµερα, µετά από δύο χρόνια περίπου, και
προτείνει η Κυβέρνηση την αντικατάσταση του νόµου εκείνου ο
οποίος έγινε το 2014. Δεν είναι πλήρης ο νόµος του 2014, αλλά
δεν είναι εξίσου πλήρης και ο νόµος που εισάγεται σήµερα. Εγώ
θεωρώ ότι ο ένας αντιγράφει τον άλλον και δεν προχωρά καθό-
λου στην αντιµετώπιση των ζητηµάτων. 

Αυτό το λέω γιατί κάνει µια λεκτική µεταβολή. Τη λέξη «χωρο-
ταξία» την ονοµάζει «χωρικό σχεδιασµό». Αυτό, τουλάχιστον στην
δική µου αντίληψη δεν λέει τίποτα. 

Παράλληλα, από την ίδια την εισηγητική έκθεση προκύπτει –και
θα αναφερθώ σταχυολογώντας δύο, τρία σηµεία- ότι από τους
διακηρυγµένους στόχους του ν.4269/2014 ως βασικοί άξονες του
παρόντος νοµοσχεδίου παραµένουν –και αναφέρει η αιτιολογική
έκθεση- η ασφάλεια δικαίου, η µείωση των προβλεπόµενων κατη-
γοριών σχεδίων, η σαφής διάκριση επιπέδων σχεδιασµού. Δηλαδή
τους στόχους που επιχείρησε η νοµοθεσία το 2014, τους ίδιους
στόχους έχουµε και σήµερα το 2016.

Εγώ δεν είµαι εξ εκείνων, όπως είπα, που υποστηρίζω ότι ο
νόµος του 2014 ήταν πλήρης. Ήταν ένας ατελής νόµος, όπως
είναι και ο σηµερινός.

Γιατί η ανάγκη νόµου; Δεν το έχω καταλάβει. Ξέρετε γιατί, αγα-
πητοί συνάδελφοι, έχω αντιρρήσεις; Διότι ο νόµος περί χωροτα-
ξίας και πολεοδόµησης, είτε το θέλουµε είτε όχι, είναι θεσµικός.
Μάλιστα, όταν συζητείτο στην επιτροπή, ανέφερε έγκριτος κα-
θηγητής του πανεπιστηµίου –και επιτρέψτε µου να διαβάσω την
περικοπή της αναφοράς του- ότι «χρειάζονται πέντε χρόνια για
να γίνει κτήµα, να κατανοηθεί ο νόµος, δέκα χρόνια για την
πρώτη λειτουργία και ωρίµανση είκοσι πέντε µε τριάντα χρόνια».
Σε τι βοηθάει, λοιπόν, ο σηµερινός νόµος; Κατά την άποψή µου,
σε τίποτα. Μάλιστα, µπορώ να πω ότι έχουµε και οπισθοδρόµηση
σε δύο σηµεία, ένα ζήτηµα το οποίο θίχτηκε από όλους τους οµι-
λητές και τους εισηγητές. 

Εγώ θα ήθελα, όµως, να προσθέσω και κάτι άλλο στο ζήτηµα
της προέγκρισης της προµελέτης. Ξέρετε τι ζητήµατα δηµιουρ-
γεί η προέγκριση µε τις σηµερινές συνθήκες της ανασφάλειας
της οικονοµίας, της ανασφάλειας της χώρας; Θα θυµίσω στους
εξ ηµών µηχανικούς και νοµικούς την προέγκριση του νόµου
1650, τη λεγόµενη προέγκριση χωροθέτησης. Είναι το ίδιο
πράγµα σήµερα αυτή η προέγκριση προµελέτης µε την προέγ-
κριση χωροθέτησης. Ξέρετε τι κάναµε εµείς οι νοµικοί όταν θέ-
λαµε να παγώσουµε και να σαµποτάρουµε µια επένδυση; Επειδή
θεωρείτο ότι είχε εκτελεστό χαρακτήρα µέχρι την τροποποίηση
του ν.1650, κάναµε µία αίτηση στο Συµβούλιο της Επικρατείας,
παίρναµε µια αναστολή εκτέλεσης, διότι η βλάβη του περιβάλ-
λοντος θα ήταν τεράστια, και σταµατούσαµε το έργο. Προσέξτε,
λοιπόν, κύριε Υπουργέ. Θα γεννηθεί το ίδιο πρόβληµα. Σας το
λέω µε εµπειρία πολλών δεκαετιών. Προσέξτε το αυτό. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα, που είναι ανάσχεση της αναπτυξιακής
προσπάθειας, είναι η κατάργηση του δεύτερου κεφαλαίου του
ν.4269 περί χρήσεων γης. Οι χρήσεις γης του 1987 είχαν ξεπε-
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ραστεί. Ήταν ανεπίκαιρες και έπρεπε να αναµορφωθούν. Δυστυ-
χώς, όµως, µε την αισιοδοξία που υπήρχε ότι θα καθοριστούν εκ
νέου χρήσεις γης, σήµερα έχουµε γυρίσει στο καθεστώς του
1987. Το εξάµηνο ήταν µια δήλωση του προηγούµενου Υπουρ-
γού, που έλεγε ότι εντός εξαµήνου θα το έφερνε. Δεν είναι νο-
µοθετική δέσµευση. Σήµερα βρισκόµαστε πάλι µε χρήσεις γης
ανεπίκαιρες, οι οποίες θα δηµιουργήσουν πάλι ανάσχεση. Έχουν
µεταβληθεί πάρα πολύ οι συνθήκες του χώρου. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι το νοµοσχέδιο αυτό µεταβάλλει µεν τα δύο
επίπεδα σε τρία, αλλά δεν µπαίνω σε λεπτοµέρειες. Θυµίζω,
όµως, µόνο τούτο, επικαλούµενος µια πάγια νοµολογία του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, ότι η ρύθµιση του χώρου, είτε πολεο-
δοµικά είτε χωροταξικά, προϋποθέτει -διαβάζω περικοπή από
πρόσφατη απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας- δεν είναι
κατ’ αρχήν επιτρεπτή η εγκατάσταση βιοµηχανίας ή βιοτεχνίας. 

Δεν µιλάω για την εκτός σχεδίου δόµηση. Είναι ένα πάθος που
διακατέχει τους µισούς Έλληνες να οικοδοµήσουν εκτός σχεδίου
και µετά να νοµιµοποιήσουν το αυθαίρετο, το οποίο θα κάνουµε
όλοι είτε µε υπέρβαση της άδειας είτε απ’ αρχής θα αυθαιρετή-
σουµε και έτσι, λοιπόν, θα είµαστε στο πνεύµα της ελληνικής κοι-
νωνίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Διαβάζω, λοιπόν: «Δεν είναι επιτρεπτή η εγκατάσταση βιοµη-

χανίας ή βιοτεχνίας σε περιοχή που δεν έχει αναγνωριστεί µε δι-
οικητική πράξη ως κατάλληλη για την ανάπτυξη βιοµηχανικής ή
βιοτεχνικής δραστηριότητας». Τι σηµαίνει αυτό; Ότι µέχρι να
ολοκληρωθεί ο σχεδιασµός του ελληνικού χώρου, θα παραµέ-
νουν τα ίδια προβλήµατα, οι ίδιες αντιδικίες, τα ίδια ανταγωνι-
στικά συµφέροντα και θα εµποδίζουν την ανάπτυξη της Ελλάδος. 

Θα µου επιτρέψετε να καταθέσω και µια απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, η οποία έχει την πλήρη ιστορία της χω-
ροταξίας και της πολεοδοµίας στην Ελλάδα και έχει και τις
απαιτήσεις που θέτει ο συνταγµατικός και ο κοινοτικός νοµοθέ-
της για τη διαρρύθµιση του χώρου.

(Στο σηµείο αυτό ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Γεώργιος-Δη-
µήτριος Καρράς, καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα απόφαση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Συνοψίζοντας και τελειώνοντας: Δεν προσθέτει τίποτα ο νέος
νόµος. Είναι µια επανάληψη του παρελθόντος. Μάλιστα, µπορώ
να πω από την εµπειρία, την οποία έχω στον τοµέα -δεν διεκδικώ
σε πολλούς τοµείς αυθεντία, αλλά σε αυτόν τον τοµέα επιτρέ-
ψατέ µου να διεκδικώ µια γνώση, δεν µιλώ για αυθεντία, διεκδικώ
µία γνώση- ότι θα πάµε πίσω και θα αρχίσουµε από την αρχή.
Διότι η προοπτική της χωροταξίας είναι τουλάχιστον µιας γενιάς. 

Ας αφήναµε µε παρεµβάσεις τα προηγούµενα νοµοθετικά κα-
θεστώτα να λειτουργήσουν. Δεν είδαµε καν τα αποτελέσµατα
του παρελθόντος, αν µπορούσαν να αποδώσουν, αν τα επιτάχυνε
η Κυβέρνηση, πιεστικά έστω, για να λειτουργήσουν. Τώρα αρχί-
ζουµε πλέον εξ αρχής και περιµένουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Καρρά. Σας δώσαµε χρόνο και για χθες το βράδυ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, και

για χθες το βράδυ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να λάβω τον
λόγο για µία διευκρίνιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Για να µην γίνεται παρανόηση µε το Κε-
φάλαιο Β’ και τα προεδρικά διατάγµατα που θα ακολουθήσουν,
νοµίζω να επαναλάβουµε ότι οι προδιαγραφές όλων των επιπέ-
δων σχεδιασµού, αλλά και οι χρήσεις γης θα ακολουθήσουν για
ασφάλεια δικαίου τη διαδικασία του προεδρικού διατάγµατος
που ξεκινάει αµέσως µετά την ψήφιση του νόµου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Πάντως, σήµερα δεν
υπάρχει.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Αλλιώς, πράγµατι, χωρίς το Κεφάλαιο Β’
δεν λειτουργούµε. Το διευκρινίζω, για να ξέρετε το σχέδιό µας
και επί αυτού να µας κρίνετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Εφόσον το Συµβούλιο της
Επικρατείας το εγκρίνει.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας) : Βεβαίως. 

Αυτό, όµως, µας δίνει και την ασφάλεια δικαίου, κύριε Καρρά,
το ξέρετε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Κεγκέρογλου,

έχει τον λόγο, για επτά λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώντας οφείλω να θυµίσω, αν και δεν χρειάζεται, ότι η Δη-

µοκρατική Συµπαράταξη µε πολλή επιµονή µιλάει για την εθνική
συνεννόηση ως απαραίτητη προϋπόθεση για τη διαµόρφωση
οδικού χάρτη της χώρας, προκειµένου να βγει από τα αδιέξοδα
και τους φαύλους κύκλους της ύφεσης. 

Εργαζόµαστε για τη διαµόρφωση εθνικής γραµµής εξόδου
από την κρίση και τα µνηµόνια, µε σχέδιο αναπτυξιακής και πα-
ραγωγικής ανασυγκρότησης και, βεβαίως, πολιτικές κοινωνικής
συνοχής. Σε αυτή την κατεύθυνση διαµορφώνουµε τις δικές µας
προτάσεις και θέσεις για προοδευτικές µεταρρυθµίσεις, τη στή-
ριξη της οικονοµίας και της επιχειρηµατικότητας που παράγει
ποιοτικές θέσεις εργασίας, πραγµατικές θέσεις εργασίας, καθώς
και για το βιώσιµο κοινωνικό κράτος, που είναι περισσότερο ανα-
γκαίο την περίοδο της κρίσης, αλλά και για πολλά χρόνια µετά. 

Στο πλαίσιο της σηµερινής πραγµατικότητας είναι πλέον ξεκά-
θαρο ότι η χώρα, όπως είπα και αρχικά, πρέπει να ξεφύγει από
το δίπολο υπερφορολόγηση-περικοπές κοινωνικών δαπανών, ως
τα µόνα µέσα για την επίτευξη δηµοσιονοµικών στόχων. Η παρα-
γωγική και αναπτυξιακή ανασυγκρότηση, η οικονοµική ανά-
καµψη, η παραγωγή νέου πλούτου είναι ο µόνος δρόµος για να
µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε τα επόµενα χρόνια µε επιτυχία
τις ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας και να µπορούν να ασκη-
θούν και δίκαιες πολιτικές. 

Όλα αυτά εξαρτώνται, ασφαλώς, από τις διαδικασίες του χω-
ρικού σχεδιασµού, εξαρτώνται από αυτό που ονοµάζουµε βιώ-
σιµη ανάπτυξη. Γιατί µέσα στην έννοια της βιώσιµης ανάπτυξης
είναι ακριβώς και η αναπαραγωγή του συστήµατος που παράγει
πλούτο και, βεβαίως, η διάθεση αυτού του πλούτου µπορεί να
µας δώσει τις δυνατότητες που χρειαζόµαστε.

Το δράµα είναι ότι η Κυβέρνηση σήµερα κάνει ό,τι ακριβώς
έκανε από το 2015. Τι είπε, δηλαδή, η Κυβέρνηση µε τον χωρικό
σχεδιασµό; Ό,τι είπε και το 2015. Επειδή δεν βιώσατε, Ελληνίδες
και Έλληνες, τα περισσότερο δύσκολα, παρ’ ότι είστε µπροστά
στην προοπτική εξόδου της χώρας και µπορούσαµε να µιλάµε
µε ασφάλεια πλέον από το 2015 γι’ αυτά τα πράγµατα, ξαναγυ-
ρίσαµε να ζήσουµε πώς είναι το κλείσιµο των τραπεζών, πώς
είναι τα capital controls, πώς είναι ένα τρίτο αχρείαστο µνηµόνιο,
πώς είναι όχι µόνο η άρση των έντεκα περικοπών που λέτε στις
συντάξεις, αλλά η νοµιµοποίησή τους και η επαύξηση των περι-
κοπών µε νέες, πώς είναι να βιώσεις έναν «αριστερό» τρόπο δη-
µοσιονοµικής προσαρµογής µέσα από υπερφορολόγηση και
ταυτόχρονα περικοπή κοινωνικών δαπανών. Το «αριστερό», προ-
φανώς, είναι µέσα σε εισαγωγικά, πολλά µάλιστα. 

Το ίδιο ακριβώς κάνετε µε τον χωρικό σχεδιασµό: ξαναγυρ-
νάτε στο 2014. Μπορεί ο σχεδιασµός του 2014 στην εφαρµογή
του -είχαµε την ένδειξη και πριν- να είχε πολλά προβλήµατα.
Μπορεί να είχε λιγότερα προβλήµατα. Μπορεί τα προβλήµατα
αυτά να λύνονταν στην πορεία. 

Άρα αυτό το οποίο έπρεπε να κάνουµε για τον ν.4269 και τη
διαδικασία που προέβλεπε από το 2015 -το λογικό και αυτό που
κάθε πολιτική ηγεσία έπρεπε να προωθήσει- ήταν να προχωρήσει
η εφαρµογή του. Ταυτόχρονα, όπου διαπίστωνε ότι υπάρχει αδυ-
ναµία, ότι υπάρχει πρόβληµα, να τροποποιούσε τον νόµο και να
προχωρούσε.

Το λέµε αυτό, γιατί, δυστυχώς, χάθηκαν δύο χρόνια και µπορεί
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να µην έχει ευθύνη η σηµερινή πολιτική ηγεσία, αλλά ίδια Κυβέρ-
νηση ήσασταν. Μπορεί ο πρώτος Υπουργός Χωροταξίας και Πε-
ριβάλλοντος, ο κ. Λαφαζάνης, να είναι πλέον σε άλλο κόµµα,
αυτό, όµως, αυτό δεν αλλάζει τα πράγµατα για τις ευθύνες του
κ. Τσίπρα. Ο Τσίπρας ήταν Πρωθυπουργός.

Μπορεί ο κ. Σκουρλέτης, που ήταν απαραίτητος συνεργός σε
αυτό το Υπουργείο για τη διαδικασία της οικονοµικής ανασυγ-
κρότησης της χώρας, να έβαζε όχι µόνο φρένο, αλλά χειρόφρενο
και ογκόλιθους, για να σταµατήσει κάθε αναπτυξιακή προσπά-
θεια, όµως, ήταν της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µε Πρωθυπουργό τον
κ. Τσίπρα.

Ο κ. Σταθάκης µπορεί να είχε την εµπειρία από το Υπουργείο
Οικονοµίας –και εκεί κακίζω τον κ. Σταθάκη, πολιτικά εννοείται-
µε τον ν.4212, αν θυµάµαι καλά, που ψήφισε για τις δηµόσιες
συµβάσεις και κόλλησε όλα τα δηµόσια έργα, λόγω της ασά-
φειας η οποία δηµιουργήθηκε και παρ’ ότι υπήρχε η γενική πρό-
βλεψη µέχρι τον Απρίλιο του 2017 να µπορούν να γίνουν
δηµοπρατήσεις ως µεταβατικό στάδιο. Χίλια τετρακόσια τριάντα
µικρά και µεγάλα έργα του ΕΣΠΑ κόλλησαν και δεν προχώρησε
αυτή η διαδικασία. Έχουµε τρανταχτά παραδείγµατα στην
Κρήτη, και όχι µόνο, από αυτή τη διαδικασία. Έρχεται ο κ. Στα-
θάκης, που έχει αυτήν την αρνητική εµπειρία από το Υπουργείο
Οικονοµίας, γιατί έκανε ακριβώς το ίδιο, και ξαναγυρνάει πάλι
από την αρχή. Δεν γίνεται να βιώσουµε νέα προβλήµατα από την
αρχή, τη στιγµή που έπρεπε να έχει προχωρήσει το πράγµα.
Έστω και τώρα θα έπρεπε να προχωρήσει.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς ασκούµε την κριτική µας σε αυτήν
την οπισθοδρόµηση και ιδιαίτερα στις περιπτώσεις που, ενώ µπο-
ρεί να έχεις τελειώσει κατά 99% µια µελέτη ΣΧΟΟΑΠ, µια πολε-
οδοµική µελέτη κ.λπ., την ξαναγυρίζετε από το µηδέν. Αυτό θα
πρέπει να το δείτε. Όσα έχουν ανατεθεί και έχει προχωρήσει,
έχει πιστοποιηθεί η πρόοδος τους σε ένα ποσοστό, θα πρέπει να
ολοκληρωθούν µε το προηγούµενο πλαίσιο. Δεν γίνεται να τα ξε-
γυρίζετε πίσω.

Βέβαια, το ανδραγάθηµα των χρήσεων γης το έκανε ο κ. Στα-
θάκης. ενώ ήταν Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης. Τουλάχι-
στον όταν πήγε στο Υπουργείο Περιβάλλοντος ελπίζαµε ότι θα
έχει βάλει µυαλό να το διορθώσει ο ίδιος. Δυστυχώς, δεν το διορ-
θώνει, το διαιωνίζει. 

Βέβαια έκανε µία δήλωση ο κ. Φάµελλος προηγουµένως η
οποία είναι σε θετική κατεύθυνση. Αν έρθει άµεσα, χάσαµε
χρόνο, αλλά θα είναι θετικό να έρθει άµεσα το σύστηµα χρήσεων
γης, που είναι απαραίτητο, προκειµένου να µπορέσει να θεµε-
λιωθεί όλη αυτή η αναπτυξιακή διαδικασία.

Κλείνω αναφερόµενος στην προσβασιµότητα των ΑΜΕΑ. Πρέ-
πει να πούµε ότι η προσπάθεια για να ενταχθούν στο οικονοµικό
και κοινωνικό γίγνεσθαι, και η υποχρέωση, θα έλεγα, είναι κάτι
πολύ ευρύτερο από την απλή έννοια της προσβασιµότητας σε
µια ράµπα. 

Η προσβασιµότητα πρέπει να πούµε ότι είναι ευρύτερο θέµα
και µπορεί να επιτευχθεί µόνο µε την ένταξη της διάστασης της
αναπηρίας στο σύνολο του χωρικού σχεδιασµού. Δεν αρκεί,
αφού έχεις τελειώσει έναν σχεδιασµό, αφού έχεις καταλήξει στο
ΣΧΟΟΑΠ, αφού έχεις καταλήξει στην πολεοδοµική µελέτη να
πεις ότι χρειάζεται τώρα και µία ράµπα ή κάτι άλλο για την πρό-
σβαση των ατόµων µε αναπηρία.

Το όλο πνεύµα του χωρικού σχεδιασµού πρέπει να εµπνέεται
και να επηρεάζεται από την υποχρέωσή µας να διασφαλίσουµε
την προσβασιµότητα των ατόµων µε αναπηρία στο κοινωνικό και
οικονοµικό γίγνεσθαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε µία τελεία,
κύριε Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, τελείωσα. 
Γι’ αυτό προτείνουµε τη συµµετοχή, την εκπροσώπηση της

ΕΣΑΜΕΑ στο Εθνικό Συµβούλιο Χωροταξίας.
Καταθέτω, λόγω χρόνου, και τις συγκεκριµένες προτάσεις της

ΕΣΑΜΕΑ σε συγκεκριµένα άρθρα που προτείνουν να προστε-
θούν συγκεκριµένες διατάξεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο

βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ» που οργανώνει το Ίδρυµα της
Βουλής, είκοσι ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί κα-
θηγητές από το 1ο Γυµνάσιο Σπάτων.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η κ. Ιγγλέζη έχει τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν το 2014 η τότε κυβέρνηση

ψήφισε τον ν.4269 είχαµε αντιδράσει σφοδρά ως Αντιπολίτευση.
Ήταν µία νοµοθεσία καθαρά µνηµονιακού χαρακτήρα, στο πλαί-
σιο που η τότε κυβέρνηση αντιλαµβανόταν τη διαπραγµάτευση
µε τους θεσµούς, την προσέλκυση επενδύσεων, την αξία της δη-
µόσιας περιουσίας στο σύστηµα της χωρικής ανάπτυξης και
σαφώς τη δηµοκρατία.

Ο ν.4269 είχε κριθεί αναγκαία µεταρρύθµιση για ένα σύστηµα
συγκεντρωτικό, γραφειοκρατικό και δυσλειτουργικό. Αυτό,
όµως, που προσπαθούσε να πετύχει ήταν η δηµιουργία φιλοε-
πενδυτικού κλίµατος, αγνοώντας τη συνοχή του συστήµατος
σχεδιασµού και το πλέγµα προστασίας του περιβάλλοντος και
των οικιστικών περιοχών. Ακόµα υιοθέτησε µια φιλοσοφία µίξης
των χρήσεων γης που υπακούει πρωτίστως σε επιχειρηµατικές
επιλογές και σε ολιγοπωλιακή κατεύθυνση.

Σήµερα βρισκόµαστε στην ευχάριστη θέση να συζητάµε κοµ-
βικές αλλαγές στον νόµο αυτόν αλλά και στο σύστηµα χωρικού
σχεδιασµού που αυτός εισήγαγε. Είναι σαφές σε όλους µας ότι
δεν πρόκειται για συνολική αναθεώρηση του ισχύοντος νόµου
ούτε και νοµοθέτηση των αρχών του χωρικού σχεδιασµού που
θα προτείναµε, αν γράφαµε σε λευκό χαρτί.

Προτείνονται, όµως, µία σειρά από τροποποιήσεις που θεω-
ρούµε ουσιώδεις και καίριες για την αποκατάσταση της νοµιµό-
τητας στον σχεδιασµό του χώρου και για το συντονισµό της
αναπτυξιακής προσπάθειας. Το πρώτο βήµα σε αυτήν την κατεύ-
θυνση είχε ήδη γίνει µε την κατάργηση των διατάξεων του ν.4269
για τις χρήσεις γης, διατάξεις που αποτύπωναν ένα νοµικό χάος,
υπονοµεύοντας τη συνοχή περιοχών κατοικίας και την προστα-
σία του περιβάλλοντος.

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, για την ενίσχυση της απασχό-
λησης, τη δηµιουργία ευνοϊκού επενδυτικού περιβάλλοντος, την
οικονοµική ανάπτυξη, εν τέλει για την παραγωγική και κοινωνική
ανασυγκρότηση της χώρας είναι σηµαντική η ευθύνη που έχει το
κράτος. Αυτό δεν προκύπτει από µία λογική συγκεντρωτισµού ή
κρατισµού, αλλά από την ευθύνη που αυτό έχει την προστασία
και την αειφόρο διαχείριση των φυσικών, πολιτιστικών και κοινω-
νικών πόρων, αλλά και για τη δίκαιη και ισόρροπη κατανοµή
πόρων, αγαθών και υπηρεσιών στην κοινωνία.

Ο χωρικός σχεδιασµός, λοιπόν, είναι το εργαλείο αυτό που ιε-
ραρχεί τις προτεραιότητες, τα βήµατα και τους µακροπρόθε-
σµους στόχους της αναπτυξιακής διαδικασίας µε ορίζοντα το
δηµόσιο συµφέρον, που αποτυπώνει το στρατηγικό όραµα που
αναπτύσσεται µε βάση την αυτονοµία και τη συνέργεια των δια-
φόρων πεδίων της κοινωνικής και οικονοµικής ζωής, που θα πρέ-
πει να περνά µέσα από τη διαπραγµάτευση µε την κοινωνία για
το µέλλον του χώρου αλλά και τις χώρας.

Το παρόν σχέδιο νόµου επιχειρεί, λοιπόν, µε γνώµονα όλα τα
προαναφερθέντα, να αντιµετωπίσει την απορρύθµιση και τα προ-
βλήµατα που αναδείχτηκαν µε την εφαρµογή του ν.4269. Οι βα-
σικές αλλαγές που επιφέρει περιγράφονται σε τρεις άξονες: 

Πρώτον, προτεραιότητα στον γενικό σχεδιασµό, σε σχέση µε
τους τοµεακούς, ειδικούς. Δεύτερον, επανασύσταση του Εθνικού
Συµβουλίου Χωροταξίας ως οργάνου κοινωνικού διαλόγου. Τρί-
τον, ένταξη της έννοιας τη βιωσιµότητας και της περιβαλλοντικής
προστασίας.

Ειδικότερα, ενισχύει το περιεχόµενο της εθνικής χωρικής
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στρατηγικής, ώστε να αποτελέσει τη βάση συντονισµού των το-
µεακών πολιτικών, παρέχοντας, µεταξύ άλλων, γενικές κατευθύν-
σεις χωρικής οργάνωσης, καθώς και κατευθύνσεις πολιτικής γης
και αξιοποίησης της δηµόσιας περιουσίας.

Αποκαθίσταται η ιεράρχηση των επιπέδων σχεδιασµού από το
εθνικό και περιφερειακό επίπεδο –στρατηγικός σχεδιασµός- στο
τοπικό επίπεδο –ρυθµιστικός σχεδιασµός, πολεοδοµικά σχέδια. 

Αποσαφηνίζεται η διακριτική λειτουργία τους και προβλέπεται
ρητά η ανάγκη συντονισµού των υποκείµενων στις κατευθύνσεις
και αρχές που παρέχονται από τα υπερκείµενα επίπεδα σχεδια-
σµού, ενώ παράλληλα προβλέπονται ευέλικτες διαδικασίες για
την αντιµετώπιση προβληµάτων συντονισµού και διάδρασης µε-
ταξύ τους, µε στόχο την ασφάλεια δικαίου.

Ενισχύεται ο ρόλος των περιφερειακών πλαισίων, ώστε µέχρι
την ολοκλήρωση του συστήµατος χωρικού σχεδιασµού να απο-
τελέσουν εργαλείο συντονισµού και σύνθεσης επιµέρους τοµε-
ακών χωροταξικών κατευθύνσεων, αλλά και της αναπτυξιακής
πολιτικής των χρηµατοδοτικών εργαλείων.

Επαναφέρεται ο όρος «ειδικά χωροταξικά πλαίσια» και αυτά
τοποθετούνται στο επίπεδο σχεδιασµού που τους αντιστοιχεί,
καθότι είναι τοµεακά. Βελτιώνεται ο τρόπος ενσωµάτωσης των
ειδικών χωρικών σχεδίων στο σύστηµα του χωρικού σχεδιασµού,
ώστε να αποτραπεί το ενδεχόµενο εδραίωσης ενός παράλληλου
συστήµατος σχεδιασµού, το οποίο διατηρούσε και ενίσχυε τις
κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις µε δυσµενείς επιπτώσεις, τόσο στο
χώρο όσο και στην ασφάλεια δικαίου. 

Διαµορφώνεται η διαδικασία προέγκρισης των ειδικών χωρι-
κών σχεδίων, στις περιπτώσεις όπου απαιτείται η τροποποίηση
υφιστάµενων κανονιστικών διατάξεων. Απώτερος στόχος είναι η
µετάθεση της εξέτασης των όρων και προϋποθέσεων έγκρισης
των προτεινόµενων σχεδίων-έργων στο αρχικό στάδιο της αδει-
οδοτικής διαδικασίας, ώστε να ενισχυθεί η ασφάλεια δικαίου των
επενδυτών. Ενισχύεται η πολιτική βιώσιµης ανάπτυξης και ανα-
δεικνύεται ως βασικός στόχος τους συστήµατος χωρικού σχε-
διασµού. 

Η προστασία του περιβάλλοντος αποτελεί αναγκαία συνθήκη
για την ενίσχυση της οικονοµίας, των επενδύσεων και της απα-
σχόλησης, αλλά και για την προώθηση της κοινωνικής συνοχής
και της δικαιοσύνης. Έχει σηµασία ότι το νοµοσχέδιο τροποποιεί
στο αυστηρότερο το προστατευτικό πλαίσιο, συµπεριλαµβάνον-
τας τα στοιχεία που χρήζουν προστασίας στο τοπίο, τον αιγιαλό,
την παραλία, τους ποταµούς, τις λίµνες και ρέµατα. Είναι σαφές
ότι προτεινόµενες τροποποιήσεις παρεµβαίνουν καίρια στη λο-
γική και την εφαρµογή του ισχύοντος νόµου, προασπίζοντας το
δηµόσιο συµφέρον, την προστασία του περιβάλλοντος, τη συ-
νοχή της πολιτικής σχεδιασµού και την ασφάλεια δικαίου. 

Επιδιώκεται οι πολίτες και οι επενδυτές να µπορούν να χτίζουν
και να εκµεταλλεύονται τη γη, εκεί όπου επιτρέπεται για όλους
χωρίς εξαιρέσεις, για ορισµένους χωρίς πλαστά δικαιώµατα δό-
µησης ή εκµετάλλευσης, χωρίς κατίσχυση του δικαιώµατος του
ισχυρότερου. Αυτό θα πει ασφάλεια δικαίου: Ισονοµία, οργανω-
µένο κράτος και προστασία περιβάλλοντος. Όλα αυτά αποδει-
κνύουν ότι δεν είναι ούτε µάταιες ούτε επουσιώδεις οι
προσπάθειες επεξεργασίας πολιτικής, µε µακροπρόθεσµο ορί-
ζοντα στο ασφυκτικό πλαίσιο που διαµορφώνει η διαχείριση της
οικονοµικής κρίσης.

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, πέρα όµως από το σύστηµα
του χωρικού σχεδιασµού, το παρόν σχέδιο νόµου ρυθµίζει ένα
ακόµα πολύ σηµαντικό θέµα για το φυσικό περιβάλλον: τη χρη-
µατοδότηση των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων περιο-
χών, καθώς και την αναστολή συγχωνεύσεων, καταργήσεων
ορισµένων φορέων διαχείρισης για ένα χρόνο. Με τον τρόπο
αυτόν επιδιώκεται, χωρίς εκβιασµούς µια ασφαλής λύση, ενώ
ταυτόχρονα η Κυβέρνηση αναλαµβάνει πρωτοβουλία νοµοθέτη-
σης ενός πλήρους και µόνιµου συστήµατος διαχείρισης και διοί-
κησης των περιοχών προστασίας της φύσης. Η στήριξη και
αξιοποίηση του θεσµού των φορέων διαχείρισης προστατευόµε-
νων περιοχών είναι κεντρική µας επιλογή και πιστεύουµε στη λει-
τουργία τους ως τοπικά αναπτυξιακά εργαλεία, παράλληλα µε
τον ρόλο και τις υποχρεώσεις τους για τη διαφύλαξη του φυσι-
κού περιβάλλοντος.

Αυτό σηµαίνει ότι η υποστήριξη των φορέων διαχείρισης, µέσω
αυτής της νοµοθετικής παρέµβασης δεν αφορά απλά την παρά-
ταση λειτουργίας τους για έναν ακόµη χρόνο, αλλά θέτει τις βά-
σεις για ουσιαστική προσπάθεια, µε στόχο την κατάθεση
νοµοθετικής πρωτοβουλίας, όπως έχει εξαγγείλει το ΥΠΕΝ και
προηγουµένως, το υπενθύµισε και ο Αναπληρωτής Υπουργός. Μια
νοµοθεσία, που θα περιγράφει τη θέσπιση µόνιµης αρχιτεκτονικής
του συστήµατος διοίκησης όλων των περιοχών του δικτύου
«NATURA 2000» της χώρας και την ένταξη της χρηµατοδότησης
των φορέων στον κρατικό προϋπολογισµό, για το τµήµα που
αφορά τη δηµόσια ευθύνη, ώστε να αναβαθµιστεί το εθνικό σύ-
στηµα προστασίας και διατήρησης του φυσικού περιβάλλοντος
και της βιοποικιλότητας και να αναδειχθούν οι δυνατότητες ανά-
πτυξής του.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Φωκάς από την Ένωση Κεντρώων.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, δεν χωρά καµµία αµφιβολία πως η µεταρρύθµιση του συ-
στήµατος χωροταξικού και πολεοδοµικού σχεδιασµού συνιστά
βασική προϋπόθεση για την ενδυνάµωση της αναπτυξιακής προ-
οπτικής της χώρας. Το νοµοσχέδιο που έρχεται να αντικαταστή-
σει ή να βελτιώσει τον ν.4269/2014 οπωσδήποτε αποτελεί ένα
σηµαντικό βήµα προς τα µπρος.

Πιστεύω όµως πως δεν τολµά αρκετά. Τίθενται σαφώς συγκε-
κριµένα πλαίσια, πλην όµως θα µας επιτρέψετε να δούµε αυτά
που περιγράφονται στο χαρτί να γίνονται και στην πράξη. 

Πιστεύω πως για την εφαρµογή, επιτέλους, ενός αξιόπιστου
και αποτελεσµατικού χωροταξιακού σχεδιασµού στη χώρα θα
έπρεπε να ληφθούν υπ’ όψιν οι παρατηρήσεις των καθ’ ύλη αρ-
µόδιων, όπως του Τεχνικού Επιµελητηρίου της Ελλάδας. Μετα-
φέρω, για παράδειγµα, τις ενστάσεις που διατυπώθηκαν σε
πρόσφατη µελέτη του τµήµατος Κεντρικής Μακεδονίας του ΤΕΕ
αναφορικά µε τα ειδικά χωρικά σχέδια. 

Τα Ειδικά Χωρικά Σχέδια οφείλουν να υπάρχουν. Τα βρίσκουµε
και σε άλλες χώρες, αλλά ως συµπληρωµατικό εργαλείο περιο-
ρισµένης χρήσης. Το γεγονός ότι για δυο χρόνια µετά την έγ-
κριση του ν.4269/2014 εκκρεµούσαν οι τεχνικές προδιαγραφές
των τοπικών χωρικών σχεδίων, που ακόµα αναµένονται, ενώ οι
τεχνικές προδιαγραφές των Ειδικών Χωρικών Σχεδίων εκδόθηκαν
σχεδόν άµεσα. Αυτό συνηγορεί πως πάµε προς την αντίθετη κα-
τεύθυνση. Άλλωστε κακά τα ψέµατα ζούµε σε µια χώρα που η
εξαίρεση πολλές φορές καθιερώνεται ως κανόνα στην πορεία.

Θεωρούµε, λοιπόν, δεδοµένο πως πρέπει να προηγείται ολο-
κληρωµένος σχεδιασµός και να ακολουθεί στη συνέχεια η χρήση
των υπόλοιπων εργαλείων που ο νόµος προβλέπει. 

Μια δεύτερη παρατήρηση έχει να κάνει µε το αθηνοκεντρικό
σύστηµα σχεδιασµού, δηλαδή µε το γεγονός πως η αποκέν-
τρωση, την οποία κι εσείς ευαγγελίζεστε, δεν γίνεται πράξη για
µια ακόµα φορά, καθώς βασικές διαδικασίες στο σύστηµα σχε-
διασµού που επηρεάζουν τις τοπικές κοινωνίες εξακολουθούν να
ασκούνται από την κεντρική διοίκηση. Αυτό, προφανώς, εµπεριέ-
χει τον κίνδυνο της γραφειοκρατίας και των καθυστερήσεων στη
λήψη αποφάσεων. 

Θεωρώ πως θα έπρεπε ο νέος νόµος να γίνει πιο φιλικός προς
την περιφέρεια. Να υπάρξει διάχυση αρµοδιοτήτων, ώστε να
φτάσουµε κάποτε στον επιθυµητό στόχο: αποκέντρωση όπου
είναι εφικτό και µεταφορά αρµοδιοτήτων στην κεντρική διοίκηση
µόνο όπου είναι απαραίτητο. Θα ήταν άδικο να παραβλέψουµε
πως στο νοµοσχέδιο αυτό γίνεται µια σοβαρή προσπάθεια για
την προσέλκυση επενδυτών και για τη διαµόρφωση ενός ευνοϊ-
κού επιχειρηµατικού κλίµατος. 

Είναι σαφές πως µέχρι σήµερα η αναποτελεσµατικότητα του
χωρικού σχεδιασµού προστίθετο σε µια σειρά από αρνητικούς
παράγοντες που καθιστούν τη χώρα απαγορευτική για επενδύ-
σεις, όπως είναι η γραφειοκρατία, οι υψηλότατοι φορολογικοί
συντελεστές, η πολιτική αβεβαιότητα. Στο πλαίσιο αυτό είναι του-
λάχιστον σηµαντικό να γίνει ένα βήµα στην κατεύθυνση του χω-
ρικού σχεδιασµού, ώστε να γίνει πιο φιλικός στις επενδύσεις και
την επιχειρηµατικότητα. 

Ως ιδιαίτερα θετικό κρίνω το γεγονός πως στο Εθνικό Συµβού-
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λιο Χωροταξίας καταργείται η εκτελεστική επιτροπή που είχε κα-
ταλήξει να υποκαθιστά το συµβούλιο, µε πρόεδρο πολιτικό πρό-
σωπο, τον εκάστοτε γενικό γραµµατέα χωροταξίας και αστικού
περιβάλλοντος που επίσης προήδρευε στο συµβούλιο, έναντι
του αρχικά προβλεπόµενου έµπειρου επιστήµονα. Από τον νόµο
ορίζεται πλέον ως πρόεδρος του συµβουλίου επιστήµονας ανα-
γνωρισµένου κύρους σε θέµατα χωροταξίας. Μειώνονται τα µέλη
από είκοσι ένα σε δέκαεννιά και ενισχύεται ο συµβουλευτικός
ρόλος του συµβουλίου. 

Έπρεπε να έρθει η τρόικα ή οι θεσµοί, όπως τους βαφτίσατε
εσείς, η λαιµητόµος της δεύτερης αξιολόγησης για να ψηφι-
στούν νοµοσχέδια που έπρεπε εδώ και δεκαετίες να ψηφιστούν
και να εφαρµόζονται. Δίνουµε, δυστυχώς, την εικόνα στο εξωτε-
ρικό πως µόνοι µας δεν µπορούµε να εφαρµόσουµε µεταρρυθ-
µίσεις, αν δεν υπάρχει από πάνω µας η δαµόκλειος σπάθη. Κι
αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µας τιµά καθόλου ως
κοινωνία. 

Κλείνοντας, θέλω να αναφερθώ για µια ακόµα φορά στην υπό-
σχεση που έδωσε ο Πρωθυπουργός τον Σεπτέµβριο στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης.

Είχε υποσχεθεί ότι θα παγώσουν σύντοµα οι οφειλές των
ασφαλισµένων του ΟΑΕΕ προς το ταµείο. Όπως γνωρίζουµε
όλοι, τα τελευταία χρόνια µέσα στην κρίση έχουν δηµιουργηθεί
οφειλές από τους ελεύθερους επαγγελµατίες προς το ταµείο.
Και αυτές οι οφειλές, αφορά πάνω από το 50% των ασφαλισµέ-
νων. Μας δίνεται µια µοναδική ευκαιρία από 1-1-2017 µε τον νέο
υπολογισµό των ασφαλιστικών εισφορών στο ταµείο το ΟΑΕΕ να
αυξηθούν τα έσοδα σε καλό του ταµείου και σε καλό του κρατι-
κού προϋπολογισµού. 

Παρακαλώ την Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό να κρατήσει
αυτήν την υπόσχεση, γιατί δεν µας έµεινε πολύς χρόνος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Καλαφάτης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νόµος, τον οποίο συζητούµε

σήµερα όπως και ο ν.4269, ο οποίος επιχειρείται να τροποποιηθεί
µέσα από αυτήν τη νοµοθετική προσπάθεια, σε αντίθεση µε ό,τι
ειπώθηκε από κάποιους συναδέλφους, δεν έγινε µέσα στα πλαί-
σια συγκεκριµένων µνηµονιακών υποχρεώσεων. 

Αυτό σε τι µας βοηθάει; Μας βοηθάει να δούµε, ακριβώς, τι
εκπροσωπεί και τι αντιπροσωπεύει κάθε πολιτική δύναµη, χωρίς
να υπάρχει το φύλλο συκής που πολλές φορές χρησιµοποιεί η
Κυβέρνηση, ότι αυτό υποχρεούµαστε να το κάνουµε γιατί απο-
τελεί µνηµονιακή υποχρέωση να ψηφίζουµε νοµοσχέδια, χύνον-
τας κροκοδείλια δάκρυα. Εδώ, λοιπόν, έχουµε να κάνουµε
ουσιαστικά µε την πλήρη αποκάλυψη µιας Κυβέρνησης η οποία
έχει βαθιά αντιαναπτυξιακά χαρακτηριστικά και πιστεύει στο
βαθύ κράτος. Και εξηγούµαι: 

Ας µιλήσουµε αρχικά για τον ν.4269/2014, ένας νόµος καθ’ όλα
αναπτυξιακός, µε τον οποίο η δική µας κυβέρνηση προσπάθησε
το 2014 να αντιστρέψει αγκυλώσεις δεκαετιών, να καταπολεµή-
σει γραφειοκρατικές φιλοσοφίες και να δώσει νέες κατευθύνσεις
οργάνωσης του δοµηµένου χώρου τα επόµενα χρόνια, θέτοντας,
παράλληλα, τις βάσεις για τη δηµιουργία ενός ξεκάθαρου επεν-
δυτικού χάρτη, µε τον οποίο κάθε υποψήφιος επενδυτής θα µπο-
ρεί να γνωρίζει τι δραστηριότητες δικαιούται να δροµολογήσει,
πού και σε ποιο βάθος χρόνου. 

Τι κάνει σήµερα η Κυβέρνηση; Αφού έχασε χρόνο διατηρών-
τας έναν νόµο - εργαλείο σε ύπνωση επί δύο χρόνια, έρχεται να
τον τροποποιήσει προκειµένου να διαιωνίσει αγκυλώσεις και να
δυσκολέψει κάθε επενδυτική δραστηριότητα που εµείς προσπα-
θήσαµε να διευκολύνουµε. 

Θα επανέλθω µε περισσότερες λεπτοµέρειες, αλλά αναφέρω
µόνο το εξής χαρακτηριστικό. Εµείς προσπαθήσαµε να οδηγή-
σουµε τη χώρα σε ένα ψηφιακό µέλλον χωροταξικής οργάνωσης,
ώστε κάθε επενδυτής να κινείται γρήγορα, ευέλικτα και µε την
ελάχιστη δυνατή εµπλοκή του µε τις αρµόδιες κρατικές υπηρε-
σίες. Η σηµερινή Κυβέρνηση αναστέλλει αυτήν την προοπτική
και επαναφέρει τη διαδικασία του γκισέ, των στοιβαγµένων φα-

κέλων και της γραφειοκρατικής ταλαιπωρίας για κάθε επενδυτή
που αναζητά να βάλει λεφτά στην ελληνική οικονοµία και να δη-
µιουργήσει θέσεις εργασίας. 

Αν αυτό δεν συνιστά εκ προθέσεως οπισθοδρόµηση και ιδεο-
ληπτική εχθρότητα έναντι των ιδιωτών επενδυτών, πώς αλλιώς
θα µπορούσε να περιγράφει; Θα σας αποδείξω ότι αυτή η τα-
κτική που ακολουθεί γενικότερα η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
υπηρετείται και από το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα. 

Εµείς, ως Κυβέρνηση, µετά από δεκάµηνη διαβούλευση, νο-
µοθετήσαµε για να µειωθούν τα επίπεδα χωροταξικού σχεδια-
σµού από επτά σε τέσσερα. Περιορίσαµε, παράλληλα, τον χρόνο
έγκρισης των σχεδίων πόλης στα δύο έως τέσσερα χρόνια, αντί
του διαστήµατος πέντε έως είκοσι έτη που προβλεπόταν ως τότε.
Δροµολογήσαµε τη δηµιουργία ψηφιακού χάρτη της Ελλάδας µε
τις θεσµικές γραµµές, δάση, αιγιαλός, περιοχές NATURA, αρχαι-
ολογικοί χώροι, αναδασµοί κ.λπ. και προχωρήσαµε σε αναθεώ-
ρηση των δώδεκα περιφερειακών χωροταξικών πλαισίων. 

Ουσιαστικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαµορφώσαµε
έναν οδικό χάρτη για τη ρύθµιση του εθνικού χώρου, µε βασική
φιλοσοφία το τρίπτυχο: Λίγα σχέδια, σαφείς κατευθύνσεις, γρή-
γορες διαδικασίες. Και το πράξαµε µε τρόπο που απαντά στις
σηµερινές ανάγκες της χώρας, ενώ θεραπεύει, παράλληλα, ζη-
τήµατα και συγκρούσεις που έχουν αναδειχθεί τα τελευταία χρό-
νια. Θέσαµε τις βάσεις για ένα ξεκάθαρο χωροταξικό και
πολεοδοµικό καθεστώς, που ισοδυναµεί µε ασφαλές επενδυτικό
περιβάλλον σε επίπεδο χωροταξίας, αλλά παράλληλα µεριµνή-
σαµε και για την πραγµατική προστασία του ανθρωπογενούς,
φυσικού, πολιτιστικού και οικιστικού περιβάλλοντος. 

Με τη νέα διάρθρωση επιφέραµε πλήρη αποσαφήνιση του δε-
σµευτικού ή µη χαρακτήρα των επιµέρους σχεδίων και θεσπί-
σαµε δύο νέα εργαλεία σχεδιασµού, τα Τοπικά Χωρικά Σχέδια
και τα Ειδικά Χωρικά Σχέδια. Τα Τοπικά Χωρικά Σχέδια ως µετε-
ξέλιξη των ΓΠΣ, των Γενικών Πολεοδοµικών Σχεδίων, είναι πλέον
ολοκληρωµένα εργαλεία των δήµων για την ανάπτυξη είτε µιας
δηµοτικής ενότητας είτε ολόκληρης της περιοχής του δήµου.
Μπορούν δε να αξιοποιηθούν ακόµα και σε διαδηµοτικό επίπεδο. 

Αντίστοιχα, στα Ειδικά Χωρικά Σχέδια δόθηκε η δυνατότητα
οργανωµένης ρύθµισης ζητηµάτων που αφορούν παρεµβάσεις
µεγάλης κλίµακας ή στρατηγικής σηµασίας. Ταυτόχρονα, στον
συγκεκριµένο νόµο έγιναν σαφής ενέργειες για την επικαιροποί-
ηση και την εξειδικευµένη κατηγοριοποίηση των χρήσεων γης µε
κριτήριο τις σηµερινές ανάγκες της κοινωνίας και της οικονοµίας,
καθώς και την εξάλειψη στρεβλώσεων του παρελθόντος.

Θυµίζω ακόµα ότι εµείς αντιστοιχίσαµε για πρώτη φορά τους
περίπου έξι χιλιάδες κωδικούς αριθµούς δραστηριοτήτων του
Υπουργείου Οικονοµικών µε τις χρήσεις γης. 

Τι έχει συµβεί, όµως, σχεδόν τριάντα µήνες από την ψήφιση
του ν.4269/2014 που τότε είχε χαρακτηριστεί ως ταξική και πο-
λεοδοµική µεταρρύθµιση; 

Τον περασµένο Μάιο χωρίς διαβούλευση και µε εκπρόθεσµη
τροπολογία καταργήθηκαν οι διατάξεις για τις χρήσεις γης παρά
την αναγνωρισµένη ανάγκη για επανασχεδιασµό και σύµπλευση
των χρήσεων γης µε τις ανάγκες της σύγχρονης επιχειρηµατικό-
τητας.

Επανήλθαµε έτσι στις προβλέψεις του παλιού προεδρικού δια-
τάγµατος 166/1987 µε κατηγορίες χρήσεων γης προσαρµοσµένες
στις ανάγκες της δεκαετίας του ’90, καραµπινάτη οπισθοδρόµηση
µε την σφραγίδα της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ. Με κάθε από-
φασή της αυτή η Κυβέρνηση µας βάζει σε µια µηχανή του χρόνου
προς το παρελθόν και κάθε φορά απλώς ψάχνουµε στις πόσες δε-
καετίες θα σταµατήσει. 

Σε ό,τι αφορά το Κεφάλαιο Α’ του ν.4269 που συζητείται σή-
µερα για τον χωρικό σχεδιασµό και τη βιώσιµη ανάπτυξη, το σχέ-
διο τροποποίησης αποτελείται από διατάξεις και ρυθµίσεις που
επαναλαµβάνονται συχνά πανοµοιότυπες των διατάξεων που κα-
ταργούνται. Δείτε τα άρθρα 1 έως 13 και θα καταλάβετε τι εννοώ.

Η παγίδα, όµως και η εκ προθέσεως οπισθοδρόµηση έγκειται
στον διαφορετικό τρόπο εφαρµογής αυτών των διατάξεων.
Αυτός περιλαµβάνει θεσµοθέτηση ελεγκτικών µηχανισµών µε
στόχο τη γραφειοκρατία, χρονοβόρες διαδικασίες και άµεση εµ-
πλοκή της δηµόσιας διοίκησης σε όλα τα επίπεδα έγκρισης µε
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προφανή αποτελέσµατα.
Για τα Τοπικά Χωρικά Σχέδια καθιστά υπεύθυνη την αρµόδια

υπηρεσία του ΥΠΕΝ αντί της αποκεντρωµένης διοίκησης. Απο-
δυναµώνεται έτσι η τοπική αυτοδιοίκηση πρώτου και δευτέρου
βαθµού, αφού µετατοπίζεται το βάρος σε µια υποστελεχωµένη
κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου για την παρακολούθηση, έγ-
κριση και προώθηση των Τοπικών Χωρικών Σχεδίων από το σύ-
νολο των τριακοσίων είκοσι πέντε καλλικρατικών δήµων.

Για τα Ειδικά Χωρικά προβλέπεται η διαδικασία προέγκρισης,
προµελέτης µετά από εισήγηση της υπηρεσίας και γνώµη του
ΚΕΣΥΠΟΘΑ. «Πιάσ’ το αυγό και κούρεψ’ το», λέει ο λαός µας σε
τέτοιες περιπτώσεις. Είναι προφανής η πρόθεση δηµιουργίας
µιας γραφειοκρατικής και χρονοβόρας διαδικασίας όταν µάλιστα
το ΚΕΣΥΠΟΘΑ θα συνεδριάζει δύο φορές τον χρόνο για τη σχε-
τική γνωµοδότηση.

Επιπρόσθετα, ενώ στο ν.4269 υπάρχει σαφήνεια επιτρεπόµε-
νων χρήσεων για τις οικιστικές περιοχές όπου συµπεριλαµβανό-
ταν και η χρήση τουρισµός – αναψυχή, στο νοµοσχέδιο δεν
γίνεται καµµία αναφορά προφανώς για να είναι στην κρίση της
υπηρεσίας του Υπουργείου που το εγκρίνει. 

Με ποια κριτήρια άραγε; Κίνητρο επένδυσης είναι αυτό ή κί-
νητρο διαπλοκής από τους δήθεν πολέµιους της διαφθοράς;

Αναφέρθηκα ήδη νωρίτερα στην κατάργηση του άρθρου 11
που αφορά την ψηφιοποίηση και ηλεκτρονική καταγραφή των θε-
σµικών γραµµών, πληροφοριών και χρήσεων γης. Αντί για µια ενι-
αία βάση δεδοµένων του ΥΠΕΝ που θα καταργήσει τις
επικαλύψεις στον σχεδιασµό η Κυβέρνηση έρχεται να καταργή-
σει το µέλλον και µας επιστρέφει στο παρελθόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύριε
Καλαφάτη.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Σε έναν κυκεώνα σχεδίων και χαρτών
µε µορφή hard copy στα συρτάρια κάθε δηµόσιας υπηρεσίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποτε µιλούσαµε για το τέρας
της γραφειοκρατίας. Σήµερα, µπορούµε να πούµε ότι έχουµε
βρει ποιος είναι ο πατέρας της γραφειοκρατίας. Ο πατέρας της
γραφειοκρατίας είναι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και µε τη
βούλα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Αντωνοπούλου
έχει τον λόγο για να υποστηρίξει κάποιες τροπολογίες.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το Υπουργείο Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης έχει
καταθέσει δύο τροπολογίες στο νοµοσχέδιο τις οποίες θέλω να
παρουσιάσω εν συντοµία. 

Πρόκειται για τις τροπολογίες µε γενικό αριθµό 830 και 831
και αµφότερες αφορούν βελτιώσεις στον ν.4430 που ψηφίστηκε
πρόσφατα για την κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία και τους
φορείς της. 

Συγκεκριµένα, µε την τροπολογία 830 προτείνεται να παρατεί-
νουµε στους έξι µήνες την προθεσµία που δίνεται σε υφιστάµε-
νες επιχειρήσεις που είναι εγγεγραµµένες στο Μητρώο
Κοινωνικής Οικονοµίας, προκειµένου να διερευνήσουν αν µπο-
ρούν να µετατραπούν σε φορέα της κοινωνικής οικονοµίας, σύµ-
φωνα µε τα όσα ορίζονται στον καινούργιο νόµο. Η αρχική
προθεσµία των δύο µηνών κρίθηκε ιδιαίτερα στενή, δεδοµένου
ότι οι υφιστάµενες επιχειρήσεις θα πρέπει να εξετάσουν όσα
προβλέπονται στον νέο νόµο και βάσει αυτών να αποφασίσουν
σε τι είδους νοµικό πρόσωπο θέλουν να µετατραπούν. 

Η τροπολογία 831, επίσης σχετίζεται µε βελτίωση των διαδικα-
σιών µετάβασης από το προηγούµενο θεσµικό πλαίσιο στο και-
νούργιο. Ο ν.4430 δίνει τη δυνατότητα σε κοινωνικές συνεται-
ριστικές επιχειρήσεις ή συνεταιρισµούς εργαζοµένων, εφόσον η
µορφή τους παραβιάζει σηµεία του νέου νόµου, είτε να αποφασί-
σουν τη µετατροπή τους σε άλλη νοµική µορφή προκειµένου να
συνεχίσουν την επιχειρηµατική τους δραστηριότητα είτε να δια-
κόψουν εντελώς τη λειτουργία τους.   

Συγκεκριµένα, ο νόµος προβλέπει προθεσµία τριάντα ηµερών
για καταχώρηση της µετατροπής ή αναγγελίας της διακοπής ερ-

γασιών στην αρµόδια ΔΟΥ. Με την τροπολογία που φέρνουµε
προστίθεται η πρόβλεψη προθεσµίας ενενήντα ηµερών για την
ολοκλήρωση όλων των νόµιµων διαδικασιών, είτε για τη µετα-
τροπή της επιχείρησης, όπως προανέφερα, είτε για τη λύση της.  

Επιπλέον, προστίθεται η πρόβλεψη της εκκαθάρισης, σύµ-
φωνα µε όσα ορίζονται στο άρθρο 22, του ν.4430. Στόχος αυτής
της τελευταίας πρόβλεψης είναι να αποφευχθούν, ιδιαίτερα αν
πρόκειται για λύση, περιπτώσεις όπου κάποια επιχείρηση κάνει
χρήση των ευεργετικών διατάξεων του νόµου που αφορούν τους
φορείς ΚΑΛΟ, κοινωνικής οικονοµίας και µετά µετατρέπεται σε
κανονική επιχείρηση.  

Οι ανωτέρω ενέργειες οφείλουν να γνωστοποιούνται από την
ΚοινΣΕπ ή τον συνεταιρισµό εργαζοµένων στο Μητρώο Φορέων
Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οκικονοµίας. Ο όρος της εκκαθά-
ρισης και της διανοµής της περιουσίας στα µέλη του φορέα θα
λειτουργήσει αποτρεπτικά σε τέτοιες περιπτώσεις.

Ευχαριστώ.      
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Ο κ. Κόνσολας έχει τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να πιστεύω ότι δεν θα επαναληφθεί το χθεσινό φαινό-

µενο, κύριε Πρόεδρε, όπου δεκάδες τροπολογίες κατατέθηκαν
σε αυτή την Αίθουσα, µε αποτέλεσµα να ευτελίζεται η κοινοβου-
λευτική δραστηριότητα σε µία πολύ κρίσιµη περίοδο για τη
χώρα, όταν µάλιστα η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ επικαλείται ότι
αυτό το νοµοσχέδιο δίνει ώθηση στην ανάπτυξη και στην προ-
οπτική αυτής της συγκυρίας, που θέλουµε πραγµατικά να προ-
σελκύσουµε επενδύσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα αντί να βελτιώσει και να επικαιροποιήσει το θεσµικό πλαί-
σιο που έχει δηµιουργηθεί µε το ν.4269 το 2014 προσπαθεί να
ακυρώσει και να παρεµβάλει εµπόδια στις βασικές τους αρχές.
Αναφέρθηκε εκτενώς ο κ. Καλαφάτης σε αυτό και διαπιστώσαµε
ότι είναι ξεκάθαρη η προσπάθεια της Κυβέρνησης να ελέγξει,
ακόµα και µέσα από την επιλογή της υποβάθµισης, τα ειδικά χω-
ροταξικά σχέδια. 

Κάποιοι δεν αντιλαµβάνονται ότι οι αυταπάτες τους και οι εµ-
µονές είναι σε πλήρη αντίθεση µε τις πραγµατικές ανάγκες της
χώρας. Ο ν.4269/2014, που εµείς είχαµε φέρει και ψηφίσει, είχε
ως βασικό στόχο, αρχικά, τη µείωση των κατηγοριών σε δύο, την
απλοποίηση των διαδικασιών και την ταυτόχρονη ανάδειξη των
ειδικών χωροταξικών σε ισότιµη νοµική βάση µε τα υπερκείµενα
περιφερειακά. 

Εκείνος ο νόµος είχε στόχο να µειώσεις τις επικαλύψεις και τις
αντιθέσεις µεταξύ των σχεδίων διαφορετικών επιπέδων, προσδί-
δοντας έτσι στα ειδικά χωροταξικά την απαραίτητη ανεξαρτησία
και προπαντός, ταχύτητα ολοκλήρωσης του σχεδιασµού.       

Είχαµε θέσει τους παραπάνω στόχους σε εκείνο τον νόµο γιατί
πολύ απλά η χώρα χρειάζεται επενδύσεις και ανάπτυξη. 

Εσείς τώρα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, έρχεστε και
βάζετε εµπόδια σε αυτήν την προσπάθεια και ιδιαίτερα στις επεν-
δύσεις µεγάλης κλίµακας, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τον τουρισµό. 

Θα αναφερθώ, για παράδειγµα, στο άρθρο 8 µε το οποίο η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ στέλνει ένα ακόµα αρνητικό µήνυµα σε
όλους όσους θέλουν να επενδύσουν στον τοµέα του τουρισµού
και ιδιαίτερα για τις µεγάλες και στρατηγικού χαρακτήρα επεν-
δύσεις αφού επιδιώκει τον ασφυκτικό έλεγχο του Υπουργείου
Περιβάλλοντος σε κάθε επενδυτική προσπάθεια ή δραστηριό-
τητα. Φυσικά δεν τολµά να καταργήσει τα ειδικά χωροταξικά σχέ-
δια. Φροντίζει, όµως, να τα αποδυναµώσει αφού προβλέπεται η
προέγκριση του Υπουργείο Περιβάλλοντος για τα ειδικά χωρο-
ταξικά σχέδια και τις µελέτες µιας µεγάλης στρατηγικής επένδυ-
σης και παράλληλα προβλέπεται και η σύµφωνη γνώµη του
Κεντρικού Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητή-
σεων. 

Δηλαδή, τι κάνει το Υπουργείο; Εµπλέκει τους επενδυτές σε
µια αέναη διελκυστίνδα, τους αναγκάζει να κάνουν µελέτες, να
δαπανήσουν χρήµατα και είναι αβέβαιη η εξέλιξη αυτής της προ-
οπτικής. Με αυτό τον τρόπο είναι βέβαιο ότι θα υπάρχουν ση-
µαντικές καθυστερήσεις και εµπόδια για την υλοποίηση µιας
µεγάλης στρατηγικής επένδυσης στον τοµέα του τουρισµού και
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όχι µόνο αυτό. Περιµένετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Πλειοψηφίας, να δηµιουργηθεί ένα επενδυτικό κλίµα και ένα
κλίµα δραστηριότητας το επόµενο διάστηµα κάτω από αυτούς
τους όρους; 

Αυτήν τη στιγµή, µετά την ακύρωση του Εθνικού Χωροταξικού
Σχεδίου για τον τουρισµό, όλα είναι στον αέρα ενώ δεν υπάρχει
αναπτυξιακός σχεδιασµός – αναφέρθηκε εκτενώς ο κ. Σκρέκας
στην εισήγησή του και εδώ και στην επιτροπή. Στην προκειµένη
περίπτωση θα πρέπει να δηµιουργηθεί η Εθνική Χωροταξική
Στρατηγική αφ’ ενός και ακολούθως να υπάρχει χωροταξικό για
τον τουρισµό, δηλαδή, πρόσθετη καθυστέρηση. Και όλο αυτό,
βέβαια, µπορεί να περιορίζεται από την Εθνική Χωροταξική Στρα-
τηγική, όπως σαφέστατα προβλέπεται και αναδεικνύεται µέσα
από το άρθρο 5. 

Προκύπτει ωστόσο ένα ερώτηµα το οποίο δεν έχει απαντηθεί
ως προς τον χρόνο και τις διαδικασίες έγκρισης της Εθνικής Χω-
ροταξικής Στρατηγικής. Και αυτό το ερώτηµα προκύπτει πέρα
από τα προβλήµατα, που προκύπτουν από τη λειτουργία του
Εθνικού Χωροταξικού Σχεδιασµού και σε συγκεκριµένη βάση στο
Εθνικό Συµβούλιο Χωροταξίας, το οποίο θα παρεµβαίνει σε κάθε
επίπεδο σχεδιασµού του όποιου επενδυτή και γενικότερα στα Ει-
δικά Χωροταξικά Πλαίσια. Επειδή όµως το συµβούλιο αυτό θα
συνεδριάζει κάθε έξι µήνες, όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι υπάρ-
χουν µεγάλες καθυστερήσεις τη στιγµή που η χώρα δεν έχει ως
σύµµαχο το χρόνο. 

Η χώρα χρειάζεται, κυρίες και κύριοι, και επενδύσεις και νέες
δουλειές τις οποίες τις χρειάζεται από χθες. Για αυτόν τον λόγο
δεν αντιλαµβάνοµαι, επίσης, τη σπουδή της Κυβέρνησης µε το
άρθρο 9, το οποίο καθορίζει τους συντελεστές δόµησης για κάθε
χρήση. Είστε σίγουροι ότι δεν θα χρειαστεί να αλλάξουν και πάλι
οι συντελεστές δόµησης, κύριε Υπουργέ, όταν κατατεθεί το νο-
µοσχέδιο για τις νέες χρήσεις γης; 

Ένα, επίσης, πρόβληµα που θα βρούµε µπροστά µας είναι ο
όρος «αγροτική χρήση» για τη νέα γενική κατηγορία χρήσεων
γης, στην οποία υπάγεται η γεωργική γη και στην οποία επιτρέ-
πονται εκτός από τη δυνατότητα δόµησης κατοικίας ελάχιστες
άλλες παραγωγικές δραστηριότητες, όπως είναι εργαστήρια
µέσης και χαµηλής όχλησης, αγροτουριστικές µονάδες, ξενώνες
είκοσι κλινών. Με τον τρόπο αυτόν θα χαρακτηριστούν µε ορι-
ζόντιο τρόπο εκτάσεις εκτός σχεδίου ως γεωργική γη και θα απα-
γορευτεί κάθε είδους επένδυση, που στοχεύει στην τουριστική
αξιοποίηση. Πολύ φοβάµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
πλειοψηφίας, ότι το µοναδικό δοµικό στοιχείο που χαρακτηρίζει
τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες Κυβέρνησης είναι ο πρόχειρος
σχεδιασµός. 

Αυτήν τη στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δεδοµένη
η ανάγκη ενός Ειδικού Χωροταξικού Πλαισίου για τον τουρισµό.
Το πλαίσιο του 2009, που είναι σε ισχύ, δεν καλύπτει τις ανάγκες
που έχει δηµιουργήσει µια νέα πραγµατικότητα. Αυτήν την
στιγµή υπάρχουν απαγορεύσεις και εµπόδια για να υπάρξουν
επενδύσεις στον τουρισµό και για να υπάρξει τουριστική ανά-
πτυξη στο 80% της χώρας. Όπως ακριβώς το ακούτε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ναι, υπάρχει περιοριστικός όρος σε ό,τι
αφορά τον σχεδιασµό για το να µπορέσει στο σύνολό του ο επι-
χειρηµατικός κόσµος και οι άνθρωποι της αγοράς να επενδύσουν
συνολικά στη χώρα. Δεν υπάρχουν, για παράδειγµα, αυτοτελείς
χωροταξικές κατευθύνσεις για τον τουρισµό κρουαζιέρας, για
τον τουρισµό σκαφών αναψυχής καθώς και κριτηρίων για τη χω-
ροθέτηση τουριστικών λιµένων. Εάν δεν υπάρχουν σταθερές χω-
ροταξικές κατευθύνσεις είναι σαφές ότι επικρατεί αβεβαιότητα
και δεν υπάρχει θεσµική θωράκιση και κατοχύρωση των επενδύ-
σεων. 

Το νέο χωροταξικό σχέδιο για τον τουρισµό κρίνουµε όλοι ότι
είναι απαραίτητο. Για τη Νέα Δηµοκρατία να ξέρετε ότι θα απο-
τελέσει την επόµενη ηµέρα ένα σηµαντικό στοιχείο δικής της
δραστηριότητας. 

Από την πρώτη στιγµή το χωροταξικό σχέδιο της χώρας για
τον τουρισµό πρέπει να έχει δυναµικό στοιχείο. Θα πρέπει να έχει
δυναµικό και όχι στατικό χαρακτήρα, όπως είναι σήµερα. Θα πρέ-
πει να απαντά στις ανάγκες της σύγχρονης αγοράς και να αξιο-
ποιεί τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα σε εθνικό και περιφερειακό

επίπεδο. Να µην συνδέεται µε οριζόντιες απαγορεύσεις, αλλά να
διαχωρίζει περιπτώσεις. Να προωθεί τα νέα τουριστικά προϊόντα
και να προσελκύει µεγάλου µεγέθους στρατηγικές επενδύσεις
για τον τουρισµό, γιατί αυτές είναι οι επενδύσεις που θα αυξή-
σουν τα τουριστικά έσοδα, θα προσελκύσουν τουρίστες µε
υψηλό εισόδηµα.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,µ’ αυτές οι λογικές, δείχνουν ότι
η Κυβέρνηση συµβάλλει σε µια χρήσιµη για τον τουρισµό πολι-
τική και νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει ο χρόνος ακόµα για
να ενσωµατώσετε τις επισηµάνσεις που έχουµε καταθέσει από
το πρωί, αλλά και στις επιτροπές. 

Αυτή την ώρα η πολιτική για τον τουρισµό εκφράζεται από µια
και µόνο λέξη: φόροι. Πρέπει όλοι να συµβάλουµε στην άρση
αυτής της κατεύθυνσης και η Κυβέρνηση πρέπει να αντιµετωπί-
σει φιλικά τους επενδυτές και όχι εχθρικά, όπως σήµερα. Γι’
αυτόν τον λόγο επισηµαίνουµε ότι υπάρχει ακόµα χρόνος εσείς
να ενσωµατώσετε τις επισηµάνσεις και να προχωρήσετε έτσι τη
χώρα µπροστά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε. 
Ο κ. Καραναστάσης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο
νόµου η Κυβέρνηση τροποποιεί σε επιµέρους σηµεία και κωδι-
κοποιεί τον ν.4269/2014, τον οποίο και αντικαθιστά, προκειµένου
να ενισχύσει τη συνοχή και λειτουργικότητα του συστήµατος χω-
ρικού σχεδιασµού, ενώ παράλληλα επιδιώκει µια ισορροπία ανά-
µεσα στις ανάγκες ανάπτυξης και την προστασία του φυσικού
και ανθρωπογενούς περιβάλλοντος. 

Η αλήθεια είναι ότι όχι µόνο ο νόµος που αντικαθίσταται, αλλά
συνολικά και διαχρονικά το ελληνικό σύστηµα χωρικού σχεδια-
σµού βασίζεται σε ένα ελλιπές θεσµικό πλαίσιο, αποτέλεσµα µιας
αποσπασµατικής και χωρίς όραµα πολιτικής υλοποίησής του.
Στην ουσία περιορίζεται – και δεν το λέω, αλλά ο Συνήγορος του
Πολίτη σε ειδική έκθεσή του - στην εκ των υστέρων επικύρωση
γεγονότων και δραστηριοτήτων. Πράγµατα αυτονόητα από δε-
καετίες στον ευρωπαϊκό και όχι µόνο χώρο παραµένουν άπιαστο
όνειρο για τη χώρα µας. 

Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, σας λέει άραγε
κάτι, ευρύτερα στα κόµµατα τα οποία κυβέρνησαν τη χώρα µετά
τον Δεύτερο Παγκόσµιο Πόλεµο, η λέξη «κτηµατολόγιο»; Είστε
υπερήφανοι γι’ αυτό; 

Αντίστοιχη µε την πορεία του πολύπαθου Κτηµατολογίου είναι
διαχρονικά και η πορεία του χωρικού και πολεοδοµικού σχεδια-
σµού της χώρας µας. Ενδεικτικά θα αναφέρω τις πολιτικές εγ-
κατάστασης των προσφυγικών πληθυσµών στον Μεσοπόλεµο,
τις πολιτικές της ανασυγκρότησης των υποδοµών και επούλω-
σης των πληγών που άφησαν η Κατοχή και ο Εµφύλιος, την
έκρηξη της αντιπαροχής µε την παράλληλη εγκατάλειψη της
υπαίθρου στη δεκαετία του 1960, την άναρχη και χωρίς όρους
ανάπτυξη που επεδίωξε η δικτατορία του 1967 και τις σπασµω-
δικές, αποσπασµατικές και χωρίς σχέδιο ενέργειες των µεταπο-
λιτευτικών κυβερνήσεων. 

Κύριοι συνάδελφοι, θα σας παραπέµψω σε µια εφηµερίδα της
Κυριακής που είχε τίτλο: «Χωρίς πολεοδοµικό σχεδιασµό η µισή
Ελλάδα. Το 53% της χώρας δεν έχει συγκεκριµένο σχέδιο οικι-
στικής ανάπτυξης, ανάλογα µε τις ανάγκες της κάθε περιοχής».
Είναι από την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» της Κυριακής. Μέσα στο δηµοσί-
ευµα αναφέρεται ότι µε τον ν.1337/1983 εγκρίθηκαν µόνο τετρα-
κόσια δεκαεννιά γενικά πολεοδοµικά σχέδια, τα ΓΠΣ. Από το
1997 µέχρι το 2014 µόνο το 16% των δηµοτικών ενοτήτων της
χώρας, πλην της Αττικής, απέκτησαν εγκεκριµένο Γενικό Πολε-
οδοµικό Σχέδιο ή ΣΧΟΑΠ µε βάση τη διάδοχη νοµοθεσία, δηλαδή
τον ν.2508/1997. Αυτά τα καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Απόστολος Καραναστάσης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Φωτεινή εξαίρεση αποτέλεσε ο ν.1337/1983, η επιχείρηση πο-
λεοδοµικής ανασυγκρότησης, του Αντώνη Τρίτση, µε τον οποίο
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επιχειρήθηκε το πρώτο πραγµατικό εγχείρηµα οργάνωσης του
ελλαδικού χώρου µέσω ενός πραγµατικού χωροταξικού πλαι-
σίου. 

Γρήγορα, όµως, η χώρα επανήλθε µε αφορµή συγκυριακά γε-
γονότα, όπως η Ολυµπιάδα του 2004, στο ίδιο στρεβλό µοντέλο
µη βιώσιµης ανάπτυξης και της υπερσυγκέντρωσης, που αγνοεί
την ύπαιθρο και γενικά τις περιοχές που δεν κρίνονται ως περιο-
χές τουριστικής βιτρίνας και που στην ουσία σπαταλά υλικούς
πόρους, χωρίς να στοχεύει στον εξορθολογισµό και τη βελτίωση
του άνισου µοντέλου χωρικής ανάπτυξης. 

Έτσι, µέσα από την εγκατάλειψη της χωροταξικής στρατηγικής
σε εθνικό επίπεδο και την επικράτηση της άναρχης ανάπτυξης,
φτάσαµε στη φούσκα των ακινήτων που έσκασε µε εκκωφαντικό
θόρυβο µόλις άρχισε η οικονοµική κρίση, αποδεικνύοντας ότι πον-
τάραµε ως χώρα µε λάθος τρόπο σε λάθος κινητήριο παράγοντα
τόνωσης της οικονοµίας. 

Ο ν.4269/2014 εµφανίστηκε σαν µεταρρύθµιση ενός συστήµα-
τος σχεδιασµού που κρίθηκε συγκεντρωτικός, γραφειοκρατικός
και δυσλειτουργικός. Αποσκοπούσε στη δηµιουργία φιλοεπενδυ-
τικού κλίµατος, θίγοντας τη συνοχή του συστήµατος σχεδιασµού
και το πλέγµα προστασίας του περιβάλλοντος και των οικιστικών
περιοχών. Αποτέλεσε έναν µνηµονιακό νόµο, όχι γιατί το µνηµό-
νιο µας επιβάλλει συγκεκριµένες διατάξεις χωρικού σχεδιασµού,
αλλά γιατί είναι ένας νόµος απόρροια της αναπτυξιακής λογικής
που τον διέπει. 

Έτσι, σε σχέση µε το προϋφιστάµενο σύστηµα περιλάµβανε
ακύρωση στην πράξη του γενικού πλαισίου χωροταξικού σχεδια-
σµού - αυτόν που η χώρα µας τον απέκτησε το 1997, να φαντα-
στείτε - την ακύρωση του συντονιστικού ρόλου του γενικού
χωροταξικού πλαισίου και την κατάργηση των ρυθµιστικών σχε-
δίων. Με αυτόν τον τρόπο η ολοκληρωµένη προσέγγιση µε ιε-
ράρχηση των στρατηγικών στόχων και τη διάδραση των
επιπέδων σχεδιασµού αντικαταστάθηκε από την τοµεακή προ-
σέγγιση, στην οποία οι στρατηγικές κατευθύνσεις σε εθνικό επί-
πεδο υπόκεινται στις στρατηγικές ανάπτυξης συγκεκριµένων
παραγωγικών κλάδων και επενδυτικών πρωτοβουλιών.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, µαζί µε το σύνολο του επιστηµονικού και τεχνικού
κόσµου και των κινηµάτων, τοποθετήθηκε εξαρχής απέναντι στον
ν.4269/2014 και σαν Κυβέρνηση εξακολουθεί να υποστηρίζει την
παραγωγική και κοινωνική ανασυγκρότηση της χώρας, την ενί-
σχυση της απασχόλησης, την τόνωση της επιχειρηµατικότητας
και εν τέλει την οικονοµική ανάπτυξη. Δεν προϋποθέτει κατ’
ανάγκη την απόσυρση του κράτους από την ευθύνη του, ούτε
για την προστασία και την αειοφόρο διαχείριση των φυσικών, πο-
λιτιστικών και κοινωνικών πόρων, ούτε για τη δίκαιη και ισόρροπη
κατανοµή πόρων, αγαθών και υπηρεσιών στο εθνικό έδαφος και
στο κοινωνικό σώµα. Αποτελεί δε προεκλογική µας δέσµευση η
τροποποίηση του ν.4269/2014. 

Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, µεταξύ άλλων, τα ειδικά χω-
ροταξικά πλαίσια, παραδείγµατος χάριν, τουρισµού, βιοµηχα-
νίας, ΑΠΕ – του τουρισµού έχει εκπέσει κιόλας - τοποθετούνται
στη θέση που τους ανήκει ως τοµεακά και όχι εθνικά, όπως ψευ-
δεπίγραφα είχαν βαπτιστεί. Ενισχύονται τα περιφερειακά χωρο-
ταξικά πλαίσια, ενώ τα τοπικά χωρικά σχέδια που αντικαθιστούν
τα γενικά πολεοδοµικά σχέδια και τα ΣΧΟΑΠ, τα Σχέδια Χωρικής
και Οικιστικής Οργάνωσης της Ανοιχτής Πόλης, υιοθετούν αυ-
στηρότερο προστατευτικό πλαίσιο.

Σηµαντικές αλλαγές προβλέπονται και στα ειδικά χωρικά σχέ-
δια, ώστε να αποτραπεί το ενδεχόµενο εδραίωσης ενός παράλ-
ληλου συστήµατος σχεδιασµού και δίνεται ιδιαίτερη έµφαση
στην ενίσχυση της ασφάλειας δικαίου. Προτείνονται, δηλαδή, µια
σειρά από τροποποιήσεις που θεωρώ ουσιώδεις και καίριες για
την αποκατάσταση της νοµιµότητας στον σχεδιασµό του χώρου
και για τον συντονισµό της αναπτυξιακής προσπάθειας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο θέτει σε προτεραιότητα έννοιες,

όπως η περιβαλλοντική προστασία, η βιωσιµότητα και η προστα-
σία εδαφών και τοπίων. 

Τέλος δίνεται έµφαση στον ορθολογικό καταµερισµό δραστη-

ριοτήτων µέσα σε ένα δεδοµένο χώρο και όχι σε µία ανάπτυξη
συγκεκριµένων τοµέων, ενώ προστατεύεται και ο επενδυτής που
του προσφέρεται για πρώτη φορά ένα ξεκάθαρο πλαίσιο για το
πού µπορεί να παρέµβει και πού όχι. Η πρακτική των διαδικασιών
παρέκκλισης αποδείχθηκε ατελέσφορη και χρονοβόρα, γιατί στο
στάδιο της υλοποίησης υπήρχαν αντιδράσεις.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι µε
τις προτεινόµενες τροποποιήσεις το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
παρεµβαίνει καίρια στη λογική και την εφαρµογή του ισχύοντος
νόµου, προασπίζοντας το δηµόσιο συµφέρον, την προστασία του
περιβάλλοντος, τη συνοχή της πολιτικής σχεδιασµού και την
ασφάλεια δικαίου. Δείχνει έτσι ότι δεν είναι ούτε µάταιες ούτε
επουσιώδεις οι προσπάθειες επεξεργασίας πολιτικής µε µακρο-
πρόθεσµο ορίζοντα, παρά το ασφυκτικό πλαίσιο που διαµορφώ-
νει η διαχείριση της οικονοµικής κρίσης.

Η ενίσχυση της οικονοµίας, των επενδύσεων και της απασχό-
λησης, µε την ταυτόχρονη προστασία του περιβάλλοντος και την
προώθηση της κοινωνικής συνοχής και δικαιοσύνης είναι εφικτή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μέχρι να έρθει στο
Βήµα ο κ. Σεβαστάκης, θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα δυο µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γενικό Λύκειο Άργους. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Σεβαστάκης. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, «και έτσι ο Αλέξανδρος µπήκε στις πόλεις».

Έτσι τελειώνει η οµώνυµη ταινία του Θόδωρου Αγγελόπουλου,
στην οποία ο ήρωας των βουνών καταλήγει στην πόλη, δηλαδή
γίνεται ρυθµιστική πολιτική παράµετρος της πόλης. 

Είναι άλυτη η αντίφαση που έχει οργανωθεί στη σχέση της κα-
τοίκησης µε την ύπαιθρο, στη σχέση της αγροτικής παραγωγής
µε την αστική παραγωγή. Όλες αυτές οι µεγάλες αντιφάσεις,
που κυρίως δραµατοποιήθηκαν µετά τον εµφύλιο -κατά τη διάρ-
κεια του εµφυλίου και µετά τον εµφύλιο- δεν έχουν βρει τη θε-
σµική τους επίλυση και υπολείµµατα, µνηµεία αυτών των
αντιφάσεων, που κρύβουν και πολιτικές και πολιτιστικές διαφο-
ρές, είναι οι διάφορες νοµοθετικές στρώσεις, µηδέ της µαται-
ωµένης απόπειρας εξαιρουµένης του Αντώνη Τρίτση, ο οποίος
να θυµίσω ότι αναδοµήθηκε, µόλις υπέβαλε τον σχεδιασµό του
ρυθµιστικού, από την κυβέρνηση.

Είναι σίγουρο ότι η ελληνική πόλη παραγγέλθηκε πολιτικά, ορ-
γανώθηκε µε πολιτική εντολή και ουσιαστικά ως στόχο της είχε
την ίδια της την αυτοσυντήρηση, την ίδια της την αυτανάπτυξη,
δεν προέκυψε από µια παραγωγική επιλογή, από την εκβιοµηχά-
νιση, αλλά το ανάποδο, η εκβιοµηχάνιση καρφώθηκε στην πόλη,
στη νέα πόλη, στη µετεµφυλιακή πόλη, τη µαζική πόλη, γιατί
κάπως έπρεπε να βρει µια νέα χρησιµότητα κατά αντιστοιχία µε
την ευρωπαϊκή αντίληψη του νεωτερικού. 

Με αυτούς τους όρους, µε αυτή την αποκόλληση και των µορ-
φοποιήσεων µε την παραγωγή νοµοθέτησε. Επειδή υπάρχει µια
σχολαστικότητα και µια υπερβολή στην ελληνική πολιτική σκηνή,
υπερνοµοθέτησε, µε αποτέλεσµα οι νοµοθετικές ρυθµίσεις να
παραµείνουν στο πλάι µιας πραγµατικότητας εντελώς άνοµης,
εντελώς αυθαίρετης, εντελώς αυτορρυθµιζόµενης, που ερχόταν
στη συνέχεια µια άλλη νοµοθέτηση για να τη νοµιµοποιήσει.
Φτιαχνόταν το αυθαίρετο και έπρεπε να βρεις το κέλυφος για να
το νοµοθετήσεις στη συνέχεια, το νοµικό κέλυφος για να το νο-
µιµοποιήσεις στη συνέχεια ή για να στήσεις την πολιτική σου κα-
ριέρα. Υπήρξε µια βιοµηχανία πώλησης νοµιµοποιήσεων και
ένταξης περιοχών στο σχέδιο πόλης. Πάρα πολύ µεγάλο µέρος
της πολιτικής σκηνής και της πολιτικής τέλεσης οφείλεται σε
αυτή την τερατωδία. 
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Νοµίζω ότι και η έννοια της αγοράς έχει κακοποιηθεί. Να θυ-
µηθούµε το ελληνικό fast track πολύ πριν από τις µνηµονιακές
µέριµνες, που ήταν αδειοδοτήσεις επί χούντας, που έχουν γεν-
νήσει νησιά µε φαντάσµατα τσιµεντένιων τεράτων, τα οποία,
επειδή ήταν εκτός κάθε σχεδιασµού, έχουν µείνει νεκρά. 

Όµως, από την άλλη πλευρά, υπήρξαν ελάχιστες περιπτώσεις
κεντρικού σχεδιασµού, κεντρικής σχεδιαστικής µέριµνας, που
έδωσαν ένα αποτέλεσµα και στο οποίο ανατρέχουµε σήµερα. Να
θυµίσω τον σχεδιασµό Πικιώνη τη δεκαετία του 1950, να θυµίσω
το διάδηµα των «ΞΕΝΙΑ» της οµάδας Κωνσταντινίδη, να θυµίσω
τις εργατικές πολυκατοικίες, όπου έχουµε µικρά δείγµατα ενός
ορθολογισµού, ο οποίος δεν µπορεί να καρφωθεί σε µια πραγ-
µατικότητα που δεν τον αντέχει. 

Είναι πολύ ενδεικτικό, κύριε Υπουργέ, να σας παραπέµψω
στην πολυκατοικία του Ασυρµάτου στις υπώρειες, στις παρυφές
των Πετραλώνων, που ήταν µια –ας πούµε– προσπάθεια σύντα-
ξης ενός σχεδίου, σε αντιδιαστολή µε την απέναντι «αυθαιρετού-
πολη», αυτή που χρησιµοποιήθηκε σαν ντεκόρ στη «Συνοικία το
όνειρο» του Αλεξανδράκη, η οποία είναι µάλιστα µέσα σε αρχαι-
ολογικό χώρο, µέσα στην κήλη. Αυτές οι αντιφάσεις δεν έχουν
επιλυθεί και φοβάµαι ότι ο τρόπος µε τον οποίο είναι συγκροτη-
µένη η πολιτική σκηνή και η αυτοδιοικητική σκηνή και η διοικητική
σκηνή δυσκολεύει πάρα πολύ τα εγχειρήµατα σχεδιαστικού
εξορθολογισµού. 

Εν πάση περιπτώσει, το νοµοσχέδιο νοµίζω ότι αποπειράται
τις κλίµακες του τοπικού και του στρατηγικού να τις γεφυρώσει.
Προσπαθεί να αφήσει κοµµάτι παραγωγικής ελευθερίας, να τα
επιτρέψει, να τα οργανώσει και συγχρόνως να µη φύγει η έννοια
του ελέγχου. 

Είναι ενδιαφέρον ότι σε πολλές οµιλίες οποιαδήποτε εκδοχή
του ελέγχου θεωρείται ως ένα είδος γραφειοκρατικού εµποδίου.
Δηλαδή, αντί να είναι ένα εξυγιαντικό εργαλείο ο έλεγχος, θεω-
ρείται ως ένα εµπόδιο και µάλιστα αναπτυξιακό. Είναι µια παρερ-
µηνεία, που δείχνει ότι σαν πολιτικό σύστηµα, σαν αυτοδιοικητικό
σύστηµα, σαν διοικητικό σύστηµα δεν µπορούµε να χτίσουµε, να
ρυθµίσουµε, να δοµήσουµε, δηλαδή να οργανώσουµε χωρικά τις
πολιτιστικές µας συναποφάσεις και τον τρόπο µε τον οποίο συ-
νυπάρχουµε. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτά τα αιτήµατα –πολύ φιλόδοξα, είναι η
αλήθεια– προσπαθεί να ικανοποιήσει το νοµοσχέδιο και είναι σί-
γουρο ότι δεν είναι οριστική η δήλωση. Εξάλλου, ο τρόπος εφαρ-
µογής –το είπε και ο κ. Μαυρωτάς, ο οποίος θητεύει σε µια σχολή
του συγκεκριµένου στις οµιλίες του– θα παίξει τον καθοριστικό
ρόλο, ο τρόπος µε τον οποίο κάθε ρύθµιση δεν θα γίνει εργαλείο
και εµπόδιο, είτε γιατί κάποιος φύλαρχος τοπικός θέλει να εµπο-
δίσει τον αντίπαλό του είτε γιατί µια κοινότητα ανταγωνίζεται την
άλλη είτε γιατί συµφέρει τελικά ο σχεδιασµός της ανοµίας, ο σχε-
διασµός τού να µην προβλέπεται, να µην οργανώνεται, να µη
ρυθµίζεται τίποτα σε αυτή τη χώρα. 

Νοµίζω ότι το παράδειγµα της Ισπανίας µε µια ανάπτυξη που
περιτοίχισε τη χώρα, τελείως λανθασµένης τουριστικής αντίλη-
ψης, µε τεράστια φαραωνικά ξενοδοχειακά έργα, που κακώς συ-
ναρτήθηκαν µε την ανάπτυξη, µας διδάσκει. 

Η παράδοση στον τόπο µας είναι η παράδοση της µικρής κλί-
µακας, είναι η παράδοση του µέτρου, είναι η παράδοση της έξυ-
πνης χωρικής εκµετάλλευσης, του τρόπου µε τον οποίο µπορεί
να αφοµοιωθεί ευφυώς το οίκηµα στον χώρο και, επίσης, να µην
αντιδικεί µε την παραγωγική ταυτότητα του χώρου. Και η παρα-
γωγική ταυτότητα του χώρου δεν είναι να είναι καρτ ποστάλ. Η
παραγωγική ταυτότητα του χώρου είναι να είναι αγροτικός, να
είναι παραγωγικός, να είναι αντικείµενο περιπατητικής πολιτιστι-
κής κάρπωσης. 

Με αυτές τις σκέψεις νοµίζω ότι µπορεί να δει κανείς στο νο-
µοσχέδιο πολύ ενδιαφέρουσες ρυθµίσεις, που πιστεύω ή ελπίζω
ότι θα βρουν την υλοποίησή τους στην πράξη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο, µετά από τις προτάσεις του κ. Σεβαστάκη για την
οργάνωση του χάους. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Θα µε παρασύρει ο κ. Σεβαστάκης, είναι προφανές. Συµ-
µερίζοµαι όλα αυτά που είπε και ακόµη περισσότερο αυτά που
δεν πρόλαβε να πει. 

Απορώ µε τη Νέα Δηµοκρατία  πραγµατικά, η οποία έρχεται
σήµερα µε διπλή διάθεση. Πρώτον, να µιλήσει για τη µεγάλη ανα-
τροπή των χωροταξικών σχεδιασµών της παράταξης αυτής, η
οποία έχει µακρά ιστορία, όντως, στη ρύθµιση του ελληνικού
χώρου. 

Αποτυπώνεται σε όλα τα επίπεδα, νοµίζω, η βαθιά αυτή προ-
σήλωση στον χωροταξικό σχεδιασµό. Το διαπιστώνουµε, κοιτών-
τας οτιδήποτε γύρω µας: τη βιοµηχανία και τη χωροθέτησή της,
τον τουρισµό της πόλης µας και πληθώρα άλλων επιτευγµάτων,
τα οποία επικαλείται ότι πάνε να ανατραπούν µε το σηµερινό σχέ-
διο και την καταστροφική, γραφειοκρατική, κρατικίστικη αντί-
ληψη του ΣΥΡΙΖΑ. 

Το δεύτερο στο οποίο επιµένουν είναι ότι ανατρέπονται τα µε-
γάλα επενδυτικά σχέδια της χώρας, ότι µε την εισαγωγή του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου αποθαρρύνονται οι επενδυτές. Πέρα από
το ότι δεν αντέχουν µια τόσο καταστροφική οικονοµική πολιτική,
δεν θα αντέξουν και τα τεράστια προβλήµατα που φέρνουµε στις
επενδύσεις µε το παρόν νοµοσχέδιο, θεωρώντας δεδοµένο ότι
το να υπάρχει ένα χωροταξικό πλαίσιο -αυτό τουλάχιστον υπο-
νοεί η Νέα Δηµοκρατία- και κανόνες και να είναι τακτοποιηµένα
χωροταξικά, αυτό αποθαρρύνει τις επενδύσεις. Δεν τις ενθαρ-
ρύνει. 

Οι επενδυτές είναι λάτρεις του χαοτικού συστήµατος της Νέας
Δηµοκρατίας, του χωροταξικού. Αυτό είναι µια πρωτότυπη θεω-
ρία, αλλά δεν συνάδει πλέον µε τη σηµερινή πραγµατικότητα, γιατί
αυτή η προσκόλληση της Νέας Δηµοκρατίας, τα εξήγησε πολύ
ωραία και ο κ. Σεβαστάκης, στην αποσπασµατική ρύθµιση, στην
εξαίρεση της εξαίρεσης, στην παραβίαση του κανόνα, είχε ως
αποκλειστικό και µόνο σκοπό την πολιτική διαµεσολάβηση και τη
θεµελίωση πολιτικών στρατηγικών βιωσιµότητας ενός πολιτικού
φορέα που –επαναλαµβάνω- αυτό που µας παραδίδει σήµερα δεν
στέκει και δεν δοκιµάζεται παρά µόνο ως αναχρονισµός, ως πράγ-
µατα που πρέπει να διορθώσουµε, ως αποτρεπτική για τον τύπο
της ανάπτυξης που θέλει αυτή η χώρα και αναπόφευκτα αποτρε-
πτική και για τις συνθήκες διαβίωσης και κανόνων που οφείλουν
και δικαιούνται οι πολίτες αυτής της χώρας. 

Θα σταθώ λίγο στα γενικά οικονοµικά, µιας και υπάρχει µια εµ-
µονή να επικαλούνται ότι η καταστροφή αρχίζει από την οικονο-
µία και την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Παρά το γεγονός ότι
αυτές οι καταστροφολογικές διατυπώσεις διαψεύστηκαν το
2015, µια δύσκολη χρονιά, σήµερα είναι σε πλήρη αναντιστοιχία,
το 2016, επανέρχονται. 

Τα δεδοµένα, όµως, για το ονειρικό 2014 είναι απλά. Τον Γενάρη
του 2015, όταν ήρθαµε στα πράγµατα, πρώτον, η Νέα Δηµοκρατία
είχε κάποιες εκκρεµότητες. Δεν είχε κλείσει ούτε το 10% της
φάσης της αξιολόγησης που ήταν. Δεύτερον, προέβλεπε ότι η
ολοκλήρωση του προγράµµατος, του δεύτερου µνηµονίου δη-
λαδή, συνεπαγόταν πλεονάσµατα 4,5%. Τρίτον, υπάρχει υπόθεση
εργασίας στη Νέα Δηµοκρατία ότι και µε δεδοµένα αυτά τα πλε-
ονάσµατα η οικονοµία θα αναπτυσσόταν το 2015 και το 2016, αν
ήταν ακόµη στα πράγµατα η Νέα Δηµοκρατία, µε εξωφρενικούς
ρυθµούς. 

Η πραγµατικότητα προφανώς είναι πολύ διαφορετική και το
2015 και το 2016 η παρούσα Κυβέρνηση -επαναλαµβάνω για πολ-
λοστή φορά- έχει µια συγκεκριµένη οικονοµική πολιτική και µπο-
ρεί να κριθεί γι’ αυτή, αλλά δεν υπάρχει έλλειψη οικονοµικής
πολιτικής. Αυτή η οικονοµική πολιτική είχε τέσσερις στόχους. Με
αυτή την οικονοµική πολιτική η Κυβέρνηση προωθεί και αξιολο-
γείται. 

Υπενθυµίζω αυτά τα στοιχεία της πολιτικής. Ο ένας άξονας
ήταν η δηµοσιονοµική σταθεροποίηση. Νοµίζω ότι και τα αποτε-
λέσµατα του 2015 και τα αποτελέσµατα του 2016 έχουν διαψεύ-
σει οποιονδήποτε θεωρούσε ότι η δηµοσιονοµική πολιτική της
Κυβέρνησης δεν έχει στόχους, συνέπεια και εφαρµοσιµότητα.
Εκ του αποτελέσµατος πλέον κρινόµαστε και όχι σε επίπεδο
λόγων. 

Ο δεύτερος άξονας ήταν η αποκατάσταση της χρηµατοπιστω-
τικής σταθερότητας και της ανάκαµψης του τραπεζικού συστή-
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µατος, έτσι που να µπορεί να χρηµατοδοτήσει την οικονοµία και
αυτό έγινε µέσα από πολλά και διαφορετικά στάδια και µε την
ανακεφαλαιοποίηση και µε την ένταξη στο ευρωπαϊκό σύστηµα
και µε τη διαµόρφωση ενός πλαισίου διαχείρισης των κόκκινων
δανείων, µε την αποµείωση του ELA κ.λπ. και φυσικά µε την προ-
οπτική ενός ακόµη πιο ισχυρού τραπεζικού τοµέα, µέσα από την
ένταξη στην ποσοτική χαλάρωση.

Ο τρίτος άξονας της οικονοµικής µας πολιτικής ήταν η επι-
δίωξη να υπάρξει ένα πολύ φιλικότερο περιβάλλον επιχειρηµα-
τικό, που να τονώσει την επιχειρηµατικότητα στη χώρα µας, τη
νεανική πρώτα απ’ όλα, µια και αποτελεί αυτό σηµαντικό άξονα
της αναπτυξιακής µας στρατηγικής.

Γύρω απ’ αυτό υπάρχει όλη η διαδικασία των νοµοσχεδίων που
έχουµε ψηφίσει για την απλοποίηση των διαδικασιών ίδρυσης και
λειτουργίας των επιχειρήσεων, την εξοµάλυνση όλων των γρα-
φειοκρατικών διαδικασιών. Ταυτόχρονα, ψηφίσαµε νοµοσχέδια
τα οποία αποκαθιστούν τη διαφάνεια στον δηµόσιο χώρο, τις δη-
µόσιες προµήθειες, που τονώνουν την επιχειρηµατικότητα, ανοί-
γουν τις αγορές και την πρόσβαση στις δηµόσιες προµήθειες,
καθώς και πληθώρα άλλων αλλαγών, που αφορούν τη λειτουργία
των επιµέρους τοµέων της οικονοµίας. Επαναλαµβάνω ότι αφο-
ρούν όλο αυτό το σύστηµα διευκόλυνσης της επιχειρηµατικότη-
τας µε περισσότερη ανταγωνιστικότητα, περισσότερο χώρο για
επιχειρήσεις και, ταυτόχρονα, περισσότερη διαφάνεια στον
τρόπο λειτουργίας.

Ο τέταρτος άξονάς µας, για τον οποίο, επίσης, κρινόµαστε,
είναι αυτό που υποσχεθήκαµε από την αρχή, ότι, στο µέτρο του
δυνατού, θα πάρουµε τις µεγαλύτερες δυνατές πρωτοβουλίες,
για να υπάρξει στήριξη των φτωχότερων στρωµάτων της ελληνι-
κής κοινωνίας και ισχυρότερη κοινωνική συνοχή.

Νοµίζω ότι, στο µέτρο των δυνατοτήτων µας, από το πρώτο
νοµοσχέδιο αυτής της Κυβέρνησης µέχρι προχθές, τα µέτρα που
λάβαµε για τους συνταξιούχους, όλο το νήµα αυτό διαπερνάει
την πολιτική της Κυβέρνησης από την αρχή µέχρι το τέλος.

Αυτή ήταν η οικονοµική µας πολιτική. Μ’ αυτή την οικονοµική
πολιτική κρινόµαστε. Νοµίζω ότι τα στατιστικά δεδοµένα που πα-
ρατίθενται κατά καιρούς τραβάνε από τα µαλλιά κάποια απλά δε-
δοµένα της οικονοµίας µ’ αυτή την οικονοµική πολιτική: Πρώτον,
το 2015 ήταν µια χρονιά µε πολύ ηπιότερη ύφεση από τις προ-
βλέψεις που είχαν γίνει από τους θεσµούς και από εµάς. Είχαµε
οριακή έως µηδενική ύφεση. Άρα η οικονοµία κράτησε το 2015.
Υπήρχαν πολλοί λόγοι γι’ αυτό. Το δεύτερο και σηµαντικότερο
είναι ότι το 2016 καταγράφεται πλέον ως χρονιά πλήρους στα-
θεροποίησης της οικονοµίας και µεταστροφή της σε θετικό πρό-
σηµο το δεύτερο εξάµηνο του 2016, µε καλύτερη προοπτική
ανάκαµψης το 2017.

Αυτά είναι τα δεδοµένα. Θεωρώ ότι είναι αδιάσειστα ως οικο-
νοµικά δεδοµένα πλέον, γιατί κρινόµαστε εκ του αποτελέσµατος. 

Επαναλαµβάνω ότι η οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης και
έχει διατυπωθεί ευθέως και έχει συνοχή και έχει αξιοπιστία και
µπορεί ν’ ασκεί κριτική -φαντάζοµαι είναι και θεµιτό- ως προς τη
δοµή της, το αν είναι σωστή η δοµή αυτής της οικονοµικής πολι-
τικής, αν είναι σωστά τα εργαλεία που χρησιµοποίησε καθένας
από αυτούς τους τοµείς. Όµως, σε κάθε περίπτωση, αυτό απέχει
από την ιδέα µιας καταστροφικής, ανίκανης, ιδεοληπτικής ή οτι-
δήποτε άλλο Κυβέρνησης που ακούµε.

Επιτρέψτε µου να µπω στο παρόν νοµοσχέδιο. Πρέπει να απο-
φασίσετε αν διαφέρει ή δεν διαφέρει από το προηγούµενο νο-
µοσχέδιο, γιατί τη µια στιγµή µάς κατηγορείτε ότι το 90% είναι
το ίδιο και, από την άλλη µεριά, µας κατηγορείτε ότι κάνουµε βα-
σικές τοµές στο προηγούµενο. Όταν καταλήξετε πάντως τι από
τα δύο ισχύει -γιατί όντως υπάρχει ένας κοινός στόχος µε το προ-
ηγούµενο νοµοσχέδιο, αλλά υπάρχουν και σηµαντικές αλλαγές,
απ’ ό,τι φαίνεται-, θα µπορέσουµε να προσδιορίσουµε επακριβώς
το επίπεδο της συζήτησης. Αυτό ισχύει για όλες τις πτέρυγες της
Βουλής, γιατί ακούστηκε ότι είτε δεν είµαστε πολύ θαρραλέοι
είτε δεν κάνουµε καµµιά αλλαγή και είµαστε ακριβώς όπως και
στο προηγούµενο. Έχω την εντύπωση ότι όντως κρατάµε ένα
πολύ µεγάλο µέρος του νόµου, αλλά και σε απόλυτα κρίσιµα θέ-
µατα δηµιουργούµε κάποιες τοµές, οι οποίες είναι πάρα πού ση-
µαντικές για τον χωρικό σχεδιασµό αυτής της χώρας.

Εδώ πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ευθύς εξαρχής ότι κληρονο-
µούµε µια κατάσταση –την οποία δεν ξέρω γιατί την υπερασπί-
ζεται τόσο πολύ η Αντιπολίτευση- η οποία είχε πάρα πολλά
προβλήµατα. 

Να ξεκινήσω από τα ειδικά χωροταξικά. Ακούω για το ειδικό
χωροταξικό του τουρισµού. Να υπενθυµίσω για πολλοστή φορά
ότι η διαδικασία µε την οποία καταρτίστηκε ήταν παράνοµη. Έτσι
είπε το Σ.τ.Ε.. Δηλαδή η προηγούµενη κυβέρνηση, που ήταν
τότε, έκανε µια διαδικασία, έφτιαξε ένα ειδικό χωροταξικό για
τον τουρισµό, για το οποίο, όµως, ξέχασε να συγκαλέσει τα µέλη
του Συµβουλίου, ξέχασε να συγκαλέσει διάφορους θεσµούς που
έπρεπε να συγκαλέσει και το ψήφισε, το ενεργοποίησε. Και πάει,
φυσικά, στο Σ.τ.Ε. και απορρίπτεται. 

Η κριτική που γίνεται για αυτή την κατάσταση είναι προφανής:
ή κάποιος δεν τήρησε τις διαδικασίες, επειδή το ξέχασε, το πα-
ραµέλησε, ή το ίδιο το χωροταξικό είχε τέτοια προβλήµατα, που
δεν περνούσε από αυτές τις διαδικασίες που προέβλεπε ο νόµος.
Δεν ήταν τυπικό, ήταν ουσιαστικό. Κάποιος παρέκαµψε τις δια-
δικασίες, γιατί δεν περνούσε αυτό το χωροταξικό. 

Να αποφασίσουµε. Εγώ στην επιτροπή τα είπα ευθέως. Δεν
υπάρχει κενό. Ισχύει το 9. Δεν αφήσαµε τον τουρισµό, ισχύει το
προηγούµενο. Να το ξεκαθαρίσουµε, διότι άκουσα πολλούς
ύµνους υπέρ των τουριστικών επενδύσεων, τις οποίες η «τροµα-
κτική» Κυβέρνησή µας αποτρέπει. Να το ξεκαθαρίσουµε: Έχουµε
ένα ειδικό χωροταξικό, το οποίο έχει και απαιτεί και αλλαγές επί
της ουσίας, επαναλαµβάνω, διότι δεν ήταν ένα διαδικαστικό πρό-
βληµα, ήταν διαδικαστικό πρόβληµα που συνδυαζόταν µε ένα
πρόβληµα ουσίας. 

Άρα να συναινέσουµε µε τη Νέα Δηµοκρατία για το ότι δεν γί-
νονται έτσι τα ειδικά χωρικά. Τα διατηρούµε τα ειδικά χωρικά,
αλλά θα έχουν διαφορετικό περιεχόµενο από το προηγούµενο,
δεν θα είναι ταυτόσηµο. Θα ακολουθήσει τη νόµιµη διαδικασία.
Συνεπώς θα αποκατασταθεί ένα ακόµα πεδίο στο οποίο η κλη-
ρονοµιά είναι πάρα πολύ άσχηµη έως πολύ αρνητική. 

Το ίδιο ισχύει και για ένα µεγάλο µέρος νοµοθετικών ρυθµί-
σεων, οι οποίες δεν εφαρµόστηκαν ποτέ. 

Ο απολογισµός, δηλαδή, του προηγούµενου ρυθµιστικού συ-
στήµατος είναι ένας απογοητευτικός απολογισµός. Τα ανέφερε
τα στοιχεία και ο κ. Φάµελλος. Μόλις το 15% των µελετών έχει
φθάσει σε ένα στάδιο ολοκλήρωσης. Μιλάµε για τον µεγάλο χω-
ροταξικό σχεδιασµό όλης της επικράτειας. Άρα ο απολογισµός
–επαναλαµβάνουµε- είναι πάρα πολύ αρνητικός. 

Τα  ερωτήµατα, λοιπόν, που τίθενται είναι δυο και σε αυτά θα
απαντήσω. Το πρώτο ερώτηµα είναι αν το παρόν σχέδιο απαντάει
σε αυτά τα ερωτήµατα και δηµιουργεί καλύτερες προοπτικές,
προκειµένου να προχωρήσουµε. Το δεύτερο ερώτηµα είναι αν
είναι ή όχι αναπτυξιακός αυτός ο σχεδιασµός που κάνουµε. 

Επιτρέψτε µου να ανακεφαλαιώσω τις βασικές αρχές, τα τρία
επίπεδα σχεδιασµού, να πω ποιοι είναι οι κανόνες που εισάγει το
παρόν νοµοσχέδιο. 

Είναι τρία τα επίπεδα, τα υπενθυµίζω: εθνικό, περιφερειακό,
τοπικό. 

Στο εθνικό επίπεδο διαµορφώνονται µόνο πλαίσιο και κανόνες.
Δεν υπάρχει µια σφιχτή εθνική στρατηγική χωρικού σχεδιασµού.
Διαµορφώνονται όλα τα θέµατα των κανόνων, των σχεδίων και
των βασικών κατευθύνσεων του χωροταξικού σχεδιασµού σε
εθνικό επίπεδο. Άρα αποτελεί ένα κείµενο αρχών και ένα πλαίσιο
κανόνων, που αφορά όλες τις µεγάλες κεντρικές ιδέες, τις
οποίες ο χωροταξικός σχεδιασµός µαζί µε τις µέριµνες οικονο-
µικής ανάπτυξης του περιβάλλοντος και τα λοιπά θα πρέπει να
ακολουθούν. 

Το δεύτερο επίπεδο αφορά τα Περιφερειακά Χωροταξικά
Πλαίσια. Ενισχύεται το περιεχόµενο των πλαισίων στο επίπεδο
αυτό, µε τον παρόντα νόµο, καθώς συµπεριλαµβάνει κατευθύν-
σεις για τη διάρθρωση του περιφερειακού χώρου και για την
προστασία, φυσικά, του φυσικού και πολιτιστικού περιβάλλον-
τος. 

Τα παραρτήµατα που συνοδεύουν τα περιφερειακά πλαίσια
παρέχουν πλέον και κατευθύνσεις ανά δήµο για γενικές χρήσεις
γης και όρους δόµησης, που πρέπει να λαµβάνονται υπ’ όψιν
µέχρι τη θεσµοθέτηση των Τοπικών Χωρικών Σχεδίων.
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Το κρίσιµο επίπεδο είναι τα Τοπικά Χωρικά Σχέδια. Αυτά γίνον-
ται σε επίπεδο δήµων. Καλύπτουν το σύνολο του ελλαδικού
χώρου. Άρα ο κορµός του σχεδιασµού είναι τα Τοπικά Χωρικά
Σχέδια. Αυτά αντικαθιστούν τα πρώην Γενικά Πολεοδοµικά Σχέ-
δια. Καλύπτουν την έκταση ολόκληρου του δήµου. Η έγκρισή
τους θα γίνεται εφόσον ελεγχθεί η εναρµόνιση ή η συµβατότητά
τους µε τα περιφερειακά πλαίσια και τα αντίστοιχα σχέδια όµο-
ρων δήµων.

Το περιεχόµενο των Τοπικών Χωρικών Σχεδίων εφεξής περι-
λαµβάνει τον καθορισµό του προτύπου χωρικής ανάπτυξης και
οργάνωσης. Ουσιαστικά αντικαθιστούν τα πρώην Γενικά Πολεο-
δοµικά Σχέδια. 

Επιπρόσθετα στο τοπικό αυτό επίπεδο διαµορφώνονται οι
ισχυροί κανόνες για τον χωροταξικό σχεδιασµό, που περιλαµβά-
νει όλα τα στοιχεία των χρήσεων γης, των στοιχείων οικιστικής
και άλλης ανάπτυξης, καθώς και επιµέρους θέµατα, τα οποία δια-
µορφώνονται ως δεσµευτικά πλέον για τον κανονισµό αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Η διαδικασία έγκρισης παραµένει στο επίπεδο του Υπουρ-
γείου. Επαναλαµβάνω ότι η διάθεσή µας ήταν και είναι να ενισχυ-
θεί η αποκέντρωση, αλλά είναι συνταγµατική επιταγή, το κράτος
είναι υπεύθυνο. Άρα µεγιστοποιείται η αποκέντρωση µε τον το-
πικό δήµο να καταρτίζει το συγκεκριµένο τοπικό σχέδιο και ταυ-
τόχρονα διατηρούµε τη συνταγµατική επιταγή της έγκρισης και
της αποφασιστικής αρµοδιότητας του κράτους στο θέµα αυτό.

Ας µπούµε τώρα στα Ειδικά Χωρικά Σχέδια. Έχει γίνει µια συ-
ζήτηση, όπως ξέρετε, και για την προέγκριση και θέλω να σταθώ
αρκετά αναλυτικά στο σηµείο αυτό. 

Τα Ειδικά Χωρικά Σχέδια, όπως ξέρετε, είναι σχέδια τα οποία
γίνονται κατά παρέκκλιση κάποιων κανόνων. Άρα από τη φύση
τους πρέπει να ακολουθούν µια ειδική διαδικασία, προκειµένου
να αξιολογείται αν και εφόσον δύνανται να παρεκκλίνουν από
έναν κανόνα. 

Εποµένως η συχνή επίκληση των επενδυτών για τα Ειδικά Χω-
ρικά Σχέδια είναι εν µέρει δικαιολογηµένη, εν µέρει όµως είναι
και αδικαιολόγητη, γιατί συζητάµε για τα Ειδικά Χωρικά Σχέδια,
τα οποία προσπαθούν να επιλύσουν ένα µείζον πρόβληµα, το
οποίο επαναλαµβάνω για όσους έχουν αίσθηση των χωροταξι-
κών προβληµάτων θα πρέπει να έχουν και αίσθηση των τερά-
στιων ποσοστών εγκαταστάσεων βιοµηχανικών, τουριστικών,
παραγωγικών και ούτω καθεξής, τα οποία για δεκαετίες δεν µπο-
ρούσαν να αδειοδοτηθούν µέσα από µία κανονική διαδικασία και
τα οποία έχουν κληρονοµήσει τεράστια προβλήµατα στην πα-
τρίδα µας.

Συνεπώς εδώ καλείται ο νοµοθέτης να διαµορφώσει τους
όρους και τις προϋποθέσεις, κάτω από τις οποίες θα γίνει συµ-
βατή η δυνατότητα και η αναγκαιότητα επενδυτικών σχεδίων σε
όλους τους κλάδους και στην ανάγκη να παρεκκλίνουν από τις
αρχές του γενικού κανόνα ο οποίος ισχύει σε µία περιοχή. Αυτό
από µόνο του, από τη φύση του, δηλαδή, είναι µια ειδική διαδι-
κασία. Δεν µπορεί να είναι παρά µόνο µια ειδική διαδικασία, η
οποία πρέπει να διαµορφώνεται και αυτή υπό τους όρους κά-
ποιων κανόνων.

Άρα, για να τροποποιηθεί ένα υφιστάµενο τοπικό χωρικό ή µια
ΖΟΕ κ.λπ., χρειαζόµαστε µια απόφαση του κεντρικού συµβου-
λίου πολεοδοµικών θεµάτων, το οποίο µπορεί να γνωµοδοτήσει
επί της ουσίας για την παρέκκλιση αυτή. Αυτή η απόφαση χορη-
γείται προφανώς ύστερα από εισήγηση των υπηρεσιών που τεκ-
µηριώνουν την αναγκαιότητα της τροποποίησης, εν όψει του
ειδικού χαρακτήρα της επιδιωκόµενης ανάπτυξης, της επιχειρη-
µατικής, της παραγωγικής ανάπτυξης και ούτω καθεξής.

Ο µηχανισµός προέγκρισης -επαναλαµβάνω για πολλοστή
φορά, ακριβώς για να καταλάβουµε τι είναι αυτός ο µηχανισµός-
γίνεται σήµερα στις στρατηγικές επενδύσεις; Θέτω ξανά το ερώ-
τηµα. Ποια είναι η διαδικασία που γίνεται στις στρατηγικές επεν-
δύσεις στις οποίες διατηρείται το καθεστώς, έστω µε κάποιες
πιθανόν τροποποιήσεις που θα γίνουν στο µέλλον; 

Υποβάλλεται ένα σχέδιο στις στρατηγικές επενδύσεις. Αυτό
το σχέδιο έχει µια διαδικασία προέγκρισης και διαβούλευσης,
διότι εισάγεται µε έναν τρόπο, κατατίθεται από τον επενδυτή, οι

υπηρεσίες το εξετάζουν, διαπιστώνουν πιθανότατες τροποποι-
ήσεις πάνω στο προτεινόµενο σχέδιο ή, αν συνάδει και µέσα απ’
αυτή τη διαδικασία διαβούλευσης, περνάµε σε µια διαδικασία
κατά την οποία εγκρίνεται ή όχι η παρέκκλιση αυτή, την οποία
χρησιµοποιεί µέσα από τη διαδικασία των στρατηγικών επενδύ-
σεων. 

Το ίδιο ισχύει και για το ειδικό χωρικό. Αυτός είναι ο µηχανι-
σµός προέγκρισης. Ο µηχανισµός προέγκρισης δίνει τη δυνατό-
τητα να δηµιουργηθεί ασφάλεια στον επενδυτή, πως έχει τη
δυνατότητα να προχωρήσει ένα σχέδιο -σε επίπεδο προσχεδίου,
δηλαδή- µέσα από µια συγκεκριµένη διαδικασία. 

Αντίθετα, όπως και στις στρατηγικές επενδύσεις, αν δεν
υπήρχε κανένας µηχανισµός ανταπόκρισης στο πρώτο βήµα, στο
αν γίνεται ή δεν γίνεται κάτι, τότε η διαδικασία µπορεί να κατα-
λήξει σε µια απόφαση στο τέλος αυτής της διαδικασίας, θετική
ή αρνητική, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για το ρίσκο, για τις µελέ-
τες, για το κόστος. 

Άκουσα πάρα πολλά επιχειρήµατα, προσφυγές κ.λπ., τα οποία
γίνονται, όµως, στο τέλος µιας διαδικασίας. Εδώ, αντίθετα,
έχουµε το πράσινο φως από την πρώτη µέρα, αν είναι ή δεν είναι
εφικτό αυτό που προτείνεται. Αυτό δηµιουργεί ασφάλεια δικαίου,
αυτό δηµιουργεί και δικαιολογεί στη συνέχεια όλη τη διαδικασία
µέχρι την τελική έγκριση του συγκεκριµένου σχεδίου. 

Άρα δεν επανεισάγει τη γραφειοκρατία. Το αντίθετο. Προσπα-
θεί να δηµιουργήσει την πιο απλή γραφειοκρατική διαδικασία.
Σας διαβεβαιώ ότι θα είναι πολύ ελαφρό το σύστηµα. Άκουσα ότι
µπορεί να έχει µέχρι και το 60% των τελικών µελετών. Αυτά δεν
ισχύουν. Οι κανόνες που θα βγουν θα δικαιολογούν, επαναλαµ-
βάνω, την απλότητα αυτής της διαδικασίας και την ασφάλεια µε
την οποία από εκεί και πέρα ο επενδυτής θα ξέρει ότι µπορεί να
προχωρήσει σε µελέτες, αδειοδοτήσεις κ.ο.κ. µέχρι την τελική
αδειοδότηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώσατε, κύριε
Υπουργέ;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ολοκληρώνω σε δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

Υπάρχουν σηµεία κριτικής, θα απαντήσω σε δυο απ’ αυτά. Το
πρώτο είναι αν εφαρµόζεται και πόσο γρήγορα θα εφαρµοστεί
ο νόµος. Εµείς δεσµευόµαστε κατ’ αρχάς για τις προδιαγραφές
για τα τοπικά χωρικά και για νέες προδιαγραφές για τα ειδικά
χωρικά, ότι είναι εφικτό να δηµοσιοποιηθούν οι προδιαγραφές
άµεσα, τον Γενάρη του 2017, και θα επακολουθήσουν τον επό-
µενο µήνα οι προδιαγραφές για τα περιφερειακά και τις πολεο-
δοµικές µελέτες. 

Τον Μάρτη θα υπάρξουν δυο προεδρικά διατάγµατα για το πε-
ριεχόµενο της διαδικασίας έγκρισης και τροποποίησης σχεδίων.
Άρα η δέσµευσή µας είναι εντός τριµήνου να έχουµε εκδώσει τα
σχετικά προεδρικά που θα αφορούν την εφαρµοσιµότητα του
νόµου. 

Το δεύτερο σηµείο είναι αν υπάρχουν τα προαπαιτούµενα και
οι προϋποθέσεις για να γίνει ο σχεδιασµός. Υπενθυµίζω ότι προ-
απαιτούµενα είναι οι δασικοί χάρτες, οι παραλίες και άλλα ση-
µαντικά προαπαιτούµενα συν το Κτηµατολόγιο, που έχουµε πει
για το 20-20. 

Για τους δασικούς χάρτες, έχει αναρτηθεί το 50% και προβλέ-
πεται η κύρωσή τους µέχρι τον Νοέµβριο του 2017. Αναφερόµα-
στε σε δασικούς χάρτες που εκκρεµούν εδώ και χρόνια. Η
οριοθέτηση του αιγιαλού, που αποτελεί το άλλο µείζον θέµα, θα
οριστικοποιηθεί από τον Γενικό Γραµµατέα Δηµόσιας Περιου-
σίας µέχρι τον Δεκέµβρη του 2017.

Νοµίζω ότι από τη συζήτηση διαφαίνεται ότι, τουλάχιστον στην
προώθηση αυτών των νόµων, έχει γίνει η δουλειά υποδοµής.
Αναγνωρίζω ότι η εφαρµογή και η κατάρτιση όλων των τοπικών
σχεδίων είναι µια διαδικασία, για την οποία ρεαλιστικά πρέπει να
δούµε τον χρόνο που µπορούν να καταρτιστούν όλα τα τοπικά
σχέδια. 

Φυσικά, µέριµνα της πολιτείας είναι –και νοµίζω ότι υπάρχουν
αρκετές σκέψεις γι’ αυτό- να υπάρξουν οι αναγκαίοι πόροι, προ-
κειµένου οι δήµοι να προχωρήσουν σε µια πολύ µεγάλη τοµή που
πρέπει να γίνει, που είναι η κατάρτιση των τοπικών σχεδίων.

Σας ευχαριστώ.

3732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ο υποφαινόµενος Βουλευτής και Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.

Γεώργιος Βαρεµένος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο
εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο πρώτος από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-

σώπους, ο κ. Μανιάτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, παρακολούθησα µε πολλή προσοχή την άνεση

µε την οποία µας περιγράφατε τις θέσεις της Κυβέρνησης και
του Υπουργείου για το συζητούµενο νοµοσχέδιο. Με την ίδια
άνεση, όµως, επιτρέψτε µου να σας πω ότι µας περιγράψατε ένα
σύνολο αυταπατών περί τη χωροταξία. Το λέω αυτό σε έναν
Υπουργό που ξέρω ότι νοιάζεται για την ανάπτυξη. 

Εδώ, όµως, έρχεστε να χειριστείτε ένα θέµα για το οποίο φο-
βάµαι ότι δεν σας έχουν πληροφορήσει σωστά. Θα προσπαθήσω
στα λεπτά που µου αναλογούν, τα δώδεκα λεπτά, να σας περι-
γράψω γιατί οδηγείστε σε έναν απόλυτα αδιέξοδο δρόµο, που
στο τέλος του θα έχει µια ταµπέλα, η οποία θα βρίσκεται έξω από
τη χώρα, και θα λέει: «Απαγορεύονται οι επενδύσεις στην Ελ-
λάδα του κ. Τσίπρα».

Ξεκινώ, λοιπόν, λέγοντας ότι θα πρέπει πια, επιτέλους, να ξεφύ-
γουµε από αυτή την καταδίκη στην οποία οδηγείται η χώρα µετά
τις διάφορες «ζαριές» που ρίχνει ο κ. Τσίπρας σε βάρος της
χώρας. Σήµερα ο Πρωθυπουργός µιλά από το ίδιο ξενοδοχείο
στην Κρήτη, απ’ όπου απειλούσε τις αγορές ότι θα χορεύουν πεν-
τοζάλη. Δυστυχώς, τον χορό του Ζαλόγγου χορεύουν οι Έλληνες
πολίτες και όχι οι αγορές τον πεντοζάλη, οι οποίες κάνουν αυτό
που θέλουν, έχοντας ως πειθήνιο όργανό τους τον κ. Τσίπρα.

Επειδή ακριβώς ο κ. Τσίπρας έκανε τη µεγάλη χάρη στον κ.
Σόιµπλε και του χάρισε αυτό για το οποίο πάλευε όλα αυτά τα
χρόνια, να δηµιουργήσει το υπερταµείο της αποικιοκρατίας,
ώστε για τα επόµενα ενενήντα εννέα χρόνια ο δηµόσιος πλούτος
της χώρας να πωλείται µε πλειοψηφία των ξένων, εµείς ως Δη-
µοκρατική Συµπαράταξη για άλλη µια φορά δηλώνουµε ότι τον
νόµο αυτό θα τον αλλάξουµε. Θα είναι ο νόµος που θα αλλάξει
ώστε το εθνικό Κοινοβούλιο και η εκάστοτε ελληνική κυβέρνηση
να έχει το πάνω χέρι στον τρόπο µε τον οποίο αξιοποιείται η δη-
µόσια περιουσία. 

Έχουµε κατηγορήσει την Κυβέρνηση ότι είναι γιαλαντζί αρι-
στερή. Εδώ τώρα, όµως, αρχίζει να εµφανίζεται και ένα άλλο:
γιαλαντζί χωροτάκτες. Χωροτακτούν, κάνοντας ξεπατικωτούρα
το 90% του προηγούµενου νόµου, του ν.4269, και το υπόλοιπο
10%, που είναι καινούργιο, είναι η απόλυτη καταστροφή, όπως
θα πω αµέσως µετά, σε αυτό που προσπαθούν να αλλάξουν.

Κύριε Υπουργέ, αν θέλετε να προσθέσετε µια θετική νότα στο
έργο σας, αποσύρετε τον νόµο, φέρτε σηµειακές τροποποιήσεις
που χρειάζεται ο ν.4269 και τότε να δείτε ότι θα έχετε όλο το
εθνικό Κοινοβούλιο µαζί σας. 

Ξεκινώ µε την πρώτη παρατήρηση. Αγαπητές συναδέλφισσες
και αγαπητοί συνάδελφοι, εκτός από τις µεγάλες στρατηγικές
επενδύσεις που εγκρίνονται µε προεδρικά διατάγµατα –τα γνω-
στά ΕΣΧΑΣΕ και ΕΣΧΑΔΑ- που εµείς θεσµοθετήσαµε –και άρα,
υπό τον έλεγχο και την ασφάλεια δικαίου του Συµβουλίου της
Επικρατείας-, υπάρχει κάτι που, κατά τη γνώµη µου, είναι πολύ
σπουδαιότερο. Είναι το µικρό fast track.

Μιλάµε για τη δυνατότητα να προχωρούν µε γρήγορη διαδι-
κασία µικρές επενδύσεις των 2 εκατοµµυρίων, των 5 εκατοµµυ-
ρίων, των 7 εκατοµµυρίων ευρώ και να εγκρίνονται στο τέλος µε
την ίδια ασφάλεια δικαίου, όπως και οι στρατηγικές επενδύσεις,
δηλαδή µε προεδρικό διάταγµα.

Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά τα Ειδικά Χωρικά Σχέδια, σας
λέµε τώρα να βάλετε στο ενδιάµεσο την περίφηµη προέγκριση
που θα αποφασίζουν οι υπηρεσίες και τελικά ο Υπουργός. Ξέ-
ρετε, φαντάζοµαι, ότι τα Τοπικά Χωρικά Σχέδια, όπως είναι σή-
µερα, περνάνε από το Συµβούλιο της Επικρατείας. Άρα τι
φοβάστε για την ασφάλεια δικαίου; Για ποιον λόγο βάζετε µέσα

ένα ενδιάµεσο στάδιο, το οποίο µάλιστα θα εγκρίνετε δυο φορές
τον χρόνο –έξι µήνες θα περιµένουν οι επενδυτές- και αφού
πρώτα έχει βγει υπουργική απόφαση που θα λέει πώς θα εκδί-
δεται η προέγκριση και πώς θα υποβάλλονται οι προµελέτες, που
θα γίνουν µετά από κάποια χρόνια προεδρικό διάταγµα; 

Είµαι βέβαιος ότι δεν σας έχουν περιγράψει τι νάρκη βάζετε
στην αναπτυξιακή διαδικασία της χώρας και στο να µπορέσει
ένας επενδυτής να έχει ταχύτητα και ασφάλεια δικαίου, όταν
θέλει να επενδύσει σε αυτόν τον τόπο. Δείτε το και είµαι βέβαιος
ότι µε την εµπειρία που έχετε και ως καθηγητής Οικονοµικών και
ως τέως αρµόδιος για την ανάπτυξη, θα δείτε ότι πρέπει να αφαι-
ρεθεί αυτή η νάρκη. 

Η δεύτερη παρατήρηση αφορά τα Τοπικά Χωρικά Σχέδια. Αγα-
πητοί συνάδελφοι, ξέρετε ότι η Ελλάδα είχε επτά επίπεδα σχε-
διασµού και µε τον ν.4269 καταργήσαµε τουλάχιστον τα δύο.
Τώρα η Ελλάδα έχει πέντε επίπεδα σχεδιασµού. Οι άλλες χώρες
έχουν συνήθως τέσσερα επίπεδα. Μειώσαµε τη γραφειοκρατία.
Εδώ τώρα έρχεται και βάζει η Κυβέρνηση ένα επιπλέον στάδιο,
τα Τοπικά Χωρικά Σχέδια, τα παλιά Γενικά Πολεοδοµικά Σχέδια,
για να καταλαβαίνουν και οι συνάδελφοι που δεν έχουν εξειδί-
κευση στη χωροταξία. 

Τι λέτε, κύριε Υπουργέ; Ξέρετε τι λέτε µέσα στον νόµο που µας
καταθέσατε; Τα Τοπικά Χωρικά Σχέδια υποχρεωτικά θα γίνονται
σε επίπεδο καλλικρατικού δήµου, όχι καποδιστριακού. Δηλαδή,
εάν τώρα θέλει ένας κεντρικός δήµος, ο Δήµος Άργους, που έχει
άλλους επτά τέως καποδιστριακούς δήµους στην ίδια την ενό-
τητά του –ή εάν θέλει η Ρόδος, που είναι ένα τεράστιο νησί- να
προχωρήσει σε ένα πολεοδοµικό σχέδιο, σε ένα Τοπικό Χωρικό
Σχέδιο, πρέπει να κάνει για όλα τα χωριά όλου του δήµου και
απαγορεύεται το κεντρικό Άργος, η κεντρική Ρόδος, η κεντρική
πόλη, η Μυτιλήνη στη Λέσβο, να κάνουν το δικό της. 

Ποιος χωροτάκτης σάς το εισηγήθηκε αυτό και ποιος σάς είπε
ότι, αν ένα ορεινό χωριό, το τελευταίο χωριό ενός δήµου, δεν
έχει προχωρήσει τη µελέτη του, θα πρέπει, εξαιτίας αυτού του
ορεινού χωριού που απέχει πενήντα ή και εκατό χιλιόµετρα από
το κέντρο του δήµου, να καθυστερήσει η ανάπτυξη του υπόλοι-
που; 

Ένα δεύτερο λάθος τεράστιο είναι το εξής. Βάλτε τα Τοπικά
Χωρικά Σχέδια σε επίπεδο καποδιστριακού δήµου, προκειµένου
να µη σέρνεται όλη η διαδικασία µε ατελέσφορες χρονικές κα-
θυστερήσεις. 

Ένα άλλο µεγάλο θέµα επίσης που αφορά το Ηράκλειο, τον
Βόλο, τα Γιάννενα, την Πάτρα, την Αργολίδα και πολλές άλλες
περιοχές είναι το ζήτηµα των Ζωνών Οικιστικού Ελέγχου. Ακού-
στε, κάποτε, µε λανθασµένη διαδικασία θεσµοθετήθηκαν Ζώνες
Οικιστικού Ελέγχου. Οι Ζώνες Οικιστικού Ελέγχου είναι προ-
εδρικά διατάγµατα. Για να αλλάξουν, θέλουν ξανά προεδρικό
διάταγµα, θέλουν δηλαδή εφαρµογή ενός Τοπικού Χωρικού Σχε-
δίου. 

Ξέρετε τι κάνετε; Δεν έχετε βγάλει ακόµα τις προδιαγραφές
των Τοπικών Χωρικών Σχεδίων. Γιατί δεν τις έχετε βγάλει δυο
χρόνια τώρα; Εµείς γιατί προλάβαµε µέσα σε τρεις µήνες και
βγάλαµε τις προδιαγραφές για τα Ειδικά Χωρικά Σχέδια, που
είναι οι µικρές επενδύσεις; Ήδη, αυτή τη στιγµή είναι κατατεθει-
µένες πάνω από τριάντα µικροεπενδύσεις, που τις έχετε όµως
«παγώσει». Δεν έχετε εγκρίνει καµµία και περιµένουν. Είναι στο
«pipeline» και περιµένουν. 

Τις προδιαγραφές γιατί δεν τις βγάλατε για τα Τοπικά Χωρικά
Σχέδια; Τι σας δέσµευε –δεν αφορά κυρίως εσάς, κύριε Υπουργέ,
καθώς εσείς είστε πολύ λίγες εβδοµάδες Υπουργός, αλλά είστε
εκπρόσωπος µιας Κυβέρνησης και µιας ιδεοληψίας που διαπνέει
όλη την Κυβέρνηση, µιλώ για τους προηγούµενους από εσάς-, τι
σας εµπόδιζε να βγάλετε προδιαγραφές για τα Τοπικά Χωρικά
Σχέδια και επί δυο χρόνια κανένας δήµος δεν µπορεί να κάνει κα-
νενός είδους παρέµβαση, γιατί απλούστατα το Υπουργείο δεν έχει
βγάλει προδιαγραφές; 

Τι αδιανόητο! Για να εγκριθούν τα Τοπικά Χωρικά Σχέδια, µε
βάση αυτό που εισηγείται η Κυβέρνηση, τραβάµε µια αρµοδιό-
τητα που έχουν οι περιφέρειες από τα περιφερειακά συµβούλια
πολεοδοµίας και χωροταξίας και τα παίρνει όλα το κεντρικό κρά-
τος.
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Άκουσα και τον Αναπληρωτή Υπουργό σας και εσάς να µιλάτε
για αποκέντρωση. Μάλλον µιλάτε για το ακριβώς αντίθετο, για
υπερσυγκέντρωση στο κεντρικό κράτος όλων των αρµοδιοτήτων
περί τη χωροταξία και περί την πολεοδοµία. Οι υποστελεχωµένες
υπηρεσίες του Υπουργείου θα φορτωθούν και µε τη δουλειά που
µέχρι τώρα πρέπει να κάνουν οι περιφερειακές αποκεντρωµένες
διοικήσεις. Όλα αυτά χωρίς καν να υπάρχουν προδιαγραφές. 

Εσείς θεωρείτε ότι µε τέτοιες διαδικασίες προωθείτε την ανά-
πτυξη ή αντίθετα βάζετε ένα «απαγορεύεται»; 

Τρίτη διαδικασία, τρίτη παρατήρηση, αδιανόητη πρόβλεψη.
Υποχρεωτικά, λέει, εάν έχεις ανάγκη να αναθεωρήσεις κάποιες
χωροταξικές προβλέψεις, θα πρέπει να περιµένεις µια πενταετία
για να τις αναθεωρήσεις. 

Κύριε Υπουργέ, θυµάστε ότι πριν από λίγους µήνες –ήσασταν
και εσείς παρών- ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας, φόρεσε τα
καλά του και έκανε τα εγκαίνια του αγωγού TAP στη βόρεια Ελ-
λάδα, στη Θεσσαλονίκη. 

Είχα την τιµή να διαπραγµατευθώ, να κυρώσω στη Βουλή και
να αδειοδοτήσω περιβαλλοντικά τον TAP. Ξέρετε αυτά µέσα σε
πόσο χρονικό διάστηµα έγιναν; Έγιναν µέσα σε δύο χρόνια. Εάν
υπήρχε ο νόµος που τώρα µας εισηγείστε, ο TAP δεν θα µπο-
ρούσε να γίνει, διότι απλούστατα θα έπρεπε να περιµένουµε
πέντε χρόνια για να αλλάξουµε τις βασικές χωρικές ρυθµίσεις
της βόρειας Ελλάδας.

Αλλάξτε το. Αφήστε την παλιά πρόβλεψη ότι, όταν υπάρχει
τεκµηρίωση, τότε και πριν από την παρέλευση πενταετίας να
µπορεί, πάντα µέσω του Συµβουλίου της Επικρατείας, πάντα
µέσω προεδρικού διατάγµατος, να αναθεωρηθεί και το Ειδικό
Χωρικό Σχέδιο και το Τοπικό Χωρικό Σχέδιο.

Επόµενη παρατήρηση. Αδιανόητο! Εσείς, συναδέλφισσες και
συνάδελφοι, ξέρετε καµµιά χώρα που όταν έρθει κάποιος επεν-
δυτής και πει «εγώ θέλω να κάνω µια τουριστική µονάδα ή µια
βιοµηχανική µονάδα σε µια περιοχή» να του πει «δεν έχουµε σύ-
στηµα χρήσεων γης, µας συγχωρείτε»;

Η Ελλάδα που θέλει επενδύσεις, που θέλει επενδυτές, που πάµε
ταξίδια στις Βρυξέλλες, στη Νέα Υόρκη και λοιπά, σε θέλει, αλλά
δεν µπορεί να σου πει πού να κάνεις τι, γιατί το σύστηµα χρήσεων
γης, που εµείς είχαµε θεσµοθετήσει µε τον ν.4269/2014, το ακύ-
ρωσε η Κυβέρνηση, δύο χρόνια δεν έχει φέρει τίποτα και ακόµα
περιµένουµε κάτι που θα έρθει δεν ξέρουµε µετά από πόσους
µήνες και προς το παρόν εφαρµόζεται το προεδρικό διάταγµα του
1987.

Η Ελλάδα του 2016 λέει στον επενδυτή: «θα σε χωροθετήσω
ως προς τις χρήσεις γης, µε βάση όχι ό,τι είχαν αποφασίσει το
2014…» –ήταν κακοί αυτοί που το θεσµοθέτησαν τότε- «…αλλά
ό,τι είχα θεσµοθετήσει το 1987».

Κύριε Υπουργέ, ακόµα και τώρα αν υποβάλλετε προεδρικό
διάταγµα στο Συµβούλιο της Επικρατείας, θα σας «φάει» έξι
µήνες. Επί δύο, δυόµισι χρόνια η χώρα είναι χωρίς σύστηµα χρή-
σεων γης. Είµαι βέβαιος ότι το αντιλαµβάνεστε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
Τελευταία παρατήρηση: Καταργείτε το άρθρο 11 του ν.4269.

Αυτό είµαι απολύτως βέβαιος ότι δεν το κατάλαβε κανένας. Το
λέω πολύ απλά. Όλοι µας, όταν θελήσαµε να πάµε σε µια υπη-
ρεσία, για να δούµε πού µπορούµε να κάνουµε τι, για να απαν-
τήσει σε αυτή τη βασική ερώτηση η κάθε υπηρεσία µάς έλεγε: Η
πολεοδοµία, για παράδειγµα, έλεγε: περίµενε να ανοίξω τα συρ-
τάρια να βγάλω τους χάρτες. Τέλειωνες από εκεί. Σου έλεγε να
πας στο δασαρχείο. Άνοιγε τα συρτάρια τα δικά του και έβγαζε
άλλους χάρτες το δασαρχείο. Τελείωνες από εκεί. Πήγαινε τώρα
και στην αρχαιολογία, να σου πει η αρχαιολογία αν σου επιτρέ-
πει. Τελείωνες και από εκεί. Σου έλεγε να πας τώρα και στην Κτη-
µατική Υπηρεσία του Δηµοσίου, γιατί µε τον αιγιαλό δεν ξέρω τι
γίνεται. Και αφού τελείωνες, σου έλεγε, για να δω τώρα και το
γενικό πολεοδοµικό τι λέει. Ένας απίστευτος κυκεώνας αναπο-
τελεσµατικότητας και αναποφασιστικότητας.

Με το άρθρο 11 του ν.4269 το αλλάξαµε. Και τι κάναµε; Όλα
αυτά, που είναι οι λεγόµενες θεσµικές γραµµές, γενικό πολεο-
δοµικό, αιγιαλός, αρχαιολογία, δάση, υποχρεώσαµε να ενταχ-

θούν σε ένα γεωγραφικό σύστηµα πληροφοριών έτοιµο, όπου
πατώντας από το ποντίκι σου ένα πλήκτρο, σου λέει τη στιγµή
εκείνη στη θέση που έχεις κλικάρει εάν σου επιτρέπει η πολεο-
δοµία, εάν σου επιτρέπει η αρχαιολογία, εάν σου επιτρέπει ο αι-
γιαλός.

Το δοκιµάσαµε και εφαρµόστηκε στον Νοµό Κοζάνης. Το δο-
κιµάσαµε και εφαρµόστηκε στον Οργανισµό Ρυθµιστικού Αθή-
νας. Είναι έτοιµο. Γιατί το ακυρώνετε αυτό, κύριε Υπουργέ;
Θέλετε να ξαναγυρίσουν οι επενδυτές να ανοίγουν τα συρτάρια
και να τραβάνε τους χάρτες και ποτέ κανένας να µην µπορεί να
τους πει µε ασφάλεια δικαίου τι να κάνουν; 

Υπάρχει µια πολιτική διέξοδος σε όλα αυτά. Η µόνη υπηρεσία
που µπορείτε να προσφέρετε είναι να φύγετε! Η χώρα χρειάζεται
αλλαγή πολιτικής, αλλαγή συσχετισµών. Χρειάζεται µια άλλη κυ-
βέρνηση, µια κυβέρνηση µε εθνική συνεννόηση. Και η Δηµοκρα-
τική Συµπαράταξη, όπως σταθερά επιµένει από το 2012, θα
βοηθήσει σε µια κατεύθυνση, γιατί δεν µπορεί κανένας µόνος
του. Ούτε ο κ. Τσίπρας µπορεί µόνος του ούτε ο κ. Μητσοτάκης. 

Μόνο το σύνολο των φιλοευρωπαϊκών δυνάµεων της χώρας,
που πιστεύουν πραγµατικά ότι αυτός ο τόπος έχει µέλλον, µπο-
ρεί να δώσει απάντηση στα προβλήµατα της εθνικής οικονοµίας
και του ελληνικού λαού µέσα από µια εθνική συνεννόηση. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε τον κ.

Μανιάτη.
Τον λόγο έχει η κ. Καρακώστα.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Μετά τον πολύ ζεστό λόγο

του κ. Μανιάτη και την προτροπή του να φύγουµε, είναι αλήθεια
ότι πρέπει να δούµε τι κάνουµε αυτή τη στιγµή, τι λέει αυτός ο
νόµος και πού καταλήγουµε. 

Η Κυβέρνησή µας, λοιπόν, µετά από έναν χρόνο σκληρής δια-
πραγµάτευσης µε τους δανειστές, κατέληξε σε µια συµφωνία για
την τροποποίηση του ν.4269/2014 –παρά το γεγονός ότι πραγ-
µατικά θα θέλαµε να τον καταργήσουµε και να φτιάξουµε κά-
ποιον άλλον- µε το νέο σχέδιο νόµου που φέρνουµε σήµερα. 

Με αυτό, λοιπόν, το σχέδιο νόµου η Κυβέρνησή µας επιδιώκει
µια ισορροπία ανάµεσα στις ανάγκες, το κλίµα ανασφάλειας δι-
καίου των επενδύσεων και την προστασία του φυσικού και αν-
θρωπογενούς περιβάλλοντος. Ειδικά στα στοιχεία που χρήζουν
προστασίας προστίθεται το τοπίο, ο αιγιαλός, η παραλία, οι πο-
ταµοί, οι λίµνες, τα ρέµατα, οι ορεινοί όγκοι, καθώς προβλέπεται,
κύριε Μανιάτη, να καθορίζονται όλα αυτά εκ των προτέρων, δη-
λαδή να οριοθετούνται.

Οι προβλεπόµενες τροποποιήσεις σε όλα τα επίπεδα σχεδίων
αφορούν το πρώτο µέρος του ν.4269/2014. Το δεύτερο µέρος
του, που αφορούσε τις επιτρεπόµενες χρήσεις γης σε διάφορες
ζώνες, όπως κατοικία, καθώς και της περιοχής παραγωγικών και
επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων, καταργήθηκε ήδη από την Κυ-
βέρνησή µας, καθώς η κατάργηση αυτής της βαριάς µορφής των
χρήσεων γης αποτελούσε πρωταρχικό µέληµά µας. Σύντοµα θα
αντικατασταθεί µε ένα άλλο προεδρικό διάταγµα στη δική µας
λογική.

Συγκεκριµένα, το πρώτο µέρος, στο άρθρο 1 προσθέτει έν-
νοιες, όπως τον ορισµό της βιώσιµης ανάπτυξης. Με αυτόν τον
τρόπο ο ορισµός θέτει σε προτεραιότητα τον σκοπό του χωρικού
σχεδιασµού. Ισχυροποιεί τα χωρικά σχέδια έναντι των τοµεακών,
συγκροτεί τα επίπεδα σχεδιασµού σε µια πυραµίδα, στην κο-
ρυφή της οποίας βρίσκεται η εθνική χωρική στρατηγική, η οποία
εξακολουθεί να συντάσσεται µε ευθύνη και εποπτεία του ΥΠΕΝ,
υποβάλλεται στο υπουργικό συµβούλιο για έγκριση µετά από
γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου Χωροταξίας και ανακοινώνεται
στη Βουλή.

Εδώ υπάρχει µια υποχώρηση απέναντι στους θεσµούς, γιατί
πραγµατικά θα έπρεπε να γίνεται και αυτό ένας νόµος, αν σκε-
φτούµε ότι το Ρυθµιστικό της Αθήνας είναι νόµος και η Εθνική
Χωρική Στρατηγική δεν είναι. Περιµένουµε, λοιπόν, όταν κατα-
φέρουµε να βγούµε από την επιτροπεία, να αλλάξουµε αυτό το
σηµείο. 

Επίσης, είναι σηµαντικό να γνωρίζουµε ότι η Εθνική Χωρική
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Στρατηγική αποτελεί βασικό εργαλείο διαµόρφωσης της εθνικής
πολιτικής για τη βιώσιµη χωρική ανάπτυξη και τη βάση για τον
συντονισµό των χωροταξικών και περιφερειακών σχεδίων, των
επενδυτικών σχεδίων, όπως επίσης και των προγραµµάτων του
κράτους και της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Και θα δίνει, πρώτον, γενικές κατευθύνσεις χωρικής οργάνω-
σης, καθώς και της βιώσιµης ανάπτυξης υποενοτήτων του εθνι-
κού χώρου και πλούτου και, δεύτερον, κατευθύνσεις πολιτικής
γης και αξιοποιήσεις της δηµόσιας περιουσίας. 

Προωθεί ταυτόχρονα αυτός ο νόµος την επανασύσταση και
ισχυροποίηση του Εθνικού Συµβουλίου Χωροταξίας, που ο
ρόλος του θα είναι ο κοινωνικός διάλογος κι η διατύπωση γνώ-
µης κι όχι η διατύπωση της κυβερνητικής πολιτικής, καθώς προ-
τείνει την κατάργηση της εκτελεστικής επιτροπής µε πρόεδρο
τον Γενικό Γραµµατέα Χωροταξίας, που έτσι θα ήταν ένα όργανο
της κυβέρνησης, που θα υποκαθιστούσε το Εθνικό Συµβούλιο.
Επαναφέρει, επίσης, ως πρόεδρο του Συµβουλίου επιστήµονα
του χώρου µε εγνωσµένο κύρος. 

Στη συνέχεια κατά σειρά τοποθετούνται τα ακόλουθα επίπεδα
σχεδιασµού: Τα ειδικά χωροταξικά πλαίσια, τα οποία είναι τοµε-
ακά και προβλέπουν κατευθύνσεις ανά δήµο. Tα περιφερειακά
χωροταξικά πλαίσια εναρµονίζονται µε τις κατευθύνσεις των ει-
δικών χωροταξικών πλαισίων, αλλά ταυτόχρονα συντονίζουν,
εξειδικεύουν και συµπληρώνουν, µε αποτέλεσµα ο συντονιστικός
ρόλος τους να ενισχύεται.

Τα τοπικά χωροταξικά σχέδια, που αντικαθιστούν τα γενικά πο-
λεοδοµικά σχέδια, περιλαµβάνουν τον καθορισµό του προτύπου
χωρικής ανάπτυξης κι οργάνωσης σε επίπεδο δήµου, καθώς και
το σύνολο των χρήσεων γης κι όρων και περιορισµών δόµησης,
τα ειδικά χωρικά σχέδια, τα οποία κατά την εκπόνησή τους θα
πρέπει να λαµβάνουν υπ’ όψιν εκτός από την εθνική χωρική στρα-
τηγική τη δηµοσιονοµική και εθνική αναπτυξιακή στρατηγική
αλλά και ενωσιακές πολιτικές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Είναι σηµαντική η πρόβλεψη για την κατάρτιση προγραµµάτων
αστικής ανάπλασης ή και περιβαλλοντικής σηµασίας, καθώς και
αντιµετώπισης των συνεπειών από φυσικές καταστροφές. Επί-
σης, προβλέπεται η δυνατότητα τροποποίησης προϋφιστάµενων
τοπικών χωρικών σχεδίων και ΖΟΕ, καθώς και επιτρεπόµενες
χρήσεις γης κι ό,τι έχει προκύψει σε αµφισβήτηση. Και υπάρχει
και η πρόβλεψη των πολεοδοµικών σχεδίων, που αντικαθιστούν
τα ρυµοτοµικά, µε δεδοµένο ότι τα πολεοδοµικά έχουν πιο ολο-
κληρωµένο και ευρύ χαρακτήρα.

Σε όλα τα επίπεδα σχεδιασµού, επίσης, είναι σηµαντικό ως
χρόνος γνωµοδότησης των εµπλεκόµενων φορέων να ορίζεται
το δίµηνο, έτσι ώστε να µην παραµένουν τα σχέδια στα συρτά-
ρια. Προβάλλεται σε κάθε περίπτωση η προστασία του περιβάλ-
λοντος. 

Τέλος, στο πρώτο µέρος εισάγεται για πρώτη φορά η προαι-
ρετική διαδικασία προέγκρισης των ειδικών χωρικών παρεµβά-
σεων στην περιοχή, έτσι ώστε ο όποιος επενδυτής να ξέρει εκ
των προτέρων τις χρήσεις και παρεµβάσεις, καθώς και τους
όρους και τις προϋποθέσεις, όπως επίσης, και τις απαγορεύσεις.
Με αυτόν τον τρόπο προστατεύεται ταυτόχρονα ο πολίτης, ο
επενδυτής, το περιβάλλον αλλά και η δίκαιη ορθή ανάπτυξη στη
χώρα. 

Ελπίζουµε βήµα-βήµα µε τη θεσµοθέτηση διαδικασίας ευρύ-
τερου διαλόγου µε την κοινωνία και έχοντας στο άµεσο µέλλον
το Κτηµατολόγιο και τους δασικούς χάρτες, να αποφύγουµε να
καθορίζουν τον σχεδιασµό οι αγορές αλλά η πολιτεία και το κρά-
τος. Να αποφύγουµε την υπερσυγκέντρωση, να αναπτύξουµε
σωστά την περιφέρεια, όχι όπως γινόταν µέχρι σήµερα αποσπα-
σµατικά και µόνο µε οικονοµικά κριτήρια, αλλά µε υψηλό ενδια-
φέρον για το περιβαλλοντικό αποτύπωµα και την ανάπτυξη της
κοινωνικής και πολιτιστικής παροχής, έτσι ώστε η καθηµερινή
ζωή των ανθρώπων της περιφέρειας να είναι ολόκληρη κι ενδια-
φέρουσα, έτσι ώστε οι κάτοικοι της περιφέρειας να θέλουν να
παραµείνουν στον τόπο τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Μην ξεχάσουµε ότι η ανάπτυξη των πόλεων και των οικισµών
έγινε µε ιδιωτικές κατατµήσεις και σχεδιασµούς και, βεβαίως, µε
ανοικοδόµηση αυθαιρέτων, χωρίς βεβαίως την ευθύνη των πολι-
τών, µιας και δεν υπήρχε σχεδιασµός από το κράτος. Χρειαζό-
µαστε -εν συντοµία- ένα κράτος που σχεδιάζει, καθορίζει τις
δυνατότητες της χώρας µας µε βάση την κλίµακα που έχει αυτή
η χώρα.

Είναι αλήθεια ότι πρέπει να µείνουµε πάρα πολλά χρόνια, γιατί
οι σχεδιασµοί αυτοί κι η απόδοσή τους θέλουν χρόνο. Και για να
γίνουν σωστά και να µην ξαναβλέπουµε κλειστές παραλίες, οι-
κοδοµές στα ρέµατα, µη ανάπτυξη στους ορεινούς όγκους,
νησιά µε µεγάλη τουριστική ανάπτυξη και νησιά χωρίς τουριστική
ανάπτυξη, γεωργική γη, στην οποία βάζουµε φωτοβολταϊκά κι
όλα αυτά τα κακά, τα οποία βλέπουµε µέχρι σήµερα, είναι αλή-
θεια ότι η Κυβέρνηση η δική µας πρέπει να µείνει πάρα πολλά
χρόνια ακόµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και µε την κ. Καρα-

κώστα ολοκληρώθηκε ο κατάλογος για σήµερα των οµιλητών.
Ξεκινάµε µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, µε πρώ-

τον τον κ. Ηλιόπουλο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Χρυσής
Αυγής. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είπε η προηγούµενη οµιλήτρια ότι πρέπει η Κυβέρνηση του

ΣΥΡΙΖΑ να παραµείνει πολλά χρόνια στην Κυβέρνηση. Απλά, αν
παραµείνει λίγο ακόµα, όχι πάρα πολλά χρόνια, λίγο ακόµα αν
παραµείνει αυτή η άθλια Κυβέρνηση στην εξουσία, σίγουρα σε
λίγο δεν θα υπάρχει καν Ελλάδα για να κυβερνάει, τα έχει κατα-
στρέψει όλα.

Η µόνη προεκλογική δέσµευση, που έχει κρατήσει ο ανεκδιή-
γητος Τσίπρας και ο συνέταιρός του κ. Καµµένος, είναι αυτή που
έλεγε ο ένας ότι θα ανοίξει τα σύνορα και θα φέρει και τους συγ-
γενείς των προσφύγων –τους προσκαλούσε και γι’ αυτό έχουµε
γεµίσει- και ο άλλος, ο Καµµένος, ότι θα γεµίσει την Ευρώπη τζι-
χαντιστές. Κάνει κάτι τέτοιες δηλώσεις κατά καιρούς.

Αλήθεια, εσείς οι Δεξιοί και Αριστεροί, όλοι εδώ µέσα, που ψη-
φίζετε για τζαµιά, για όλους αυτούς τους νόµους υπέρ των προ-
σφύγων, των προσφυγόπουλων, έτσι όπως τα ονοµάζετε, όλα
αυτά, ο κλαυθµός και ο οδυρµός που πέφτει εδώ σε αυτή την Αί-
θουσα κάθε φορά που συζητάµε για τους λαθροµετανάστες, κοι-
µάστε ήσυχοι τα βράδια; Κάτι τέτοια βράδια σαν το χθεσινό, που
η Ευρώπη πνίγεται στο αίµα, που σκοτώνονται αθώοι άνθρωποι,
οι οποίοι έχουν πάει να κάνουν τις αγορές τους, τα ψώνια τους,
να διασκεδάσουν, να κάνει ο καθένας ό,τι θέλει τέλος πάντων,
ήσυχος και νοµίζοντας ότι είναι ασφαλής µέσα στην πατρίδα του,
κοιµάστε ήσυχοι; Νιώθετε πάρα πολύ ωραία όλοι εσείς, που τους
καλοδέχεστε εδώ, που έχετε ανοίξει τα σύνορα! Χθες κοιµηθή-
κατε το βράδυ!

Βέβαια, οι ευθύνες σας δεν µένουν µόνο στα σύνορα της πα-
τρίδας µας. Οι ευθύνες σας έχουν περάσει τα ελληνικά σύνορα,
έχουν εξαπλωθεί σε ολόκληρη την Ευρώπη, γιατί από όλους αυ-
τούς, που εισβάλλουν στην πατρίδα µας, κάποιοι ξεφεύγουν και
στη συνέχει γεµίζουν την Ευρώπη µε αίµα και µε µίσος µουσουλ-
µανικό. Χτυπούν τα εθνικά και τα χριστιανικά σύµβολα σε ολό-
κληρη την Ευρώπη. Μια ήπειρος, η οποία χαρακτηριζόταν από
ασφάλεια, χαρακτηριζόταν από τον πολιτισµό της, σήµερα είναι
µια ήπειρος η οποία έχει µετασχηµατιστεί σε ήπειρο της αβεβαι-
ότητας, της ανασφάλειας και του µουσουλµανικού µίσους.

Προχθές είχαµε άλλο ένα περιστατικό µε έναν Αφγανό, που
σκότωσε πάλι στη Γερµανία, κατά σύµπτωση, µια νεαρή κοπέλα.
Ο υπάνθρωπος αυτός -γιατί υπάνθρωπος είσαι όταν χτυπάς, βιά-
ζεις και σκοτώνεις µε αυτόν τον τρόπο έναν συνάνθρωπό σου,
δεν είσαι άνθρωπος σαφώς, όσο και αν παρεξηγείστε, δεν ανή-
κεις στο ανθρώπινο είδος- είχε περάσει από την Ελλάδα, είχε
κάνει µια στάση στις φυλακές της πατρίδας µας. Με τον νόµο –
γιατί τσακώνεστε- του Αθανασίου είχε δικαστεί σαν ανήλικος και
µε τον νόµο Παρασκευόπουλου, γιατί έχετε και οι δύο -και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία- ευθύνη, είχε αφεθεί ελεύθερος, για
να συνεχίσει το εγκληµατικό έργο του στην Ευρώπη. Ό,τι δεν κα-
τάφερε, ευτυχώς, στην Ελλάδα, το συνέχισε στην Ευρώπη.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, άνοιξε τα σύνορα. Η Νέα Δηµοκρατία κό-
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πτεται συνέχεια µήπως οι λαθροµετανάστες δεν περνάνε καλά.
Ψηφίζει η Νέα Δηµοκρατία τα τζαµιά, έχει πάρα πολύ µεγάλες
ευαισθησίες. Όταν ήταν στην κυβέρνηση, θυµόµαστε κάποιον
άλλον ανεκδιήγητο, τον Δένδια, να ποζάρει µπροστά στα κλιµα-
τιστικά και να λέει ότι εµείς τους έχουµε εδώ στα όπα-όπα, τους
έχουµε µε τα κλιµατιστικά, µε την ψύξη και τη θέρµανση, όπως
είχε αναφέρει χαρακτηριστικά. Βέβαια, µου έρχεται στο µυαλό
ότι τελικά η µόνη σας διαφορά είναι η µάρκα των κλιµατιστικών,
ότι µάλλον µε την επόµενη κυβέρνηση τα κλιµατιστικά θα είναι
της «SIEMENS»! Καµµία άλλη διαφορά δεν έχετε. Όλα τα άλλα
τα ψηφίζετε µαζί.

Αφού γινόντουσαν όλα αυτά τα τραγικά στην Ευρώπη, το
µακρύ χέρι τού παγκόσµιου συστήµατος, της παγκόσµιας διακυ-
βέρνησης στην Ελλάδα, αυτούς που τους χαρακτηρίζετε «γνω-
στούς-αγνώστους», «κουκουλοφόρους», «νεαρούς», που τους
χαϊδεύετε όλα αυτά τα χρόνια, είπαν να κάνουν και αυτοί λίγη
επαναστατική γυµναστική!

Θα ήθελα, σας παρακαλώ, να καταθέσω στα Πρακτικά κάποιες
φωτογραφίες και να τις δείξουµε λίγο εδώ. Βλέπετε εδώ πάρα
πολύ ωραίες φωτογραφίες. Δεν είναι εµπόλεµη ζώνη, δεν είναι
το Χαλέπι, δεν είναι τα πούλµαν από το Χαλέπι, είναι τα τρόλεϊ
που καίνε τα συντρόφια σας!

Ευχαριστώ πολύ. Αυτά είναι για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Ηλιόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά συµβαίνουν εδώ στην ωραία µας Ελλάδα. 
Στην Τουρκία υπήρξε ένα γεγονός, σχετικά µε το οποίο τις

επόµενες ώρες, ηµέρες, ίσως εβδοµάδες διαλευκανθεί ποιος
κρύβεται πίσω από αυτή τη δολοφονία. Γι’ αυτό σκοτώθηκε κιό-
λας –δολοφονήθηκε µάλλον- και ο δράστης, για να καθυστερήσει
λίγο η αποκάλυψη τού ποιος κρυβόταν από πίσω. Θα το µάθουµε
πάρα πολύ σύντοµα. Ελπίζω να µην το µάθουµε µε άσχηµο
τρόπο.

Θα ήθελα να διαβάσω την ανακοίνωσή µας για το χθεσινό συµ-
βάν, το οποίο έγινε στην Τουρκία, γιατί κανένα κανάλι, βέβαια,
δεν προβάλλει τις ανακοινώσεις µας: «Η Χρυσή Αυγή εκφράζει
τα θερµά της συλλυπητήρια προς την οµόδοξη Ρωσία για την
απώλεια του πρέσβη Αντρέι Καρλόφ. Το ισλαµικό παρακράτος
του Ερντογάν είναι ο φυσικός και ηθικός αυτουργός αυτού του
εγκλήµατος και αποτελεί µείζονα κίνδυνο για την ασφάλεια και
την ειρήνη στην Ανατολική Μεσόγειο και τη Μέση Ανατολή».

Τόσο απλά είναι τα πράγµατα. Κανείς, βέβαια, δεν έχει το θάρ-
ρος να τα πει. Η Χρυσή Αυγή είναι η µόνη που µπορεί να λέει τα
πράγµατα µε το όνοµά τους και ελπίζουµε, ξαναλέω, το τι έγινε
χθες να µην το µάθουµε µε άσχηµο τρόπο.

Κλείνω µε µια πάρα πολύ ευχάριστη είδηση. Σήµερα δεν βγή-
καν τα «ΝΕΑ». Την Κυριακή µπορεί να µην βγει το «ΒΗΜΑ». Αυτές
είναι πάρα πολύ ευχάριστες ειδήσεις για το παρακράτος των εκ-
δοτών, που λυµαίνεται όλα αυτά τα χρόνια την πατρίδα µας. Ευ-
χόµαστε και οι υπόλοιπες παρακρατικές δυνάµεις, οι οποίες
στήριζαν όλα αυτά τα χρόνια τις εξουσίες, οι οποίες έχουν κατα-
στρέψει την πατρίδα µας, σιγά-σιγά να φεύγουν, να µας αδει-
άζουν τη γωνιά, γιατί σιγά-σιγά θα ανατείλει η χρυσή αυγή του
Ελληνισµού. Ούτε τους έχουµε ανάγκη. Προσφέρουν αντεθνικό
έργο και καλά θα κάνουν να πάνε σπίτια τους για την ώρα και
στη συνέχεια στη φυλακή, εκεί που ανήκουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ηλιόπουλο.
Τώρα κανονικά θα ακολουθούσε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Υπάρχει ένα ζήτηµα µε τους Κοινοβουλευτι-
κούς Εκπροσώπους. Έχουµε τελειώσει µε τους οµιλητές. Ο κ.
Ξυδάκης ήταν ο επόµενος, για να εξηγούµαστε και να ενηµερω-
θεί και το Σώµα. Έχει κάπου µια επείγουσα δουλειά. Ακολουθεί
ο κ. Κεφαλογιάννης, ο οποίος και αυτός ζήτησε, λόγω µιας επεί-
γουσας ξαφνικής δουλειάς που του έτυχε, να καθυστερήσει λίγο.
Με βάση τη λίστα, ο επόµενος ήταν ο κ. Καραθανασόπουλος,
µετά ο κ. Δανέλλης και ο κ. Παπαχριστόπουλος.

Κύριε Παπαχριστόπουλε, θέλετε να µιλήσετε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε λίγο, να διευ-

κολύνετε κι εσείς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Δεν θα αποφύγω τον πειρασµό να πω ότι χαλαρώνουµε λίγο

τις γιορτινές µέρες, ενώ οι υποχρεώσεις µας συνεχίζονται και
σήµερα και αύριο. Ευγενικό σχόλιο είναι, για Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους.

Εγώ θέλω να δω αυτό το προτεινόµενο νοµοσχέδιο µέσα από
µια άλλη σκοπιά. Πριν από πολλά χρόνια πήγα για πρώτη φορά
στην Ολλανδία και συγκεκριµένα στο Άµστερνταµ για ένα ιατρικό
συνέδριο. Ανέβηκα από το τον κεντρικό σταθµό για να πάω στη
Λάιτσερ Πλέι και νόµιζα ότι ζω σε ένα παραµύθι.

Δεν κάνω διαφήµιση του Άµστερνταµ, άλλο θέλω να πω.
Έβλεπα παλιά κτήρια, διατηρηµένα, κτήρια που αργότερα έµαθα
ότι είναι τετρακοσίων-πεντακοσίων χρόνων, τα κανάλια, κάτι σαν
Βενετία κ.λπ. και νόµιζα ότι ζω σε παραµύθι. Ειλικρινά σας το
λέω. Μου είχε κάνει φοβερή εντύπωση πώς αυτή η πόλη είχε δια-
τηρηθεί σχεδόν αυτούσια και ακέραια, όπως την είχαν κτίσει κά-
ποιοι πριν από εκατοντάδες χρόνια, δεν µιλάω για δεκάδες.

Είχα την απορία. Λέω: «Καλά, ρε παιδιά, καινούργια κτήρια δεν
υπάρχουν;». Υπάρχουν, µου λένε, είναι έξω από τη ζώνη του Άµ-
στερνταµ, το Ντίµεν και άλλες περιοχές, τα οποία τα είδα αργό-
τερα, µεγαθήρια, πολυκατοικίες κ.λπ.. Δεν είχε µπερδευτεί,
όµως, τα παλιό, το παραδοσιακό, που αναδεικνύει τουριστικά και
οικονοµικά µια χώρα, µε το καινούργιο.

Θέλω ακόµα να αναφερθώ σε δύο παραδείγµατα, όπου η λαί-
λαπα του κέρδους και της αγοράς δεν επηρέασε ή, τουλάχιστον,
σε πολύ µικρό βαθµό, επηρέασε.

Είναι µερικά σηµεία στη χώρα µας, όπως είναι η Μύκονος για
παράδειγµα, που η πολεοδοµία -προς τιµήν της, τηρουµένων των
αναλογιών- κράτησε µια στάση πολύ σωστή, θα έλεγα πολύ θε-
τική και έτσι αυτό το νησί κράτησε τον παραδοσιακό του χαρα-
κτήρα και έγινε σηµείο αναφοράς και έλξης σχεδόν όλου του
πλανήτη. Κάτι αντίστοιχο γίνεται στη Σαντορίνη και σε άλλα
νησιά και όχι µόνο, καθώς είναι και τρία-τέσσερα µέρη στην πα-
ραδοσιακή, στη µεσογειακή ας πούµε, στην ενδοχώρα, που
πραγµατικά διατήρησαν τον χαρακτήρα τους. Είναι σηµεία ανα-
φοράς, δηλαδή όλοι ξέρουµε για τα χωριά του Πηλίου, για το
Μέτσοβο και άλλα πολλά, που δεν θέλω να τα αναφέρω.

Συµπέρασµα: Έχει σηµασία, εποµένως, η επιλογή που κάνει η
όποια εξουσία σε αυτό το µεγάλο θέµα. Και έχουµε, δυστυχώς -
θέλω να είµαι ειλικρινής- το παράδειγµα της Αθήνας. Δεν είναι
ό,τι καλύτερο. Όσοι έχουµε επισκεφθεί πρωτεύουσες σε όλο τον
πλανήτη, βλέπουµε απίστευτα πράγµατα: Πολυκατοικίες χτισµέ-
νες η µία δίπλα στην άλλη, τα παλιά σπίτια εξαφανίστηκαν. Θυ-
µάστε τι έγινε εκείνη τη δεκαετία, λίγο µετά την κατοχή και
αργότερα. Πραγµατικά, µε ελάχιστες εξαιρέσεις, η Αθήνα αυτή
τη στιγµή δεν είναι παράδειγµα προς µίµηση, λυπάµαι που το
λέω, παρ’ ότι γίνονται τροµερές προσπάθειες, όπως στην Ακρό-
πολη, στο Γκάζι και σε άλλα σηµεία. 

Έρχεται, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο. Εγώ είµαι γιατρός, δεν
είµαι πολεοδόµος και δεν µου αρέσει να χώνω τη µούρη µου εκεί
που δεν µε σπέρνουν! Δεν µπορώ να ξέρω λεπτοµέρειες που
ξέρει ο κ. Μανιάτης, πολλές από τις προτάσεις του οποίου είδα
θετικά και θα έλεγα να τις ακούσουµε. Με µια διαφορά: Η βιολο-
γία παραδέχεται την παρθενογένεση. Αν έγιναν εγκλήµατα, έγι-
ναν από κάποιους άλλους, όχι από αυτήν εδώ την Κυβέρνηση
που είναι στην εξουσία, δηλαδή στη διακυβέρνηση, δύο χρόνια,
γιατί την εξουσία δεν πιστεύω ότι την έχει ακόµα. Και όταν ακούω
τρελά πράγµατα, κριτική κ.λπ., λέω «σιγά ρε παιδιά, που είστε
τόσο καιρό;». Γιατί η µεν παρθενογένεση είναι υπαρκτό πράγµα
στη βιολογία αλλά είναι σπάνιο. Εδώ τείνει να γίνει καθηµερινό-
τητα. Ακούω σκληρή κριτική από το πρωί έως το βράδυ. Έλεος! 

Πείτε µας πρώτα τι δεν κάνατε και φθάσαµε εδώ που φθά-
σαµε. Πώς έγινε η Αθήνα αυτό το πράγµα που βλέπουµε όλοι;
Να έχει συνολικά ένα πάρκο στο Πεδίον του Άρεως και άλλο ένα
στο Σύνταγµα. Τι είναι αυτό το πράγµα; Όποιος έχει πάει στην
Κοπεγχάγη, θα δει ότι σε κάθε διακόσια µέτρα υπάρχει ένα
πάρκο. Λες «τι έγινε ρε παιδιά»; Ολόκληρη η Αθήνα, όπου ζει ο
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µισός πληθυσµός της χώρας; Αφήστε την αστυφιλία, ο τρόπος
δηλαδή που η περιφέρεια αγνοήθηκε. Δεν θέλω να πω περισσό-
τερα, γιατί δεν είµαι ειδικός. 

Σταµατάω, όµως, στη δέσµευση που έχει κάνει ο σηµερινός
Υπουργός για τα εξής τρία: 

Πρώτον, επιτέλους, αυτό το Κτηµατολόγιο, που τόσο πολύ
έχει ταλαιπωρηθεί -και δεν το έχουµε δει- δεσµεύεται -και µου
αρέσει που δεν λέει «γρήγορες δεσµεύσεις»- ότι µέχρι το 2020
θα είναι έτοιµο, θα έχει ολοκληρωθεί. Ξέρετε πολύ καλά ότι απο-
τρέπει τους επενδυτές. Όλες οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
έχουν κτηµατολόγιο. Είµαστε η µοναδική εξαίρεση και κάποιοι
κυβερνούσαν τότε. Αγαπητοί συνάδελφοι, χαµηλοί τόνοι και αυ-
τοκριτική! Προτάσεις, ναι. Εγώ άκουσα τον κ. Μανιάτη µε πολύ
σεβασµό και νοµίζω ότι µερικές από τις προτάσεις του θα τις
ακούσει ο Υπουργός. 

Δεύτερον, κάτι που χάρηκα, επίσης, είναι οι δασικοί χάρτες.
Σε ποσοστό 50% η κύρωσή τους µέχρι τον Νοέµβριο του 2017.
Είναι µια δέσµευση και θα τον κρίνουµε τον Υπουργό αν την
πραγµατοποιήσει. Δεν χρειάζεται να πω τι γίνεται στα δάση και
το τι έγινε. Μια βόλτα θα κάνετε και θα καταλάβετε γιατί µιλάµε. 

Τρίτον, κάτι που για µένα είναι πολύ σηµαντικό, γιατί τυχαίνει
το σπίτι µου να είναι σε παραλία: Επιτέλους, αυτό το πράγµα που
έγινε µε τον αιγιαλό, όπου δεν υπάρχει πρόσβαση για τους
απλούς πολίτες, να το δούµε να αλλάζει. Να δούµε κάτι, επιτέ-
λους, να γίνεται. Ξέρετε ότι σε αυτόν τον χώρο παίζονται δισε-
κατοµµύρια. 

Τελειώνοντας θέλω να πω το εξής: το σύνταγµα της αγοράς,
αυτό το σύνταγµα που κάποιοι το έχουν σαν εικόνισµα και το
έχουν θεοποιήσει -όλα για το κέρδος!- να δώσει τη θέση του στο
σύνταγµα των κοινωνιών. Και το πρώτο πράγµα είναι η οικολο-
γική συνείδηση γι’ αυτές τις κοινωνίες. Πού οδήγησε αυτό το
σύνταγµα, θα γίνω κουραστικός και θα το λέω.

Αυτό είναι το σύνταγµα της αγοράς, λοιπόν. Μία εταιρεία αξιο-
λόγησης µπορεί να τινάξει µια τράπεζα και µια χώρα µέσα σε ένα
βράδυ. Είναι το ίδιο σύνταγµα που έκανε ογδόντα δύο µεγιστά-
νες να έχουν περιουσιακά στοιχεία όσο τα τριάµισι φτωχότερα
δισεκατοµµύρια του πλανήτη. Το ίδιο σύνταγµα που έκανε την
ελίτ να µη διαχειρίζεται 75 τρισεκατοµµύρια, που είναι το πραγ-
µατικό ΑΕΠ, αλλά πάνω από 920 και όταν σκάει η φούσκα, να
σκάει στις κοινωνίες. Αυτό πρέπει να τελειώσει. Και πιστεύω ότι
είναι σε αυτή τη σωστή κατεύθυνση το προτεινόµενο νοµοσχέ-
διο. Και σας τα λέει αυτά ένας άνθρωπος που δεν έχει σχέση
ούτε µε µηχανικούς ούτε µε χωροταξίες ούτε µε τίποτα, γιατί
ήµουν τριάντα επτά χρόνια γιατρός. 

Θέλω να πιστεύω ότι είναι ένα ξεκίνηµα θετικό, που θα λει-
τουργήσει οικονοµικά για τη χώρα µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Παπαχριστόπουλο.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας κ. Κεφαλογιάννης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου, εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Νέας Δηµοκρατίας, να εκφράσω τη θλίψη και τον αποτροπιασµό
µας για τις χθεσινές επιθέσεις στο Βερολίνο και στη Ζυρίχη και,
βεβαίως, για τη στυγνή δολοφονία του Ρώσου πρέσβη στην
Τουρκία, καθώς βεβαίως και για τα γεγονότα τα οποία λαµβά-
νουν χώρα τις τελευταίες µέρες στο Χαλέπι της Συρίας, όπου
άµαχοι σφάζονται από όλες τις πλευρές. 

Τα γεγονότα αυτά, δυστυχώς, υπογραµµίζουν µε τον πλέον
τραγικό τρόπο τις µεγάλες απειλές και προκλήσεις µιας εξαιρε-
τικά δύσκολης και απρόβλεπτης εποχής. Υπενθυµίζουν ακόµα
ότι η πάταξη της τροµοκρατίας και των τροµοκρατών είναι µία
συλλογική υπόθεση που πρέπει να αποτελεί προτεραιότητα όλων
των ευρωπαϊκών κρατών. Και είναι υποχρέωσή µας ως χώρα να
συµβάλουµε µε όλες µας τις δυνάµεις προς αυτή την κατεύ-
θυνση. Οφείλουµε µε σοβαρότητα και αποφασιστικότητα να δια-
φυλάξουµε τις αρχές και τις αξίες της Ευρώπης, οι οποίες είναι
η ασφάλεια και η ελευθερία.

Όσον αφορά δε τα δικά µας, δυστυχώς, η χθεσινή νύχτα
υπήρξε µια νύχτα φόβου για κάποιους συµπολίτες µας, για ερ-

γαζόµενους, για φοιτητές, για γονείς, που είχαν την ατυχία, το
θάρρος ή, αν θέλετε, και το θράσος, όπως αποδεικνύεται, να επι-
λέγουν να µετακινηθούν µε το τρόλεϊ γύρω από το γνωστό –θα
µου επιτρέψετε τον όρο- «γαλατικό χωριό», που έχει γίνει, πλέον,
η περιοχή των Εξαρχείων. 

Δυστυχώς αποδεικνύεται για µια ακόµη φορά ότι η ασφάλεια
και η ελευθερία των πολιτών να µετακινούνται µε τα µέσα µαζι-
κής µεταφοράς αποτελεί για τους κατοίκους αυτής της πόλης -
και όχι µόνο- το ζητούµενο ακόµη και σήµερα, που έρχεται το
2017. Κάθε µέρα έχουµε, βεβαίως, και παρόµοια περιστατικά.
Επιθέσεις κατά της Αστυνοµίας στα Εξάρχεια, κατά του Υπουρ-
γείου Εµπορίου στην Κάνιγγος, κατά του σταθµού ηλεκτρικού
στο ΚΑΤ. 

Πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, να
πείτε ευθέως στους Έλληνες συµπολίτες µας ότι δεν θέλετε ή
δεν µπορείτε να σταµατήσετε αυτό το χάος. Και, πραγµατικά,
αναρωτιέµαι τι άλλο πρέπει να συµβεί, προκειµένου να αντιδρά-
σετε. Δηλαδή, πρέπει να καεί όλος ο στόλος των λεωφορείων;
Θα πρέπει να σταµατήσουν οι πολίτες να µετακινούνται µαζικά
µε τα µέσα µεταφοράς; Διότι σε αυτό το επίπεδο µιζέριας και
απαξίωσης η Κυβέρνηση έχει οδηγήσει τον ελληνικό λαό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πολιτικό προσωπικό αυτής
εδώ της χώρας γνωρίζει πάρα πολύ καλά, εδώ και πάρα πολλά
χρόνια, ότι ο χωροταξικός σχεδιασµός αποτελεί τη βάση για
κάθε αναπτυξιακή στρατηγική. Από τον τελευταίο ιεραρχικά δι-
οικητικό υπάλληλο, µέχρι τον καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργό, όλοι
αντιλαµβανόµαστε ότι ένας ορθολογικός χωρικός σχεδιασµός
είναι, ουσιαστικά, το κλειδί για την προσέλκυση και κυρίως για
την υλοποίηση των επενδύσεων. 

Θα µου επιτρέψετε να κάνω µια παρένθεση, εδώ πέρα. Διά-
βαζα χθες την εκτέλεση του προϋπολογισµού και η Κυβέρνηση
δεν έχει προχωρήσει στην υλοποίηση µεγάλου µέρους του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, για την ακρίβεια, ένα δισε-
κατοµµύριο ευρώ λιγότερα από τα προβλεπόµενα. Και, αγαπητοί
συνάδελφοι, ξέρετε τι σηµαίνει αυτό. Ότι το ένα δισεκατοµµύριο
επενδύσεων που αφορούν ευρωπαϊκά κονδύλια, µε το οποίο θα
έπρεπε να υλοποιούνται επενδύσεις, δίνοντας βεβαίως ώθηση
στην οικονοµία και στην απασχόληση, στην ουσία δεν αξιοποι-
ούνται. 

Και, δυστυχώς, δεν πρόκειται µόνο για µια ανικανότητα της
Κυβέρνησης. Υπάρχει µια σκοπιµότητα εδώ πέρα. Υπονοµεύουµε
την ανάπτυξη, προκειµένου να εµφανίσουµε ταµειακά µικρότε-
ρες δαπάνες και να πανηγυρίζουµε για τις υπεραποδόσεις του
προϋπολογισµού, γιατί µε αυτόν τον τρόπο στην ουσία µοίρασε
η Κυβέρνηση τη λεγόµενη «δέκατη τρίτη σύνταξη» –και λέω τη
λεγόµενη, βεβαίως, γιατί στο εσωτερικό της χώρας ο κ. Τσίπρας
πανηγυρίζει και λέει ότι δίνουµε δέκατη τρίτη σύνταξη, αλλά όταν
πηγαίνει στη Γερµανία, ενώπιον της κ. Μέρκελ λέει ότι είναι µία
εφάπαξ καταβολή. Διπροσωπία και διγλωσσία κι εδώ πέρα. 

Έχουµε 1,4 δισεκατοµµύριο ευρώ έσοδα από την υπερφορο-
λόγηση και 2,4 δισεκατοµµύρια, σύµφωνα µε την εκτέλεση του
προϋπολογισµού, λιγότερες δαπάνες από την υποχρηµατοδό-
τηση βασικών κρατικών λειτουργιών, τη στάση πληρωµών προς
τους ιδιώτες και, βεβαίως, και την εγκατάλειψη του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων. 

Και, βεβαίως, θέτετε τα ψευδή διλήµµατα, κατά πόσο η Νέα
Δηµοκρατία είναι µε την κοινωνία ή είναι µε τους πιστωτές, όπως
έχουµε ακούσει και τις προηγούµενες ηµέρες. 

Να σας πω, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι της Συµπολί-
τευσης ότι η εικόνα που υπάρχει αυτή τη στιγµή στην Ευρώπη
είναι ότι η Κυβέρνηση και συγκεκριµένα ο Πρωθυπουργός της
χώρας είναι ο καλύτερος µαθητής του Σόιµπλε, είναι αυτός ο
οποίος δήθεν κάνει τη διαπραγµάτευση, αλλά στην ουσία τα υπο-
γράφει όλα. 

Μάλιστα, χαρακτηριστικά, µου είπαν την προηγούµενη εβδο-
µάδα που ήµουν στη Γερµανία: «Αν δεν υπήρχε Τσίπρας, έπρεπε
να τον εφεύρουµε», αυτό ειπώθηκε από Γερµανούς Βουλευτές.
Και να µην έχετε καµµία ψευδαίσθηση για το αντίθετο. Κλείνω
εδώ την παρένθεση, για να επανέλθω στο νοµοσχέδιο.

Για να γίνουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επενδύσεις στη
χώρα απαιτείται να απαντηθούν δύο βασικά ερωτήµατα. Πρώτον,
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πού µπορώ να κάνω τι. Στην Ελλάδα, δυστυχώς, τις τελευταίες
δεκαετίες, µην πω περίπου εκατόν πενήντα χρόνια, κανείς δεν
µπορεί επίσηµα µε έναν θεσµικό τρόπο και µε ασφάλεια δικαίου
να απαντήσει στον πολίτη ή στον επενδυτή τι µπορεί να κάνει και
πού. 

Ένα δεύτερο ερώτηµα, έστω ότι έχει απαντηθεί το τι και πού
µπορεί να κάνει κάτι, είναι ότι δεν απαντάτε πότε µπορεί να δοθεί
η άδεια, δηλαδή πόσο γρήγορα θα προχωρήσουν οι διαδικασίες
αδειοδότησης. Έτσι έχει ο καθένας απέναντί του στην περί-
πτωση, για παράδειγµα, της πολεοδοµίας, το δασαρχείο, την αρ-
χαιολογία, την τοπική αυτοδιοίκηση, πολλές φορές τον Υπουργό,
εν ολίγοις, τους πάντες χωρίς κανένας να του απαντά το βασικό
ερώτηµα: Πότε, επιτέλους, θα αδειοδοτηθώ;

Σε αυτά τα δύο βασικά ερωτήµατα απαντούσε ο ν.4269/2014.
Και γιατί έπρεπε να το κάνει; Διότι το 53% της χώρας δεν έχει
συγκεκριµένο σχέδιο οικιστικής ανάπτυξης ανάλογα µε τις ανάγ-
κες της κάθε περιοχής. Διότι το πρώτο, για παράδειγµα, Γενικό
Πολεοδοµικό Σχέδιο στη Σητεία της Κρήτης χρειάστηκε δέκα
ολόκληρα χρόνια από την ψήφιση του προηγούµενου νοµοσχε-
δίου του ν.4269, προκειµένου να ολοκληρωθεί.

Και, επίσης, γιατί αυτή τη στιγµή µου µιλάµε µόνο το 16% των
δηµοτικών ενοτήτων της χώρας -πλην Αττικής- έχει εγκεκριµένο
Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο ή ΣΧΟΟΑΠ. Δηλαδή, µε λίγα λόγια ο
χωρικός σχεδιασµός της χώρας µας ήταν και είναι δύσκαµπτος,
πολύπλοκος και δυσλειτουργικός. 

Αυτό, βεβαίως, επιχείρησε σε έναν βαθµό να το αντιµετωπίσει
ο ν.4269. Υιοθέτησε κάποιες βασικές και αυτονόητες προβλέ-
ψεις, για παράδειγµα µείωνε τα επίπεδα σχεδιασµού από τα επτά
στα τέσσερα και το έκανε αυτό, γιατί υπήρχαν, για παράδειγµα,
περιοχές όπου υπήρχαν ταυτόχρονα επτά σχέδια: πολεοδοµικό
σχέδιο, γενικό σχέδιο, πολεοδοµική µελέτη, ζώνη οικιστικού
ελέγχου, ρυθµιστικό σχέδιο, πολεοδοµικό περιφερειακό πλαίσιο,
τοπικό πλαίσιο, σύνολο επτά. 

Και επειδή όλα αυτά είχαν γίνει σε διαφορετικές χρονικές πε-
ριόδους και φάσεις, πολλές φορές το ένα συγκρούονταν µε το
άλλο όσον αφορά την ίδια περιοχή ή σαφώς αφήνονταν και κά-
ποια θολά σηµεία, τα οποία πολλές φορές δηµιουργούσαν πρό-
βληµα, τόσο στη διοίκηση όσο, βεβαίως, και στον επενδυτή. Και
το τίµηµα κατά βάση το πλήρωνε ο επενδυτής. Όταν µιλάµε για
επενδυτή, µιλάµε και για ξένους και για Έλληνες και δεν µιλάµε
µόνο για τις µεγάλες επενδύσεις, ο οποίος δεν έπαιρνε τις απαν-
τήσεις τις οποίες ήθελε ή έπαιρνε λανθασµένη απάντηση ή, πολύ
χειρότερα, λόγω της καθυστέρησης αυτής εγκατέλειπε και το
σχέδιο επένδυσης.

Τι άλλο έκανε ο ν.4269; Θέσπιζε τα Τοπικά Χωρικά Σχέδια, µε
τα οποία δεν ήταν απαραίτητο να καλύπτεται το σύνολο των
δήµων, όπως ίσχυε µέχρι τότε, αλλά µπορούσε να καλύπτει µόνο
µια περιοχή ή µια δηµοτική ενότητα. Και, βέβαια, θέσπιζε τα Ει-
δικά Χωρικά Σχέδια, τα οποία περιλάµβαναν όλα τα σχέδια που
είχαν δηµιουργηθεί τα τελευταία χρόνια για την προσέλκυση µε-
γάλων επενδύσεων, όπως είναι τα ΕΣΧΑΔΑ, τα ΕΣΧΑΣΕ, τις
ΠΟΤΑ.

Έκανε, όµως, και κάτι άλλο. Εκσυγχρόνιζε ριζικά το σχέδιο και
το καθεστώς των χρήσεων γης, µια µεταρρύθµιση την οποία
εσείς, αγαπητοί συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ, όταν ήσασταν στην
αντιπολίτευση την πολεµήσατε λυσσαλέως και µάλιστα καταρ-
γήσατε εν µια νυκτί ολόκληρο το κεφάλαιο Β’ τον Μάιο του πα-
ρόντος έτους. Και από τότε, όπως είπε πολύ σωστά και ο
εισηγητής µας, έχουν περάσει έξι µήνες χωρίς να φέρετε κάτι
προς αντικατάστασή του.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι υπάρχει εδώ πέρα µια πολύ µεγάλη
καθυστέρηση, γιατί περιµένουµε ακόµα αυτό το προεδρικό διά-
ταγµα για τις χρήσεις γης και αυτό ακόµα να έρθει.

Στην ουσία τι λέµε σε έναν επενδυτή; Έλα να επενδύσεις στη
χώρα και το καθεστώς και οι προβλέψεις, οι οποίες θα εφαρµο-
στούν είναι ένα προεδρικό διάταγµα του 1987, τριάντα χρόνια
πριν. Καταλαβαίνετε, βεβαίως, ότι αυτή σας η πρωτοβουλία, δη-
λαδή µάλλον η έλλειψη πρωτοβουλίας για να το πω καλύτερα
στέλνει ένα λάθος µήνυµα σε όποιον ενδιαφέρεται να βάλει τα
χρήµατά του σε αυτήν εδώ τη χώρα. Και επαναλαµβάνω αυτός
ο οποίος θέλει να βάλει τα χρήµατα του σε αυτήν τη χώρα δεν

είναι µόνο ο ξένος, είναι και ο Έλληνας. 
Τέλος πάντων, πρέπει να µας δώσετε µια πειστική εξήγηση και

µια ειλικρινή απάντηση, γιατί βιαστήκατε να καταργήσετε µια
σειρά προβλέψεων που είχαν τη στήριξη και του επιχειρηµατικού
και του επιστηµονικού κόσµου και να επαναφέρετε σε ισχύ ένα
προεδρικό διάταγµα του 1987, το οποίο κατά γενική οµολογία
είναι και παρωχηµένο και, βεβαίως, δεν καλύπτει τις ανάγκες
µιας σύγχρονης εποχής, χωρίς ταυτόχρονα να έχετε εσείς οι
ίδιοι ετοιµάσει κάτι, το οποίο θα µπορούσε να το αντικαταστήσει.
Δηλαδή, έχουµε ένα κενό νόµου αυτήν τη στιγµή, µένουν πίσω
όλες αυτές οι επενδύσεις και σε αυτό το κοµµάτι δεν υπάρχει µία
πειστική απάντηση. 

Ισχυρίζεστε στην αιτιολογική έκθεση ότι το προτεινόµενο σχέ-
διο νόµου αντιµετωπίζει τα προβλήµατα που αναδείχθηκαν από
την εισαγωγή των ρυθµίσεων του ν.4269. 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, σας κάνω ευθέως το ερώτηµα: Ποια ακρι-
βώς προβλήµατα αναδείχθηκαν; Πότε προσπαθήσατε, έστω και
στοιχειωδώς, να εφαρµόσετε προβλέψεις του ν.4269, παραδείγ-
µατος χάριν, καθορίζοντας τις αναγκαίες προδιαγραφές για την
εκπόνηση των επιµέρους σχεδίων; 

Δυστυχώς, εφαρµόζετε µία γνωστή τακτική που έχουµε δει τα
τελευταία χρόνια από την πλευρά της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ. Δηλαδή, παίρνετε έναν νόµο που είναι έτοιµος από τη Νέα
Δηµοκρατία, τον οποίο, βεβαίως, εσείς ως Aντιπολίτευση έχετε
κατακεραυνώσει, δεν κάνετε τίποτα για ένα µε δύο χρόνια, τα αφή-
νετε στο συρτάρι, έρχεστε µετά και επιφέρετε ορισµένες µετονο-
µασίες και λεκτικές αλλαγές, διαφοροποιήσεις, εισάγετε κάποιες
τροποποιήσεις και µετά λέτε ότι ανακαλύψατε δυσλειτουργίες
στην εφαρµογή του, την οποία εσείς ποτέ δεν εφαρµόσατε.

Βεβαίως, η αλήθεια είναι άλλη. Εσείς, στην ουσία, είτε ως Αν-
τιπολίτευση, αλλά χειρότερα τώρα ως Κυβέρνηση, δεν έχετε µία
πειστική απάντηση στα ζητήµατα που αφορούν την ανάπτυξη και
την παραγωγικότητα, δεν έχετε µία πρόταση παραγωγική που
ανταποκρίνεται στις ανάγκες της σύγχρονης κοινωνίας. Νοι-
ώθετε ασφάλεια µόνο σε ό,τι είναι παρωχηµένο και δοκιµασµένο
και φοβάστε να κάνετε έστω και το παραµικρό βήµα µπροστά,
µήπως και σας χαρακτηρίσουν ως ρεβιζιονιστές. 

Να σας θυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, τι
λέγατε το 2014 εσείς οι ίδιοι για τα ειδικά χωροταξικά σχέδια;
Νοµίζω ότι κι εσείς οι ίδιοι πραγµατικά δεν θα αναγνωρίσετε τον
εαυτό σας. 

Σήµερα, βεβαίως, έρχεστε εδώ και τα υπερασπίζεστε και
καλώς το κάνετε. Δεν το κάνετε, όµως, επειδή το πιστεύετε. Το
υπονόησε µάλιστα και ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο αγαπητός συ-
νάδελφος. Δεν το πιστεύετε, γι’ αυτό και δεν το κάνετε σωστά. 

Εισάγετε µία διαδικασία προέγκρισης µε υπουργική απόφαση
και τροποποίηση πολεοδοµικών όρων, η οποία εγκρίνεται µε
προεδρικό διάταγµα κι όπως είπε και ο  εισηγητής µας ο κ. Σκρέ-
κας, αυτό θα οδηγήσει σε περαιτέρω καθυστερήσεις στην όλη
διαδικασία. 

Γι’ αυτό εµείς σας καλούµε να δείξετε σεβασµό και να σταµα-
τήσετε να αυξάνετε την αβεβαιότητα και την ανασφάλεια του
επενδυτή, να σταµατήσετε να αυξάνετε το διοικητικό βάρος στις
επιχειρήσεις και να σταµατήσετε, επιτέλους, να υπονοµεύετε
όποια αξιοπιστία έχει µείνει πλέον σε αυτή τη χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κεφαλογιάννη. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Καραθανασόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας εκφράζει τα συλλυπητήρια
στις οικογένειες των θυµάτων από τις πολύνεκρες επιθέσεις στο
Βερολίνο, στη Ζυρίχη, αλλά και τη δολοφονία του Ρώσου πρέσβη
στην Άγκυρα. 

Αυτές οι ενέργειες, κατά τη γνώµη του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας, ανεξάρτητα από τις ιδιαίτερες επιµέρους επι-
διώξεις, αποτελούν συστατικό στοιχείο του ιµπεριαλιστικού
πολέµου του εικοστού πρώτου αιώνα που διεξάγεται στην πε-
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ριοχή µας µε ιδιαίτερη σφοδρότητα. Και µάλιστα, η δράση τέ-
τοιων οργανώσεων γίνεται κάτω από τη στήριξη και ανοχή συγ-
κεκριµένων ιµπεριαλιστικών κέντρων. 

Και µάλιστα, η κλιµάκωση αυτών των ενεργειών συνδέονται µε
την περαιτέρω όξυνση των ανταγωνισµών γύρω από την κατά-
σταση σήµερα στη Συρία, από τον έλεγχο των πλουτοπαραγω-
γικών πηγών και των ενεργειακών δρόµων στρατηγικής
σηµασίας. Αυτοί οι ανταγωνισµοί εγκυµονούν ευρύτερους κινδύ-
νους για γενίκευση των πολεµικών συγκρούσεων στην ευρύτερη
περιοχή. 

Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο κι αν σήµερα κάτι πρέπει να γίνει,
είναι οι λαοί και ο ελληνικός λαός να οργανώσει την πάλη του,
την αλληλεγγύη του και την κοινή δράση, ενάντια στους ιµπερια-
λιστικούς σχεδιασµούς και ενάντια στην προσπάθεια από τα διά-
φορα ιµπεριαλιστικά κέντρα να αξιοποιήσουν αυτές τις ενέργειες
για την καταστολή και την τροµοκρατία του εργατικού, λαϊκού
κινήµατος. 

Και βεβαίως, από αυτήν την άποψη, είναι ενδεικτική η τοποθέ-
τηση των άλλων κοµµάτων και ιδιαίτερα της Χρυσής Αυγής, που
αθώωσε τους ιµπεριαλιστές, τους Αµερικανονατοϊκούς και λοι-
πούς και ταυτόχρονα, ανέδειξε τον θρησκευτικό και τον φυλετικό
διαχωρισµό, επιβεβαιώνοντας για µία ακόµη φορά τον ναζιστικό
χαρακτήρα αυτής της εγκληµατικής οργάνωσης, που δεν λέει να
αποκοπεί κι ούτε πρόκειται, βεβαίως.

Από αυτήν την άποψη, µπαίνοντας τώρα στο νοµοσχέδιο, είναι
ιδιαίτερα αποκαλυπτική η συζήτηση που έχει αναπτυχθεί µέχρι
τώρα σε σχέση µε την οργάνωση του χώρου και την ανάπτυξη. 

Γιατί η οργάνωση του χώρου πρέπει να εξυπηρετεί συγκεκρι-
µένες προτεραιότητες. Άλλη οργάνωση χώρου θα βάλω, εάν στο
επίκεντρο αυτής είναι ο άνθρωπος και η ικανοποίηση των αναγ-
κών, και άλλες προτεραιότητες, όταν στο επίκεντρο αυτής της
οργάνωσης του χώρου είναι η καπιταλιστική επιχείρηση και η
διασφάλιση του καπιταλιστικού κέρδους.

Απ’ αυτήν άποψη, δεν είναι τυχαίο ότι η διαπάλη και η κριτική
ανάµεσα στην Κυβέρνηση και στα άλλα κόµµατα της
Aντιπολίτευσης είναι κατά πόσο ο χωρικός αυτός σχεδιασµός εξυ-
πηρετεί και ικανοποιεί τις ανάγκες των επιχειρήσεων, τις ανάγκες
της ανάπτυξης. Το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία πολύ χαρακτη-
ριστικά είπαν ότι αυτό το οποίο πρέπει να διασφαλίσει ο χωρικός
σχεδιασµός είναι η ταχύτητα και η ασφάλεια των επενδυτικών σχε-
διασµών και της ανάπτυξης. Όλα τα υπόλοιπα, η ανάγκη οργάνω-
σης του χώρου για την ικανοποίηση της λαϊκής ανάγκης, είναι έξω
από τον προβληµατισµό και τη συζήτηση. 

Και ο κύριος Υπουργός, βεβαίως, υπερασπιζόµενος τον συγ-
κεκριµένο νόµο, πάλι σε αυτήν την ανάγκη, δηλαδή, ότι «δεν
υπάρχει κανένα πρόβληµα, ίσα-ίσα αντιµετωπίζουµε ελλείψεις
και αδυναµίες του προηγούµενου σχεδίου ακριβώς για να δια-
σφαλίσουµε την αναπτυξιακή διαδικασία». Και µάλιστα το ανέ-
φερε πολύ συγκεκριµένα ότι αποτελεί ένα από τα εργαλεία
διαµόρφωσης ενός από τα τρία βασικά στάδια του κυβερνητικού
σχεδιασµού, του οδικού άξονα της Κυβέρνησης για την οικονο-
µία, δηλαδή, η δηµοσιονοµική πειθαρχία, η οποία έχει σηµαντικά
αποτελέσµατα, βεβαίως, εξαιτίας της φοροεπιδροµής απέναντι
στα λαϊκά στρώµατα, δεύτερον, η σταθεροποίηση του χρηµατο-
πιστωτικού συστήµατος και, τρίτον, το φιλικό περιβάλλον για τις
επιχειρήσεις. 

Σε αυτόν, λοιπόν, τον τρίτο άξονα ενέταξε και τον χωρικό σχε-
διασµό. Σε αυτόν, βεβαίως, εντάσσετε και ανατροπές στις εργα-
σιακές σχέσεις, ανατροπές οι οποίες έχουν µόνιµα χαρακτη-
ριστικά στο ασφαλιστικό σύστηµα, ανατροπές που συνολικότερα
σηµατοδοτούν την αποµείωση της αξίας της εργατικής δύναµης
για τη διασφάλιση και τη θωράκιση της ανταγωνιστικότητας και
της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων. Σε αυτό ακριβώς
το πλαίσιο εντάσσεται και ο χωρικός σχεδιασµός από µεριάς της
Κυβέρνησης. 

Άρα, τι κάνει η Κυβέρνηση; Προσπαθεί να προσαρµόσει τον
χωρικό σχεδιασµό στις σύγχρονες ανάγκες των επιχειρηµατικών
οµίλων και των επιχειρηµατικών σχεδιασµών της αστικής τάξης
εγχώριας αλλά και αλλοδαπής. 

Και αν θέλουµε ένα χαρακτηριστικό γνώρισµα του σχεδίου το
οποίο φέρνει για συζήτηση η Κυβέρνηση είναι η ευελιξία. Είναι

πολύ πιο ευέλικτο από κάποιες αρχές πολύ πιο αυστηροποιηµέ-
νες, που είχε το προηγούµενο. Και γιατί το κάνει αυτό; Το κάνει
αυτό ακριβώς για να εξυπηρετήσει πολύ πιο ευέλικτα τους επι-
χειρηµατικούς σχεδιασµούς. 

Και η ευελιξία από πού φαίνεται; Φαίνεται από τα επίπεδα και
ιδιαίτερα από το γενικό χωρικό σχέδιο σε κεντρικό επίπεδο, το
οποίο έχει µόνο ορισµένους γενικούς κανόνες, λέει. Άρα, λοιπόν,
αυτοί οι γενικοί κανόνες, οι οποίοι καθορίζουν το γενικό χωρο-
ταξικό πλαίσιο, µπορούν µε πολύ µεγάλη ευκολία να έχουν εξαι-
ρέσεις. Και σε αυτές ακριβώς τις εξαιρέσεις έρχεται να
απαντήσει η λογική, την οποία έβαλε ο κύριος Υπουργός, ότι τα
ειδικά χωρικά σχέδια, αυτά που αφορούν άµεσα την επιχειρηµα-
τική δραστηριότητα και ιδιαίτερα σε συγκεκριµένους τοµείς
όπου έχει προτεραιότητα για να επενδύσει το µεγάλο κεφάλαιο,
όπως τουρισµός, ενέργεια, διαµετακοµιστικά κέντρα, θα είναι µε
τέτοιον τρόπο σχεδιασµένα, οπότε θα είναι κατά παρέκκλιση των
γενικών κανονισµών. 

Άρα, λοιπόν, όλο αυτό που οδηγεί; Οδηγεί σε µία πολύ µεγα-
λύτερη ευελιξία στον χωρικό σχεδιασµό, τον ειδικό, τον γενικό
και τον τοπικό ακριβώς για να προσαρµόζεται κάθε φορά στις
απαιτήσεις των επιχειρηµατικών σχεδίων. Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο και δεν πείραξε τα ειδικά χωροταξικά σχέδια, τα ΕΣΧΑΣΕ
και τα ΕΣΧΑΔΑ, που αφορούν στρατηγικές επενδύσεις. Σε αυτό,
λοιπόν, το πλαίσιο της ευελιξίας, που έχουν τα ΕΣΧΑΣΕ και τα
ΕΣΧΑΔΑ για τις στρατηγικές επενδύσεις, θέλει η Κυβέρνηση να
διαµορφώσει ένα αντίστοιχο πλαίσιο των ειδικών χωροταξικών,
που αφορούν τις µικρότερων µεγεθών επενδύσεις των επιχειρη-
µατικών οµίλων. Άρα, λοιπόν, τα πάντα ο χωρικός αυτός σχεδια-
σµός τα υποτάσσει στις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων.
Το ένα χαρακτηριστικό, λοιπόν, είναι η ευελιξία.

Το δεύτερο είναι ότι µέσα από τον χωρικό αυτόν σχεδιασµό
διευκολύνεται περαιτέρω όχι µόνο η συγκέντρωση της γης, αλλά
και η αλλαγή χρήσης γης, για να µπορέσει µε αυτόν τον τρόπο,
βεβαίως, να απαντήσει στην ακόµα µεγαλύτερη συγκέντρωση
και συγκεντροποίηση της οικονοµικής δραστηριότητας και τη µε-
γέθυνση την οποία χρειάζεται.

Απ’ αυτή την άποψη, εµείς λέµε καθαρά ότι αυτός ο χωρικός
σχεδιασµός είναι επικίνδυνος, είναι σε βάρος της ικανοποίησης
των λαϊκών αναγκών. Γιατί, βεβαίως, η διαφορετική οργάνωση του
χώρου, µε επίκεντρο τη λογική του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, είναι να βάλει στο κέντρο της προσοχής, όχι τη διασφάλιση
του καπιταλιστικού κέρδους, αλλά το πώς θα ικανοποιηθούν οι λαϊ-
κές ανάγκες. 

Έτσι, λοιπόν, απ’ αυτήν την άποψη, έχει άλλες προτεραιότη-
τες, κύριε Υπουργέ, ο δικός µας χωρικός σχεδιασµός. Η πρώτη
προτεραιότητα είναι η βελτίωση της ποιότητας ζωής του ανθρώ-
που. Πείτε µας, αλλάζει κάτι; Επιδεινώνεται, όσον αφορά το ζή-
τηµα της βελτίωσης της ποιότητας ζωής. 

Το καθοριστικό είναι η διασφάλιση της λαϊκής στέγης. Εκατον-
τάδες χιλιάδες νέα ζευγάρια δεν έχουν στέγη, τη στιγµή που
υπάρχουν διακόσιες ή τριακόσιες χιλιάδες διαµερίσµατα κενά,
νέα ή και παλαιότερα, είτε για πώληση είτε για ενοικίαση. Και
όµως, την ίδια στιγµή που υπάρχει όλη αυτή η υπερπληθώρα
στέγης, ταυτόχρονα υπάρχουν εκατοντάδες χιλιάδες νέα ζευγά-
ρια τα οποία δεν µπορούν να ικανοποιήσουν τις στεγαστικές
τους ανάγκες.

Δεύτερο ζήτηµα. Η διαµόρφωση και η οργάνωση του ελεύθε-
ρου χώρου στα αστικά κέντρα, για να µπορούν να αναπτυχθούν
µία σειρά δραστηριότητες, από την αναψυχή και την ψυχαγωγία
µέχρι τον αθλητισµό και τον πολιτισµό. Τι καινοτόµο έχετε εδώ
πέρα µε τον δικό σας σχεδιασµό; Απολύτως τίποτα.

Απ’ αυτή την άποψη, θα επιδεινωθεί ακόµη περισσότερο. Από
τη στιγµή που η γη ιδιωτικοποιείται, από τη στιγµή που η γη απο-
τελεί εργαλείο διασφάλισης της καπιταλιστικής κερδοφορίας,
έτσι και οι όποιοι ελεύθεροι χώροι έχουν γίνει θα αξιοποιηθούν
για τις επενδυτικές δραστηριότητες και όχι για την ικανοποίηση
των αναγκών στην αναψυχή, στον πολιτισµό, στον αθλητισµό,
στον πολιτισµό ή και στην προστασία του περιβάλλοντος, από τη
στιγµή που υποτάσσεται και προσαρµόζεται και το περιβάλλον
ακόµη σ’ αυτή τη διαδικασία. 

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο, εφόσον διασφαλίσουµε τη βελ-
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τίωση της ποιότητας ζωής των ανθρώπων, θα δούµε το πώς θα
αναπτυχθούν οι οικονοµικές δραστηριότητες, όχι σε ανταγωνι-
σµό µεταξύ τους, όπως γίνεται σήµερα στον καπιταλισµό, µε
αποτέλεσµα και διαφωνίες οι οποίες ακούγονται να εστιάζονται
από τα άλλα κόµµατα σε συµφέροντα επιµέρους κλάδων του κε-
φαλαίου, αλλά στο πώς θα αναπτυχθεί το σύνολο των παραγω-
γικών δραστηριοτήτων που θα αξιοποιεί τις παραγωγικές
δυνατότητες του τόπου. Και αυτό θέλει, βεβαίως, έναν κεντρικό
σχεδιασµό, για να µπορέσει να υπάρξει αυτή η ολόπλευρη ανά-
πτυξη των δυνάµεων. 

Έτσι, λοιπόν, ο χωρικός σχεδιασµός προϋποθέτει, για να µπο-
ρεί να ικανοποιεί τις λαϊκές ανάγκες, αφ’ ενός µεν, όχι µόνο να
είναι κοινωνική περιουσία τα µέσα παραγωγής, αλλά να είναι κοι-
νωνική περιουσία και όλη η γη. Τότε θα µπορέσει πραγµατικά να
επιτελέσει αυτόν τον σκοπό. Αυτό σηµαίνει αλλαγή εξουσίας, να
αλλάξει σχέδια η εξουσία και από τα χέρια της αστικής τάξης να
περάσει στα χέρια των εργαζόµενων και των υπόλοιπων λαϊκών
στρωµάτων.

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο εµείς σας κάνουµε την κριτική.
Εµείς λέµε ότι ο δικός σας χωρικός σχεδιασµός υπηρετεί τις
ανάγκες του κεφαλαίου, προσαρµόζεται στις ανάγκες του κεφα-
λαίου, είναι εχθρικός για την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών
και θα επιδεινώσει τις θέσεις της λαϊκής οικογένειας. Απ’ αυτή
την άποψη, εµείς δεν µπορούµε να στηρίξουµε και να ψηφίσουµε
και επί της αρχής και επί των άρθρων –γιατί έχουν µία συνοχή
και αυτά τα άρθρα, κύριε Υπουργέ- το δικό σας σχέδιο, το οποίο
καταθέτετε τώρα. Γι’ αυτούς ακριβώς τους λόγους το καταψη-
φίζουµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καραθανασόπουλο.
Τον λόγο έχει ο κ. Δανέλλης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

από το Ποτάµι.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μετά τον κ. Δα-

νέλλη, κυρία Υπουργέ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ζητώ τον λόγο για την τροπολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να διανεµηθεί η

τροπολογία, να την έχουν µπροστά τους και οι Βουλευτές και
µετά να µιλήσετε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Σας παρακαλώ να µου δώσετε τώρα τον λόγο για µια σύντοµη
παρέµβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δανέλλη, επι-
τρέπετε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η

Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Παπανάτσιου, για µια σύντοµη πα-
ρέµβαση, όπως προείπα, που αφορά τροπολογία του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα διανεµηθεί σε λίγο η τροπολογία. Αφορά τη δέκατη τρίτη
σύνταξη ή εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση. Όπως θέλουµε, τη λέµε.

Στο άρθρο 65 του ν.4445/2016 προστίθεται νέα παράγραφος
2 και η υφιστάµενη παράγραφος 2 αναριθµείται σε 3 ως εξής: Η
εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση της παραγράφου 1 του παρόντος
άρθρου είναι αφορολόγητη, δεν υπόκειται σε οποιαδήποτε κρά-
τηση, δεν κατάσχεται, ούτε συµψηφίζεται µε ήδη βεβαιωµένα
χρέη προς το δηµόσιο, πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολογίζεται
στα εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποιουδήποτε επιδό-
µατος ή παροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα.

Η προηγούµενη παράγραφος ισχύει από την έναρξη ισχύος
του ν.4445/2016.

Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Και η άλλη τι αριθµό έχει πάρει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Έχει πάρει τον γενικό αριθµό 860 και ειδικό 88. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 

Ευχαριστούµε την κυρία Υπουργό.
Ο κ. Δανέλλης έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ:  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέρα θλίψης η σηµερινή. Αβε-

βαιότητα, αγωνία, προβληµατισµός για έναν κόσµο που αλλάζει
χαοτικά. Ο τυφλός τρόµος στο Βερολίνο, πυροβολισµοί σε Τέ-
µενος στη Ζυρίχη, αυξηµένα µέτρα σε Ιταλία, Γαλλία, Κύπρο. Και
στην Πατησίων –για να έρθουµε στην γειτονιά µας- σε διαρκή
τρικυµία ταξικοί µαχητές καίνε τρία τρόλεϊ, για να δυσκολέψουν
ακόµα περισσότερο τη µετακίνηση ηλικιωµένων, εργαζοµένων,
µαθητών, κ.λπ. από τις λαϊκές συνοικίες προς το κέντρο και αν-
τιστρόφως. Σπουδαίο πλήγµα στον καπιταλισµό και στο σύ-
στηµα. Πότε επιτέλους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
εκδηλωθεί η κοινή µας βούληση, για να ξεκαθαρίσουµε µια και
καλή µ’ αυτές τις αθλιότητες;

Η αποκατάσταση της δηµόσιας περιουσίας που καταστρέφε-
ται από τους βανδάλους, επιτέλους, δεν πρέπει να επιβαρύνει
τους βαριά φορολογούµενους Έλληνες πολίτες, αλλά τους ίδι-
ους τους βανδάλους. Και πλάι σ’ όλα αυτά σήµερα κληρώνει και
το Euroworking Group. Με άφρονα τρόπο δηµιουργήσατε ασύµ-
µετρα προβλήµατα για τη χώρα τη στιγµή που αχνόφεγγε η δύ-
σκολη ολοκλήρωση της δεύτερης αξιολόγησης που θα
ξεκλείδωνε την απαραίτητη ένταξή µας στην ποσοτική χαλάρωση
της ΕΚΤ, κλίµα το δίχως άλλο γιορτινό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την έκταση και το βάθος της
κουλτούρας του αυθαιρέτου, µιλώντας για οργάνωση του χώρου
στην Ελλάδα του σήµερα, φοβάµαι πως κάνουµε µια συζήτηση
επί µαταίω. Φαίνεται ως πράξη µαταιοπονίας να προσπαθείς να
οργανώσεις τον χώρο εκ των υστέρων, µετά από τέτοιας έκτα-
σης αυθαίρετη παρέµβαση. Θυµάµαι τον Τσαρούχη σε µια συ-
νέντευξή του, που ερωτηθείς για το πώς βλέπει να διορθώνεται
το µαύρο πολεοδοµικό χάλι της Αθήνας απάντησε αυθόρµητα
«µόνο ένας σεισµός σώζει». Για να προσθέσει, όµως, αµέσως
µετά: «Ούτε αυτό τη σώζει. Γιατί µε τόσα µπάζα τι θα κάνουµε;». 

Σ’ αυτήν την κατάσταση βέβαια βοήθησαν πάρα πολλά πράγ-
µατα. Τεράστιες καθυστερήσεις, η αδράνεια, το περίπλοκο των
γραφειοκρατικών παρεµβάσεων που µέχρι σήµερα είχαν υιοθε-
τηθεί και βεβαίως, η διάθεση που επεδείχθη, της κατάστασης
οµηρίας των πολιτών απέναντι σε µια διαδικασία ανοµίας. Η κα-
θυστέρηση ανταπόκρισης πολιτείας κι οι οικονοµικές και αναπτυ-
ξιακές πιέσεις που υπήρχαν σε περιοχές παραγωγής πλούτου
οδήγησαν σε προβλήµατα που σήµερα βεβαίως είναι εξαιρετικά
δύσκολο να αντιµετωπιστούν. Αυτό δεν σηµαίνει πως δεν πρέπει
να εκσυγχρονίσουµε το υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο
προφανώς µέχρι σήµερα υπήρξε ανεπαρκές. Κι είναι ανεπαρκές,
γιατί σ’ ένα βαθµό βεβαίως δεν υλοποιείται εξαιτίας και των πε-
ρίπλοκων γραφειοκρατικών διαδικασιών που επιβάλλει και του
απίστευτου και απρόβλεπτου χρόνου τον οποίον απαιτεί. Επι-
πλέον, είναι ξεπερασµένο από τις σύγχρονες πολεοδοµικές αν-
τιλήψεις.

Λαµπρά διεθνή παραδείγµατα, διεθνείς τάσεις υπάρχουν γύρω
µας πολλές, µε εξαιρετικά αποτελέσµατα ακόµα και σε χώρους
που ήδη είχαν δοµηθεί. Όµως, στα καθ’ ηµάς έχουµε να αντιµε-
τωπίσουµε µια βαθιά εµπεδωµένη κουλτούρα, όπως έλεγα και
λίγο πριν, την κουλτούρα της αυθαίρετης παρέµβασης. Η ευκο-
λία µε την οποία οποιοσδήποτε πολίτης σκέφτεται να αυθαιρε-
τήσει, αλλά κι η αντίστοιχη ευκολία µε την οποία υλοποιεί την
αυθαίρετη παρέµβασή του στον χώρο, ελλείψει επαρκούς κρα-
τικού ελέγχου κι αναποτελεσµατικότητας λειτουργίας των µηχα-
νισµών, είναι πράγµατι εντυπωσιακή. Σ’ αυτό βοηθά η πολιτεία
που µε συγχωρητική διάθεση επανειληµµένα δίνει ευκαιρίες νο-
µιµοποίησης, αναπαράγοντας και συντηρώντας το άναρχο τοπίο.

Στη νεότερη Ελλάδα όροι και έννοιες, όπως «χρήσεις γης»,
«προστασία φυσικού περιβάλλοντος ή φυσικών πόρων και περιο-
χών φέρουσα ικανότητα», υπήρξαν όροι άγνωστοι. Γι’ αυτό τον
λόγο, το αναπτυξιακό µας µοντέλο σε όλες του τις εκφράσεις
ήταν στρεβλό και ανολοκλήρωτο, µε αποτέλεσµα όλες αυτές οι
ευδιάκριτες εγγενείς αδυναµίες που έχουµε σήµερα να αντιµε-
τωπίσουµε. 

Χωρίς αµφιβολία, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο, που συζη-
τούµε, επιχειρεί να βελτιώσει την υφιστάµενη κατάσταση, δη-
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λαδή τον ν.4269/2014 για τη χωροταξική και πολεοδοµική µεταρ-
ρύθµιση, τροποποιώντας έστω και ακρογωνιαίως ορισµένες από
τις αδύναµες διατάξεις, έναν νόµο, που πρέπει να πούµε ότι δεν
εφαρµόστηκε ποτέ. Χωρίς ξεκάθαρους κανόνες ο χωρικός σχε-
διασµός δεν µπορεί να είναι αναπτυξιακό εργαλείο για την προ-
σέλκυση επενδυτών. Και αυτό πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας στη
σηµερινή µας πραγµατικότητα.

Στη σωστή κατεύθυνση βρίσκεται η ισχυροποίηση των περιφε-
ρειακών σχεδίων µε πρόβλεψη για δυνατότητα επιλογών στην
εξειδίκευση των ειδικών ή των τοµεακών σχεδίων.

Επίσης, θετικό σηµείο είναι η πρόσθεση στις γενικές έννοιες
της αρχής της βιώσιµης ανάπτυξης. Κατά πόσο, βέβαια, αυτό θα
παραµείνει ένα ευχολόγιο ή θα εφαρµοσθεί µε συγκεκριµένες
πολιτικές από εδώ και στο εξής, µένει να επιβεβαιωθεί από την
πραγµατικότητα.

Στα θετικά του νοµοσχεδίου είναι και η επαναφορά του Εθνι-
κού Συµβουλίου Χωροταξίας, όχι ως κυβερνητικού οργάνου αλλά
ως οργάνου κοινωνικού διαλόγου. Η αλλαγή στους συντελεστές
δόµησης σε παραγωγικές ζώνες, ώστε να µην ισχύουν τα µέγι-
στα σε όλες τις περιπτώσεις, συγκαταλέγεται, επίσης, στα θε-
τικά, γιατί είναι δεδοµένο ότι θα πρέπει να οδεύσουµε προς την
σταδιακή κατάργηση της εκτός σχεδίου δόµησης, διότι δεν πρέ-
πει να ξεχνάµε -και να το θυµίζουµε συνεχώς- ότι και αυτό είναι
µια ελληνική πατέντα, η εκτός σχεδίου δόµηση, η περίφηµη, σε
αγροτεµάχια, τα οποία, βεβαίως, αυτονόητα βαφτίζουµε οικό-
πεδα.

Όµως, την ίδια στιγµή παρατηρείται και ένας ιδιαίτερος συγ-
κεντρωτισµός, τον οποίο αρνητικά έχουµε δοκιµάσει µέχρι σή-
µερα. Ένα χαρακτηριστικό στοιχείο, που δεν ξεπερνιέται και σε
αυτό το νοµοσχέδιο, είναι η εµπλοκή πολλών διαφορετικών υπη-
ρεσιών και, βεβαίως, η πολυνοµία, που επιτέλους κάποια στιγµή
θα πρέπει να µαζευτεί, θα πρέπει να κωδικοποιηθεί, θα πρέπει
να είναι ξεκάθαρη προς όλους.

Επίσης, αποτελεί πρόβληµα και ο µεγάλος όγκος δευτερογε-
νούς νοµοθεσίας, που απαιτείται, για να εφαρµοσθεί το παρόν
νοµοσχέδιο. Όµως, εν κατακλείδι, χωρίς να έχει προηγηθεί, κύριε
Υπουργέ, η ολοκλήρωση του περίφηµου Εθνικού Κτηµατολογίου
ή του Δασολογίου, που τόσες φορές µας είχε απασχολήσει, ή
χωρίς να υπάρχει ολοκληρωµένο σχέδιο διαχείρισης της παρά-
κτιας ζώνης, είναι κατανοητό ότι πάλι προσπαθούµε και συζη-
τούµε αποσπασµατικά και µε αµφίβολο αποτέλεσµα.

Κλείνοντας, να θυµίσω, ότι σύµφωνα µε την ευρωπαϊκή νοµο-
θεσία πρέπει να εφαρµόσουµε µέχρι το 2019, δηλαδή µεθαύριο,
και την ευρωπαϊκή οδηγία για την θαλάσσια χωροταξία.

Όταν, λοιπόν, οι εταίροι µας τρέχουν να ολοκληρώσουν τη θα-
λάσσια χωροταξία, δηλαδή τον σχεδιασµό των χρήσεων στο θα-
λάσσιο και ιδιαιτέρως, βεβαίως, ευαίσθητο οικοσύστηµα, που
εµάς µας αφορά -και αν τους άλλους τους αφορά σε ένα άλφα
βαθµό, µας αφορά πολλαπλάσια- γιατί το σύνολο των δραστη-
ριοτήτων της θαλάσσιας οικονοµίας είναι µια από τις βασικές
αναπτυξιακές πηγές πλούτου, που θα µπορούν να µας βγάλουν
από την µίζερη πραγµατικότητα της συνεχούς εξάρτησης από
τα δανεικά, τότε καταλαβαίνετε ότι είµαστε πάρα πολύ πίσω αν
ακόµη σήµερα συζητάµε για τη χερσαία χωροθέτηση, την οργά-
νωση των χρήσεων γης, την πολεοδόµηση αστικών περιοχών. Εί-
µαστε σε εξαιρετική απόσταση από αυτήν την πραγµατικότητα,
την οποία οι εταίροι µας στην υπόλοιπη Ευρώπη βιώνουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δανέλλη. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,
ο κ. Ξυδάκης.

Κύριε Ξυδάκη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε µε ένα ανασκευα-

σµένο, ας πούµε, νοµοσχέδιο µια από τις µεγάλες εκκρεµότητες
της ελληνικής διοίκησης και κατ’ επέκταση και της ελληνικής οι-
κονοµίας και της ελληνικής κοινωνίας, το πώς χωροθετείται η ελ-
ληνική επικράτεια, η ύπαιθρος γη, το αστικό τοπίο, το
ανθρωπογενές, το φυσικό, πώς προστατεύουµε το περιβάλλον

και πώς αυτό συνδυάζεται και µε τις ανθρώπινες ανάγκες και µε
τις ανάγκες της ανάπτυξης.

Όµως, κυρίως, όσα σκεφτόµαστε και µε τα οποία -τουλάχιστον
στα λόγια- πράττουµε πρέπει να γίνονται υπό το φως µιας βιώ-
σιµης και αειφόρου ανάπτυξης, η οποία δεν θα υποθηκεύει ούτε
τους φυσικούς πόρους ούτε το ανθρωπογενές περιβάλλον και
δεν θα δηµιουργεί δυσµενέστερες συνθήκες για τις επόµενες γε-
νιές. Νοµίζω ότι οτιδήποτε έχει διαδραµατιστεί στο δεύτερο µισό
του 20ου αιώνα, στο τέλος στράγγιξε σε αυτές τις σκέψεις και νο-
µίζω ότι αυτές οι σκέψεις διαπερνούν την πολιτική πρακτική όλων
των προοδευτικών πολιτικών δυνάµεων τις τελευταίες δεκαετίες,
τουλάχιστον στο δυτικό κόσµο, σε αυτή τη σφαίρα στην οποία
φιλοδοξούµε να κινούµεθα και εµείς. 

Η οικολογική ευαισθησία είναι ευαισθησία για την ανθρώπινη
ύπαρξη και την ανθρώπινη παρουσία πάνω στον πλανήτη. Δεν
είναι µόνο ροµαντισµός. Είναι και ροµαντισµός, µε την ορθή, τη
δηµοκρατική έννοια, αλλά είναι και ένας βαθύς πραγµατισµός,
πώς διαφυλάσσεις αυτό που υπάρχει, για να µπορείς να έχεις
και στο µέλλον. 

Το ελληνικό Σύνταγµα µέσα στην αδιαµφισβήτητη προοδευ-
τική του διάσταση που έχει ανάµεσα στα ευρωπαϊκά Συντάγµατα
στο τέλος του 20ου αιώνα έβαλε στο άρθρο 24 υπό την αναµφί-
λεκτη προστασία της πολιτείας και το φυσικό περιβάλλον και την
πολιτιστική κληρονοµιά. Είναι τα δύο στοιχεία, τα οποία δεν δι-
καιούσαι είτε να τα παραδώσεις στις ορέξεις της κερδοσκοπίας
είτε να τα αφήσεις αφύλακτα. 

Αυτό συχνά το ξεχνάµε, ιδιαίτερα σε µια ιστορική φάση σαν
και αυτή που περνάµε τώρα, τα τελευταία έξι επτά χρόνια, όπου
υπό την τεράστια οικονοµική πίεση και τη φτωχοποίηση µεγάλου
µέρους του ελληνικού πληθυσµού νοµίζουµε ότι η ανάπτυξη µε
οποιοσδήποτε όρους θα δώσει τη λύση και θα µας οδηγήσει στο
µέλλον. 

Ας προσέξουµε, τα µεγάλα assets της ελληνικής οικονοµίας
είναι το απαράµιλλο φυσικό τοπίο και το τεράστιας ιστορικής
αξίας ανθρωπογενές τοπίο. Αυτά έχουµε στα χέρια, αυτά πρέπει
να προφυλάξουµε, αυτά να αξιοποιήσουµε και µε αυτά να πο-
ρευτούµε στο µέλλον. 

Αν πάµε λίγο πίσω σε αυτή την περίφηµη µεταπολεµική πε-
ρίοδο, όπου έγινε το θαύµα της ανοικοδόµησης –και ορθώς,
έχουµε να επιδείξουµε πολλά σαν λαός– θα δούµε και πόσα µε-
γάλα λάθη έγιναν, εξαιτίας της έλλειψης ρύθµισης, µιας ιδιότυ-
πης θεσπισµένης διαρκούς αυθαιρεσίας. Θα δούµε γύρω µας και
στα χρόνια της ευηµερίας και της ευµάρειας και της αλαζονείας
τις αυθαίρετες µεζονέτες να πληµµυρίζουν τα ρέµατα και τους
πρόποδες των περίφηµων αττικών βουνών από την Πεντέλη ως
την Πάρνηθα, θα δούµε πώς διαµορφώθηκε το Λεκανοπέδιο, το
αστικό τοπίο µέσα από την παράδοξη και ιδιοφυή µέσα στην πα-
ραδοξότητά της αντιπαροχή –κάποιος Ευταξίας υπήρχε τη δε-
καετία του ’50 και κάποιες πολιτικές. Θα δούµε τους σκελετούς
από τα θαλασσοδάνεια της χούντας να γεµίζουν νησιά και παρα-
λίες και θα δούµε ακόµη και στα τελευταία χρόνια σκελετούς από
τα κακοφαγωµένα ΕΣΠΑ να υπάρχουν στη Θράκη και σε άλλους
τόπους. Αυτή η ανάπτυξη γινόταν χωρίς χωρικό σχεδιασµό,
χωρίς καµµία πρόβλεψη για βιωσιµότητα και αειφορία. 

Και αν γυρίσουµε τα µάτια µας να δούµε λιγάκι στη Μεσόγειο,
όταν µιλάµε για τους τόπους της τουριστικής βιοµηχανίας και
του ανταγωνισµού, ας δούµε τα ντοκιµαντέρ και τις τεκµηριώσεις
στη βιβλιογραφία, µε την περίφηµη Costa del Sol στην Ισπανία,
όταν το θαλάσσιο µέτωπο ήταν ένας τσιµεντένιος εφιάλτης και
όταν η απληστία για τουριστική κερδοφορία οδήγησε στην ερη-
µοποίηση και στην απαξίωση του τουριστικού προϊόντος. 

Ο Νίκος Γκάτσος πριν από καµµιά εικοσαριά χρόνια στον
«Εφιάλτη της Περσεφόνης» συνόψισε όλον τον ροµαντισµό της
οικολογίας και τον πραγµατισµό µαζί. 

Μιλούσε για την Ελευσίνα, για τον τόπο όπου τελειώνει η Ιερά
Οδός που ξεκινά από την Ακρόπολη για τον τόπο των µυστηρίων
και τον τόπο της ένωσης µε τη γη, µε τις χθόνιες θεότητες, τον
τόπο που αναπτύχθηκε στον Μεταπόλεµο µε διυλιστήρια, ναυ-
πηγεία, εργοστάσια, µε την άφθονη και αφειδώλευτη διάθεση
εργατικής δύναµης από τους προσφυγικούς πληθυσµούς. 

Κι ας πάµε τώρα να δούµε τι είναι η Ελευσίνα. Είναι ένας βιο-
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µηχανικός ερειπιώνας, ένα τοπίο παρακµής. Και αυτό που λάµπει
ακόµη, ένα µοναδικό τοπίο είναι ο αρχαιολογικός χώρος της
Ελευσίνας, ο χώρος των Ελευσινίων µυστηρίων. Είναι ένα µονα-
δικής αξίας τοπίο, το οποίο δείχνει τι σηµαίνει βιωσιµότητα, αει-
φορία, αντοχή στον χρόνο και αιωνιότητα. 

Ας δούµε, όµως, πολύ συνοπτικά κάποιες αιτιάσεις που ακού-
στηκαν και από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και από την Ελάσ-
σονα. Θέλω να µείνω και να απαντήσουµε σε µια, δυο µόνο. Η
Νέα Δηµοκρατία κατηγόρησε το ΣΥΡΙΖΑ ότι προσθέτει γραφει-
οκρατικά στάδια, γραφειοκρατικά εµπόδια. Ας µας πει συγκεκρι-
µένα ποια είναι αυτά και πώς µπορεί να διορθωθεί ο νόµος για
να ληφθούν υπ’ όψιν. 

Νοµίζω ότι αυτή είναι η κοινοβουλευτική διαδικασία και αυτό
νοµίζω ότι ήδη προήλθε από τις προτάσεις των συναδέλφων
Βουλευτών και του ειδικού αγορητή από το Ποτάµι, του κ. Μαυ-
ρωτά και νοµίζω ότι οι περισσότερες από τις βελτιώσεις τις
οποίες εισηγήθηκε, έχουν γίνει ήδη δεκτές από τον Υπουργό. 

Οτιδήποτε άλλο προάγει µια fast track ιδεολογία και ότι ο χω-
ρικός σχεδιασµός γίνεται µόνο για τις επενδύσεις, νοµίζω ότι
είναι επικίνδυνο για την ίδια την ύπαρξη της χώρας, για την ίδια
την πορεία της κοινωνίας. Κοινωνία δεν είναι µόνο οι επενδύσεις.
Για τις επενδύσεις λαχταράµε όλοι και τις επενδύσεις θέλουµε
να διευκολύνουµε, αλλά µέσα σε ένα πλαίσιο ορθολογισµού,
µέσα σε ένα πλαίσιο ελέγχου, σε ένα πλαίσιο στρατηγικής προς
τα πού θέλουµε να πάµε. 

Ο γενικός χωρικός σχεδιασµός, αυτός ο οποίος γίνεται και µε
αυτόν τον νόµο, είναι το µεγάλο πλαίσιο. Οι ειδικές χωροταξίες,
είτε για τον τουρισµό είτε για άλλα project, για άλλα επενδυτικά
σχέδια, πρέπει να είναι υποσύνολα του γενικού σχεδιασµού, να
υπακούν σε µια εθνική στρατηγική και σε έναν µεγάλο οδικό
χάρτη. 

Διαφορετικά θα αφήσουµε τι συνέβαινε στα παρελθόντα έτη,
που σε απουσία εθνικού χωρικού σχεδιασµού, είχαµε αφήσει -
και ευτυχώς που υπήρχε κι αυτό- το Πέµπτο Τµήµα του Συµβου-
λίου της Επικρατείας ουσιαστικά να νοµοθετεί εν τοις πράγµασι,
να ρίχνει νόµους, να ρίχνει υπουργικές αποφάσεις και να προ-
σπαθεί, ερµηνεύοντας το άρθρο 24, να φτιάχνει µια ad hoc νο-
µολογία. 

Γι’ αυτό το πλήθος της αυθαιρεσίας και γι’ αυτήν την έλλειψη
σχεδιασµού, ασφαλώς δεν ευθύνεται η παρούσα Κυβέρνηση. Η
παρούσα Κυβέρνηση είναι στα πράγµατα δυο χρόνια και νοµο-
θετεί υπό ένα ασφυκτικό πλαίσιο επιτροπείας. Αυτό το γνωρίζουν
όλοι οι συνάδελφοι που είναι στην παρούσα Βουλή και το γνωρί-
ζουν κι όλοι οι Βουλευτές οι οποίοι συµµετέχουν στο νοµοθετικό
σώµα από το 2010 και έπειτα. Νοµοθετούµε υπό επιτροπεία. 

Αλλά µέσα και σε αυτό το ασφυκτικό πλαίσιο πρέπει να κά-
νουµε ό,τι µπορούµε και έχουµε περιθώρια για να προστατεύ-
σουµε και την εθνική κυριαρχία και να προστατεύσουµε κυρίως
τις µέλλουσες γενεές, προστατεύοντας τους φυσικούς πόρους,
το ανθρωπογενές περιβάλλον, βάζοντας κανόνες και προσπα-
θώντας να τους τηρήσουµε. 

Μια τελευταία παρατήρηση θέλω να κάνω για κάτι που ακού-
στηκε από τον κ. Μανιάτη του ΠΑΣΟΚ, ο οποίος δεν βρήκε πολλά
θετικά στο νοµοσχέδιο, παρ’ ότι είπε ότι είναι κατά 90% το ίδιο
µε το παλαιό. Άρα, κατά 90% θα πρέπει να είναι πλήρως αποδε-
κτό. Για το 10% δεν ήταν εντελώς πειστικός γιατί δεν είναι καλό.
Είπε, όµως, γιατί επιβάλλεται ο Τοπικός Σχεδιασµός σε επίπεδο
καλλικρατικού δήµου και όχι ανά κοινότητα ή ανά µικρή γεωγρα-
φική περιοχή. 

Δεν µπορώ να καταλάβω πώς ένα ορεινό χωριό από τα δεκα-
πέντε ή από τα είκοσι που θα συναπαρτίζουν έναν καλλικρατικό
δήµο θα µπορεί να κάνει δικό του τοπικό σχεδιασµό, χωρίς να
λαµβάνει υπ’ όψιν το τι συµβαίνει δίπλα, παραδίπλα ή στο σύ-
νολο. Το περιβάλλον είναι ενιαίο και δυναµικό σύνολο, δεν κάνεις
σηµειακές επεµβάσεις. Αυτό είναι η µεγάλη αδυναµία πολλών
δεκαετιών, η έλλειψη του γενικού σχεδιασµού, η έλλειψη ενός
εθνικού σχεδίου και οι σηµειακές επεµβάσεις, οι οποίες οδήγη-
σαν σ’ αυτόν τον σηµερινό τραγέλαφο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ως τελευταίο σηµείο, επειδή αναφέρθηκε εδώ και µας το είχε

πει και ο Υπουργός, θέλω να πω ότι για τις σχέσεις γης το προ-
εδρικό διάταγµα είναι έτοιµο. Υπάρχει µια διαδικασία έγκρισης
από το Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Θα παρακαλούσα -και νοµίζω ότι είναι έτοιµος και ο Υπουργός
να το δεχθεί- το προεδρικό διάταγµα αυτό να κατατεθεί αµέσως
κι αν δούµε ότι αργεί, θα µπορούσαµε ακόµη να εξετάσουµε το
γεγονός να µπει και σαν σχέδιο νόµου. Γνωρίζω ότι η έγκριση
από το Συµβούλιο της Επικρατείας του προεδρικού διατάγµατος
το θωρακίζει σε προσβολές κατά το µέλλον. Ωστόσο, θα ήταν
µια κίνηση καλής θελήσεως προς το νοµοθετικό Σώµα να αναλη-
φθεί αυτή η πρωτοβουλία και η δέσµευση ότι το προεδρικό διά-
ταγµα για τις χρήσεις γης, το οποίο πράγµατι έχει καθυστερήσει,
θα κατατεθεί πάραυτα. 

Νοµίζω ότι, όπως δείξατε καλή θέληση, κύριε Υπουργέ, κατά
την προσθήκη των επιµέρους τροπολογιών που µπήκαν εδώ από
την Αντιπολίτευση, µπορείτε και εδώ να διαβεβαιώσετε, γιατί
όντως είναι ένα εργαλείο αναπτυξιακό και οµαλής διεξαγωγής
του οικονοµικού βίου και δεν µπορεί να λειτουργήσει µια οικονο-
µία, χωρίς να ξέρει τις χρήσεις γης.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ξυδάκη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το 1ο Γυµνάσιο Άργους (πρώτο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δέχεστε να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη. Πριν
κλείσουµε, θα µπορούσε ο κύριος Υπουργός να µας πει ποιες
βουλευτικές τροπολογίες κάνει αποδεκτές για να µπορούµε
αύριο να τοποθετηθούµε συνολικά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ποιες βουλευτικές
τροπολογίες; Δεν ξέρω αν είναι δυνατόν.

Κύριε Υπουργέ, ακούσατε το ερώτηµα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Θα προτιµούσα να τοποθετηθώ στις 10.00’ η ώρα το πρωί
στο σύνολο των τροπολογιών και των υπουργικών. Είναι τέσσε-
ρις νοµίζω. Οι βουλευτικές είναι αρκετές, αλλά θέλουν µια µικρή
επεξεργασία ακόµη. Δηλαδή, κάποιες θα κάνω αποδεκτές από
τις βουλευτικές και θέλουν και νοµοτεχνικές βελτιώσεις και κά-
ποιες άλλες δεν θα γίνουν αποδεκτές.

Οπότε, θα προτιµούσα η πλήρης παρουσίαση να γίνει στις
10.00’ το πρωί. Επιπρόσθετα, να σας προετοιµάσω ότι θα κατα-
τεθούν και ορισµένες τροπολογίες απόψε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Πόσες, δηλαδή;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Πόσες;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Θα τις έχετε απόψε στην επόµενη µία ή δύο ώρες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πόσες είναι, κύριε

Υπουργέ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ξέρετε την αντιπάθειά µου στις τροπολογίες, αλλά είναι
το τελευταίο νοµοσχέδιο πριν από τις 31-12 και, ως εκ τούτου,
έχω κάνει υποχώρηση στο να αποδεχθούµε τροπολογίες, οι
οποίες έχουν ασφυκτικό χρονικό όριο τις 31-12.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Άρα, είναι άσχετες µε το Υπουργείο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ναι, είναι άλλων Υπουργείων.
Δεν υπάρχει κάποια ιδιαίτερα σηµαντική από αυτές που γνω-

ρίζω. Είναι όλες απλές και διαδικαστικές. 
Η µια ίσως σηµαντική είναι µια που έχω καταθέσει εγώ, που

αφορά τη βελτίωση της αγοράς λειτουργίας των πετρελαιοειδών
και εκπορεύεται από τη γνωστή µελέτη του ΟΟΣΑ. Αφορά πράγ-
µατα που πρέπει να εφαρµοστούν. 

3742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Στο ίδιο πνεύµα θα υπάρχει και µια τροπολογία για την αποτί-
µηση των φαρµάκων και το σύστηµα της επιστροφής. 

Αυτές είναι οι δυο –νοµίζω- από τις πιο σηµαντικές που έχουν
κατατεθεί ή θα κατατεθούν την επόµενη ώρα. Όλα τα άλλα αφο-
ρούν το νοµοσχέδιο. Θα έχουµε την ευκαιρία αύριο το πρωί να
τα συζητήσουµε επί µακρόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 16.11’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Τετάρτη 21 Δεκεµβρίου 2016 και ώρα 12.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: συνέχιση της
συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας: «Χωρικός σχεδιασµός - βιώσιµη ανάπτυξη».
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